

Ven. Members of the Sangha, Ven. Theras

Valued Upasaka, valued Upasika

This is a Work Edition! 1.Edition 01.01.2017

Do not share it further except for editing and working purposes within the transcription project on sangham.net.

Only for personal use.

If you find any mistake or like to join the merits please feel invited to join here:

<http://sangham.net/index.php/board,85.0.html> or Upasika Norum on sangham.net

Anumodana!

សូមថ្វាយបង្គំចំពោះព្រះសង្ឃ,
ជំរាបសួរឧបាសក និងឧបាសិកាទាំងអស់

នេះគឺជាសេចក្តីព្រាងច្បាប់ការបោះពុម្ពផ្សាយ! 1.Edition 01.01.2017

សូមកុំចែករំលែកបន្ថែមទៀត ប្រសិនបើមិនមែនសម្រាប់ការកែសម្រួលនៅ sangham.net
និងកិច្ចការនេះ។

សូមគិតថាលោកអ្នកត្រូវបានអញ្ជើញដើម្បីចូលរួមបុណ្យកុសលនេះ និងសូមប្រាប់ពួក
យើងអំពីកំហុស និងប្រើវេទិកានេះ : <http://sangham.net/index.php/board,85.0.html> ឬប្រាប់
ឧបាសិកា Norum នៅលើ sangham.net

សូមអនុមោទនា!

សុត្តន្តបិដក
សំយុត្តនិកាយ មហាវារគ្គ
ឯកាទសមភាគ
ឈានសំយុត្ត

[១] ក្រុងសាវត្ថី។ ក្នុងទីនោះឯង ព្រះដ៏មានព្រះភាគត្រាស់ថា ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ឈាននេះ មាន ៤ ប្រការ។ ឈាន ៤ ប្រការ គឺអ្វីខ្លះ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ភិក្ខុក្នុង សាសនានេះ ស្ងប់ស្ងាត់ចាកកាមទាំងឡាយ ស្ងប់ស្ងាត់ចាកអកុសលធម៌ទាំងឡាយ ក៏ ចូលកាន់បឋមជ្ឈាន ប្រកបដោយវិតក្កៈ និងវិចារៈ មានតែបីតិ និងសុខ ដែលកើតអំពី សេចក្តីស្ងប់ស្ងាត់ ភិក្ខុនោះ ព្រោះរម្ងាប់វិតក្កៈ និងវិចារៈ ក៏ចូលកាន់ទុតិយជ្ឈាន ដែលកើត ក្នុងសន្តាន ជាទីផ្លូវផង មានសភាពជាចិត្តខ្ពស់ឯក គ្មានវិតក្កៈ និងវិចារៈ មានតែបីតិ និង សុខ ដែលកើតអំពីសមាធិ ភិក្ខុនោះ ព្រោះប្រាសចាកបីតិផង ជាអ្នកប្រកបដោយឧបេក្ខា ផង មានស្មារតីផង ដឹងខ្លួន សោយសុខដោយនាមកាយផង ព្រះអរិយៈទាំងឡាយ តែង សរសើរនូវបុគ្គល ដែលបានតតិយជ្ឈាន ថាជាអ្នកប្រកបដោយឧបេក្ខា មានស្មារតី មានធម៌ជាគ្រឿងនៅជាសុខ ដូច្នោះ ព្រោះតតិយជ្ឈានឯណា ក៏ចូលកាន់តតិយជ្ឈាននោះ ភិក្ខុនោះ ព្រោះលះបង់ នូវសេចក្តីសុខផង លះបង់នូវសេចក្តីទុក្ខផង មានសោមនស្ស និងទោមនស្សអស់ទៅ ក្នុងកាលមុនផង ក៏ចូលកាន់ចតុត្ថជ្ឈាន ជាធម្មជាតិ មានអារម្មណ៍ មិនមែនជាទុក្ខ មិនមែនជាសុខ គឺជាឧបេក្ខា មានសតិ ដ៏បរិសុទ្ធ ដោយឧបេក្ខា។ ម្ចាស់ភិក្ខុ ទាំងឡាយ ឈាន មាន ៤ ប្រការ នេះឯង។

[២] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ដូចទន្លេគង្គា មានទំនាបទៅខាងកើត មានជម្រាលទៅ ខាងកើត ឈមទៅខាងកើត យ៉ាងណាមិញ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ កាលភិក្ខុចំរើននូវ ឈាន ទាំង៤ ធ្វើឲ្យច្រើន នូវឈានទាំង៤ រមែងបង្ហោរទៅរកព្រះនិព្វាន សសៀរទៅរក ព្រះនិព្វាន ជម្រាលទៅរកព្រះនិព្វាន ក៏យ៉ាងនោះឯង។

[៣] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ កាលភិក្ខុចំរើននូវឈាន ទាំង៤ ធ្វើឲ្យច្រើន នូវឈាន ទាំង៤ រមែងបង្ហោរទៅរកព្រះនិព្វាន សសៀរទៅរកព្រះនិព្វាន ជម្រាលទៅរកព្រះ និព្វាន តើដូចម្តេច។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ ស្ងប់ស្ងាត់ចាកកាមទាំង

ឡាយ ស្ងប់ស្ងាត់ ចាកអកុសលធម៌ទាំងឡាយ ចូលកាន់បឋមជ្ឈាន ប្រកបដោយវិតក្កៈ
និងវិចារៈ មានតែបីតិ និងសុខ ដែលកើតអំពីសេចក្តីស្ងប់ស្ងាត់ ព្រោះរម្ងាប់វិតក្កៈ
វិចារៈ។ បេ។ ចូលកាន់ទុតិយជ្ឈាន។ តតិយជ្ឈាន។ ចតុត្ថជ្ឈាន។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ
កាលភិក្ខុចំរើន នូវឈានទាំង៤ ធ្វើឲ្យច្រើននូវឈាន ទាំង៤ រមែងបង្កើនទៅរកព្រះ
និព្វាន សសៀរទៅរកព្រះនិព្វាន ជម្រាលទៅរកព្រះនិព្វាន យ៉ាងនេះឯង។ (បាលី
ដរាបដល់ឯសនា បណ្ឌិតគប្បីឲ្យពិស្តារ យ៉ាងនេះផងចុះ)។

[៤] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ឧទ្ធអ្នាគិយសញ្ញាជនៈនេះ មាន ៥ ប្រការ។ ចុះ ឧទ្ធអ្នាគិ
យសញ្ញាជនៈ ៥ ប្រការ គឺអ្វីខ្លះ? គឺ រូបរាគ ១ អរូបរាគ ១ មានៈ ១ ឧទ្ធច្ចៈ ១ អវិជ្ជា ១។
ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ឧទ្ធអ្នាគិយសញ្ញាជនៈ មាន ៥ ប្រការនេះឯង។

[៥] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ បុគ្គលគួរចំរើនឈាន ៤ ដើម្បីត្រាស់ដឹង ដើម្បីកំណត់ដឹង
ដើម្បីកិរិយាអស់ទៅ ដើម្បីលះបង់ នូវឧទ្ធអ្នាគិយសញ្ញាជនៈ ៥ ប្រការនេះឯង។ ឈាន
៤ ប្រការ គឺអ្វីខ្លះ? ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ ស្ងប់ស្ងាត់ ចាកកាមទាំង
ឡាយ ស្ងប់ស្ងាត់ ចាកអកុសលធម៌ទាំងឡាយ ចូលកាន់បឋមជ្ឈាន ប្រកបដោយវិតក្កៈ
និងវិចារៈ មានតែបីតិ និងសុខ ដែលកើតអំពីសេចក្តីស្ងប់ស្ងាត់ ព្រោះរម្ងាប់វិតក្កៈ វិចារៈ ក៏
ចូលកាន់ទុតិយជ្ឈាន ដែលកើតក្នុងសន្តាន ជាទីផ្លូវផង មានសភាពជាចិត្តខ្ពស់ឯក គ្មាន
វិតក្កៈ និងវិចារៈ មានតែបីតិ និងសុខ ដែលកើតអំពីសមាធិ។ តតិយជ្ឈាន។ ចតុត្ថជ្ឈាន។
ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ បុគ្គលគួរចំរើន នូវឈានទាំង ៤ នេះ ដើម្បីត្រាស់ដឹង ដើម្បីកំណត់
ដឹង ដើម្បីកិរិយាអស់ទៅ ដើម្បីលះបង់ នូវឧទ្ធអ្នាគិយសញ្ញាជនៈ ទាំង ៥ ប្រការ
នេះឯង។ (គង្គាបេយ្យាល។ មគ្គសំយុត្ត ដែលយើងឲ្យពិស្តារហើយយ៉ាងណា ឈាន
សំយុត្ត បណ្ឌិតគប្បីឲ្យពិស្តារ យ៉ាងនោះចុះ ដរាបដល់បាលី ឯសនា)។

ចប់ ឈានសំយុត្ត ។
អាណាបានស្សតិសំយុត្ត
ឯកធម្មវគ្គ ទី១

[៦] ក្រុងសាវត្ថី។ ក្នុងទីនោះឯង។ ហេៗ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់ដូច្នោះថា ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ធម៌ ១ ដែលបុគ្គលចំរើនហើយ ធ្វើឲ្យច្រើនហើយ រមែងមានផល ច្រើន មានអានិសង្សច្រើន។ ធម៌ ១ តើដូចម្តេច។ គឺអានាបានស្សតិ។

[៧] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ចុះអានាបានស្សតិ ដែលបុគ្គលចំរើនហើយ ធ្វើឲ្យច្រើន ហើយ តើដូចម្តេច ទើបមានផលច្រើន មានអានិសង្សច្រើន។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ភិក្ខុក្នុង សាសនានេះ នៅក្នុងព្រៃក្តី នៅទៀបគល់ឈើក្តី នៅក្នុងផ្ទះស្ងាត់ក្តី អង្គុយពែនក្នែន តាំង កាយឲ្យត្រង់ ផ្ទៀងស្មារតី ឲ្យមានមុខឆ្ពោះទៅរក (កម្មជ្ជាន)។ ភិក្ខុនោះ មានសតិ ដកដង្ហើម ចេញ មានសតិ ដកដង្ហើមចូល កាលដកដង្ហើមចេញវែង ដឹងច្បាស់ថា អាត្មាអញ ដកដង្ហើមចេញវែង ឬកាលដកដង្ហើមចូលវែង ដឹងច្បាស់ថា អាត្មាអញ ដកដង្ហើមចូល វែង។ កាលដកដង្ហើមចេញខ្លី ដឹងច្បាស់ថា អាត្មាអញ ដកដង្ហើមចេញខ្លី ឬកាល ដកដង្ហើមចូលខ្លី ដឹងច្បាស់ថា អាត្មាអញ ដកដង្ហើមចូលខ្លី។ ភិក្ខុសិក្សាថា អាត្មាអញ កំណត់ដឹងច្បាស់នូវកាយ គឺដកដង្ហើមចេញទាំងពួង នឹងដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា អាត្មាអញ កំណត់ដឹងនូវកាយ គឺដកដង្ហើមចូលទាំងពួង នឹងដកដង្ហើមចូល។ សិក្សាថា អាត្មាអញ រម្ងាប់កាយសង្ខារ គឺដកដង្ហើមចេញ នឹងដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា អាត្មាអញ រម្ងាប់កាយសង្ខារ គឺដកដង្ហើមចូល នឹងដកដង្ហើមចូល។ ភិក្ខុសិក្សាថា អាត្មាអញ ដឹង ច្បាស់នូវបីតិ នឹងដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា អាត្មាអញ ដឹងច្បាស់នូវបីតិ នឹងដកដង្ហើម ចូល។ សិក្សាថា អាត្មាអញ ដឹងច្បាស់នូវសេចក្តីសុខ នឹងដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា អាត្មាអញ ដឹងច្បាស់ នូវសេចក្តីសុខ នឹងដកដង្ហើមចូល។ សិក្សាថា អាត្មាអញ ដឹងច្បាស់ នូវចិត្តសង្ខារ គឺសញ្ញា និងវេទនា នឹងដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា អាត្មាអញ ដឹងច្បាស់ នូវ ចិត្តសង្ខារ គឺសញ្ញា និងវេទនា នឹងដកដង្ហើមចូល។ សិក្សាថា អាត្មាអញ រម្ងាប់នូវចិត្ត សង្ខារ នឹងដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា អាត្មាអញ រម្ងាប់នូវចិត្តសង្ខារ នឹងដកដង្ហើមចូល។ សិក្សាថា អាត្មាអញ ដឹងច្បាស់នូវចិត្ត នឹងដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា អាត្មាអញ ដឹងច្បាស់ នូវចិត្ត នឹងដកដង្ហើមចូល។ សិក្សាថា អាត្មាអញ ធ្វើចិត្តឲ្យរីករាយចំពោះ នឹងដកដង្ហើម ចេញ សិក្សាថា អាត្មាអញ ធ្វើចិត្តឲ្យរីករាយចំពោះ នឹងដកដង្ហើមចូល។ សិក្សាថា អាត្មាអញ ដម្តល់ចិត្តឲ្យស្មើ (ក្នុងអារម្មណ៍) នឹងដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា អាត្មាអញ

ដម្កល់ចិត្តឲ្យស្មើ (ក្នុងអារម្មណ៍) នឹងដកដង្ហើមចូល សិក្សាថាអាត្មាអញ ដោះចិត្តឲ្យរួច (ចាកនូវវណ្ណធម៌ ជាដើម) នឹងដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា អាត្មាអញ ដោះចិត្តឲ្យរួចស្រឡះ នឹងដកដង្ហើមចូល។ សិក្សាថា អាត្មាអញ ឃើញរឿយៗ នូវបញ្ចក្ខន្ធ ថាមិនទៀង នឹងដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា អាត្មាអញ ឃើញរឿយៗ នូវបញ្ចក្ខន្ធ ថាមិនទៀង នឹងដកដង្ហើមចូល។ សិក្សាថា អាត្មាអញ ឃើញរឿយៗ នូវធម៌ដែលធ្វើចិត្តឲ្យប្រាសចាកតម្រេក នឹងដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា អាត្មាអញ ឃើញរឿយៗ នូវធម៌ដែលធ្វើចិត្តឲ្យប្រាសចាកតម្រេក នឹងដកដង្ហើមចូល។ សិក្សាថា អាត្មាអញ ឃើញរឿយៗ នូវធម៌ជាគ្រឿងរំលត់ទុក្ខ នឹងដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា អាត្មាអញ ឃើញរឿយៗ នូវធម៌ជាគ្រឿងរំលត់ទុក្ខ នឹងដកដង្ហើមចូល។ សិក្សាថា អាត្មាអញ ឃើញរឿយៗ នូវធម៌ជាគ្រឿងលះចោល នូវកិលេស នឹងដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា អាត្មាអញ ឃើញរឿយៗ នូវធម៌ជាគ្រឿងលះចោល នូវកិលេស នឹងដកដង្ហើមចូល។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អានាបានស្សតិ ដែលបុគ្គលចំរើនហើយ យ៉ាងនេះ ធ្វើឲ្យច្រើនហើយ យ៉ាងនេះ រមែងមានផលច្រើន មានអានិសង្សច្រើន។

[៨] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អានាបានស្សតិ ដែលបុគ្គលចំរើនហើយ ធ្វើឲ្យច្រើនហើយ រមែងមានផលច្រើន មានអានិសង្សច្រើន។

[៩] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អានាបានស្សតិ ដែលបុគ្គលចំរើនហើយ ធ្វើឲ្យច្រើនហើយ រមែងមានផលច្រើន មានអានិសង្សច្រើន តើដូចម្តេច។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ ចំរើនសតិសម្តោជ្ឈង្គ ដែលប្រកបដោយអានាបានស្សតិ អាស្រ័យនូវវិវេក អាស្រ័យនូវវិរាគ អាស្រ័យនូវនិរោធិ បង្ហោនទៅ ដើម្បីកិរិយាលះបង់។ ធម្មវិចយសម្តោជ្ឈង្គ ដែលប្រកបដោយអានាបានស្សតិ។ ភិក្ខុចំរើន វិរិយៈ បីតិ បស្សទ្ធិ សមាធិ ឧបេក្ខាសម្តោជ្ឈង្គ ដែលប្រកបដោយអានាបានស្សតិ អាស្រ័យនូវវិវេក អាស្រ័យនូវវិរាគ អាស្រ័យនូវនិរោធិ បង្ហោនទៅ ដើម្បីកិរិយាលះបង់។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អានាបានស្សតិ ដែលបុគ្គលចំរើនហើយយ៉ាងនេះ ធ្វើឲ្យច្រើនហើយ យ៉ាងនេះ រមែងមានផលច្រើន មានអានិសង្សច្រើន។

[១០] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អាណាបានស្សតិ ដែលបុគ្គលចំរើនហើយ ធ្វើឲ្យច្រើនហើយ រមែងមានផលច្រើន មានអានិសង្សច្រើន។

[១១] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ចុះអាណាបានស្សតិ ដែលបុគ្គលចំរើនហើយ ធ្វើឲ្យច្រើនហើយ ទើបមានផលច្រើន មានអានិសង្សច្រើន តើដូចម្តេច? ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ នៅក្នុងព្រៃក្តី នៅទៀបគល់ឈើក្តី នៅក្នុងផ្ទះស្ងាត់ក្តី អង្គុយពែនក្នែន តាំងកាយឲ្យត្រង់ ផ្ចង់ស្មារតី ឲ្យមានមុខឆ្ពោះទៅរក (កម្មដ្ឋាន)។ ភិក្ខុនោះ មានស្មារតី ដកដង្ហើមចេញ មានស្មារតី ដកដង្ហើមចូល (បណ្ឌិតគប្បីឲ្យពិស្តារ រហូតដល់ពាក្យថា ភិក្ខុសិក្សាថា អាត្មាអញ ឃើញរឿយៗ នូវធម៌ដែលសម្រាប់លះចោល នូវកិលេស និងដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា អាត្មាអញ ឃើញរឿយៗ នូវធម៌ដែលសម្រាប់លះចោល នូវកិលេស និងដកដង្ហើមចូលផងចុះ)។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អាណាបានស្សតិ ដែលបុគ្គលចំរើនហើយយ៉ាងនេះ រមែងមានផលច្រើន មានអានិសង្សច្រើន។

[១២] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អាណាបានស្សតិ ដែលបុគ្គលចំរើនហើយ ធ្វើឲ្យច្រើនហើយ រមែងមានផលច្រើន មានអានិសង្សច្រើន។

[១៣] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ចុះអាណាបានស្សតិ ដែលបុគ្គលចំរើនហើយ ធ្វើឲ្យច្រើនហើយ ទើបមានផលច្រើន មានអានិសង្សច្រើន តើដូចម្តេច? ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ នៅក្នុងព្រៃក្តី នៅទៀបគល់ឈើក្តី នៅក្នុងផ្ទះស្ងាត់ក្តី អង្គុយពែនក្នែន តាំងកាយឲ្យត្រង់ ផ្ចង់ស្មារតី ឲ្យមានមុខឆ្ពោះទៅរក (កម្មដ្ឋាន)។ ភិក្ខុនោះ មានស្មារតី ដកដង្ហើមចេញ មានស្មារតី ដកដង្ហើមចូល។ (សេចក្តីពិស្តារ មានរហូតដល់ពាក្យថា ភិក្ខុសិក្សាថា អាត្មាអញ ឃើញរឿយៗ នូវធម៌សម្រាប់លះបង់កិលេសចោល និងដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា អាត្មាអញ ឃើញរឿយៗ នូវធម៌សម្រាប់លះបង់កិលេសចោល និងដកដង្ហើមចូលផងចុះ)។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អាណាបានស្សតិ ដែលបុគ្គលចំរើនហើយយ៉ាងនេះ ធ្វើឲ្យច្រើនហើយយ៉ាងនេះ រមែងមានផលច្រើន មានអានិសង្សច្រើន។

[១៤] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ កាលបើអាណាបានស្សតិ ដែលបុគ្គលបានចំរើនយ៉ាងនេះហើយ បានធ្វើឲ្យច្រើនយ៉ាងនេះហើយ បណ្តាផលទាំង ២ បុគ្គលនោះ រមែងបាន

ផលណាមួយ គឺអរហត្តផល ក្នុងបច្ចុប្បន្ននេះ ឬបើមានឧបាទានក្នុងសល់នៅឡើយ នឹង បានសម្រេច នូវភាពជាអនាគាមិបុគ្គល។

[១៥] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អាណាបានស្សតិ ដែលបុគ្គលចំរើនហើយ ធ្វើឲ្យច្រើន ហើយ រមែងមានផលច្រើន មានអានិសង្សច្រើន។

[១៦] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ចុះអាណាបានស្សតិ ដែលបុគ្គលបានចំរើនហើយ បាន ធ្វើឲ្យច្រើនហើយ រមែងមានផលច្រើន មានអានិសង្សច្រើន តើដូចម្តេច។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំង ឡាយ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ នៅក្នុងព្រៃក្តី នៅទៀបគល់ឈើក្តី នៅក្នុងផ្ទះស្ងាត់ក្តី អង្គុយ ពែនក្នែន តាំងកាយឲ្យត្រង់ ផ្ទះស្មារតី ឲ្យមានមុខឆ្ពោះទៅរក (កម្មដ្ឋាន)។ ភិក្ខុនោះ មាន ស្មារតី ដកដង្ហើមចេញ មានស្មារតី ដកដង្ហើមចូល។ (សេចក្តីពិស្តារ មានរហូតដល់ ពាក្យ ថា ភិក្ខុសិក្សាថា អាត្មាអញ ឃើញរឿយៗ នូវធម៌សម្រាប់លះកិលេសចោល នឹង ដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា អាត្មាអញ ឃើញរឿយៗ នូវធម៌សម្រាប់លះកិលេសចោល នឹងដកដង្ហើមចូលផងចុះ)។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អាណាបានស្សតិ ដែលបុគ្គលបានចំរើន ហើយ យ៉ាងនេះ ធ្វើឲ្យច្រើនហើយ យ៉ាងនេះ រមែងមានផលច្រើន មានអានិសង្សច្រើន។

[១៧] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ កាលបើអាណាបានស្សតិ ដែលបុគ្គលចំរើនហើយ យ៉ាងនេះ ធ្វើឲ្យច្រើនហើយ យ៉ាងនេះ រមែងបានសម្រេចផល ៧ ប្រការ និងអានិសង្ស ៧ ប្រការ។ ផល ៧ ប្រការ អានិសង្ស ៧ ប្រការ តើដូចម្តេច។ ក្នុងបច្ចុប្បន្ននេះ ភិក្ខុនោះ បានសម្រេចអរហត្តផលជាមុន បើក្នុងបច្ចុប្បន្ននេះ មិនបានសម្រេចអរហត្តផលជាមុនទេ នឹងបានសម្រេចអរហត្តផល ក្នុងកាលដែលស្លាប់ បើក្នុងបច្ចុប្បន្ននេះ មិនបានសម្រេច អរហត្តផលជាមុន ទាំងមិនបានសម្រេចអរហត្តផល ក្នុងកាលដែលស្លាប់ទេ។ បុគ្គលនោះ ជាអន្តរាបរិនិព្វាយី ជាឧបហត្ថបរិនិព្វាយី ជាអសង្ខារបរិនិព្វាយី ជាសសង្ខារបរិនិព្វានយី ជាឧទ្ធិសោតអកនិដ្ឋតាមី ព្រោះកិរិយាអស់ទៅ នៃឱរម្ភាគិយសញ្ញាជនៈ ៥ ប្រការដោយ ពិត។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ កាលបើអាណាបានស្សតិ ដែលបុគ្គលបានចំរើនយ៉ាងនេះ បាន ធ្វើឲ្យច្រើនយ៉ាងនេះហើយ បុគ្គលនោះ នឹងបាននូវផល ៧ ប្រការ និងអានិសង្ស ៧ ប្រការនេះឯង។

[១៨] ក្នុងទីនេះឯង ព្រះដ៏មានព្រះភាគៗបេ។ ទ្រង់ត្រាស់ថា ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ ចំរើនអាណាបានស្សតិឬទេ។

[១៩] កាលព្រះដ៏មានព្រះភាគ ត្រាស់យ៉ាងនេះហើយ ព្រះអរិដ្ឋដ៏មានអាយុ ក្រាប បង្គំទូលព្រះដ៏មានព្រះភាគ ដោយពាក្យដូច្នោះថា បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចំរើន ខ្ញុំព្រះអង្គ ចំរើនអាណាបានស្សតិ។ ម្ចាស់អរិដ្ឋ ចុះអ្នកចំរើនអាណាបានស្សតិ ដូចម្តេចទៅ។

[២០] បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចំរើន កាមច្ឆន្ទៈ ក្នុងកាមទាំងឡាយ ជាអតីត ខ្ញុំព្រះអង្គ បានលះបង់ហើយ កាមច្ឆន្ទៈក្នុងកាមទាំងឡាយ ជាអនាគត ខ្ញុំព្រះអង្គ បានប្រាសចេញ ហើយ បដិយសញ្ញា ក្នុងធម៌ទាំងឡាយ ជាខាងក្នុងក្តី ខាងក្រៅក្តី ខ្ញុំព្រះអង្គ បានកំចាត់ ចោលហើយ ដោយប្រពៃ ខ្ញុំព្រះអង្គនោះ មានសតិដកដង្ហើមចេញ មានសតិដកដង្ហើម ចូល។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចំរើន ខ្ញុំព្រះអង្គ ចំរើនអាណាបានស្សតិ យ៉ាងនេះឯង។

[២១] ម្ចាស់អរិដ្ឋ អាណាបានស្សតិរ៉ុះមានមែន តថាគតមិនមែនពោលថាអាណាបាន ស្សតិរ៉ុះ មិនមានដូច្នោះទេ។ ម្ចាស់អរិដ្ឋ ប៉ុន្តែអាណាបានស្សតិ ដែលពេញបរិបូណ៌ ដោយ ពិស្តារបែបណា ចូរអ្នកស្តាប់បែបនោះ យកចិត្តទុកដាក់ ឲ្យប្រពៃចុះ តថាគតនឹងសំដែង។ ព្រះអរិដ្ឋដ៏មានអាយុ ក៏ទទួលព្រះពុទ្ធដីកា របស់ព្រះដ៏មានព្រះភាគថា ករុណា ព្រះអង្គ។ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់ដូច្នោះថា ម្ចាស់អរិដ្ឋ ចុះអាណាបានស្សតិ ដែលបរិបូណ៌ ដោយសេចក្តីពិស្តារ តើដូចម្តេច។ ម្ចាស់អរិដ្ឋ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ នៅក្នុងព្រៃក្តី នៅទៀប គល់ឈើក្តី នៅក្នុងផ្ទះស្ងាត់ក្តី អង្គុយពែនក្នែន តាំងកាយឲ្យត្រង់ ផ្ចង់ស្មារតី ឲ្យមានមុខ ឆ្ពោះទៅរក (កម្មជ្ជាន)។ ភិក្ខុនោះ មានសតិដកដង្ហើមចេញ មានសតិ ដកដង្ហើមចូល កាលដកដង្ហើមចេញវែង ដឹងច្បាស់ថា អាត្មាអញ ដកដង្ហើមចេញវែង។ បេ។ សិក្សាថា អាត្មាអញ ឃើញរឿយៗ នូវធម៌សម្រាប់លះកិលេសចោល នឹងដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា អាត្មាអញ ឃើញរឿយៗ នូវធម៌សំរាប់លះកិលេសចោល នឹងដកដង្ហើមចូល។ ម្ចាស់អរិដ្ឋ អាណាបានស្សតិ ពេញបរិបូណ៌ ដោយសេចក្តីពិស្តារ យ៉ាងនេះឯង។

[២២] ក្រុងសារត្ថី។ សម័យនោះឯង ព្រះមហាកប្បិនដ៏មានអាយុ អង្គុយពែនក្នែន តាំងកាយឲ្យត្រង់ ផ្ចង់ស្មារតី ឲ្យមានមុខឆ្ពោះទៅរក (កម្មជ្ជាន) ក្នុងទីជិតព្រះដ៏មាន ព្រះ ភាគ។

[២៣] ព្រះដ៏មានព្រះភាគ បានឃើញមហាកប្បិនដ៏មានអាយុ កំពុងអង្គុយពែន ក្នុងរាងកាយឲ្យត្រង់ ផ្ទះស្មារតី ឲ្យមានមុខឆ្ពោះទៅរក (កម្មដ្ឋាន) ក្នុងទីមិនឆ្ងាយ (អំពី ព្រះអង្គ) លុះឃើញហើយ ទើបត្រាស់ហៅភិក្ខុទាំងឡាយមកថា ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នក ទាំងឡាយ ឃើញសេចក្តីញាប់ញ័រ ឬសេចក្តីអន្ទះអន្ទែងកាយ របស់ភិក្ខុនោះឬទេ ។

[២៤] ភិក្ខុទាំងឡាយ ក្រាបបង្គំទូលថា បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន កាលណាឃើងខ្ញុំ ព្រះអង្គ ឃើញលោកដ៏មានអាយុនោះ កំពុងអង្គុយកណ្តាលជំនុំសង្ឃក្តី អង្គុយស្ងាត់ តែម្នាក់ឯងក្តី ក្នុងកាលនោះ ឃើងខ្ញុំព្រះអង្គ មិនបានឃើញលោកដ៏មានអាយុនោះ មាន កាយញាប់ញ័រ ឬអន្ទះអន្ទែងទេ។

[២៥] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ភិក្ខុណាបានចម្រើន បានធ្វើឲ្យច្រើន នូវសមាធិហើយ រមែងមានកាយមិនញាប់ញ័រ ឬមិនអន្ទះអន្ទែង មានចិត្តមិនញាប់ញ័រ ឬមិនអន្ទះអន្ទែង ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ភិក្ខុនោះ រមែងបាននូវសមាធិដោយងាយ បានមិនលំបាក បានមិន ក្រឡើយ។

[២៦] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ចុះសមាធិដែលបុគ្គលចម្រើនហើយ ធ្វើឲ្យច្រើនហើយ តើដូចម្តេច រមែងមានកាយមិនញាប់ញ័រ ឬមិនអន្ទះអន្ទែង មានចិត្តមិនញាប់ញ័រ ឬមិន អន្ទះអន្ទែង។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អាណាបានស្សតិសមាធិ ដែលបុគ្គលចម្រើនហើយ ធ្វើឲ្យ ច្រើនហើយ រមែងមានកាយមិនញាប់ញ័រ ឬមិនអន្ទះអន្ទែង មានចិត្តមិនញាប់ញ័រ ឬមិន អន្ទះអន្ទែងឡើយ។

[២៧] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ កាលបើអាណាបានស្សតិសមាធិ ដែលបុគ្គលបានចម្រើន ហើយ បានធ្វើឲ្យច្រើនហើយ តើដូចម្តេច ទើបបុគ្គលនោះ មានកាយមិនញាប់ញ័រ ឬមាន កាយមិនអន្ទះអន្ទែង មានចិត្តមិនញាប់ញ័រ ឬមានចិត្តមិនអន្ទះអន្ទែង។ ម្ចាស់ភិក្ខុ ទាំងឡាយ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ នៅក្នុងព្រៃក្តី នៅទៀបគល់ឈើក្តី នៅក្នុងផ្ទះស្ងាត់ក្តី អង្គុយពែនក្នុង តាំងកាយឲ្យត្រង់ ផ្ទះស្មារតី ឲ្យមានមុខឆ្ពោះទៅរក (កម្មដ្ឋាន)។ ភិក្ខុ នោះ មានសតិដកដង្ហើមចេញ មានសតិដកដង្ហើមចូល (បណ្ឌិតគប្បីឲ្យពិស្តារ រហូតដល់ ពាក្យថា ភិក្ខុសិក្សាថា អាត្មាអញ ឃើញរឿយៗ នូវធម៌សម្រាប់លះបង់កិលេសចោល នឹង ដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា អាត្មាអញ ឃើញរឿយៗ នូវធម៌សំរាប់លះកិលេសចោល នឹង

ដកដង្ហើមចូលផងចុះ)។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ កាលបើអាណាបានស្សតិសមាធិ ដែលបុគ្គល បានចំរើន យ៉ាងនេះហើយ បានធ្វើឲ្យច្រើន យ៉ាងនេះហើយ រមែងមានកាយមិនញាប់ ញ័រ ឬមានកាយមិនអន្ទះអន្ទែង មានចិត្តមិនញាប់ញ័រ ឬមានចិត្តមិនអន្ទះអន្ទែង។

[២៨] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អាណាបានស្សតិសមាធិ ដែលបុគ្គលចំរើនហើយ ធ្វើឲ្យ ច្រើនហើយ រមែងមានផលច្រើន មានអានិសង្សច្រើន។

[២៩] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ចុះអាណាបានស្សតិសមាធិ ដែលបុគ្គលចំរើនហើយ ធ្វើ ឲ្យច្រើនហើយ ទើបមានផលច្រើន មានអានិសង្សច្រើន តើដូចម្តេច? ម្នាលភិក្ខុទាំង ឡាយ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ នៅក្នុងព្រៃក្តី នៅទៀបគល់ឈើក្តី នៅក្នុងផ្ទះស្ងាត់ក្តី អង្គុយ ពែនក្នែន តាំងកាយឲ្យត្រង់ ផ្ចង់ស្មារតី ឲ្យមានមុខឆ្ពោះទៅរក (កម្មដ្ឋាន)។ ភិក្ខុនោះ មានសតិដកដង្ហើមចេញ មានសតិ ដកដង្ហើមចូល។ កាលដកដង្ហើមចេញវែង ដឹងច្បាស់ ថា អាត្មាអញ ដកដង្ហើមចេញវែង (បណ្ឌិតគប្បីឲ្យពិស្តារ រហូតដល់ពាក្យថា ភិក្ខុសិក្សា ថា អាត្មាអញ ឃើញរឿយៗ នូវធម៌សម្រាប់លះកិលេសចោល នឹងដកដង្ហើម ចេញ សិក្សាថា អាត្មាអញ ឃើញរឿយៗ នូវធម៌សម្រាប់លះកិលេសចោល នឹងដកដង្ហើមចូល ផងចុះ)។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អាណាបានស្សតិសមាធិ ដែលបុគ្គលចំរើនហើយ យ៉ាងនេះ ធ្វើឲ្យច្រើនហើយ យ៉ាងនេះ រមែងមានផលច្រើន មានអានិសង្សច្រើន។

[៣០] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ក៏កាលមុនដែលតថាគត នៅជាពោធិសត្វ មិនទាន់ បានត្រាស់ដឹង នូវសម្តោធិញ្ញាណនៅឡើយ តែងសម្រេចសម្រាន្តនៅ ដោយច្រើនដោយ វិហារធម៌នេះ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ តថាគតនោះ កំពុងសម្រេចសម្រាន្តនៅ ដោយច្រើន ដោយវិហារធម៌នេះ កាយមិនលំបាក ចក្ខុទាំងឡាយ ក៏មិនលំបាក ទាំងចិត្តរបស់តថាគត ក៏រួចចាកអាសវៈទាំងឡាយ ព្រោះមិនបានប្រកាន់មាំ។

[៣១] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ប្រសិនបើភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ ប៉ុន ប៉ងថា កាយរបស់អាត្មាអញ កុំលំបាក ចក្ខុទាំងឡាយ ក៏កុំលំបាក ទាំងចិត្តរបស់អាត្មា អញ ក៏រួចស្រឡះចាកអាសវៈទាំងឡាយ ព្រោះមិនប្រកាន់មាំ អាណាបានស្សតិសមាធិនេះ ឯង ភិក្ខុគួរយកចិត្តទុកដាក់ ដោយប្រពៃចុះ។

[៣២] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ប្រសិនបើភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ ប៉ុនប៉ងថា សេចក្តីត្រិះរិះ ដោយសេចក្តីរឭក អាស្រ័យនូវកាមគុណ ដែលជារបស់អាត្មា អញ សេចក្តីត្រិះរិះដោយសេចក្តីរឭកនោះ អាត្មាអញ គួរលះបង់ចោល ព្រោះហេតុនោះ អាណាបានស្សតិសមាធិនេះឯង ភិក្ខុគួរយកចិត្តទុកដាក់ ដោយប្រពៃចុះ។

[៣៣] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ប្រសិនបើភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ ប៉ុនប៉ងថា អាត្មាអញ គួរសំគាល់ក្នុងរបស់ ដែលមិនមែនជាបដិកូល ថាជាបដិកូល អាណាបានស្សតិសមាធិនេះឯង ភិក្ខុគួរយកចិត្តទុកដាក់ ដោយប្រពៃចុះ។

[៣៤] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ប្រសិនបើភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ ប៉ុនប៉ងថា អាត្មាអញ គប្បីសំគាល់ ក្នុងរបស់ជាបដិកូល ថាមិនមែនជាបដិកូល អាណាបានស្សតិសមាធិនេះឯង ភិក្ខុគួរយកចិត្តទុកដាក់ ដោយប្រពៃចុះ។

[៣៥] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ប្រសិនបើភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ ប៉ុនប៉ងថា អាត្មាអញ គួរសំគាល់ក្នុងរបស់មិនមែនជាបដិកូលផង ក្នុងរបស់ជាបដិកូលផង ថាជារបស់បដិកូល អាណាបានស្សតិសមាធិនេះឯង ភិក្ខុគួរយកចិត្តទុកដាក់ ដោយប្រពៃចុះ។

[៣៦] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ប្រសិនបើភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ ប៉ុនប៉ងថា អាត្មាអញ គួរសំគាល់ ក្នុងរបស់ជាបដិកូលផង មិនមែនជាបដិកូលផង ថាជារបស់មិនមែនជាបដិកូល អាណាបានស្សតិសមាធិនេះឯង ភិក្ខុគួរយកចិត្តទុកដាក់ ដោយប្រពៃចុះ។

[៣៧] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ប្រសិនបើភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ ប៉ុនប៉ងថា អាត្មាអញ គប្បីរៀនរូបរបស់ទាំង ២ គឺរបស់មិនមែនជាបដិកូល ១ របស់ជាបដិកូល ១ ជាអ្នកព្រងើយកន្តើយ ជាអ្នកមានស្មារតីដឹងខ្លួន អាណាបានស្សតិសមាធិនេះឯង ភិក្ខុគួរយកចិត្តទុកដាក់ ដោយប្រពៃចុះ។

[៣៨] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ប្រសិនបើភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ ប៉ុនប៉ងថា អាត្មាអញ គប្បីស្ងប់ស្ងាត់ចាកកាមទាំងឡាយ ស្ងប់ស្ងាត់ចាកអកុសលធម៌ ទាំងឡាយ ហើយចូលកាន់បឋមជ្ឈាន ប្រកបដោយវិតក្កៈនិងវិចារៈ មានបីតិរិទ្ធិសុខ

ដែលកើតអំពីសេចក្តីស្ងប់ស្ងាត់ អាណាបានស្សតិសមាធិនេះឯង ភិក្ខុគួរយកចិត្តទុកដាក់ ដោយប្រពៃចុះ។

[៣៧] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ប្រសិនបើភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ ប៉ុនប៉ង ប៉ងថា អាត្មាអញ ចូលកាន់ទុតិយជ្ឈាន ដែលកើតមានក្នុងសន្តាននៃខ្លួន ជាទីផ្លូវផងមាន សភាពជាចិត្តខ្ពស់ឯក មិនមានវិតក្កៈ និងវិចារៈ មានតែបីតិ និងសុខ ដែលកើតអំពី សមាធិ ព្រោះរម្ងាប់វិតក្កៈ និងវិចារៈ អាណាបានស្សតិសមាធិនេះឯង ភិក្ខុគួរយកចិត្ត ទុកដាក់ ដោយប្រពៃចុះ។

[៤០] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ប្រសិនបើភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ ប៉ុនប៉ង ថា អាត្មាអញ ព្រោះនឿយណាយ ចាកបីតិផង ជាអ្នកប្រកបដោយឧបេក្ខាផង មាន ស្មារតីដឹងខ្លួនផង សោយសេចក្តីសុខ ដោយនាមកាយផង ព្រះអរិយៈទាំងឡាយ តែង សរសើរនូវបុគ្គល ដែលបានតតិយជ្ឈានថា ជាអ្នកមានឧបេក្ខា មានស្មារតី មានធម៌ជា គ្រឿងនៅជាសុខ ដូច្នោះ ព្រោះតតិយជ្ឈានឯណា គប្បីចូលកាន់តតិយជ្ឈាននោះ អាណា បានស្សតិសមាធិនេះឯង ភិក្ខុគួរយកចិត្តទុកដាក់ ដោយប្រពៃចុះ។

[៤១] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ប្រសិនបើភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ ប៉ុនប៉ង ថា អាត្មាអញ ព្រោះលះបង់ នូវសុខផង ព្រោះលះបង់ នូវទុក្ខផង មានសោមនស្ស និង ទោមនស្សអស់ទៅ ក្នុងកាលមុនផង គប្បីចូលកាន់ចតុត្ថជ្ឈាន ជាធម្មជាតិមានអារម្មណ៍ មិន មែនជាទុក្ខ មិនមែនជាសុខ គឺជាឧបេក្ខា មានសតិដ៏បរិសុទ្ធដោយឧបេក្ខា អាណាបានស្សតិ សមាធិនេះឯង ភិក្ខុគួរយកចិត្តទុកដាក់ ដោយប្រពៃចុះ។

[៤២] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ប្រសិនបើភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ ប៉ុន ប៉ងថា អាត្មាអញ ព្រោះកន្លងបង់ នូវរូបសញ្ញា ដោយប្រការទាំងពួង ព្រោះអស់បដិម សញ្ញា ហើយលែងធ្វើទុកក្នុងចិត្ត នូវនានត្តសញ្ញា គប្បីចូលកាន់អាកាសានញ្ចយតន ជ្ឈាន ដោយការធ្វើទុកក្នុងចិត្តថា អាកាសមិនមានទីបំផុត ដូច្នោះ អាណាបានស្សតិសមាធិ នេះឯង ភិក្ខុគួរយកចិត្តទុកដាក់ ដោយប្រពៃចុះ។

[៤៣] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ប្រសិនបើភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ ប៉ុន ប៉ងថា អាត្មាអញ ព្រោះកន្លងបង់ នូវអាកាសានញ្ចយតនជ្ឈាន ដោយប្រការទាំងពួង

គប្បីចូលកាន់វិញ្ញាណញាយតនជ្ជាន ដោយធ្វើទុកក្នុងចិត្តថា វិញ្ញាណមិនមានទីបំផុត ដូច្នោះ អាណាបានស្សតិសមាធិនេះឯង ភិក្ខុគួរយកចិត្តទុកដាក់ ដោយប្រពៃចុះ។

[៤៤] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ប្រសិនបើភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ ប៉ុន ប៉ងថា អាត្មាអញ ព្រោះកន្លងបង់ នូវវិញ្ញាណញាយតនជ្ជាន ដោយប្រការទាំងពួង គប្បី ចូលកាន់អាកិញ្ញញាយតនជ្ជាន ដោយការធ្វើទុកក្នុងចិត្តថា អ្វីបន្តិចបន្តួចមិនមាន ដូ ច្នោះ អាណាបានស្សតិសមាធិនេះឯង ភិក្ខុគួរយកចិត្តទុកដាក់ដោយប្រពៃចុះ។

[៤៥] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ប្រសិនបើភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ ប៉ុន ប៉ងថា អាត្មាអញ ព្រោះកន្លងបង់ នូវអាកិញ្ញញាយតនជ្ជាន ដោយប្រការទាំងពួង គប្បី ចូលកាន់នេវសញ្ញានាសញ្ញាយតនជ្ជាន អាណាបានស្សតិសមាធិនេះឯង ភិក្ខុគួរយកចិត្ត ទុកដាក់ដោយប្រពៃចុះ។

[៤៦] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ប្រសិនបើភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ ប៉ុន ប៉ងថា អាត្មាអញ ព្រោះកន្លងបង់ នូវនេវសញ្ញានាសញ្ញាយតនជ្ជាន ដោយប្រការទាំង ពួង គប្បីចូលកាន់សញ្ញាវេទយិតនិរោធិ អាណាបានស្សតិសមាធិនេះឯង ភិក្ខុគួរយកចិត្ត ទុកដាក់ ដោយប្រពៃចុះ។

[៤៧] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ កាលបើអាណាបានស្សតិសមាធិ ដែលភិក្ខុចំរើនយ៉ាង នេះហើយ ធ្វើឲ្យច្រើន យ៉ាងនេះហើយ បើភិក្ខុនោះ សោយនូវវេទនាជាសុខ ដឹងច្បាស់ថា វេទនានោះ មិនទៀង ដឹងច្បាស់ថា មិនគួរប្រកាន់មាំ ដឹងច្បាស់ថា មិនគួរត្រេកអរ។ បើ ភិក្ខុនោះ សោយវេទនាជាទុក្ខ ដឹងច្បាស់ថា វេទនានោះ មិនទៀង ដឹងច្បាស់ថា មិនគួរ ប្រកាន់មាំ ដឹងច្បាស់ថា មិនគួរត្រេកអរ។ បើភិក្ខុនោះ សោយវេទនាមិនមែនទុក្ខ មិនមែន សុខ ដឹងច្បាស់ថា វេទនានោះ មិនទៀង ដឹងច្បាស់ថា មិនគួរប្រកាន់មាំ ដឹងច្បាស់ថា មិន គួរត្រេកអរ។ បើភិក្ខុនោះ សោយវេទនាជាសុខ មិនប្រកបដោយកិលេស សោយនូវវេទនា នោះ។ បើភិក្ខុនោះ សោយវេទនាជាទុក្ខ ក៏មិនប្រកបដោយកិលេស សោយនូវវេទនា នោះ។ បើភិក្ខុនោះ សោយវេទនាមិនមែនទុក្ខ មិនមែនសុខ ក៏មិន ប្រកបដោយកិលេស សោយនូវវេទនានោះ។ កាលភិក្ខុនោះ សោយវេទនា មាន កាយជាទីបំផុត ដឹងច្បាស់ថា អាត្មាអញ សោយវេទនាមានកាយជាទីបំផុត កាលសោយវេទនាមានជីវិតជាទីបំផុត ដឹង

ច្បាស់ថា អាត្មាអញ សោយវេទនាមានជីវិតជាទីបំផុត លុះទំលាយរាងកាយ បន្ទាប់អំពី ការអស់ជីវិតទៅ ដឹងច្បាស់ថា កាលសោយនូវវេទនាទាំងអស់ ក្នុងលោកនេះ មិនគួរ ត្រេកអរ នឹងរលត់ទៅវិញ។

[៤៨] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ដូចប្រទីបប្រេង ដែលឆេះទៅបាន ព្រោះអាស្រ័យប្រេង និងប្រឆេះ ដែលមិនមានអាហារ គប្បីរលត់ទៅ ព្រោះអស់ទៅនៃប្រេង និងប្រឆេះនោះ ឯង យ៉ាងណា។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ កាលភិក្ខុសោយវេទនា មានកាយជាទីបំផុត ដឹង ច្បាស់ថា អាត្មាអញ សោយវេទនាមានកាយជាទីបំផុត កាលសោយវេទនាមានជីវិត ជាទីបំផុត ដឹងច្បាស់ថា អាត្មាអញ សោយវេទនាមានជីវិតជាទីបំផុត លុះទំលាយរាង កាយ បន្ទាប់អំពីការអស់ជីវិតទៅ ដឹងច្បាស់ថា ការសោយនូវវេទនាទាំងអស់ ក្នុងលោក នេះ មិនគួរត្រេកអរ នឹងរលត់ទៅវិញ ក៏យ៉ាងនោះដែរ។

[៤៩] ខ្ញុំបានស្តាប់មកយ៉ាងនេះ។ សម័យមួយ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់គង់នៅក្នុង កូដាគារសាលា នាព្រៃមហាវន ទៀបក្រុងវេសាលី។ សម័យនោះឯង ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់សំដែងអសុកកថា ទ្រង់សំដែងគុណនៃអសុក ទ្រង់សំដែងគុណនៃការចំរើនអសុក ដល់ភិក្ខុទាំងឡាយ ដោយអនេកបរិយាយ។ គ្រានោះឯង ព្រះដ៏មានព្រះភាគត្រាស់ហៅ ភិក្ខុទាំងឡាយមកថា ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ តថាគត ចង់គេចចាកអារម្មណ៍ សម្ងំនៅតែ ម្នាក់ឯង អស់កន្លះខែ កុំឲ្យអ្នកណាមួយ ចូលទៅរកតថាគតឡើយ រៀរលែងតែភិក្ខុមួយ រូប អ្នកនាំចង្ហាន់បិណ្ឌបាត ទៅថ្វាយតថាគត។ ពួកភិក្ខុនោះ ក៏ទទួលព្រះពុទ្ធដីកា របស់ ព្រះដ៏មានព្រះភាគថា ព្រះករុណា ព្រះអង្គ ដូច្នោះ ក៏ឥតមានភិក្ខុណាមួយចូលទៅរក ព្រះដ៏មានព្រះភាគឡើយ រៀរលែងតែភិក្ខុ ១ រូប អ្នកនាំចង្ហាន់បិណ្ឌបាត ទៅថ្វាយព្រះដ៏ មានព្រះភាគ។

[៥០] លំដាប់នោះ ភិក្ខុទាំងនោះ ក៏គិតគ្នាថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ត្រាស់សំដែង អសុកកថា ពោលសរសើរគុណនៃអសុក ពោលសរសើរគុណ នៃការចំរើនអសុក ដោយ បរិយាយដ៏ច្រើន លុះគិតដូច្នោះហើយ ក៏នាំគ្នាប្រកបសេចក្តីព្យាយាម ក្នុងការចំរើនអសុក ជាច្រើនបែប ច្រើនវិធី ភិក្ខុទាំងនោះ ក៏នឿយណាយ ធុញទ្រាន់ ខ្ពើមខ្ពើម នឹងរាងកាយ នេះ នាំគ្នាស្វែងរកគ្រឿងសស្រ្តា **ភិក្ខុទាំងនោះ មិនមែនគ្រាន់តែស្វែងរកគ្រឿងសស្រ្តា**

មកតែប៉ុណ្ណោះទេ ក៏បានផ្តាច់ជីវិតខ្លួន ដោយខ្លួនឯងក៏មាន បានចូលទៅរកសមណកុត្ត
កៈ ឈ្មោះ មិត្តលណ្ឌិក ឲ្យផ្តាច់ជីវិតខ្លួន ក៏មាន (ដូចមានសេចក្តីដំណាល ក្នុងវិន័យបិដក
ភាគទី១ ទំព័រ២២៣) អដ្ឋកថា។ ភិក្ខុ ១០ រូបនាំគ្រឿងសស្ត្រាតែមួយថ្ងៃ ក៏មាន ២០ រូប។
បេ។ ពួកភិក្ខុ ៣០ រូប នាំគ្រឿងសស្ត្រាមកតែមួយថ្ងៃក៏មាន។

[៥១] គ្រានោះឯង ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ចេញចាកផលសមាបត្តិ ដោយកាលកន្លះ
ខែកន្លងទៅ ក៏ហៅព្រះអានន្ទដ៏មានអាយុមកថា ម្ចាស់អានន្ទ ហេតុដូចម្តេចហ្ន៎ បានជា
ពួកភិក្ខុ ហាក់ដូចជាស្អប់ស្អើងទៅ។ ទើបព្រះអានន្ទក្រាបទូលថា បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន
ពិតដូចជាព្រះពុទ្ធដីកាណាស់ ព្រោះព្រះដ៏មានព្រះភាគ ត្រាស់សំដែងអសុកកថា ទ្រង់
ពោលសរសើរអសុក ទ្រង់ពោលសរសើរការចម្រើននូវអសុក ដល់ភិក្ខុទាំងឡាយ ដោយ
បរិយាយដ៏ច្រើន។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន លុះពួកភិក្ខុនោះ គិតគ្នាថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ
ត្រាស់សំដែងអសុកកថា ពោលសរសើរអសុក ពោលសរសើរការចម្រើន នូវអសុក ដោយ
បរិយាយដ៏ច្រើន លុះភិក្ខុនោះ គិតដូច្នោះហើយ ក៏នាំគ្នាប្រកបសេចក្តីព្យាយាម ក្នុងការ
ចម្រើនអសុក ជាច្រើនបែប ច្រើនវិធី ពួកភិក្ខុនោះ នឿយណាយ ធុញទ្រាន់ ខ្ពើមធ្មើម នឹង
រាងកាយនេះ ក៏នាំគ្នាស្វែងរកគ្រឿងសស្ត្រា ភិក្ខុ ១០ រូប នាំគ្រឿងសស្ត្រាមកតែ ១ ថ្ងៃ ក៏
មាន ២០ រូប។ បេ។ ៣០ រូប នាំគ្រឿងសស្ត្រាមកតែមួយថ្ងៃ ក៏មាន។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន
ភិក្ខុសង្ឃនេះ ស្ថិតនៅបានដោយហេតុឯណាដ៏ទៃទៀត ខ្ញុំព្រះអង្គសូមអង្វរ សូមព្រះដ៏
មានព្រះភាគ សំដែងនូវហេតុនោះឲ្យទាន។

[៥២] ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់ថា ម្ចាស់អានន្ទ បើដូច្នោះ ពួកភិក្ខុទាំង
អម្បាលមាណា ដែលនៅអាស្រ័យនឹងក្រុងវេសាលី ចូរឲ្យពួកភិក្ខុអម្បាលនោះទាំងអស់
ប្រជុំគ្នា ក្នុងឧបដ្ឋានសាលាចុះ។ ព្រះអានន្ទដ៏មានអាយុ ក៏ទទួលព្រះពុទ្ធដីកា របស់ព្រះដ៏
មានព្រះភាគថា ករុណា ព្រះអង្គ ដូច្នោះហើយ ពួកភិក្ខុទាំងអម្បាលមាណា ដែលនៅ
អាស្រ័យនឹងក្រុងវេសាលី ក៏ឲ្យពួកភិក្ខុអម្បាលនោះ ទាំងអស់ ប្រជុំគ្នា ក្នុងឧបដ្ឋានសាលា
រួចហើយ ចូលទៅគាល់ព្រះដ៏មានព្រះភាគ លុះចូលទៅដល់ហើយ ក្រាបបង្គំទូលព្រះដ៏
មានព្រះភាគ ដោយពាក្យដូច្នោះថា បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ភិក្ខុសង្ឃប្រជុំគ្នាស្រេចហើយ
សូមព្រះដ៏មានព្រះភាគ សំគាល់ការគួរ ក្នុងកាលឥឡូវនេះ។

[៥៣] គ្រានោះឯង ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ស្តេចចូលទៅកាន់ឧបដ្ឋានសាលា លុះ
ចូលទៅដល់ហើយ គង់លើអាសនៈ ដែលគេក្រាលថ្វាយ។ លុះព្រះដ៏មានព្រះភាគទ្រង់
គង់ហើយ ទើបត្រាស់នឹងភិក្ខុទាំងឡាយថា ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អាណាបានស្សតិសមាធិ
នេះឯង ដែលបុគ្គលចំរើនហើយ ធ្វើឲ្យច្រើនហើយ ជាធម៌ល្អិតផង ជាធម៌ឧត្តមផង ជា
ធម៌មិនច្រឡូកច្រឡំដោយ (តណ្ហា និងឧបាទាន) ផង ជាធម៌ជាគ្រឿងនៅ នាំមកនូវ
សេចក្តីសុខផង តែងញ៉ាំងអកុសលធម៌ទាំងឡាយ ដ៏លាមក ដែលកើតឡើងហើយ ។ ឲ្យ
សាបសូន្យទៅ ឲ្យស្ងប់រម្ងាប់ ដោយហេតុដ៏សមគួរផង។

[៥៤] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ដូចកំទេចធ្នូលី ដែលខ្យល់បក់ក្នុងក្នុងខែខាង
ចុងនៃគិម្ភរដូវ (ខែអាសាឡ) មហាអកាលមេឃ (ភ្លៀងធំ បង្ករចុះខុសកាលវេលា) តែង
ញ៉ាំងកំទេចធ្នូលីនោះ ឲ្យអន្តរធាន ឲ្យស្ងប់ទៅបាន ដោយទំនងដ៏សមគួរ មានឧបមា
យ៉ាងណាមិញ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អាណាបានស្សតិសមាធិ ដែលបុគ្គលចំរើនហើយ ធ្វើ
ឲ្យច្រើនហើយ ជាធម៌ល្អិតផង ជាធម៌ឧត្តមផង ជាធម៌មិនច្រឡូកច្រឡំដោយ (តណ្ហា
និងឧបាទាន) ផង ជាធម៌ជាគ្រឿងនៅ នាំមកនូវសេចក្តីសុខផង តែងញ៉ាំងធម៌ទាំងឡាយ
ជាអកុសលដ៏លាមក ដែលកើតឡើងហើយ ។ ឲ្យអន្តរធាន ឲ្យស្ងប់រម្ងាប់ទៅ ដោយហេតុ
ដ៏សមគួរ ក៏យ៉ាងនោះដែរ។

[៥៥] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ចុះអាណាបាស្សតិសមាធិ ដែលបុគ្គលចំរើនហើយ ធ្វើ
ឲ្យច្រើនហើយ ជាធម៌ល្អិតផង ជាធម៌ឧត្តមផង ជាធម៌មិនច្រឡូកច្រឡំដោយ (តណ្ហា
និងឧបាទាន) ផង ជាធម៌ជាគ្រឿងនៅ នាំមកនូវសេចក្តីសុខផង តែងញ៉ាំងធម៌ទាំងឡាយ
ជាអកុសលដ៏លាមក ដែលកើតឡើងហើយ។ ឲ្យអន្តរធានទៅ ឲ្យស្ងប់រម្ងាប់ទៅ ដោយ
ហេតុដ៏សមគួរ តើដូចម្តេច។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ នៅក្នុងព្រៃក្តី នៅ
ទៀបគល់ឈើក្តី នៅក្នុងផ្ទះស្ងាត់ក្តី អង្គុយពែនភ្នែន តាំងកាយឲ្យត្រង់ ផ្ទះស្មារតី ឲ្យមាន
មុខឆ្ពោះទៅរក (កម្មដ្ឋាន)។ ភិក្ខុនោះ មានសតិដកដង្ហើមចេញ មានសតិដកដង្ហើមចូល។
(បណ្ឌិតគប្បីឲ្យពិស្តារផងចុះ)។ ភិក្ខុសិក្សាថា អាត្មាអញ ឃើញរឿយៗ នូវធម៌សម្រាប់
លះកិលេសចោលហើយ នឹងដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា អាត្មាអញ ឃើញរឿយៗ នូវធម៌
សម្រាប់លះកិលេសចោល នឹងដកដង្ហើមចូល។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អាណាបានស្សតិ

សមាធិ ដែលបុគ្គលចំរើនហើយយ៉ាងនេះ ធ្វើឲ្យច្រើនហើយ យ៉ាងនេះ ជាធម៌ល្អិតផង ជា ធម៌ឧត្តមផង ជាធម៌មិនច្រឡំក្រឡំ ដោយ (តណ្ហា និងឧបាទាន) ផង ជាធម៌ជាគ្រឿង នៅ នាំមកនូវសេចក្តីសុខផង រមែងញ៉ាំងធម៌ទាំងឡាយ ជាអកុសលដ៏លាមក ដែលកើត ឡើងហើយ ។ ឲ្យអន្តរធានទៅ ឲ្យស្ងប់រម្ងាប់ទៅ ដោយហេតុដ៏សមគួរផង។

[៥៦] ខ្ញុំបានស្តាប់មកយ៉ាងនេះ។ សម័យមួយ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់គង់នៅក្នុង វត្តវេឡូវន ទៀបក្រុងកិមិល។ ក្នុងទីនេះឯង ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ត្រាស់នឹងព្រះកិមិលដ៏ មានអាយុថា ម្ចាស់កិមិល អាណាបានស្សតិសមាធិ បុគ្គលចំរើនដូចម្តេច ធ្វើឲ្យច្រើនដូច ម្តេច ទើបមានផលច្រើន មានអានិសង្សច្រើន។ កាលបើព្រះដ៏មានព្រះភាគ ត្រាស់យ៉ាង នេះហើយ ព្រះកិមិលដ៏មានអាយុ ក៏នៅស្ងៀម។

[៥៧] ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់ជាគំរប់ ២ ដងទៀត។ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់នឹងព្រះកិមិលដ៏មានអាយុ ជាគំរប់ ៣ ដងទៀតថា ម្ចាស់កិមិល អាណាបាន ស្សតិសមាធិ ដែលបុគ្គលចំរើនដូចម្តេច ធ្វើឲ្យច្រើនដូចម្តេច ទើបមានផលច្រើន មាន អានិសង្សច្រើន។ ព្រះកិមិលដ៏មានអាយុ ក៏នៅស្ងៀម ជាគំរប់ ៣ ដងទៀត។

[៥៨] កាលបើព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់យ៉ាងនេះហើយ ព្រះអានន្តដ៏មាន អាយុ ក៏ក្រាបបង្គំទូលព្រះដ៏មានព្រះភាគ ដោយពាក្យដូច្នោះថា សូមទ្រង់ព្រះមេត្តា ប្រោស កាលនេះ ជាកាលគួរដល់ព្រះដ៏មានព្រះភាគហើយ បពិត្រព្រះសុគត កាលនេះ ជាកាល គួរដល់ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ គួរសំដែងអាណាបានស្សតិសមាធិ កាលភិក្ខុទាំងឡាយ បានស្តាប់ព្រះដ៏មានព្រះភាគហើយ នឹងបានចាំទុក។ ព្រះដ៏មានព្រះ ភាគ ទ្រង់ត្រាស់ថា ម្ចាស់អានន្ត បើដូច្នោះ ចូរអ្នកស្តាប់ចុះ យកចិត្តទុកដាក់ ឲ្យប្រពៃចុះ តថាគតនឹងសំដែង។ ព្រះអានន្តដ៏មានអាយុ ក៏ទទួលព្រះពុទ្ធដីកា របស់ព្រះដ៏មានព្រះ ភាគថា ករុណា ព្រះអង្គ ដូច្នោះ។ ទើបព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់ដោយពាក្យ ដូច្នោះ ថា ម្ចាស់អានន្ត ចុះអាណាបានស្សតិសមាធិ ដែលបុគ្គលចំរើនដូចម្តេច ធ្វើឲ្យច្រើនដូចម្តេច ទើបមានផលច្រើន មានអានិសង្សច្រើន។ ម្ចាស់អានន្ត ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ នៅក្នុងព្រៃក្តី នៅទៀបគល់ឈើក្តី នៅក្នុងផ្ទះស្ងាត់ក្តី អង្គុយពែនភ្នែក តាំងកាយឲ្យត្រង់ ផ្ទះស្មារតី ឲ្យ មានមុខឆ្ពោះទៅរក (កម្មដ្ឋាន) ។ ភិក្ខុនោះ មានស្មារតី ដកដង្ហើមចេញ។ បេ។ សិក្សាថា

អាត្មាអញ ឃើញរឿយៗ នូវធម៌សម្រាប់លះកិលេសចោល នឹងដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា
អាត្មាអញ ឃើញរឿយៗ នូវធម៌សម្រាប់លះកិលេសចោល នឹងដកដង្ហើមចូល។ ម្នាល
អានន្ទ អានាបានស្សតិសមាធិ ដែលបុគ្គលចំរើនយ៉ាងនេះ ធ្វើឲ្យច្រើនយ៉ាងនេះ រមែង
មានផលច្រើន មានអានិសង្សច្រើន។

[៥៧] ម្នាលអានន្ទ សម័យណា ដែលភិក្ខុដកដង្ហើមចេញវែង ដឹងច្បាស់ថា អាត្មា
អញ ដកដង្ហើមចេញវែង ឬកាលដកដង្ហើមចូលវែង ដឹងច្បាស់ថា អាត្មាអញ ដកដង្ហើម
ចូលវែង។ កាលដកដង្ហើមចេញខ្លី ដឹងច្បាស់ថា អាត្មាអញ ដកដង្ហើមចេញខ្លី ឬកាល
ដកដង្ហើមចូលខ្លី ដឹងច្បាស់ថា អាត្មាអញ ដកដង្ហើមចូលខ្លី។ ភិក្ខុសិក្សាថា អាត្មាអញ
កំណត់ដឹងច្បាស់នូវកាយ គឺដកដង្ហើមចេញទាំងពួង នឹងដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា
អាត្មាអញ កំណត់ដឹងច្បាស់នូវកាយ គឺដកដង្ហើមចូលទាំងពួង នឹងដកដង្ហើមចូល។
សិក្សាថា អាត្មាអញ រម្ងាប់កាយសង្ខារ គឺដកដង្ហើមចេញ ដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា
អាត្មាអញ រម្ងាប់កាយសង្ខារ គឺដកដង្ហើមចូល ដកដង្ហើមចូល។ ម្នាលអានន្ទ ភិក្ខុអ្នក
ពិចារណាឃើញកាយក្នុងកាយ ជាអ្នកមានព្យាយាម ដុតកំដៅកិលេស ជាអ្នកដឹងខ្លួន
មានស្មារតី កំចាត់បង់នូវអភិជ្ឈា និងទោមនស្ស ក្នុងលោកចេញបាន ក្នុងសម័យនោះ។
ដំណើរនោះ ព្រោះហេតុអ្វី? ម្នាលអានន្ទ តថាគតពោលនូវកាយ ថាជាខ្យល់ចេញចូល។
ម្នាលអានន្ទ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ ពិចារណាឃើញកាយ ក្នុងកាយជា
ប្រក្រតី ជាអ្នកមានព្យាយាម ដុតកិលេស ជាអ្នកដឹងខ្លួន មានស្មារតី កំចាត់បង់នូវអភិជ្ឈា
និងទោមនស្ស ក្នុងលោកចេញបាន ក្នុងសម័យនោះ ។

[៦០] ម្នាលអានន្ទ ក្នុងសម័យណា ដែលភិក្ខុសិក្សាថា អាត្មាអញ កំណត់ដឹងនូវ
បីតិ នឹងដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា អាត្មាអញ កំណត់ដឹងនូវបីតិ នឹងដកដង្ហើមចូល។
សិក្សាថា អាត្មាអញ កំណត់ដឹងច្បាស់ នូវសេចក្តីសុខ នឹងដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា
អាត្មាអញ កំណត់ដឹងច្បាស់ នូវសេចក្តីសុខ នឹងដកដង្ហើមចូល។ សិក្សាថា អាត្មាអញ
កំណត់ដឹងច្បាស់ នូវចិត្តសង្ខារ គឺសញ្ញា និងវេទនា នឹងដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា អាត្មា
អញ កំណត់ដឹងច្បាស់ នូវចិត្តសង្ខារ នឹងដកដង្ហើមចូល។ សិក្សាថា អាត្មាអញ រម្ងាប់នូវ
ចិត្តសង្ខារ នឹងដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា អាត្មាអញ រម្ងាប់នូវចិត្តសង្ខារ នឹងដកដង្ហើម

ចូល។ ម្នាលអានន្ទ ភិក្ខុពិចារណាឃើញរឿយៗ នូវវេទនា ក្នុងវេទនាទាំងឡាយ ជាប្រក្រតី ជាអ្នកមានព្យាយាម ដុតកំដៅកិលេស ជាអ្នកដឹងខ្លួន មានស្មារតី កំចាត់បង់ នូវអភិជ្ឈា និងទោមនស្ស ក្នុងលោកចេញបាន ក្នុងសម័យនោះ។ ដំណើរនោះ ព្រោះហេតុអ្វី។ ម្នាល អានន្ទ ព្រោះថា តថាគត ពោលនូវវេទនាណាមួយ គឺការយកចិត្តទុកដាក់ ដ៏ប្រពៃ ចំពោះអស្សាសៈ និងបស្សាសៈទាំងឡាយ។ ម្នាលអានន្ទ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុង សាសនានេះ ពិចារណាឃើញវេទនា ក្នុងវេទនាទាំងឡាយ ជាប្រក្រតី ជាអ្នកមាន ព្យាយាម ដុតកំដៅកិលេស ជាអ្នកដឹងខ្លួន មានស្មារតី កំចាត់បង់ នូវអភិជ្ឈានិង ទោមនស្សចេញបាន ក្នុងសម័យនោះ។

[៦១] ម្នាលអានន្ទ សម័យណាភិក្ខុសិក្សាថា អាត្មាអញ កំណត់ដឹងច្បាស់នូវចិត្ត និងដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា អាត្មាអញ កំណត់ដឹងច្បាស់នូវចិត្ត និងដកដង្ហើមចូល។ នឹងធ្វើចិត្តឲ្យរីករាយ។ បេ។ ធ្វើចិត្តឲ្យតាំងនៅ ក្នុងអារម្មណ៍ដ៏ស្មើរ។ សិក្សាថា អាត្មាអញ ធ្វើចិត្តឲ្យរួចស្រឡះ (ចាកនីវរណធម៌ ជាដើម) និងដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា អាត្មាអញ ធ្វើចិត្តឲ្យរួចស្រឡះ នឹងដកដង្ហើមចូល។ ម្នាលអានន្ទ ភិក្ខុពិចារណាឃើញ នូវចិត្តក្នុងចិត្ត ជាប្រក្រតី ជាអ្នកមានព្យាយាម ដុតកំដៅកិលេស ជាអ្នកដឹងខ្លួន មានស្មារតី កំចាត់បង់នូវ អភិជ្ឈា និងទោមនស្ស ក្នុងលោកចេញបាន ក្នុងសម័យនោះ។ ដំណើរនោះ ព្រោះហេតុ អ្វី។ ម្នាលអានន្ទ ព្រោះថា តថាគត មិនបានពោលនូវកិរិយាចំរើន នូវអាណាបានស្ងួតិ សមាធិ របស់បុគ្គល ជាអ្នកភ្លេចស្មារតី ជាអ្នកមិនដឹងខ្លួនទេ។ ម្នាលអានន្ទ ព្រោះហេតុ នោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ ពិចារណាឃើញ នូវចិត្តក្នុងចិត្ត ជាប្រក្រតី ជាអ្នកមាន ព្យាយាម ដុតកំដៅកិលេស ជាអ្នកដឹងខ្លួន មានស្មារតី កំចាត់បង់ នូវអភិជ្ឈា និងទោ មនស្ស ក្នុងលោកចេញបាន ក្នុងសម័យនោះ។

[៦២] ម្នាលអានន្ទ សម័យណា ភិក្ខុសិក្សាថា អាត្មាអញ នឹងពិចារណាឃើញនូវ បញ្ចក្ខន្ធ ថាមិនទៀង ដកដង្ហើមចេញ។ បេ។ សិក្សាថា អាត្មាអញ នឹងពិចារណាឃើញ នូវធម៌ប្រាសចាកតម្រេក ពិចារណាឃើញ នូវធម៌សម្រាប់រំលត់ទុក្ខ ពិចារណាឃើញធម៌ សម្រាប់លះកិលេសចោល នឹងដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា អាត្មាអញ ពិចារណាឃើញ នូវ ធម៌សម្រាប់លះកិលេសចោល នឹងដកដង្ហើមចូល។ ម្នាលអានន្ទ ភិក្ខុពិចារណាឃើញ នូវ

ធម៌ក្នុងធម៌ទាំងឡាយ ជាប្រក្រតី ជាអ្នកមានព្យាយាម ដុតកំដៅកិលេស ជាអ្នកដឹងខ្លួន មានស្មារតី កំចាត់បង់នូវអភិជ្ឈា និងទោមនស្ស ក្នុងលោកចេញបាន ក្នុងសម័យនោះ ការលះបង់ នូវអភិជ្ឈា និងទោមនស្សឯណា ភិក្ខុនោះ ឃើញការលះបង់នោះ ដោយ ប្រាជ្ញាហើយ សម្លឹងមើលដោយប្រពៃ។ ម្នាលអានន្ទ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនា នេះ ពិចារណាឃើញ នូវធម៌ក្នុងធម៌ទាំងឡាយ ជាប្រក្រតី ជាអ្នកមានព្យាយាម ដុតកំដៅ កិលេស ជាអ្នកដឹងខ្លួន មានស្មារតី កំចាត់បង់ នូវអភិជ្ឈា និងទោមនស្ស ក្នុងលោកចេញ បាន ក្នុងសម័យនោះ។

[៦៣] ម្នាលអានន្ទ ដូចគំនរអាចម័ដីដ៏ច្រើន មានក្នុងផ្លូវជំហែកជា ៤ ប្រសិនបើ រទេះក្តី រថក្តី មកអំពីទិសខាងកើត រមែងកិន នូវគំនរអាចម័ដីនោះ ពុំខានឡើយ។ ប្រសិន បើមកអំពីទិសខាងលិចក្តី។ មកអំពីទិសខាងជើងក្តី។ ប្រសិនបើរទេះក្តី រថក្តី មកអំពីទិស ខាងត្បូង រមែងកិន នូវគំនរអាចម័ដីនោះ ពុំខានឡើយ យ៉ាងណា។ ម្នាលអានន្ទ កាលភិក្ខុ ពិចារណាឃើញ នូវកាយក្នុងកាយ ជាប្រក្រតី រមែងកំចាត់បង់ នូវពួកធម៌ ជាអកុសលដ៏ លាមក ពុំខានឡើយ។ ក្នុងវេទនាទាំងឡាយ។ ក្នុងចិត្ត។ ភិក្ខុពិចារណាឃើញ នូវធម៌ក្នុង ធម៌ទាំងឡាយ ជាប្រក្រតី រមែងកំចាត់បង់ នូវពួកធម៌ ជាអកុសលដ៏លាមក ពុំខានឡើយ ក៏យ៉ាងនោះដែរ។

ចប់ ឯកធម្មវគ្គ ទី១។

ឧទ្ទានគីបញ្ជីរឿង នៃឯកធម្មវគ្គនោះគឺ

ពោលអំពីការទ្រង់សំដែងធម៌ ១ ដែលជាអង្គនៃធម៌ជាគ្រឿងត្រាស់ដឹង ១ អំពីអា នាបានស្សតិសុទ្ធិ មានផល ២ ប្រការ ១ អំពីអវិជ្ជាភិក្ខុ ១ អំពីព្រះមហាកប្បិន ១ អំពី សេចក្តីប្រៀប ដោយប្រទីបប្រេង ១ អំពីព្រះដ៏មានព្រះភាគ គង់នៅទៀបក្រុងវេសាលី ១ អំពីព្រះកិមិលៈដ៏មានអាយុ ១។

ទុតិយវគ្គ ទី២

[៦៤] សម័យមួយ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់គង់នៅក្នុងដងព្រៃ ឈ្មោះឥច្ឆានង្គល ជិតស្រុកឥច្ឆានង្គល។ ក្នុងទីនោះឯង ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់នឹងភិក្ខុទាំងឡាយថា ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ តថាគត ប្រាជ្ញានឹងសម្លឹងនៅក្នុងទីស្ងាត់ អស់ ៣ ខែ កុំឲ្យភិក្ខុណាមួយ

ចូលមករកតថាគតឡើយ រៀរលែងតែភិក្ខុ ១ រូប អ្នកនាំមកនូវចង្កាន់បិណ្ឌបាត។ ភិក្ខុ
ទាំងនោះ ទទួលស្តាប់ព្រះពុទ្ធដីកាព្រះដ៏មានព្រះភាគថា ព្រះករុណា ព្រះអង្គ ឥតមាន
ភិក្ខុណាមួយ ហ៊ានចូលទៅគាល់ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ក្នុងទីនោះទេ រៀរលែងតែភិក្ខុ ១ រូប
អ្នកនាំមកនូវចង្កាន់បិណ្ឌបាត។

[៦៥] លុះកន្លងកាល ៣ ខែនោះទៅហើយ ទើបព្រះដ៏មានព្រះភាគ ក៏ចេញចាកទី
សម្ងំ ហើយត្រាស់ហៅភិក្ខុទាំងឡាយមកថា ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ បើមានពួកបរិព្វាជកជា
អន្យតិវិយ សួរអ្នកទាំងឡាយ យ៉ាងនេះថា ម្ចាស់អាវុសោទាំងឡាយ ព្រះសមណគោតម
គង់ចាំវស្សាច្រើន ដោយវិហារធម៌ (ធម៌ជាគ្រឿងនៅ) ដូចម្តេច។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ
កាលបើពួកបរិព្វាជក ជាអន្យតិវិយ សួរយ៉ាងនេះហើយ អ្នកទាំងឡាយ គប្បីដោះស្រាយ
ចំពោះបរិព្វាជក ជាអន្យតិវិយទាំងនោះ យ៉ាងនេះវិញថា ម្ចាស់អាវុសោទាំងឡាយ ព្រះ
ដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ចាំវស្សា ច្រើនដោយអានាបានស្សតិសមាធិ។

[៦៦] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ក្នុងទីនេះ តថាគតមានស្មារតីចាំជាក់ ដកដង្ហើមចេញ
មានស្មារតីចាំជាក់ ដកដង្ហើមចូល កាលដកដង្ហើមចេញវែង ក៏ដឹងច្បាស់ថា អាត្មាអញ
ដកដង្ហើមចេញវែង កាលដកដង្ហើមចូលវែង ក៏ដឹងច្បាស់ថា អាត្មាអញ ដកដង្ហើមចូល
វែង។ កាលដកដង្ហើមចេញខ្លី ក៏ដឹងច្បាស់ថា អាត្មាអញ ដកដង្ហើមចេញខ្លី កាលដក
ដង្ហើមចូលខ្លី ក៏ដឹងច្បាស់ថា អាត្មាអញ ដកដង្ហើមចូលខ្លី។ តថាគត ដឹងច្បាស់ថា
អាត្មាអញ នឹងជាអ្នកដឹងច្បាស់ នូវកាយទាំងពួង ទើបដកដង្ហើមចេញ (សេចក្តីពិស្តារ)។
តថាគត ដឹងច្បាស់ថា អាត្មាអញ នឹងជាអ្នកពិចារណាយើង នូវធម៌ជាគ្រឿងលះចោល នូវ
កិលេស ទើបដកដង្ហើមចេញ ដឹងច្បាស់ថា អាត្មាអញ នឹងជាអ្នកពិចារណាយើង នូវធម៌ជា
គ្រឿងលះចោល នូវកិលេស ដកដង្ហើមចូល។

[៦៧] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ បុគ្គល កាលពោលឲ្យត្រូវ គប្បីពោលនូវធម៌ឯណាថា
អរិយវិហារ (ធម៌ជាគ្រឿងនៅ របស់ព្រះអរិយៈ) ដូច្នោះក្តី ថា ព្រហ្មវិហារ (ធម៌ជាគ្រឿងនៅ
របស់ព្រហ្ម) ដូច្នោះក្តី ថា តថាគតវិហារ (ធម៌ជាគ្រឿងនៅ របស់ព្រះតថាគត) ដូច្នោះក្តី
បុគ្គល កាលពោលឲ្យត្រូវ គប្បីពោលនូវអានាបានស្សតិសមាធិចុះថា អរិយវិហារ ដូច្នោះក៏
បាន ថាព្រះហ្មវិហារ ដូច្នោះក៏បាន ថាតថាគតវិហារ ដូច្នោះក៏បាន។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ

ពួកភិក្ខុឯណា ជាសេក្ខៈ មិនទាន់បានសម្រេចអរហត្តផលនៅឡើយ កាលបើប្រាថ្នា នូវ ព្រះនិព្វាន ជាទីក្សេម ចាកយោគៈដ៏ប្រសើរ អាណាបានស្សតិសមាធិ ដែលភិក្ខុទាំងនោះ បានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗ ហើយ រមែងប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីអស់ទៅនៃអាសវៈទាំងឡាយ បាន។

[៦៨] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកភិក្ខុឯណា ជាអរហន្ត មានអាសវៈអស់ហើយ មាន ព្រហ្មចរិយៈ នៅរួចហើយ មានសោឡសកិច្ច ធ្វើស្រេចហើយ មានភារៈដាក់ចុះហើយ មា នប្រយោជន៍របស់ខ្លួន បានសម្រេចហើយ មានកិលេសជាគ្រឿងប្រកប ក្នុងភពអស់រលីង ហើយ មានចិត្តផុតស្រឡះហើយ ព្រោះដឹងច្បាស់ ដោយប្រពៃ អាណាបានស្សតិសមាធិ ដែលភិក្ខុទាំងនោះ បានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីនៅជាសុខ ក្នុងបច្ចុប្បន្នផង ដើម្បីសតិ និងសម្បជញ្ញៈផង។

[៦៩] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ បុគ្គល កាលពោលឲ្យត្រូវ គប្បីពោល នូវធម៌ឯណាថា អរិយវិហារ ដូច្នោះក្តី ថាព្រហ្មវិហារ ដូច្នោះក្តី ថាតថាគតវិហារ ដូច្នោះក្តី បុគ្គល កាលពោល ឲ្យត្រូវ គប្បីពោលនូវអាណាបានស្សតិសមាធិចុះថា អរិយវិហារ ដូច្នោះក៏បាន ថាព្រហ្ម វិហារដូច្នោះក៏បាន ថាតថាគតវិហារ ដូច្នោះក៏បាន។

[៧០] សម័យមួយ ព្រះលោមសកំភិយៈដ៏មានអាយុ គង់នៅក្នុងនិគ្រាជារាម ជិត ក្រុងកបិលព័ស្តុ ក្នុងដែនសក្កៈ។ គ្រានោះ ស្តេចសក្យ ឈ្មោះ មហានាម ចូលទៅរកព្រះ លោមសកំភិយៈ ដ៏មានអាយុ លុះចូលទៅដល់ហើយ ក៏ក្រាបថ្វាយបង្គំព្រះ លោមសកំ ភិយៈ ដ៏មានអាយុ ហើយគង់ក្នុងទីដ៏សមគួរ។ លុះមហានាមសក្យ គង់ក្នុងទីសមគួរហើយ ក៏ពោលទៅនឹងព្រះលោមសកំភិយៈដ៏មានអាយុ ដូច្នោះថា បពិត្រលោកម្ចាស់ដ៏ចំរើន សេក្ខវិហារ (ធម៌ជាគ្រឿងនៅ របស់សេក្ខៈ) នោះឯង គឺជា តថាគតវិហារនោះ ឬហ្ន៎។ ឬថា សេក្ខវិហារដោយឡែក តថាគតវិហារដោយឡែក។ ម្នាលអារុសោ មហានាម សេក្ខវិហារ នោះឯង មិនមែនជាតថាគតវិហារនោះទេ។ ម្នាលអារុសោមហានាម សេក្ខវិហារ ដោយឡែក តថាគតវិហារដោយឡែក។

[៧១] ម្នាលអារុសោ មហានាម ពួកភិក្ខុឯណា ជាសេក្ខៈ មិនទាន់បានសម្រេច អរហត្តផលនៅឡើយ កាលបើប្រាថ្នា នូវព្រះនិព្វាន ជាទីក្សេមចាកយោគៈដ៏ប្រសើរ ភិក្ខុ

ទាំងនោះ លះបង់នូវនីវរណៈទាំង ៥ ចេញ។ នីវរណៈ ៥ តើដូចម្តេច? គឺភិក្ខុទាំងនោះ លះបង់កាមច្ចនូវនីវរណៈ ១ ព្យាបាទនីវរណៈ ១។ បេ។ បីនមិទ្ធនីវរណៈ ១ ឧទ្ធចក្កកុក្កចនីវរណៈ ១ លះបង់វិចិកិច្ចនីវរណៈ ១។ ម្នាលអារុសោ មហានាម ពួកភិក្ខុឯណា ជាសេក្ខៈ មិនទាន់បានសម្រេចអរហត្តផលនៅឡើយ កាលបើប្រាថ្នា នូវព្រះនិព្វាន ជាទីក្សេម ចាក យោគៈដ៏ប្រសើរ ភិក្ខុទាំងនោះ រមែងលះបង់ នូវនីវរណៈទាំង ៥ នេះឯង។

[៧២] ម្នាលអារុសោ មហានាម ពួកភិក្ខុឯណា ជាអរហន្ត មានអាសវៈអស់ហើយ មានព្រហ្មចរិយៈនៅរួចហើយ មានសោឡសកិច្ច ធ្វើស្រេចហើយ មានភារៈដាក់ចុះហើយ មានប្រយោជន៍របស់ខ្លួន បានសម្រេចហើយ មានកិលេសជាគ្រឿងប្រកប ក្នុងភពអស់ រលីងហើយ មានចិត្តផុតស្រឡះហើយ ព្រោះដឹងច្បាស់ ដោយប្រពៃ ភិក្ខុទាំងនោះ បាន លះបង់នីវរណៈ ៥ ហើយបានផ្តាច់ផ្តិលឫសគល់អស់ហើយ បានធ្វើឲ្យនៅសល់តែទីនៅ ដូចជាទីនៅ នៃដើមឆ្នោត ធ្វើមិនឲ្យមានបែបភាព ជាសភាវៈមិនកើតឡើងតទៅទៀត ឡើយ។ នីវរណៈ ៥ តើដូចម្តេច? គឺភិក្ខុទាំងនោះ បានលះបង់កាមច្ចនូវនីវរណៈ បានផ្តាច់ ផ្តិលឫសគល់អស់ហើយ បានធ្វើឲ្យនៅសល់តែទីនៅ ដូចជាទីនៅ នៃដើមឆ្នោត ធ្វើមិនឲ្យ មានបែបភាព ជាសភាវៈមិនកើតឡើងតទៅទៀតឡើយ បានលះបង់ព្យាបាទនីវរណៈ។ បេ។ បីនមិទ្ធនីវរណៈ ឧទ្ធចក្កកុក្កចនីវរណៈ បានលះបង់វិចិកិច្ចនីវរណៈ ហើយ បានផ្តាច់ ផ្តិលឫសគល់អស់ហើយ បានធ្វើឲ្យនៅសល់តែទីនៅ ដូចជាទីនៅ នៃដើមឆ្នោត ធ្វើមិនឲ្យ មានបែបភាព ជាសភាវៈមិនកើតឡើងតទៅទៀតឡើយ។ ម្នាលអារុសោ មហានាម ពួក ភិក្ខុឯណា ជាអរហន្ត មានអាសវៈអស់ហើយ មានព្រហ្មចរិយៈនៅរួចហើយ មានសោឡ សកិច្ច ធ្វើស្រេចហើយ មានភារៈដាក់ចុះហើយ មានប្រយោជន៍របស់ខ្លួន បានសម្រេច ហើយ មានកិលេសជាគ្រឿងប្រកប ក្នុងភពអស់រលីងហើយ មានចិត្តផុតស្រឡះហើយ ព្រោះដឹងច្បាស់ដោយប្រពៃ ភិក្ខុទាំងនោះ បានលះបង់នីវរណៈទាំង ៥ នេះ បានផ្តាច់ ផ្តិលឫសគល់អស់ហើយ បានធ្វើឲ្យនៅសល់តែទីនៅ ដូចជាទីនៅ នៃដើមឆ្នោត ធ្វើមិនឲ្យ មានបែបភាព ជាសភាវៈមិនកើតឡើងតទៅទៀតឡើយ។

[៧៣] ម្នាលអារុសោ មហានាម អ្នកគប្បីដឹងនូវសេចក្តីនោះ ដោយបរិយាយនេះ ចុះ តាមទំនងថា សេក្ខវិហារដោយឡែក តថាគតវិហារដោយឡែក។

[៧៤] ម្នាលអារុសោ មហានាម សម័យមួយ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់គង់នៅក្នុង ដងព្រៃ ឥច្ឆានង្គល ជិតដែនឥច្ឆានង្គល។ ម្នាលអារុសោ ក្នុងទីនោះឯង ព្រះដ៏មានព្រះ ភាគ ត្រាស់ហៅភិក្ខុទាំងឡាយមកថា ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ តថាគត ប្រាថ្នាដើម្បីសម្មុទ្ធនៅ ក្នុងទីស្ងាត់ អស់ ៣ ខែ កុំឲ្យភិក្ខុណាមួយ ចូលមករកតថាគតឡើយ រៀរលែងតែភិក្ខុ ១ រូប អ្នកនាំទៅ នូវចង្កាន់បិណ្ឌបាត។ ម្នាលអារុសោ ភិក្ខុទាំងនោះ ក៏ទទួលស្តាប់ព្រះ ពុទ្ធដីកាព្រះដ៏មានព្រះភាគថា ព្រះករុណា ព្រះអង្គ ឥតមានភិក្ខុណាមួយ ហ៊ានចូលទៅ គាល់ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ក្នុងទីនោះទេ រៀរលែងតែភិក្ខុ ១ រូប អ្នកនាំទៅ នូវចង្កាន់បិណ្ឌ បាត។

[៧៥] ម្នាលអារុសោ លុះកន្លង ៣ ខែនោះទៅ ទើបព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ចេញ ចាកទីសម្មុ ហើយត្រាស់ហៅភិក្ខុទាំងឡាយមកថា ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ បើពួកបរិព្វាជក ជាអន្យតិរិយ សួរអ្នកទាំងឡាយ យ៉ាងនេះថា ម្នាលអារុសោទាំងឡាយ ព្រះសមគោតម គង់ចាំវស្សា ច្រើនដោយវិហារធម៌ដូចម្តេច។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ កាលបើពួកបរិព្វាជក ជាអន្យតិរិយ សួរយ៉ាងនេះហើយ អ្នកទាំងឡាយ គប្បីដោះស្រាយ ចំពោះពួកបរិព្វាជក ជាអន្យតិរិយទាំងនោះ យ៉ាងនេះថា ម្នាលអារុសោទាំងឡាយ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ គង់ចាំវស្សា ច្រើនដោយអានាបានស្សតិសមាធិ។

[៧៦] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ក្នុងទីនេះ តថាគត មានស្មារតីចាំជាក់ ដកដង្ហើមចេញ មានស្មារតីចាំជាក់ ដកដង្ហើមចូល កាលដកដង្ហើមចេញវែង ក៏ដឹងច្បាស់ថា អាត្មាអញ ដកដង្ហើមចេញវែង កាលដកដង្ហើមចូលវែង ក៏ដឹងច្បាស់ថា អាត្មាអញ ដកដង្ហើមចូល វែង (បណ្ឌិតគប្បីសំដែងឲ្យពិស្តារផងចុះ)។ តថាគតដឹងច្បាស់ថា អាត្មាអញ នឹងជាអ្នក ពិចារណាយើញ នូវធម៌ជាគ្រឿងលះចោលនូវកិលេស ទើបដកដង្ហើមចេញ ដឹងច្បាស់ ថា អាត្មាអញ នឹងជាអ្នកពិចារណាយើញ នូវធម៌ជាគ្រឿងលះចោលនូវកិលេស ទើប ដកដង្ហើមចូល។

[៧៧] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ បុគ្គលកាលបើពោលឲ្យត្រូវ គប្បីពោលនូវធម៌ឯណា ថា អរិយវិហារ ដូច្នោះក្តី ថា ព្រហ្មវិហារ ដូច្នោះក្តី ថា តថាគតវិហារ ដូច្នោះក្តី បុគ្គលកាលបើ ពោលឲ្យត្រូវ គប្បីពោលនូវអានាបានស្សតិសមាធិចុះថា អរិយវិហារ ដូច្នោះក៏បាន ថា

ព្រហ្មវិហារ ដូច្នេះក៏បាន ថាតថាគតវិហារ ដូច្នេះក៏បាន។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកភិក្ខុ ឯណា ជាសេក្ខៈ មិនទាន់បានសម្រេចអរហត្តផលនៅឡើយ កាលបើប្រាថ្នា នូវព្រះ និព្វាន ជាទីក្សេម ចាកយោគៈដ៏ប្រសើរ អាណាបានស្សតិសមាធិ ដែលភិក្ខុទាំងនោះ បាន ចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗ រមែងប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីអស់ទៅ នៃអាសវៈទាំងឡាយបាន។

[៧៨] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកភិក្ខុឯណា ជាអរហន្ត មានអាសវៈអស់ហើយ មាន ព្រហ្មចរិយធម៌ នៅរួចហើយ មានសោឡសកិច្ច បានធ្វើស្រេចហើយ មានការៈដាក់ចុះ ហើយ មានប្រយោជន៍របស់ខ្លួន បានសម្រេចហើយ មានកិលេសជាគ្រឿងប្រកបក្នុងភព អស់រលីងហើយ មានចិត្តផុតស្រឡះហើយ ព្រោះដឹងច្បាស់ ដោយប្រពៃ ភិក្ខុទាំងនោះ បានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗ នូវអាណាបានស្សតិសមាធិហើយ រមែងប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីនៅ ជាសុខ ក្នុងបច្ចុប្បន្នផង ដើម្បីសេចក្តីរលឹក និងសេចក្តីដឹងច្បាស់ផង។

[៧៩] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ បុគ្គលកាលបើពោលឲ្យត្រូវ គប្បីពោលនូវធម៌ឯណា ថា អរិយវិហារ ដូច្នេះក្តី ថាព្រហ្មវិហារ ដូច្នេះក្តី ថាតថាគតវិហារ ដូច្នេះក្តី បុគ្គលកាលបើ ពោលឲ្យត្រូវ គប្បីពោល នូវអាណាបានស្សតិសមាធិចុះថា អរិយវិហារ ដូច្នេះក៏បាន ថា ព្រហ្មវិហារ ដូច្នេះក៏បាន ថាតថាគតវិហារ ដូច្នេះក៏បាន។

[៨០] ម្នាលអារុសោ មហានាម អ្នកគប្បីដឹងនូវសេចក្តីនុ៎ះ ដោយបរិយាយនេះចុះ តាមទំនងថា សេក្ខវិហារ ដោយឡែក តថាគតវិហារ ដោយឡែក។

[៨១] ទៀបក្រុងសាវត្ថី។ គ្រានោះ ព្រះអានន្ទដ៏មានអាយុ ចូលទៅគាល់ព្រះដ៏មាន ព្រះភាគ លុះចូលទៅដល់ហើយ ក៏ក្រាបថ្វាយបង្គំ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ហើយអង្គុយក្នុង ទីសមគួរ។ លុះព្រះអានន្ទដ៏មានអាយុ អង្គុយក្នុងទីសមគួរហើយ ក៏ក្រាបបង្គំទូលសួរ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ដូច្នេះថា បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចំរើន ធម៌ ១ ដែលបុគ្គល បានចំរើន បាន ធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងធម៌ ២ ឲ្យពេញ ធម៌ ២ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យ រឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងធម៌ ៣ ឲ្យពេញ ធម៌ ៣ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយ ៗហើយ រមែងញ៉ាំងធម៌ ២ ឲ្យពេញបានដែរឬ។ ម្នាលអានន្ទធម៌ ១ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងធម៌ ២ ឲ្យពេញ ធម៌ ២ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើ

ឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងធម៌ ៧ ឲ្យពេញ ធម៌ ៧ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យ
រឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងធម៌ ២ ឲ្យពេញបានដែរ។

[៨២] បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចំរើន ចុះធម៌ ១ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗ
ហើយ រមែងញ៉ាំងធម៌ ២ ឲ្យពេញ ធម៌ ២ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ
រមែងញ៉ាំងធម៌ ៧ ឲ្យពេញ ធម៌ ៧ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែង
ញ៉ាំងធម៌ ២ ឲ្យពេញបាន តើដូចម្តេច។ ម្នាលអានន្ទ ធម៌ ១ គឺអាណាបានស្សតិសមាធិ
ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងសតិប្បដ្ឋាន ២ ឲ្យពេញ សតិ
ប្បដ្ឋាន ២ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងពោជ្ឈង្គ ៧ ឲ្យ
ពេញ ពោជ្ឈង្គ ៧ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងវិជ្ជា និង
វិមុត្តិឲ្យពេញបាន។

[៨៣] ម្នាលអានន្ទ ចុះអាណាបានស្សតិសមាធិ ដែលបុគ្គលបានចំរើន ដូចម្តេច
បានធ្វើឲ្យរឿយៗ ដូចម្តេច រមែងញ៉ាំងសតិប្បដ្ឋាន ២ ឲ្យពេញបាន។ ម្នាលអានន្ទ ភិក្ខុក្នុង
សាសនានេះ នៅក្នុងព្រៃក្តី នៅទៀបគល់ឈើក្តី នៅក្នុងផ្ទះស្ងាត់ក្តី អង្គុយពែនក្នុង
តម្រង់កាយឲ្យត្រង់ ប្រុងស្មារតី ឆ្ពោះទៅរកកម្មដ្ឋាន។ ភិក្ខុនោះ មានស្មារតីចាំជាក់
ដកដង្ហើមចេញ មានស្មារតីចាំជាក់ ដកដង្ហើមចូល កាលដកដង្ហើមចេញវែង ក៏ដឹងច្បាស់
ថា អាត្មាអញ ដកដង្ហើមចេញវែង កាលដកដង្ហើមចូលវែង ក៏ដឹងច្បាស់ថា អាត្មាអញ
ដកដង្ហើមចូលវែង (បណ្ឌិតគប្បីឲ្យពិស្តារផងចុះ)។ ភិក្ខុនោះ សិក្សាថា អាត្មា អញ នឹងជាអ្នក
ពិចារណាឃើញ នូវធម៌ជាគ្រឿងលះចោល នូវកិលេស ដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា
អាត្មាអញ នឹងជាអ្នកពិចារណាឃើញ នូវធម៌ជាគ្រឿងលះចោលនូវកិលេស ដក
ដង្ហើមចូល។ ម្នាលអានន្ទ សម័យណា ភិក្ខុកាលដកដង្ហើមចេញវែង ក៏ដឹងច្បាស់ថា
អាត្មាអញ ដកដង្ហើមចេញវែង កាលដកដង្ហើមចូលវែង ក៏ដឹងច្បាស់ថា អាត្មាអញ ដក
ដង្ហើមចូលវែង។ កាលដកដង្ហើមចេញខ្លីៗបើ ភិក្ខុសិក្សាថា អាត្មាអញ នឹងរម្ងាប់នូវកាយ
សង្ខារ គឺដកដង្ហើមចេញ ទើបដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា អាត្មាអញ នឹងរម្ងាប់នូវកាយ
សង្ខារ គឺដកដង្ហើមចូល ទើបដកដង្ហើមចូល។ ម្នាលអានន្ទ សម័យនោះ ភិក្ខុឈ្មោះថា
ពិចារណាឃើញ នូវកាយក្នុងកាយ មានព្យាយាម ជាគ្រឿងដុតកំដៅកិលេស ជាអ្នក

ដឹងខ្លួន មានស្មារតីកំចាត់បង់ នូវអភិជ្ឈា និងទោមនស្សក្នុងលោក។ សេចក្តីនោះ ព្រោះ ហេតុអ្វី? ម្នាលអានន្ទ (ព្រោះ) តថាគតពោលនូវកាយ[កាយ៤យ៉ាង គឺ បឋវីកាយ១ អាប្រាកាយ១ តេជោកាយ១ វាយោកាយ១ ក្នុងទីនេះ សំដៅយក វាយោកាយ។ (អដ្ឋកថា)។ ណាមួយនេះ ថា បានដល់ខ្យល់ដកដង្ហើមចេញ និងដកដង្ហើមចូល។ ម្នាល អានន្ទ ព្រោះហេតុនោះ បានជាសម័យនោះ ឈ្មោះថា ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ ពិចារណា ឃើញ នូវកាយក្នុងកាយ មានព្យាយាម ជាគ្រឿងដុតកំដៅកិលេស ជាអ្នកដឹងខ្លួន មានស្មារតី កំចាត់បង់ នូវអភិជ្ឈា និងទោមនស្សក្នុងលោក។

[៨៤] ម្នាលអានន្ទ សម័យឯណា ភិក្ខុសិក្សាថា អាត្មាអញ នឹងជាអ្នកដឹងច្បាស់នូវ បីតិ ដកដង្ហើមចេញ។ ដឹងច្បាស់នូវសុខ។ ដឹងច្បាស់នូវចិត្តសង្ខារ។ ភិក្ខុសិក្សាថា អាត្មាអញ នឹងរម្ងាប់នូវចិត្តសង្ខារ ដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា អាត្មាអញ នឹងរម្ងាប់នូវ ចិត្តសង្ខារ ដកដង្ហើមចូល។ ម្នាលអានន្ទ សម័យនោះ ឈ្មោះថា ភិក្ខុពិចារណាឃើញ នូវ វេទនាក្នុងវេទនា មានព្យាយាម ជាគ្រឿងដុតកំដៅកិលេស ជាអ្នកដឹងខ្លួន មានស្មារតី កំចាត់បង់ នូវអភិជ្ឈា និងទោមនស្ស ក្នុងលោក។ សេចក្តីនោះ ព្រោះហេតុអ្វី? ម្នាល អានន្ទ (ព្រោះ) តថាគត ពោលនូវវេទនាណាមួយនេះ ថាបានដល់ការយកចិត្តទុកដាក់ ដោយប្រពៃ នូវខ្យល់ដកដង្ហើមចេញ និងខ្យល់ដកដង្ហើមចូល។ ម្នាលអានន្ទ ព្រោះហេតុ នោះ បានជាសម័យនោះ ឈ្មោះថា ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ ពិចារណាឃើញ នូវវេទនាក្នុង វេទនា មានព្យាយាម ជាគ្រឿងដុតកំដៅកិលេស ជាអ្នកដឹងខ្លួន មានស្មារតី កំចាត់បង់ នូវអភិជ្ឈា និងទោមនស្សក្នុងលោក។

[៨៥] ម្នាលអានន្ទ សម័យឯណា ភិក្ខុសិក្សាថា អាត្មាអញ នឹងជាអ្នកដឹងច្បាស់ នូវ ចិត្ត ដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា អាត្មាអញ នឹងជាអ្នកដឹងច្បាស់នូវចិត្ត ដកដង្ហើមចូល ។ សិក្សាថា អាត្មាអញ នឹងធ្វើចិត្តឲ្យរីករាយ ដកដង្ហើមចេញ។ នឹងដកដង្ហើមចូល ក្នុង អារម្មណ៍។ សិក្សាថា អាត្មាអញ នឹងដោះចិត្តឲ្យរួចស្រឡះ (ចាកនីវរណធម៌ ជាដើម) ដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា អាត្មាអញ នឹងដោះចិត្តឲ្យរួចស្រឡះ (ចាកនីវរណធម៌ ជាដើម) ដកដង្ហើមចូល។ ម្នាលអានន្ទ សម័យនោះ ឈ្មោះថា ភិក្ខុពិចារណា ឃើញនូវ ចិត្តក្នុងចិត្ត មានព្យាយាម ជាគ្រឿងដុតកំដៅកិលេស ជាអ្នកដឹងខ្លួន មានស្មារតីកំចាត់

បង់នូវអភិជ្ឈា និងទោមនស្សក្នុងលោក។ សេចក្តីនោះ ព្រោះហេតុអ្វី? ម្នាលអានន្ទ (ព្រោះ) តថាគត មិនពោលចំពោះការចំរើន នូវអាណាបានស្ងួតសមាធិ របស់បុគ្គលអ្នក ភ្លេចស្មារតី មិនដឹងខ្លួនទេ ម្នាលអានន្ទ ព្រោះហេតុនោះ បានជាសម័យនោះ ឈ្មោះថា ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ បានពិចារណាឃើញ នូវចិត្តក្នុងចិត្ត មានព្យាយាម ជាគ្រឿងដុតកំដៅកិលេស ជាអ្នកដឹងខ្លួន មានស្មារតី កំចាត់បង់ នូវអភិជ្ឈា និងទោមនស្ស ក្នុងលោក។

[៨៦] ម្នាលអានន្ទ សម័យឯណា ភិក្ខុពិចារណាឃើញ នូវសេចក្តីមិនទៀង។ បើ ពិចារណាឃើញ នូវធម៌ជាគ្រឿងប្រាសចាកតម្រេក។ ពិចារណាឃើញ នូវសេចក្តីរលត់។ ភិក្ខុសិក្សាថា អាត្មាអញ នឹងជាអ្នកពិចារណាឃើញ នូវធម៌ជាគ្រឿងលះបង់ នូវកិលេស ដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា អាត្មាអញ នឹងជាអ្នកពិចារណាឃើញនូវធម៌ ជាគ្រឿងលះបង់ នូវកិលេស ដកដង្ហើមចូល។ ម្នាលអានន្ទ សម័យនោះ ឈ្មោះថា ភិក្ខុពិចារណាឃើញ នូវ ធម៌ក្នុងធម៌ មានព្យាយាម ជាគ្រឿងដុតកំដៅកិលេស ជាអ្នកដឹងខ្លួន មានស្មារតី កំចាត់ បង់ នូវអភិជ្ឈា និងទោមនស្សក្នុងលោក។ ភិក្ខុនោះ ជាអ្នកសំឡឹងដោយប្រពៃ ព្រោះបាន ឃើញ នូវការលះបង់ នូវអភិជ្ឈានិងទោមនស្សនោះ ដោយបញ្ញា។ ម្នាលអានន្ទ ព្រោះ ហេតុនេះ បានជាសម័យនោះ ឈ្មោះថា ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ បានពិចារណាឃើញនូវ ធម៌ក្នុងធម៌ មានព្យាយាម ជាគ្រឿងដុតកំដៅកិលេស ជាអ្នកដឹងខ្លួន មានស្មារតីកំចាត់ បង់ នូវអភិជ្ឈា និងទោមនស្សក្នុងលោក។

[៨៧] ម្នាលអានន្ទ អាណាបានស្ងួតសមាធិ ដែលបុគ្គលបានចំរើន យ៉ាងនេះ បាន ធ្វើឲ្យរឿយៗ យ៉ាងនេះហើយ រមែងញ៉ាំងសតិប្បដ្ឋាន ៤ ឲ្យពេញបាន។

[៨៨] ម្នាលអានន្ទ ចុះសតិប្បដ្ឋាន ៤ ដែលបុគ្គលបានចំរើនដូចម្តេច បានធ្វើឲ្យ រឿយៗដូចម្តេច ទើបញ៉ាំងពោជ្ឈង្គ ទាំង ៧ ឲ្យពេញបាន។ ម្នាលអានន្ទ សម័យឯណា ភិក្ខុបានពិចារណាឃើញរឿយៗ នូវកាយក្នុងកាយ សម័យនោះ ឈ្មោះថា ភិក្ខុមានស្មារតី តាំងនៅខ្ជាប់ មិនភ្ញាំងភ្លេច។ ម្នាលអានន្ទ សម័យឯណា ភិក្ខុមានស្មារតី តាំងនៅខ្ជាប់ មិន ភ្ញាំងភ្លេច សម័យនោះ សតិសម្តោជ្ឈង្គ (អង្គនៃប្រាជ្ញា ជាគ្រឿងត្រាស់ដឹង គឺស្មារតី) ឈ្មោះថា ភិក្ខុបានប្រារព្ធហើយ សម័យនោះ ឈ្មោះថា ភិក្ខុចំរើននូវសតិសម្តោជ្ឈង្គ សម័យនោះ ឈ្មោះថា សតិសម្តោជ្ឈង្គ បានដល់នូវការពេញ ដោយការចំរើនរបស់ភិក្ខុ។

កាលបើភិក្ខុនោះ មានស្មារតីដូច្នោះ ក៏ស្រាវជ្រាវ រាវរកពិចារណា នូវធម៌នោះ ដោយ
បញ្ញា។

[៨៧] ម្ចាស់អានន្ទ សម័យឯណា ភិក្ខុមានស្មារតីដូច្នោះបាន ស្រាវជ្រាវរាវរក
ពិចារណា នូវធម៌នោះ ដោយបញ្ញា សម័យនោះ ធម្មវិចយសម្តោជ្ឈង្គ (អង្គនៃប្រាជ្ញាជា
គ្រឿងត្រាស់ដឹង គឺសេចក្តីត្រិះរិះធម៌) ឈ្មោះថា ភិក្ខុបានប្រារព្ធហើយ សម័យនោះ
ឈ្មោះថា ភិក្ខុចំរើននូវធម្មវិចយសម្តោជ្ឈង្គ សម័យនោះ ឈ្មោះថា ធម្មវិចយសម្តោជ្ឈង្គ
បានដល់នូវការពេញ ដោយការចំរើនរបស់ភិក្ខុ។ កាលបើភិក្ខុនោះ ស្រាវជ្រាវរាវរក
ពិចារណា នូវធម៌នោះ ដោយបញ្ញា សេចក្តីព្យាយាម មិនធូរថយ ឈ្មោះថា ភិក្ខុនោះ
បានប្រារព្ធហើយ។

[៨៨] ម្ចាស់អានន្ទ សម័យឯណា ដែលភិក្ខុស្រាវជ្រាវ រាវរក ពិចារណា នូវធម៌
នោះ ដោយបញ្ញា សេចក្តីព្យាយាម មិនធូរថយ ឈ្មោះថា ភិក្ខុបានប្រារព្ធហើយ សម័យ
នោះ វិរិយសម្តោជ្ឈង្គ (អង្គនៃប្រាជ្ញា ជាគ្រឿងត្រាស់ដឹង គឺសេចក្តីព្យាយាម) ឈ្មោះថា
ភិក្ខុនោះ បានប្រារព្ធហើយ សម័យនោះ ឈ្មោះថា ភិក្ខុបានចំរើន នូវវិរិយសម្តោជ្ឈង្គ
សម័យនោះ ឈ្មោះថា វិរិយសម្តោជ្ឈង្គ ដល់នូវការពេញ ដោយការចំរើនរបស់ភិក្ខុ។
កាលបើភិក្ខុ មានសេចក្តីព្យាយាមប្រារព្ធហើយ បីតិប្រាសចាកអាមិស គឺ កិលេសក៏កើត
ឡើង។

[៨៩] ម្ចាស់អានន្ទ សម័យឯណា ភិក្ខុមានសេចក្តីព្យាយាមប្រារព្ធហើយ បីតិ
ប្រាសចាកអាមិស ក៏កើតឡើង សម័យនោះ បីតិសម្តោជ្ឈង្គ (អង្គនៃប្រាជ្ញា ជាគ្រឿងត្រាស់
ដឹង គឺបីតិ) ឈ្មោះថា ភិក្ខុបានប្រារព្ធហើយ សម័យនោះ ឈ្មោះថា ភិក្ខុចំរើននូវបីតិសម្តោ
ជ្ឈង្គ សម័យនោះ ឈ្មោះថា បីតិសម្តោជ្ឈង្គ ដល់នូវការពេញ ដោយការចំរើនរបស់ភិក្ខុ។
កាលបើភិក្ខុមានចិត្តត្រេកអរហើយ កាយក៏រម្ងាប់ ចិត្តក៏រម្ងាប់។

[៩០] ម្ចាស់អានន្ទ សម័យឯណា ភិក្ខុមានចិត្តប្រកបដោយបីតិ កាយក៏រម្ងាប់ ចិត្តក៏
រម្ងាប់ សម័យនោះ បស្សន្ទិសម្តោជ្ឈង្គ (អង្គនៃប្រាជ្ញា ជាគ្រឿងត្រាស់ដឹង គឺសេចក្តីរម្ងាប់)
ឈ្មោះថា ភិក្ខុប្រារព្ធហើយ សម័យនោះ ឈ្មោះថា បស្សន្ទិសម្តោជ្ឈង្គ ដល់នូវការពេញ

ដោយការចំរើនរបស់ភិក្ខុ។ កាលបើភិក្ខុមានកាយរម្ងាប់ ដល់នូវសេចក្តីសុខហើយ ចិត្តក៏ ដម្កល់ខ្ជាប់។

[៩៣] ម្នាលអានន្ទ សម័យឯណា ភិក្ខុមានកាយរម្ងាប់ ដល់នូវសេចក្តីសុខហើយ ចិត្តក៏ដម្កល់មាំ សម័យនោះ សមាធិសម្ពោជ្ឈង្គ (អង្គនៃប្រាជ្ញា ជាគ្រឿងត្រាស់ដឹង គឺការ ដម្កល់ចិត្តមាំ) ឈ្មោះថា ភិក្ខុបានប្រារព្ធហើយ សម័យនោះ ឈ្មោះថា ភិក្ខុចំរើននូវសមា ធិសម្ពោជ្ឈង្គ សម័យនោះ ឈ្មោះថា សមាធិសម្ពោជ្ឈង្គ ដល់នូវការពេញ ដោយការចំរើន របស់ភិក្ខុ។ ភិក្ខុនោះ ជាអ្នកសំឡឹង ដោយប្រពៃនូវចិត្ត ដែលដម្កល់មាំដូច្នោះ។

[៩៤] ម្នាលអានន្ទ សម័យឯណា ភិក្ខុជាអ្នកសំឡឹងដោយប្រពៃ នូវចិត្តដែល ដម្កល់មាំ ដូច្នោះ សម័យនោះ ឧបេក្ខាសម្ពោជ្ឈង្គ (អង្គនៃប្រាជ្ញា ជាគ្រឿងត្រាស់ដឹង គឺ សេចក្តីព្រងើយកន្តើយ) ឈ្មោះថា ភិក្ខុបានប្រារព្ធហើយ សម័យនោះ ឈ្មោះថា ភិក្ខុចំរើន នូវឧបេក្ខាសម្ពោជ្ឈង្គ សម័យនោះ ឈ្មោះថា ឧបេក្ខាសម្ពោជ្ឈង្គ ដល់នូវការពេញ ដោយ ការចំរើនរបស់ភិក្ខុ។

[៩៥] ម្នាលអានន្ទ សម័យឯណា ភិក្ខុពិចារណាឃើញនូវវេទនា ក្នុងវេទនា ទាំងឡាយ នូវចិត្តក្នុងចិត្ត នូវធម៌ក្នុងធម៌ទាំងឡាយ សម័យនោះ ឈ្មោះថា ភិក្ខុមានស្មារ តីដម្កល់មាំ មិនបានភ្ញាំងភ្លេចឡើយ។

[៩៦] ម្នាលអានន្ទ សម័យឯណា ភិក្ខុមានស្មារតីដម្កល់មាំ មិនភ្ញាំងភ្លេច សម័យ នោះ សតិសម្ពោជ្ឈង្គ ឈ្មោះថា ភិក្ខុបានប្រារព្ធហើយ សម័យនោះ ឈ្មោះថា ភិក្ខុចំរើននូវ សតិសម្ពោជ្ឈង្គ សម័យនោះ ឈ្មោះថា សតិសម្ពោជ្ឈង្គ ដល់នូវការពេញ ដោយការចំរើន របស់ភិក្ខុ។ (សតិប្បដ្ឋានមុន យ៉ាងណា បណ្ឌិតគប្បីឲ្យពិស្តារ យ៉ាងនោះផងចុះ)។ ភិក្ខុ នោះ ជាអ្នកសំឡឹង ដោយប្រពៃនូវចិត្ត ដែលដម្កល់មាំដូច្នោះ។

[៩៧] ម្នាលអានន្ទ សម័យឯណា ភិក្ខុជាអ្នកសំឡឹងដោយប្រពៃ ចំពោះចិត្តដែល ដម្កល់មាំដូច្នោះ សម័យនោះ ឧបេក្ខាសម្ពោជ្ឈង្គ ឈ្មោះថា ភិក្ខុបានប្រារព្ធហើយ សម័យ នោះ ឈ្មោះថា ភិក្ខុចំរើន នូវឧបេក្ខាសម្ពោជ្ឈង្គ សម័យនោះ ឈ្មោះថា ឧបេក្ខាសម្ពោជ្ឈង្គ ដល់នូវការពេញ ដោយការចំរើនរបស់ភិក្ខុ។

[៧៨] ម្នាលអានន្ទ សតិប្បដ្ឋាន ៤ ដែលបុគ្គលបានចំរើន យ៉ាងនេះ បានធ្វើឲ្យរឿយៗ យ៉ាងនេះហើយ រមែងញ៉ាំងពោជ្ឈង្គ ទាំង ៧ ប្រការ ឲ្យពេញបាន។

[៧៩] ម្នាលអានន្ទ ចុះពោជ្ឈង្គ ទាំង ៧ បុគ្គលចំរើនដូចម្តេច ធ្វើឲ្យរឿយៗដូចម្តេច ទើបញ៉ាំងវិជ្ជា និងវិមុត្តិ ឲ្យពេញបាន។ ម្នាលអានន្ទ កិក្ខុក្នុងសាសនានេះ ចំរើននូវសតិសម្តោជ្ឈង្គ ដែលអាស្រ័យ នូវសេចក្តីស្ងាត់ អាស្រ័យនូវការប្រាសចាកតម្រេក អាស្រ័យនូវសេចក្តីរលត់ បង្កោនទៅ ដើម្បីលះបង់នូវកិលេស។ ចំរើននូវធម្មវិចយៈ វិរិយៈ បីតិ បស្សន្តិ សមាធិ និងឧបេក្ខាសម្តោជ្ឈង្គ ដែលអាស្រ័យសេចក្តីស្ងាត់ អាស្រ័យការប្រាសចាកតម្រេក អាស្រ័យសេចក្តីរលត់ បង្កោនទៅ ដើម្បីលះបង់កិលេស។ ម្នាលអានន្ទ ពោជ្ឈង្គ ទាំង ៧ ដែលបុគ្គលបានចំរើន យ៉ាងនេះ បានធ្វើឲ្យរឿយៗ យ៉ាងនេះហើយ រមែងញ៉ាំងវិជ្ជា និងវិមុត្តិឲ្យពេញបាន។

[១០០] គ្រានោះ ព្រះអានន្ទដ៏មានអាយុ ចូលទៅគាល់ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ លុះចូលទៅដល់ហើយ ក៏ក្រាបថ្វាយបង្គំព្រះដ៏មានព្រះភាគ ហើយអង្គុយក្នុងទីសមគួរ។ លុះព្រះអានន្ទដ៏អាយុ អង្គុយក្នុងទីសមគួរហើយ ទើបព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់ដូច្នោះថា ម្នាលអានន្ទ ធម៌ ១ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងធម៌ ២ ឲ្យពេញ ធម៌ ២ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងធម៌ ៧ ឲ្យពេញ ធម៌ ៧ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងធម៌ ២ ឲ្យពេញ មានដែរឬ។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចំរើន ធម៌ទាំងឡាយ របស់យើងខ្ញុំ មានព្រះដ៏មានព្រះភាគជាមូល។ ម្នាលអានន្ទ ធម៌ ១ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងធម៌ ២ ឲ្យពេញ ធម៌ ២ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងធម៌ ៧ ឲ្យពេញ ធម៌ ៧ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងធម៌ ២ ឲ្យពេញ មានដែរ។

[១០១] ម្នាលអានន្ទ ចុះធម៌ ១ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងធម៌ ២ ឲ្យពេញ ធម៌ ២ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងធម៌ ៧ ឲ្យពេញ ធម៌ ៧ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងធម៌ ២ ឲ្យពេញបាន តើដូចម្តេច។ ម្នាលអានន្ទ ធម៌ ១ គឺអាណាបានស្សតិសមាធិ ដែល

បុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងសតិប្បដ្ឋាន ៤ ឲ្យពេញ សតិប្បដ្ឋាន ៤ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងពោជ្ឈង្គ ទាំង ៧ ឲ្យពេញ ពោជ្ឈង្គ ៧ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងវិជ្ជា និងវិមុត្តិឲ្យ ពេញបាន។

[១០២] ម្នាលអានន្ទ ចុះអាណាបានស្សតិសមាធិ ដែលបុគ្គលបានចំរើនដូចម្តេច បានធ្វើឲ្យរឿយៗដូចម្តេច ទើបញ៉ាំងសតិប្បដ្ឋាន ទាំង ៤ ឲ្យពេញបាន។ ម្នាលអានន្ទ ភិក្ខុ ក្នុងសាសនានេះ នៅក្នុងព្រៃក្តីៗហើយ ម្នាលអានន្ទ ពោជ្ឈង្គ ទាំង ៧ ដែលបុគ្គលបានចំរើន យ៉ាងនេះ បានធ្វើឲ្យរឿយៗ យ៉ាងនេះហើយ រមែងញ៉ាំងវិជ្ជា និងវិមុត្តិឲ្យពេញបាន។

[១០៣] គ្រានោះ ភិក្ខុច្រើនរូប ចូលទៅគាល់ព្រះដ៏មានព្រះភាគ លុះចូលទៅដល់ ហើយ ក៏ក្រាបថ្វាយបង្គំព្រះដ៏មានព្រះភាគ ហើយអង្គុយក្នុងទីសមគួរ។ លុះភិក្ខុទាំងនោះ អង្គុយក្នុងទីសមគួរហើយ ក៏ក្រាបបង្គំទូលសួរព្រះដ៏មានព្រះភាគ ដូច្នោះថា បពិត្រព្រះ អង្គដ៏ចំរើន ធម៌ ១ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងធម៌ ៤ ឲ្យ ពេញ ធម៌ ៤ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងធម៌ ៧ ឲ្យពេញ ធម៌៧ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងធម៌ ២ ឲ្យពេញ មាន ដែរឬ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ធម៌ ១ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែង ញ៉ាំងធម៌ ៤ ឲ្យពេញ ធម៌ ៤ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំង ធម៌ ៧ ឲ្យពេញ ធម៌ ៧ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងធម៌ ២ ឲ្យពេញ មានដែរ។

[១០៤] បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចំរើន ចុះធម៌១ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗ ហើយ រមែងញ៉ាំងធម៌ ៤ ឲ្យពេញ ធម៌ ៤ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងធម៌ ៧ ឲ្យពេញ ធម៌៧ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែង ញ៉ាំងធម៌ ២ ឲ្យពេញ តើដូចម្តេច។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ធម៌ ១ គឺ អាណាបានស្សតិសមាធិ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងសតិប្បដ្ឋាន ៤ ឲ្យពេញ សតិ ប្បដ្ឋាន ៤ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងពោជ្ឈង្គ ៧ ឲ្យ

ពេញ ពោជ្ឈង្គ ៧ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងវិជ្ជា និង វិមុត្តិឲ្យពេញ។

(វេយ្យាករណ៍ ដែលបានពោលហើយយ៉ាងណា បណ្ឌិតគប្បីឲ្យពិស្តារ យ៉ាងនោះ ផងចុះ)។

[១០៥] គ្រានោះ ភិក្ខុច្រើនរូប ចូលទៅគាល់ព្រះដ៏មានព្រះភាគ លុះចូលទៅដល់ ហើយ ក៏ក្រាបថ្វាយបង្គំព្រះដ៏មានព្រះភាគ ហើយអង្គុយក្នុងទីសមគួរ។ លុះភិក្ខុទាំងនោះ អង្គុយក្នុងទីដ៏សមគួរហើយ ទើបព្រះមានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់ដូច្នោះថា ម្ចាស់ភិក្ខុទាំង ឡាយ ធម៌ ១ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងធម៌ ២ ឲ្យពេញ ធម៌ ២ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងធម៌ ៣ ឲ្យពេញ ធម៌ ៣ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងធម៌ ២ ឲ្យពេញ មានដែរឬ។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចំរើន ធម៌ទាំងឡាយ របស់យើងខ្ញុំ មានព្រះដ៏មានព្រះភាគជាមូល។ បើ ភិក្ខុ ទាំងឡាយ បានស្តាប់ព្រះពុទ្ធដីកាព្រះដ៏មានព្រះភាគហើយ នឹងចងចាំទុក។ ម្ចាស់ ភិក្ខុ ទាំងឡាយ ធម៌ ១ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងធម៌ ២ ឲ្យ ពេញ ធម៌ ២ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងធម៌ ៣ ឲ្យពេញ ធម៌ ៣ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងធម៌ ២ ឲ្យពេញមាន ដែរ។

[១០៦] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ធម៌ ១ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើហើយ រមែង ញ៉ាំងធម៌ ២ ឲ្យពេញ ធម៌ ២ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំង ធម៌ ៣ ឲ្យពេញ ធម៌ ៣ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងធម៌ ២ ឲ្យពេញ តើដូចម្តេច។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ធម៌ ១ គឺអាណាបានស្សតិសមាធិ ដែលបុគ្គល បានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងសតិប្បដ្ឋាន ២ ឲ្យពេញ សតិប្បដ្ឋាន ២ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងពោជ្ឈង្គ ៧ ឲ្យពេញ ពោជ្ឈង្គ ៧ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងញ៉ាំងវិជ្ជា និងវិមុត្តិ ឲ្យពេញបាន ។ បើ។

(វេយ្យាករណ៍ទី ២ យ៉ាងណា បណ្ឌិតគប្បីធ្វើ ដល់ភិក្ខុទាំងឡាយ យ៉ាងនោះផងចុះ)។ បេ។

[១០៧] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អានាបានស្សតិសមាធិ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីលះបង់នូវសញ្ញាជនៈបាន។

[១០៨] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ចុះអានាបានស្សតិសមាធិ ដែលបុគ្គលបានចំរើន ដូចម្តេច បានធ្វើឲ្យរឿយៗដូចម្តេច ទើបប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីលះបង់សញ្ញាជនៈបាន។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ នៅក្នុងព្រៃក្តី។ បេ។ សិក្សាថា អាត្មាអញ នឹងជាអ្នកពិចារណាឃើញ នូវធម៌ជាគ្រឿងលះបង់ នូវកិលេស ដកដង្ហើមចេញ សិក្សាថា អាត្មាអញ នឹងជាអ្នកពិចារណាឃើញ នូវធម៌ជាគ្រឿងលះបង់ នូវកិលេស ដកដង្ហើមចូល។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អានាបានស្សតិសមាធិ ដែលបុគ្គលបានចំរើន យ៉ាងនេះ បានធ្វើឲ្យរឿយៗ យ៉ាងនេះហើយ រមែងប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីលះបង់ នូវសញ្ញាជនៈបាន។ បេ។

[១០៩] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អានាបានស្សតិសមាធិ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីដកចោល នូវអនុសយកិលេសបាន។ (បណ្ឌិតគប្បីឲ្យពិស្តារផងចុះ)។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អានាបានស្សតិសមាធិ ដែលបុគ្គលបាន ចំរើន យ៉ាងនេះ បានធ្វើឲ្យរឿយៗ យ៉ាងនេះហើយ រមែងប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីដកចោលនូវអនុសយកិលេសបាន។

[១១០] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អានាបានស្សតិសមាធិ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីកំណត់ដឹង នូវផ្លូវឆ្ងាយ គឺសង្សារបាន។ (សេចក្តីពិស្តារ)។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អានាបានស្សតិសមាធិ ដែលបុគ្គលបានចំរើន យ៉ាងនេះ បានធ្វើឲ្យរឿយៗ យ៉ាងនេះហើយ រមែងប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីកំណត់ដឹង នូវផ្លូវឆ្ងាយ គឺសង្សារបាន។

[១១១] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អានាបានស្សតិសមាធិ ដែលបុគ្គលបានចំរើន បានធ្វើឲ្យរឿយៗហើយ រមែងប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីអស់ទៅ នៃអាសវៈទាំងឡាយបាន។ (សេចក្តីពិស្តារ)។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អានាបានស្សតិសមាធិ ដែលបុគ្គលបានចំរើន យ៉ាងនេះ

បានធ្វើឲ្យរឿយៗ យ៉ាងនេះហើយ រមែងប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីអស់រលីងទៅ នៃអាសវៈទាំង
ឡាយ បាន។

ចប់ វគ្គ ទី២។

ឧទ្ទាននៃវគ្គទី ២ នោះគឺ

និយាយអំពីព្រះដ៏មានព្រះភាគ កាលគង់នៅក្នុងដងព្រៃ ឥច្ឆានផ្តល់ ១ អំពីព្រះ
លោមសកំភិយៈដ៏មានអាយុ ១ អំពីព្រះអានន្ទដ៏មានអាយុ មានពីរលើក អំពីភិក្ខុច្រើន
រូបមានពីរលើក អំពីចំរើនអាណាបានស្សតិសមាធិ ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីលះសញ្ញាជនៈ ១
ដើម្បីដកចោល នូវអនុសយក្តិលេស ១ ដើម្បីកំណត់ដឹង នូវផ្លូវឆ្ងាយ គឺសង្សារ ១ ដើម្បី
អស់ទៅនៃអាសវៈ ១។

ចប់ អាណាបានសំយុត្ត ។

សោតាបត្តិសំយុត្ត

វេទ្យទ្វារវគ្គ ទី១

[១១២] ទៀបក្រុងសាវត្ថី។ ក្នុងទីនោះឯង ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់ដូច្នោះថា
ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពិតមែនថា ស្តេចចក្រពត្តិ សោយរាជសម្បត្តិ មានសភាពជាឥស្សរៈ
ជាធំជាងទ្វីបទាំង ៤ លុះបែកជ្វាយរាងកាយ បន្ទាប់អំពីមរណៈទៅ រមែងទៅកើតក្នុងសុ
គតិស្នូគ៍ ទេវលោក ជាមួយនឹងពួកទេវតា ក្នុងស្ថានតាវត្តិផ្សេងៗ ទេវបុត្រនោះ មានពួកស្រី
អប្សរ ចោមរោមក្នុងនន្ទរវនឱទ្ធាន ក្នុងស្ថានតាវត្តិផ្សេងៗនោះ ទ្រង់ឆ្កែតស្តាប់ស្តាប់ មូលមិត្ត
ដោយកាមគុណ ទាំង ៥ ជាទិព្វ។ បើទេវបុត្រនោះ មិនបានប្រកបដោយធម៌ ៤ យ៉ាង។
ទេវបុត្រនោះ ក៏គង់មិនរួចស្រឡះចាកនរក មិនរួចស្រឡះចាកកំណើតតិរច្ឆាន មិនរួច
ស្រឡះ ចាកប្រេតវិស័យ មិនរួចស្រឡះ ចាកអសុរកាយបានឡើយ។

[១១៣] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសាវក រមែងញ៉ាំងអត្តភាព ឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ
ដោយភោជនជាតំនូត ដែលបានមក ដោយកម្លាំងកំភួនជើង ប្រើប្រាស់នូវសំពត់គ្មាន
ជាយ ក៏ពិតមែនហើយ។ តែថា អរិយសាវកនោះ ប្រកបដោយធម៌ ៤ យ៉ាង។ ទើបអរិយ
សាវកនោះ រួចស្រឡះចាកនរក រួចស្រឡះចាកកំណើតតិរច្ឆាន រួចស្រឡះចាកប្រេត

វិស័យ រួចស្រឡះ ចាកអសុរកាយបាន។ ប្រកបដោយធម៌ ៤ យ៉ាង តើដូចម្តេច។ ម្នាល
ភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសាវ័ក ក្នុងសាសនានេះ ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនកម្រើកក្នុង
ព្រះពុទ្ធជា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គនោះ ជាអរហន្ត សម្មាសម្ពុទ្ធ ទ្រង់បរិបូណ៌ ដោយវិជ្ជា
និងចរណៈ មានដំណើរល្អ យាងទៅកាន់ព្រះនិព្វាន ទ្រង់ជ្រាបច្បាស់ នូវត្រៃលោក ទ្រង់
ប្រសើរដោយសីលាទិគុណ រកបុគ្គលណាមួយស្មើគ្មាន ទ្រង់ជាអ្នកទូន្មាន នូវបុរស ដូចជា
នាយសារថី ទ្រង់ជាគ្រូ នៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ទ្រង់ត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ៤
ទ្រង់ខ្ជាក់ចោល នូវត្រៃភព លែងវិលត្រឡប់មកកើតទៀត ១។ ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា
មិនកម្រើក ក្នុងព្រះធម៌ថា ព្រះបរិយត្តិធម៌ ដែលព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់សំដែងហើយ
ដោយប្រពៃ ព្រះនព្វលោកុត្តរធម៌ ជាធម៌ដែលព្រះអរិយបុគ្គល ឃើញច្បាស់ដោយ
ខ្លួនឯង ជាធម៌ឲ្យនូវផល មិនរង់ចាំកាល ជាធម៌ គួរនឹងហោបុគ្គលដទៃ ឲ្យចូលមកមើល
បាន ជាធម៌ដែលព្រះអរិយបុគ្គល គប្បីបង្កើនចូលមកទុកក្នុងខ្លួន ជាធម៌ដែលអ្នកប្រាជ្ញ
ទាំងឡាយ គប្បីដឹងច្បាស់ ក្នុងចិត្តនៃខ្លួន ១។ ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនកម្រើកក្នុង
ព្រះសង្ឃថា ព្រះសង្ឃ ជាសាវ័ក នៃព្រះដ៏មានព្រះភាគ ប្រតិបត្តិដោយប្រពៃ ព្រះសង្ឃ
សាវ័ក នៃព្រះដ៏មានព្រះភាគ ប្រតិបត្តិដោយត្រង់ ព្រះសង្ឃសាវ័ក នៃព្រះដ៏មានព្រះភាគ
ប្រតិបត្តិ ដើម្បីត្រាស់ដឹង នូវព្រះនិព្វាន ព្រះសង្ឃសាវ័ក នៃព្រះដ៏មានព្រះភាគ ប្រតិបត្តិដ៏
សមគួរ ដល់សាមីចិកម្ម។ ព្រះសង្ឃរូបណា បើរាប់ជាគូ នៃបុរស មាន ៤ គូ បើរាប់រៀងជា
បុរសបុគ្គល មាន ៨ ពួក នុ៎ះ ជាសង្ឃសាវ័ក នៃព្រះដ៏មានព្រះភាគ លោកគួរទទួលនូវ
ចតុប្បច្ច័យ ដែលបង្កើនចូលមកបូជា គួរទទួល នូវអាគន្តកទាន គួរទទួលនូវទាន ដែល
បុគ្គលជឿនូវកម្ម និងផលនៃកម្មហើយបូជា គួរដល់អញ្ញាលិកម្ម ដែលសត្វលោកគប្បីធ្វើ ជា
បុញ្ញក្ខេត្តនៃសត្វលោក រកខេត្តដទៃក្រៃលែងជាងគ្មាន ១។ ប្រកបដោយសីល ជាទីត្រេក
អរ នៃព្រះអរិយៈ ជាសីលមិនដាច់ មិនធ្លុះ មិនពព្រះ មិនពពាល ជាសីលជានា ដែលអ្នក
ប្រាជ្ញគប្បីសរសើរ មិនបានប៉ះពាល់ (ដោយតណ្ហា និងទិដ្ឋិ) ប្រព្រឹត្តទៅព្រម ដើម្បីសមាធិ
១។ អរិយសាវ័ក ជាអ្នកប្រកបដោយធម៌ ទាំង ៤ យ៉ាងនេះឯង។

[១១៤] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ការដែលបាននូវទ្វីបទាំង ៤ ហើយ និងការដែលបាននូវធម៌ ទាំង ៤ ឯការបាននូវទ្វីបទាំង៤ មិនដល់នូវចំណិត ដែលចែកជាចំណែក ១៦ ដងនៃការបាននូវធម៌ ទាំង ៤ ឡើយ។

[១១៥] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសាវក អ្នកដល់នូវសោតៈ ប្រកបដោយធម៌ ៤ យ៉ាង មានសភាពមិនធ្លាក់ចុះ ទៅក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានការត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅខាងមុខ។ ប្រកបដោយធម៌ ៤ យ៉ាង តើដូចម្តេច។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសាវក ក្នុងសាសនានេះ ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនកម្រើកក្នុងព្រះពុទ្ធជា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គនោះ ជាអរហន្ត សម្មាសម្ពុទ្ធ ទ្រង់បរិបូណ៌ដោយវិជ្ជា និងចរណៈ ទ្រង់មានដំណើរល្អ យាងទៅកាន់ព្រះនិព្វាន ទ្រង់ជ្រាបច្បាស់ នូវត្រៃលោក ទ្រង់ប្រសើរដោយសីលាទិគុណ រកបុគ្គលណាមួយស្មើគ្មាន ទ្រង់ជាអ្នកទូន្មាន នូវបុរស ដូចជានាយសារថី ទ្រង់ជាគ្រូនៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ទ្រង់ត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ៤ ទ្រង់ខ្ជាក់ចោលនូវត្រៃកព លែងវិលត្រឡប់មកកើតទៀត ១។ (ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនកម្រើក) ក្នុងព្រះធម៌ ១។ បេ។ ក្នុងព្រះសង្ឃ ១។ បេ។ ប្រកបដោយសីល ជាទីត្រេកអរ នៃព្រះអរិយៈមិនដាច់។ បេ។ ប្រព្រឹត្តទៅព្រម ដើម្បីសមាធិ ១។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសាវក អ្នកបានដល់នូវសោតៈ ប្រកបដោយធម៌ ទាំង ៤ យ៉ាងនេះឯង មានសភាពមិនបានធ្លាក់ចុះក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានការត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅខាងមុខ។

ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់នូវព្រះសូត្រនេះ លុះព្រះសុគត ទ្រង់ត្រាស់នូវព្រះសូត្រនេះចប់ហើយ ព្រះសាស្តា ក៏ទ្រង់ត្រាស់នូវព្រះគាថានេះ តទៅទៀតថា

[១១៦] ពួកជនណា មានសទ្ធា [សំដៅសេចក្តីជ្រះថ្លា ក្នុងព្រះពុទ្ធ ។] ១ មានសីល ១ [សំដៅយកអរិយកន្តសីល គឺសីលជាទីត្រេកអរ នៃព្រះអរិយៈ។] មានសេចក្តីជ្រះថ្លា ១ [សំដៅយកសេចក្តីជ្រះថ្លា ក្នុងព្រះសង្ឃ ។] មានការឃើញនូវធម៌ ១ [សំដៅយកសេចក្តីជ្រះថ្លា ក្នុងព្រះធម៌។] ជនទាំងនោះឯង រមែងដល់នូវសេចក្តីសុខ [សុខប្រកបដោយមង្គលទាំង៣ ខាងដើម គឺសោតាបត្តិមគ្គ សកទាតាមិមគ្គ អនាតាមិមគ្គ (អដ្ឋកថា)។] ជាគ្រឿងប្រជុំចុះក្នុងព្រហ្មចរិយៈ តាមកាលដ៏គួរ។

[១១៧] សម័យមួយ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់គង់នៅក្នុងវត្តវេឡុវន ជាកលន្ទក និងវាបស្ថាន ជិតក្រុងរាជគ្រឹះ។ សម័យនោះឯង ឧបាសកឈ្មោះ ទីយារុ មាន អាពាធ ដល់ នូវសេចក្តីទុក្ខ ឈឺធ្ងន់។ វេលានោះ ទីយារុឧបាសក ហៅគហបតីឈ្មោះ ជាតិយៈជាបិតា មកថា បពិត្រគហបតី ចូរអ្នកទៅគាល់ព្រះដ៏មានព្រះភាគ លុះចូលទៅដល់ហើយ ចូរអ្នក ក្រាបថ្វាយបង្គំព្រះបាទ នៃព្រះដ៏មានព្រះភាគ ដោយសិរសា តាមពាក្យនៃខ្ញុំថា បពិត្រ ព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ទីយារុឧបាសក មានអាពាធ ដល់នូវសេចក្តីទុក្ខឈឺធ្ងន់ ទីយារុឧបាសក នោះ ថ្វាយបង្គំព្រះបាទ នៃព្រះដ៏មានព្រះភាគ ដោយសិរសា។ អ្នកចូរក្រាបបង្គំទូល យ៉ាងនេះផងថា បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន សូមទ្រង់ព្រះមេត្តាប្រោស សូមព្រះដ៏មានព្រះភាគ ធ្វើនូវសេចក្តីអនុគ្រោះ យាងចូលទៅកាន់លំនៅ នៃទីយារុឧបាសក។ ជាតិយគហបតី ទទួលស្តាប់ពាក្យទីយារុឧបាសកថា អើកូន ហើយក៏ចូលទៅគាល់ព្រះដ៏មានព្រះភាគ លុះចូលទៅដល់ហើយ ក៏ក្រាបថ្វាយបង្គំព្រះដ៏មានព្រះភាគ រួចអង្គុយក្នុងទីសមគួរ។

[១១៨] លុះ ជាតិយគហបតី អង្គុយក្នុងទីសមគួរហើយ ក៏ក្រាបបង្គំទូលព្រះដ៏ មានព្រះភាគ ដូច្នោះថា បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ទីយារុឧបាសក មានអាពាធ ដល់នូវ សេចក្តីទុក្ខ ឈឺធ្ងន់ ទីយារុឧបាសកនោះ ថ្វាយបង្គំព្រះបាទព្រះដ៏មានព្រះភាគ ដោយ សិរសា។ ឧបាសកនោះ ពោលយ៉ាងនេះផងថា បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន សូមទ្រង់ព្រះមេត្តា ប្រោស សូមព្រះដ៏មានព្រះភាគ ធ្វើនូវសេចក្តីអនុគ្រោះ យាងចូលទៅកាន់លំនៅ នៃ ទីយារុឧបាសក។ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ទទួលដោយតុណ្ណិភាព។

[១១៩] គ្រានោះ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ស្បង់ ប្រដាប់បាត្រ និងចីវរ យាងចូល ទៅកាន់លំនៅ នៃទីយារុឧបាសក លុះចូលទៅដល់ហើយ ក៏គង់លើអាសនៈ ដែលគេ ក្រាលថ្វាយ។ លុះព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់គង់ហើយ ក៏ត្រាស់សួរទីយារុឧបាសក ដូច្នោះ ថា ម្ចាស់ទីយារុ អ្នកល្មមអត់ទ្រាំបានដែរឬ ល្មមប្រព្រឹត្តទៅស្រួលដែរឬ ទុក្ខវេទនាជូរថយ ទៅ មិនចម្រើនឡើយ ការថយទៅ (នៃទុក្ខវេទនា) រមែងប្រាកដ ការចម្រើនឡើយ មិនប្រាកដ ទេឬ។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ខ្ញុំព្រះអង្គ មិនល្មមអត់ទ្រាំបានទេ មិនល្មមប្រព្រឹត្តទៅបាន ស្រួលទេ ទុក្ខវេទនា របស់ខ្ញុំព្រះអង្គ ធ្ងន់ណាស់ រមែងចម្រើនឡើយ មិនជូរថយទេ ការចម្រើន ឡើយ រមែងប្រាកដ ការជូរថយ មិនប្រាកដទេ។

[១២០] ម្ចាស់ទីឃាវុំ ព្រោះហេតុនោះ ក្នុងសាសនានេះ អ្នកគប្បីសិក្សា យ៉ាងនេះ ថាអាត្មាអញ នឹងប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនកម្រើកក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះ ភាគអង្គនោះ ជាអរហន្ត សម្មាសម្ពុទ្ធ ទ្រង់បរិបូណ៌ដោយវិជ្ជា និងចរណៈ ទ្រង់មាន ដំណើរល្អ យាងទៅកាន់ព្រះនិព្វាន ទ្រង់ជ្រាបច្បាស់ នូវត្រៃលោក ទ្រង់ប្រសើរដោយ សីលាទិគុណ រកបុគ្គលណាមួយស្មើគ្មាន ទ្រង់ជាអ្នកទូន្មាននូវបុរស ដូចជានាយសារថី ទ្រង់ជាគ្រូនៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ទ្រង់ត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ៤ ទ្រង់ខ្ជាក់ចោល នូវត្រៃភព លែងវិលត្រឡប់មកកើតទៀត។ (ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនកម្រើក) ក្នុង ព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ប្រកបដោយសីល ជាទីត្រេកអរ នៃព្រះអរិយៈ ជាសីលមិន ដាច់។ ប្រព្រឹត្តទៅព្រម ដើម្បីសមាធិ។ ម្ចាស់ទីឃាវុំ អ្នកគប្បីសិក្សាយ៉ាងនេះចុះ។

[១២១] បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន អង្គនៃសោតាបត្តិ ៤ ឯណា ដែលព្រះដ៏មានព្រះ ភាគ ទ្រង់សំដែងហើយ ធម៌ទាំងនោះ សឹងមានព្រម ក្នុងខ្លួនខ្ញុំព្រះអង្គ ខ្ញុំព្រះអង្គ នឹង ប្រាកដ ក្នុងធម៌ទាំងនោះ។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ព្រោះថា ខ្ញុំព្រះអង្គ ប្រកបដោយ សេចក្តីជ្រះថ្លា មិនកម្រើក ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគអង្គនោះ។ ប្រកបដោយ ទ្រង់ជាគ្រូ នៃទេវតានិងមនុស្សទាំងឡាយ ទ្រង់ត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ៤ ទ្រង់ខ្ជាក់ចោល នូវត្រៃ ភព លែងវិលត្រឡប់មកកើតទៀត។ (ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនកម្រើក) ក្នុងព្រះ ធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ប្រកបដោយសីល ជាទីត្រេកអរ នៃព្រះអរិយៈ ជាសីលមិនដាច់។ ប្រព្រឹត្តទៅព្រម ដើម្បីសមាធិ។ ម្ចាស់ទីឃាវុំ ព្រោះហេតុនោះ ក្នុងសាសនានេះ អ្នក គួរដក់លំនៅក្នុងអង្គ នៃសោតាបត្តិ ៤ នេះ ហើយចម្រើននូវធម៌ ជាចំណែកនៃវិជ្ជា ៦ យ៉ាង តទៅទៀត។

[១២២] ម្ចាស់ទីឃាវុំ ក្នុងសាសនានេះ អ្នកចូរពិចារណា នូវសេចក្តីមិនទៀង ក្នុង សង្ខារទាំងពួង ចូរសំគាល់ថាជាទុក្ខ ក្នុងរបស់ដែលមិនទៀង សំគាល់ថា មិនមែនជារបស់ ខ្លួន ក្នុងរបស់ដែលជាទុក្ខ សំគាល់នូវធម៌ ជាគ្រឿងលះបង់ សំគាល់នូវធម៌ ជាគ្រឿង ប្រាសចាកតម្រេក សំគាល់នូវធម៌ ជាគ្រឿងរលត់។ ម្ចាស់ទីឃាវុំ អ្នកគប្បីសិក្សាយ៉ាងនេះ ចុះ។

[១២៣] បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ធម៌ជាចំណែក នៃវិជ្ជា ៦ ឯណា ដែលព្រះដ៏មាន ព្រះភាគ ទ្រង់សំដែងហើយ ធម៌ទាំងនោះឯង សឹងមានព្រម ក្នុងខ្លួនខ្ញុំព្រះអង្គ ខ្ញុំព្រះអង្គ នឹងប្រាកដ ក្នុងធម៌ទាំងនោះ។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ព្រោះខ្ញុំព្រះអង្គ តែងពិចារណា ឃើញ នូវសេចក្តីមិនទៀង ក្នុងសង្ខារទាំងពួង សំគាល់ថា ជាទុក្ខក្នុងរបស់ ដែលមិនទៀង សំគាល់ថា មិនមែនជារបស់ខ្លួន ក្នុងរបស់ដែលជាទុក្ខ សំគាល់នូវធម៌ ជាគ្រឿងលះបង់ សំគាល់នូវធម៌ ដែលជាគ្រឿងប្រាសចាកតម្រេក សំគាល់នូវធម៌ ជាគ្រឿងរលត់។ បពិត្រ ព្រះអង្គដ៏ចម្រើន មួយទៀត ខ្ញុំព្រះអង្គ មានសេចក្តីត្រិះរិះ យ៉ាងនេះថា ជាតិយ គហបតី នេះ លុះអំណើះ ឥតអំពីខ្ញុំព្រះអង្គទៅ សូមកុំឲ្យជួបប្រទះនឹងសេចក្តីទុក្ខឡើយ។ ម្ចាស់ ទីឃារុ អ្នកកុំធ្វើទុកក្នុងចិត្ត យ៉ាងនេះឡើយ នៃទីឃារុ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ បានពោលនូវ ធម៌ឯណាដល់អ្នក ។ ចូរធ្វើទុកក្នុងចិត្ត នូវធម៌នោះ ដោយប្រពៃចុះ។

[១២៤] លុះព្រះដ៏មានព្រះភាគ បានទូន្មានទីឃារុឧបាសក ដោយឱវាទនេះរួច ហើយ ក៏ក្រោកចាកអាសនៈចៀសចេញទៅ។ ទីឃារុឧបាសក កាលដែលព្រះដ៏មានព្រះ ភាគ ចៀសចេញទៅ មិនយូរប៉ុន្មាន ក៏ធ្វើមរណកាលទៅ។

[១២៥] គ្រានោះ ភិក្ខុច្រើនរូប ចូលទៅគាល់ព្រះដ៏មានព្រះភាគ លុះចូលទៅដល់ ហើយ ក៏ក្រាបថ្វាយបង្គំព្រះដ៏មានព្រះភាគ ហើយអង្គុយក្នុងទីដ៏សមគួរ។ លុះភិក្ខុទាំង នោះ អង្គុយក្នុងទីសមគួរហើយ ក៏ក្រាបបង្គំទូលព្រះដ៏មានព្រះភាគ ដូច្នោះថា បពិត្រព្រះ អង្គដ៏ចម្រើន ទីឃារុឧបាសក ដែលព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់បានទូន្មាន ដោយឱវាទសង្ខេប គាត់ធ្វើមរណកាលទៅហើយ តើគតិរបស់គាត់ដូចម្តេច បរលោក ដែលគាត់ត្រូវបាន តើ ដូចម្តេច។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ទីឃារុឧបាសក ជាបណ្ឌិត ពោលពាក្យពិតទៅរកធម៌ តាមសមគួរដល់ធម៌ មិនបៀតបៀន នូវអធិករណ៍ នៃធម៌ឡើយ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ទីឃារុ ឧបាសក បានជាឱបបាតិកៈកំណើត ហើយបរិនិព្វានក្នុងទីនោះ មានសភាពមិន ត្រឡប់មកអំពីលោកនោះវិញទេ ព្រោះអស់ទៅ នៃសញ្ញាជនៈ ជាចំណែកខាងក្រោម ទាំង ៥។

[១២៦] សម័យមួយ ព្រះសារីបុត្តដ៏មានអាយុ និងព្រះអានន្ទដ៏មានអាយុ គង់នៅ ក្នុងវត្តជេតពន របស់អនាថបិណ្ឌិកសេដ្ឋី ទៀបក្រុងសាវត្ថី។ គ្រានោះ ព្រះអានន្ទដ៏មានអាយុ

យុ ចេញចាកផលសមាបត្តិ ក្នុងវេលាសាយណ្តាសម័យ ហើយចូលទៅរកព្រះសារីបុត្តដ៏
មានអាយុ លុះចូលទៅដល់ហើយ ក៏អង្គុយក្នុងទីសមគួរ។ លុះព្រះអានន្ទដ៏មានអាយុ
អង្គុយក្នុងទីសមគួរហើយ ក៏ពោលទៅនឹងព្រះសារីបុត្តដ៏មានអាយុ ដូច្នោះថា ម្ចាស់
អាវុសោ សារីបុត្ត ពពួកសត្វនេះ ដែលព្រះដ៏មានព្រះភាគ ព្យាករថា បានដល់សោតៈ
មានសភាពមិនបានធ្លាក់ចុះក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានកិរិយាត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅ
ខាងមុខយ៉ាងនេះ ព្រោះហេតុប្រកបដោយធម៌ប៉ុន្មានយ៉ាងហ្ន៎។

[១២៧] ម្ចាស់អាវុសោ ពពួកសត្វនេះ ដែលព្រះដ៏មានព្រះភាគ ព្យាករថា បាន
ដល់សោតៈ មានសភាពមិនបានធ្លាក់ចុះក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានកិរិយាត្រាស់ដឹង
ប្រព្រឹត្តទៅ ក្នុងខាងមុខយ៉ាងនេះ ព្រោះហេតុប្រកបដោយធម៌ ៤ យ៉ាង។ ធម៌ ៤ យ៉ាង
តើដូចម្តេច។ ម្ចាស់អាវុសោ អរិយសាវក ក្នុងសាសនានេះ ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា
មិនកម្រើក ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ព្រះអង្គនោះ។ ហេ៎ ទ្រង់ជាគ្រូនៃទេវតា
និងមនុស្សទាំងឡាយ ទ្រង់ត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ៤ ទ្រង់ខ្ចាក់ចោល នូវត្រៃកត លែង
វិលត្រឡប់មកកើតទៀត។ ក្នុងព្រះធម៌។ ហេ៎ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ហេ៎ ប្រកបដោយសីល ជាទី
ត្រេកអរ របស់ព្រះអរិយៈ ជាសីលមិនដាច់។ ហេ៎ ប្រព្រឹត្តទៅព្រម ដើម្បីសមាធិ។ ម្ចាស់
អាវុសោ ពពួកសត្វនេះ ដែលព្រះដ៏មានព្រះភាគ ព្យាករថា បានដល់សោតៈ មានសភាព
មិនបានធ្លាក់ចុះ ក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានកិរិយា ត្រាស់ដឹងប្រព្រឹត្តទៅ ក្នុងខាង
មុខយ៉ាងនេះ ព្រោះហេតុប្រកបដោយធម៌ ៤ យ៉ាងនេះឯង។

[១២៨] គ្រានោះ ព្រះសារីបុត្តដ៏មានអាយុ ចូលទៅគាល់ព្រះដ៏មានព្រះភាគ លុះ
ចូលទៅដល់ហើយ ក៏ក្រាបថ្វាយបង្គំព្រះដ៏មានព្រះភាគ ហើយអង្គុយក្នុងទីសមគួរ។ លុះ
ព្រះសារីបុត្តដ៏មានអាយុ អង្គុយក្នុងទីសមគួរហើយ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ក៏ទ្រង់ត្រាស់
ដូច្នោះថា ម្ចាស់សារីបុត្ត គេតែងពោលថា អង្គ នៃសោតាបត្តិ។ ដូច្នោះ ម្ចាស់សារីបុត្ត ចុះ
អង្គនៃសោតាបត្តិ តើដូចម្តេច។

[១២៩] បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចំរើន ការសេពគប់ដោយសប្បុរស ជាអង្គ នៃសោតាបត្តិ
១ ការស្តាប់ព្រះសទ្ធម្ម ជាអង្គនៃសោតាបត្តិ ១ ការធ្វើទុកក្នុងចិត្ត ដោយឧបាយប្រាជ្ញា ជា
អង្គ នៃសោតាបត្តិ ១ ការប្រតិបត្តិធម៌ តាមសមគួរដល់ធម៌ ជាអង្គនៃសោតាបត្តិ ១។

[១៣០] ម្ចាស់សារីបុត្ត ប្រពៃពេកណាស់ ម្ចាស់សារីបុត្ត មែនហើយ ការសេពគប់ ដោយសប្បុរស ជាអង្គនៃសោតាបត្តិ ១ ការស្តាប់ព្រះសទ្ធម្ម ជាអង្គនៃសោតាបត្តិ ១ ការ ធ្វើទុកក្នុងចិត្ត ដោយឧបាយប្រាជ្ញា ជាអង្គនៃសោតាបត្តិ ១ ការប្រតិបត្តិធម៌ តាមសមគួរ ដល់ធម៌ ជាអង្គនៃសោតាបត្តិ ១។

[១៣១] ម្ចាស់សារីបុត្ត គេតែងពោលថា សោតៈ ។ ដូច្នោះ ម្ចាស់សារីបុត្ត ចុះសោតៈ តើដូចម្តេច។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ផ្លូវដ៏ប្រសើរ ប្រកបដោយអង្គ ៨ នេះឯង ជាសោតៈ។ ផ្លូវដ៏ប្រសើរ ប្រកបដោយអង្គ ៨ តើដូចម្តេចខ្លះ។ គឺសេចក្តីឃើញត្រូវ ១ ការត្រិះរិះត្រូវ ១ ការនិយាយត្រូវ ១ ការងារត្រូវ ១ ការចិញ្ចឹមជីវិតត្រូវ ១ ការព្យាយាមត្រូវ ១ ការរលឹកត្រូវ ១ ការដក់លំចិត្តនឹងត្រូវ ១។

[១៣២] ម្ចាស់សារីបុត្ត ប្រពៃពេកណាស់ ម្ចាស់សារីបុត្ត មែនហើយ ផ្លូវដ៏ប្រសើរ ប្រកបដោយអង្គ ៨ នេះឯង ជាសោតៈ។ ផ្លូវដ៏ប្រសើរ ប្រកបដោយអង្គ ៨ តើដូចម្តេច ខ្លះ។ គឺសេចក្តីឃើញត្រូវ ១ ។ បេ។ ការដក់លំចិត្តនឹងត្រូវ ១។

[១៣៣] ម្ចាស់សារីបុត្ត គេតែងពោលថា បុគ្គលដល់នូវសោតៈ។ ដូច្នោះ ម្ចាស់ សារីបុត្ត ចុះបុគ្គលដល់នូវសោតៈ តើដូចម្តេច។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន បុគ្គលណា ប្រកប ដោយផ្លូវដ៏ប្រសើរ ប្រកបដោយអង្គ ៨ នេះ ហៅថា បុគ្គលដល់នូវសោតៈ លោកដ៏មាន អាយុនោះ មានឈ្មោះយ៉ាងនេះ មានគោត្រយ៉ាងនេះ។

[១៣៤] ម្ចាស់សារីបុត្ត ប្រពៃពេកណាស់ បុគ្គលប្រកបដោយផ្លូវ ដ៏ប្រសើរ ប្រកប ដោយអង្គ ៨ នេះឯង នេះហៅថា បុគ្គលដល់នូវសោតៈ លោកដ៏មានអាយុនោះ មាន ឈ្មោះយ៉ាងនេះ មានគោត្រយ៉ាងនេះ។

[១៣៥] សារីបុត្តនិទាន។ សម័យនោះឯង ភិក្ខុច្រើនរូប ធ្វើចីវរកម្ម ថ្វាយព្រះដ៏មាន ព្រះភាគ កាលព្រះដ៏មានព្រះភាគ មានចីវរសម្រេចហើយ លុះកន្លង ៣ ខែទៅ នឹងស្តេច ចៀសចេញទៅកាន់ចារិក។

[១៣៦] សម័យនោះឯង មាននាយជាងឈើ (ពីរនាក់) ឈ្មោះ ឥសិទ្ធក្ត

[បានសម្រេចសកទាតាមិ។] និងបុរាណៈ [បានសម្រេចសោតៈ (អង្គកថា)។] នៅអាស្រ័យ ក្នុងស្រុកស្នាយ ឥសិទ្ធក្ត និងបុរាណៈ បានឮដំណឹងថា ពួកភិក្ខុច្រើនរូប ធ្វើចីវរកម្ម ថ្វាយ

ព្រះដ៏មានព្រះភាគ កាលព្រះដ៏មានព្រះភាគ មានចីវរសម្រេចហើយ លុះកន្លង ៣ ខែ ទៅ ក៏នឹងស្តេចចៀសចេញ ទៅកាន់ចារិក។ គ្រានោះ នាយជាងឈើ ឈ្មោះ ឥសិទត្ត និង បុរាណៈ បានឲ្យបុរសឈរចាំផ្លូវ (ហើយផ្តាំ) ថា នៃបុរសដ៏ចំរើន (បើ) អ្នកឃើញព្រះដ៏ មានព្រះភាគ ជាអរហន្ត សម្មាសម្ពុទ្ធ ស្តេចមកក្នុងវេលាណា គប្បីប្រាប់ដល់យើង ក្នុង វេលានោះ។ បុរសនោះ នៅចាំអស់ ២ ថ្ងៃ ៣ ថ្ងៃហើយ ក៏បានឃើញព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ស្តេចមកអំពីចម្ងាយ លុះឃើញហើយ ក៏ត្រឡប់ចូលទៅរកនាយជាងឈើ ឈ្មោះ ឥសិទត្តនិងបុរាណៈ លុះចូលទៅដល់ហើយ ក៏ជម្រាបទៅនាយជាងឈើ ឈ្មោះឥសិទត្ត និងបុរាណៈ ដូច្នោះថា បពិត្រអ្នកដ៏ចំរើន ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ជាអរហន្ត សម្មាសម្ពុទ្ធនោះ ទ្រង់ស្តេចមកដល់ហើយ អ្នកទាំងឡាយ សំគាល់នូវកាលគួរ ក្នុងកាលឥឡូវនេះចុះ។

[១៣៧] គ្រានោះ នាយជាងឈើ ឈ្មោះឥសិទត្ត និងបុរាណៈ ចូលទៅគាល់ព្រះដ៏ មានព្រះភាគ លុះចូលទៅដល់ហើយ ក៏ក្រាបថ្វាយបង្គំព្រះដ៏មានព្រះភាគ ហើយតាម ជាប់ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អំពីក្រោយៗ។ លំដាប់នោះ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ស្តេចចៀស ចេញ អំពីផ្លូវ ចូលទៅរកម្លប់ឈើ ១ លុះចូលទៅដល់ហើយ ក៏ទ្រង់គង់លើអាសនៈ ដែល គេក្រាលថ្វាយ។ នាយជាងឈើ ឈ្មោះឥសិទត្ត និងបុរាណៈ ក្រាបថ្វាយបង្គំព្រះដ៏មាន ព្រះភាគ ហើយក៏អង្គុយក្នុងទីសមគួរ។ លុះនាយជាងឈើ ឈ្មោះឥសិទត្ត និងបុរាណៈ ទាំងនោះ អង្គុយក្នុងទីសមគួរហើយ ក៏ក្រាបបង្គំទូលព្រះដ៏មានព្រះភាគ ដូច្នោះថា

[១៣៨] បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចំរើន យើងខ្ញុំព្រះអង្គ ឮដំណឹងថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ នឹងស្តេចចេញចាកក្រុងសាវត្ថី ទៅកាន់ចារិក ក្នុងដែនកោសល ក្នុងវេលាណា សេចក្តីតូច ចិត្ត និងសេចក្តីទោមនស្ស ក៏កើតឡើង ដល់យើងខ្ញុំព្រះអង្គ ក្នុងវេលានោះ ដោយគិតថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ របស់យើងទាំងឡាយ នឹងនៅក្នុងទីឆ្ងាយ។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចំរើន មួយទៀត យើងខ្ញុំព្រះអង្គ ឮដំណឹងថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ស្តេចចេញចាកក្រុងសាវត្ថី ទៅកាន់ចារិក ក្នុងដែនកោសលហើយ ក្នុងវេលាណា សេចក្តីតូចចិត្ត និងសេចក្តី ទោមនស្ស ក៏កើតឡើង ដល់យើងខ្ញុំព្រះអង្គ ក្នុងវេលានោះ ដោយគិតថា ព្រះដ៏មានព្រះ ភាគ របស់យើងទាំងឡាយ នៅក្នុងទីឆ្ងាយហើយ។

[១៤៥] បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន មួយទៀត យើងខ្ញុំព្រះអង្គ ឮដំណឹងថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ នឹងស្តេចចេញចាកដែនវដ្តី ទៅកាន់ចារិក ក្នុងដែនមល្លៈ ក្នុងវេលាណា សេចក្តីរីករាយ និងសេចក្តីសោមនស្ស ក៏កើតឡើង ដល់យើងខ្ញុំព្រះអង្គ ក្នុងវេលានោះ ដោយគិតថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ របស់យើងទាំងឡាយ នឹងនៅក្នុងទីជិត។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន មួយទៀត យើងខ្ញុំព្រះអង្គ ឮដំណឹងថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ស្តេចបានចេញចាកដែនវដ្តី ទៅកាន់ចារិក ក្នុងដែនមល្លៈហើយ ក្នុងវេលាណា សេចក្តីរីករាយ និងសេចក្តីសោមនស្ស ក៏កើតឡើង ដល់យើងខ្ញុំព្រះអង្គ ក្នុងវេលានោះ ដោយគិតថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ របស់យើងទាំងឡាយ នៅក្នុងទីជិតហើយ។

[១៤៦] បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន មួយទៀត យើងខ្ញុំព្រះអង្គ ឮដំណឹងថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ នឹងស្តេចចេញចាកដែនមល្លៈ ទៅកាន់ចារិក ក្នុងដែនកោសល ក្នុងវេលាណា សេចក្តីរីករាយ និងសេចក្តីសោមនស្ស ក៏កើតឡើង ដល់យើងខ្ញុំព្រះអង្គ ក្នុងវេលានោះ ដោយគិតថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ របស់យើងទាំងឡាយ នឹងនៅក្នុងទីជិត។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន មួយទៀត យើងខ្ញុំព្រះអង្គ ឮដំណឹងថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ស្តេចបានចេញចាកដែនមល្លៈ ទៅកាន់ចារិក ក្នុងដែនកោសលហើយ ក្នុងវេលាណា សេចក្តីរីករាយ និងសេចក្តីសោមនស្ស ក៏កើតឡើង ដល់យើងខ្ញុំព្រះអង្គ ក្នុងវេលានោះ ដោយគិតថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ របស់យើងទាំងឡាយ នៅក្នុងទីជិតហើយ។

[១៤៧] បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន មួយទៀត យើងខ្ញុំព្រះអង្គ ឮដំណឹងថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ នឹងស្តេចចេញចាកដែនកោសល ទៅកាន់ចារិក ក្នុងក្រុងសាវត្ថី ក្នុងវេលាណា សេចក្តីរីករាយ និងសេចក្តីសោមនស្ស ក៏កើតឡើង ដល់ខ្ញុំព្រះអង្គ ក្នុងវេលានោះ ដោយគិតថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ របស់យើងទាំងឡាយ នឹងនៅក្នុងទីជិត។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន មួយទៀត យើងខ្ញុំព្រះអង្គ ឮដំណឹងថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់គង់ក្នុងវត្តជេតពន របស់អនាថបិណ្ឌិកសេដ្ឋី ជិតក្រុងសាវត្ថី ក្នុងវេលាណា សេចក្តីរីករាយច្រើន និងសេចក្តីសោមនស្សច្រើន ក៏កើតឡើង ដល់យើងខ្ញុំព្រះអង្គ ក្នុងវេលានោះ ដោយគិតថាព្រះដ៏មានព្រះភាគ របស់យើងទាំងឡាយ នៅក្នុងទីជិត។

[១៤៨] ព្រះអង្គត្រាស់ថា ម្ចាស់នាយជាងឈើទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ក្នុងលោកនេះ ការនៅគ្រប់គ្រងផ្ទះ ជាទីចង្អៀត ជាផ្លូវហូរមកនៃជួលី មានតែបញ្ចេញ ទើបមានឱកាសទូលាយ ម្ចាស់នាយជាងឈើទាំងឡាយ គួរអ្នកទាំងឡាយ កុំប្រមាទ។

[១៤៩] បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន សេចក្តីចង្អៀតដទៃ ដែលចង្អៀតដោយវិសេសផង ដែលពោលថា ចង្អៀតដោយវិសេសផង ជាងសេចក្តីចង្អៀតនុំ របស់យើងខ្ញុំព្រះអង្គ មានដោយពិត។ ម្ចាស់នាយជាងឈើទាំងឡាយ ចុះសេចក្តីចង្អៀតដទៃ ដែលចង្អៀតដោយវិសេសផង ដែលពោលថា ចង្អៀតដោយវិសេសផង ជាងសេចក្តីចង្អៀតនុំ របស់អ្នកទាំងឡាយ តើដូចម្តេច។

[១៥០] បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ក្នុងទីនេះ បើព្រះបាទបសេនទិកោសល មានប្រាថ្នានឹងស្តេចចេញទៅកាន់ទីឧទ្យាន ក្នុងកាលណា យើងខ្ញុំព្រះអង្គ ក៏រៀបចំដំរី ដ៏ប្រសើរទាំងឡាយ ដែលជាព្រះទីនាំង របស់ព្រះបាទបសេនទិកោសល ហើយ (រៀប) ព្រះមហេសីទាំងឡាយ ដែលជាទីស្រឡាញ់ ជាទីគាប់ព្រះហឫទ័យ នៃព្រះបាទបសេនទិកោសល ឲ្យម្នាក់អង្គុយខាងមុខ ម្នាក់អង្គុយខាងក្រោយ (ក្នុងកាលនោះ)។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ឯក្ខិន មានសភាពដូច្នោះ របស់នាងទាំងនោះឯង ប្រៀបដូចជាទូមានក្ខិន ដែលគេបើកឡើងភ្លាម យ៉ាងណា ឯក្ខិននៃពួកព្រះរាជកញ្ញា ដែលស្ថិតស្ថានដោយក្ខិន ក៏ដូច្នោះឯង។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ឯកាយសម្មស្ស មានសភាពដូច្នោះ របស់នាងទាំងនោះឯង ប្រៀបដូចជាសំឡឹតរ និងសំឡឹកប្បាស យ៉ាងណា កាយសម្មស្ស របស់ពួកព្រះរាជកញ្ញា ដែលប្រកបដោយសេចក្តីសុខ ក៏ដូច្នោះឯង។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន សម័យនោះឯង យើងខ្ញុំព្រះអង្គ ត្រូវរក្សាដំរី ដ៏ប្រសើរផង ត្រូវរក្សានាងទាំងនោះផង ត្រូវរក្សាខ្លួនផង។

[១៥១] បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន យើងខ្ញុំព្រះអង្គ មិនហ៊ានញ៉ាំងចិត្តអាក្រក់ ឲ្យកើតឡើង ចំពោះនាងទាំងនោះឡើយ។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន នេះឯងជាសេចក្តីចង្អៀតដទៃ ដែលចង្អៀតដោយវិសេសផង ដែលពោលថា ចង្អៀតដោយវិសេសផង ជាងសេចក្តីចង្អៀតនុំ។

[១៥២] ម្ចាស់នាយជាងឈើទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ក្នុងលោកនេះ ការនៅ គ្រប់គ្រងផ្ទះ ជាទីចង្អៀត ជាផ្លូវហូរមក នៃធូលី មានតែបព្វជ្ជា ទើបមានឱកាសទូលាយ ម្ចាស់នាយជាងឈើទាំងឡាយ គួរអ្នកទាំងឡាយ កុំប្រមាទ។

[១៥៣] ម្ចាស់នាយជាងឈើទាំងឡាយ អរិយសាវ័ក អ្នកដល់នូវសោតៈហើយ ប្រកបដោយធម៌ ៤ យ៉ាង មានសភាពមិនបានធ្លាក់ចុះ ក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មាន កិរិយាត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅ ក្នុងខាងមុខ។ ប្រកបដោយធម៌ ៤ យ៉ាង តើដូចម្តេច។ ម្ចាស់ នាយជាងឈើទាំងឡាយ អរិយសាវ័ក ក្នុងសាសនានេះ ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិន កម្រើក ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គនោះ។ បើ ទ្រង់ជាគ្រូ នៃទេវតា និង មនុស្សទាំងឡាយ ទ្រង់ត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ៤ ទ្រង់ខ្ជាក់ចោល នូវត្រេកព លែងវិលត្រឡប់មកកើតទៀត។ ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ មានចិត្តប្រាសចាកមន្ទិល គឺសេចក្តី កំណាញ់ នៅគ្រប់គ្រងផ្ទះ ជាអ្នកមានទាន លះបង់ស្រឡះហើយ មានដៃលាងស្អាត ហើយ ជាអ្នកត្រេកអរ ក្នុងការលះបង់ គួរដល់ការសូម ត្រេកអរក្នុងការចែករំលែក នូវ ទាន។ ម្ចាស់នាយជាងឈើទាំងឡាយ អរិយសាវ័ក អ្នកដល់នូវសោតៈហើយ ប្រកប ដោយធម៌ ៤ យ៉ាងនេះ មានសភាពមិនបានធ្លាក់ចុះ ក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មាន កិរិយាត្រាស់ដឹងប្រព្រឹត្តទៅក្នុងខាងមុខ។

[១៥៤] ម្ចាស់នាយជាងឈើទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ ចូរប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះ ថ្លា មិនកម្រើកក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គនោះ។ បើ ទ្រង់ជាគ្រូ នៃទេវតានិង មនុស្សទាំងឡាយ ទ្រង់ត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ៤ ទ្រង់ខ្ជាក់ចោល នូវត្រេកព លែងវិល ត្រឡប់មកកើតទៀត។ ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ទេយ្យធម៌ណា បន្តិចបន្តួចក្នុង ត្រកូល ទេយ្យធម៌ទាំងអស់នោះ បុគ្គលអ្នកមានសីល មានធម៌ល្អទាំងឡាយ មិនបានចែក រំលែក[ពួកអ្នកមានសីល មានធម៌ល្អ កាលបើបានទេយ្យធម៌តិចក្តី ច្រើនក្តី មិនបានចែក ឲ្យដាច់មុខ ថារបស់នេះ សម្រាប់អាត្មាអញ របស់នេះ សម្រាប់ភិក្ខុទាំងឡាយ យ៉ាងនេះ ឡើយ។ (អដ្ឋកថា)។] ឡើយ។ ម្ចាស់នាយជាងឈើទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ សំគាល់នូវ ដំណើរនោះ ដូចម្តេច។ ក្នុងដែនកោសល មានមនុស្សចំនួនប៉ុន្មានស្មើគ្នា នឹងអ្នកទាំង ឡាយ ដោយការចែករំលែក នូវទានដោយទាន។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន (នេះ) ជាលោក

របស់យើងខ្ញុំព្រះអង្គ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន (អត្តភាពជាមនុស្សនេះ) យើងខ្ញុំព្រះអង្គ បានដោយល្អហើយ ព្រោះថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ជ្រាបច្បាស់ នូវហេតុយ៉ាងនេះ របស់ យើងខ្ញុំព្រះអង្គ។

[១៥៥] ខ្ញុំបានស្តាប់មកយ៉ាងនេះ។ សម័យមួយ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ពុទ្ធ ដំណើរទៅកាន់ចារិក ក្នុងដែនកោសល ជាមួយនឹងភិក្ខុសង្ឃច្រើនអង្គ ក៏បានទៅដល់ ស្រុក ជាទីនៅនៃព្រាហ្មណ៍ ឈ្មោះ វេឡុទ្ធារ ក្នុងដែនកោសល។

[១៥៦] ពួកព្រាហ្មណ៍ និងគហបតី អ្នកនៅក្នុងវេឡុទ្ធារគ្រាម បានឮដំណឹងហើយ (ក៏ ប្រកាសប្រាប់គ្នាថា) នៃអ្នកទាំងឡាយ ដ៏ចម្រើន ឮថា ព្រះសមណគោតម ជាសក្យបុត្ត ចេញចាកសក្យត្រកូល ទ្រង់ព្រះក្ខួស ឥឡូវនេះ ទ្រង់ស្តេចទៅកាន់ចារិក ក្នុងដែន កោសល ជាមួយនឹងភិក្ខុសង្ឃច្រើនអង្គ បានដល់មកវេឡុទ្ធារគ្រាមហើយ។ ឯភិក្ខុសព្វ ដ៏ ពីរោះ របស់ព្រះគោតមដ៏ចម្រើននោះ ឮខ្លួនខ្លាយ សុះសាយទៅ យ៉ាងនេះថា ព្រះដ៏មាន ព្រះភាគ អង្គនោះ ជាអរហន្ត សម្មាសម្ពុទ្ធ ទ្រង់បរិបូណ៌ ដោយវិជ្ជា និងចរណៈ ទ្រង់មាន ដំណើរល្អ យាងទៅកាន់ព្រះនិព្វាន ទ្រង់ជ្រាបច្បាស់ នូវត្រៃលោក ទ្រង់ប្រសើរដោយ សីលាទិគុណ រកបុគ្គលណាមួយស្មើគ្មាន ទ្រង់ទូន្មាន នូវបុរស ដូចជានាយសារថី ទ្រង់ជា គ្រូនៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ទ្រង់ត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ៤ ទ្រង់ខ្ជាក់ចោល នូវ ត្រៃកត លែងវិលត្រឡប់មកកើតទៀត។ ព្រះអង្គ បានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ បានត្រាស់ដឹង ដោយប្រាជ្ញាដ៏ឧត្តម ដោយខ្លួនឯង នូវលោកនេះ ព្រមទាំងទេវលោក មារលោក ព្រហ្មលោក ទាំងពួកសត្វ ព្រមទាំងសមណៈ និងព្រាហ្មណ៍ ទាំងមនុស្ស ជាសម្មតិទេព និងមនុស្សដ៏សេស ព្រះអង្គ ទ្រង់សំដែងធម៌ពីរោះបទដើម បទកណ្តាល និងបទចុង ទ្រង់ ប្រកាស នូវព្រហ្មចរិយធម៌ ព្រមទាំងអត្ត ព្រមទាំងព្យញ្ជនៈ ដ៏ពេញបរិបូណ៌ បរិសុទ្ធទាំង អស់ ក៏ការដែលបានឃើញ នូវព្រះអរហន្តទាំងឡាយ មានសភាពដូច្នោះ ជាការប្រពៃ ពេកណាស់។

[១៥៧] គ្រានោះ ពួកព្រាហ្មណ៍ និងគហបតី អ្នកនៅក្នុងវេឡុទ្ធារគ្រាម ចូលទៅ គាល់ព្រះដ៏មានព្រះភាគ លុះចូលទៅដល់ហើយ ពួកខ្លះ ក្រាបថ្វាយបង្គំព្រះដ៏មានព្រះ ភាគ ហើយអង្គុយក្នុងទីសមគួរ ពួកខ្លះ ក៏ពោលរាក់ទាក់ ជាមួយនឹងព្រះដ៏មានព្រះភាគ

លុះបញ្ចប់ពាក្យ ដែលគួររាក់ទាក់ និងពាក្យដែលគួររព្វកហើយ ក៏អង្គុយក្នុងទីសមគួរ
ពួកខ្លះ អង្គុយក្នុងទីសមគួរ ប្រណម្យអញ្ជូលី ឆ្ពោះទៅរកព្រះដ៏មានព្រះភាគ ពួកខ្លះ
អង្គុយ ក្នុងទីសមគួរ ប្រកាសនូវនាម និងគោត្រ ក្នុងសំណាក់ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ពួកខ្លះ
នៅស្ងៀម អង្គុយក្នុងទីសមគួរ។ លុះព្រាហ្មណ៍ និងគហបតី អ្នកនៅក្នុងវេទ្យុទ្ធារគ្រាមទាំង
នោះ អង្គុយក្នុងទីសមគួរហើយ ក៏ក្រាបបង្គំទូលព្រះដ៏មានព្រះភាគ ដូច្នោះថា

[១៥៨] បពិត្រព្រះគោតមដ៏ចម្រើន យើងខ្ញុំព្រះអង្គ មានបំណងយ៉ាងនេះ មាន
សេចក្តីពេញចិត្ត យ៉ាងនេះ មានសេចក្តីប្រាថ្នា យ៉ាងនេះ មានសេចក្តីចង្អៀត ដោយកូន
នៅគ្រប់គ្រងទីដេក បាននូវខ្លឹមចន្ទន៍ ក្នុងដែនកាសិ ទ្រទ្រង់នូវផ្កាកម្រង គ្រឿងក្រអូប និង
គ្រឿងលាប ត្រកអរចំពោះមាស និងប្រាក់ លុះបែកឆ្ងាយរាងកាយ បន្ទាប់អំពីសេចក្តី
ស្លាប់ទៅ គប្បីបានទៅកើត ក្នុងសុគតិស្និត៍ ទេវលោក យើងខ្ញុំព្រះអង្គ មានសេចក្តីចង្អៀត
ដោយកូន នៅគ្រប់គ្រងទីដេក។ បើ គប្បីបានទៅកើត ក្នុងសុគតិស្និត៍ ទេវលោក យ៉ាង
ណា សូមព្រះគោតមដ៏ចម្រើន សំដែងនូវធម៌យ៉ាងនោះ ដល់យើងខ្ញុំព្រះអង្គទាំងនោះ
ដែលមានបំណង យ៉ាងនេះ មានសេចក្តីពេញចិត្ត យ៉ាងនេះ មានសេចក្តីប្រាថ្នា យ៉ាង
នេះ។

[១៥៩] ម្ចាស់ព្រាហ្មណ៍ និងគហបតីទាំងឡាយ តថាគតនឹងសំដែងនូវអត្ថបនាយិ
កធម្មបរិយាយ (បរិយាយធម៌ ដែលបុគ្គលគប្បីបង្ហោនចូលទៅក្នុងខ្លួន) ដល់អ្នកទាំង
ឡាយ ចូរអ្នកទាំងឡាយ យកចិត្តទុកដាក់ ប្រុងចាំស្តាប់ ដោយប្រពៃ នូវធម៌នោះចុះ តថាគត
នឹងសំដែង។ ពួកព្រាហ្មណ៍ និងគហបតី អ្នកនៅក្នុងវេទ្យុទ្ធារគ្រាមទាំងនោះ ទទួលស្តាប់
ព្រះពុទ្ធដីកាព្រះដ៏មានព្រះភាគថា ព្រះករុណា ព្រះអង្គ។ ព្រះដ៏មានព្រះភាគទ្រង់ត្រាស់
ដូច្នោះថា

[១៦០] ម្ចាស់ព្រាហ្មណ៍ និងគហបតីទាំងឡាយ ចុះអត្ថបនាយិកធម្មបរិយាយតើ
ដូចម្តេច។ ម្ចាស់ព្រាហ្មណ៍ និងគហបតីទាំងឡាយ អរិយសាវ័ក ក្នុងសាសនានេះ តែងពិ
ចារណា ដូច្នោះថា អាត្មាអញ ចង់រស់ មិនចង់ស្លាប់ ស្រឡាញ់សុខ ស្អប់ទុក្ខ បើបុគ្គលណា
មកផ្តាច់បង់ជីវិតអាត្មាអញ ដែលចង់រស់ មិនចង់ស្លាប់ ស្រឡាញ់សុខ ស្អប់ទុក្ខ អំពើនោះ
មិនជាទីស្រឡាញ់ មិនជាទីគាប់ចិត្ត របស់អាត្មាអញឡើយ ប្រសិនបើអាត្មាអញផ្តាច់បង់ជីវិត

បុគ្គលដទៃ ដែលចង់រស់ មិនចង់ស្លាប់ ស្រឡាញ់សុខ ស្អប់ទុក្ខវិញ អំពើនោះក៏មិនជាទី
ស្រឡាញ់ មិនជាទីគាប់ចិត្ត របស់បុគ្គលដទៃដែរ ធម៌ណា ដែលមិនជាទីស្រឡាញ់ មិនជា
ទីគាប់ចិត្ត របស់អាត្មាអញ ធម៌នុ៎ះ ក៏មិនជាទីស្រឡាញ់ មិនជាទីគាប់ចិត្ត របស់បុគ្គល
ដទៃដែរ ធម៌ណា មិនជាទីស្រឡាញ់ មិនជាទីគាប់ចិត្ត របស់អាត្មាអញហើយ អាត្មាអញ
គប្បីញ៉ាំងបុគ្គលដទៃ ឲ្យប្រកបដោយធម៌នោះ ដូចម្តេចកើត។ លុះអរិយសាវកនោះ
ពិចារណា ដូច្នោះហើយ ក៏រៀនចាកការសម្លាប់សត្វ ដោយខ្លួនឯងផង បបួលអ្នកដទៃឲ្យរៀន
នូវការសម្លាប់សត្វផង សរសើរគុណ នៃការរៀនចាកការសម្លាប់សត្វផង នេះជា
កាយសមាចារ (ការប្រព្រឹត្តល្អ ដោយកាយ) មានបរិសុទ្ធ ៣ ចំណែក របស់អរិយសាវក
នោះ យ៉ាងនេះឯង។

[១៦១] ម្ចាស់ព្រាហ្មណ៍ និងគហបតីទាំងឡាយ មួយទៀត អរិយសាវក តែង
ពិចារណា ដូច្នោះថា បុគ្គលណា កាន់យកវត្ថុ ដែលអាត្មាអញ មិនបានឲ្យ ពោលគឺលួច
យកវត្ថុ របស់អាត្មាអញ អំពើនោះ មិនជាទីស្រឡាញ់ មិនជាទីគាប់ចិត្ត របស់អាត្មាអញ
ឡើយ ប្រសិនបើអាត្មាអញ កាន់យកវត្ថុ ដែលបុគ្គលដទៃមិនបានឲ្យ ពោលគឺលួចយក
វត្ថុ របស់បុគ្គលដទៃវិញ អំពើនោះ ក៏មិនជាទីស្រឡាញ់ មិនជាទីគាប់ចិត្ត របស់បុគ្គល
ដទៃដែរ ធម៌ណា មិនជាទីស្រឡាញ់ មិនជាទីគាប់ចិត្ត របស់អាត្មាអញ ធម៌នុ៎ះក៏មិនជាទី
ស្រឡាញ់ មិនជាទីគាប់ចិត្ត របស់បុគ្គលដទៃដែរ ធម៌ណា មិនជាទីស្រឡាញ់ មិនជាទី
គាប់ចិត្ត របស់អាត្មាអញហើយ អាត្មាអញ គប្បីញ៉ាំងបុគ្គលដទៃ ឲ្យប្រកបដោយអំពើ
នោះ ដូចម្តេចកើត។ លុះអរិយសាវកនោះ ពិចារណាដូច្នោះហើយ ក៏រៀនចាកការកាន់យក
វត្ថុ ដែលគេមិនបានឲ្យ ដោយខ្លួនឯងផង បបួលបុគ្គលដទៃ ឲ្យរៀនចាកការកាន់យកវត្ថុ
ដែលគេមិនបានឲ្យផង សរសើរគុណ នៃកិរិយារៀនចាកការកាន់យកវត្ថុ ដែលគេមិនបាន
ឲ្យផង។ នេះជា កាយសមាចារ មានបរិសុទ្ធ ៣ ចំណែក របស់អរិយសាវកនោះយ៉ាង
នេះ។

[១៦២] ម្ចាស់ព្រាហ្មណ៍ និងគហបតីទាំងឡាយ មួយទៀត អរិយសាវក តែង
ពិចារណាដូច្នោះថា បុគ្គលណា ដល់នូវការប្រព្រឹត្តល្មើស ក្នុងប្រពន្ធរបស់អាត្មាអញ អំពើ
នោះមិនជាទីស្រឡាញ់ មិនជាទីគាប់ចិត្ត របស់អាត្មាអញឡើយ ប្រសិនបើអាត្មាអញ គប្បី

ដល់នូវការប្រព្រឹត្តិល្មើស ក្នុងប្រពន្ធរបស់បុគ្គលដទៃវិញ អំពើនោះ ក៏មិនជាទីស្រឡាញ់ មិនជាទីគាប់ចិត្ត របស់បុគ្គលដទៃដែរ ធម៌ណា ដែលមិនជាទីស្រឡាញ់ មិនជាទីគាប់ចិត្ត របស់អាត្មាអញ ធម៌នុ៎ះ ក៏មិនជាទីស្រឡាញ់ មិនជាទីគាប់ចិត្ត របស់បុគ្គលដទៃដែរ ធម៌ ណា មិនជាទីស្រឡាញ់ មិនជាទីគាប់ចិត្ត របស់អាត្មាអញហើយ អាត្មាអញ គប្បីញ៉ាំង បុគ្គលដទៃឲ្យប្រកបដោយអំពើនោះ ដូចម្តេចកើត។ លុះអរិយសាវកនោះ ពិចារណា ដូច្នោះហើយ ក៏វៀរចាកការប្រព្រឹត្តិខុស ក្នុងកាមខ្លួនឯងផង បបួលបុគ្គលដទៃ ឲ្យវៀរចាក ការប្រព្រឹត្តិខុស ក្នុងកាមផង សរសើរគុណ នៃកិរិយាវៀរចាកការប្រព្រឹត្តិខុស ក្នុងកាម ផង។ នេះជាកាយសមាចារ មានបរិសុទ្ធ ៣ ចំណែក របស់អរិយសាវកនោះ យ៉ាងនេះ។

[១៦៣] ម្ចាស់ព្រាហ្មណ៍ និងគហបតីទាំងឡាយ មួយទៀត អរិយសាវក តែង ពិចារណាដូច្នោះថា បុគ្គលណា បំបាក់បង់នូវប្រយោជន៍ របស់អាត្មាអញ ដោយនិយាយ កុហក អំពើនោះ មិនជាទីស្រឡាញ់ មិនជាទីគាប់ចិត្ត របស់អាត្មាអញឡើយ ប្រសិនបើ អាត្មាអញ គប្បីបំបាក់បង់ នូវប្រយោជន៍ របស់បុគ្គលដទៃ ដោយនិយាយកុហកវិញ អំពើ នោះ ក៏មិនជាទីស្រឡាញ់ មិនជាទីគាប់ចិត្ត របស់បុគ្គលដទៃដែរ ធម៌ណា មិនជាទី ស្រឡាញ់ មិនជាទីគាប់ចិត្ត របស់អាត្មាអញ ធម៌នុ៎ះ ក៏មិនជាទីស្រឡាញ់ មិនជាទីគាប់ ចិត្ត របស់បុគ្គលដទៃដែរ ធម៌ណា មិនជាទីស្រឡាញ់ មិនជាទីគាប់ចិត្ត របស់អាត្មាអញ ហើយ អាត្មាអញ គប្បីញ៉ាំងបុគ្គលដទៃ ឲ្យប្រកបដោយធម៌នោះ ដូចម្តេចកើត។ លុះ អរិយសាវកនោះ ពិចារណា ដូច្នោះហើយ ក៏វៀរចាកការនិយាយកុហក ដោយខ្លួនឯងផង បបួលបុគ្គលដទៃ ឲ្យវៀរចាកការនិយាយកុហកផង សរសើរគុណ នៃកិរិយាវៀរចាកការ និយាយកុហកផង។ នេះជា វចីសមាចារ (ប្រព្រឹត្តល្អ ដោយវាចា) មានបរិសុទ្ធ ៣ ចំណែក របស់អរិយសាវកនោះ យ៉ាងនេះ។

[១៦៤] ម្ចាស់ព្រាហ្មណ៍ និងគហបតីទាំងឡាយ មួយទៀត អរិយសាវក តែង ពិចារណា ដូច្នោះថា បុគ្គលណា ញ៉ាំងអញឲ្យបែកចាកពួកមិត្ត ដោយការនិយាយ ញុះញង់ អំពើនោះ មិនជាទីស្រឡាញ់ មិនជាទីគាប់ចិត្ត របស់អាត្មាអញឡើយ ប្រសិនបើ អាត្មាអញ ញ៉ាំងបុគ្គលដទៃ ឲ្យបែកចាកពួកមិត្ត ដោយនិយាយញុះញង់វិញ អំពើនោះ

ក៏មិនជាទីស្រឡាញ់ មិនជាទីគាប់ចិត្ត របស់បុគ្គលដទៃដែរ។ បើ បើ នេះជាវចិសមាចារ មាន បរិសុទ្ធ ៣ ចំណែក របស់អរិយសាវ័កនោះ យ៉ាងនេះ។

[១៦៥] ម្ចាស់ព្រាហ្មណ៍ និងគហបតីទាំងឡាយ មួយទៀត អរិយសាវ័ក តែង ពិចារណា ដូច្នោះថា បុគ្គលណា ប្រព្រឹត្តនិយាយ នឹងអាត្មាអញ ដោយសំដីទ្រគោះ អំពើ នោះ មិនជាទីស្រឡាញ់ មិនជាទីគាប់ចិត្ត របស់អាត្មាអញឡើយ ប្រសិនបើអាត្មាអញ ប្រព្រឹត្តនិយាយ នឹងបុគ្គលដទៃ ដោយសំដីទ្រគោះវិញ អំពើនោះ ក៏មិនជាទីស្រឡាញ់ មិនជាទីគាប់ចិត្ត របស់បុគ្គលដទៃដែរ ធម៌ណា (មិនជាទីស្រឡាញ់ មិនជាទីគាប់ចិត្ត) របស់អាត្មាអញ។ បើ នេះជា វចិសមាចារ មានបរិសុទ្ធ ៣ ចំណែក របស់អរិយសាវ័ក នោះ យ៉ាងនេះ។

[១៦៦] ម្ចាស់ព្រាហ្មណ៍ និងគហបតីទាំងឡាយ មួយទៀត អរិយសាវ័ក តែង ពិចារណា ដូច្នោះថា បុគ្គលណា ប្រព្រឹត្តនិយាយនឹងអាត្មាអញ ដោយពាក្យរោយរាយ ឥតប្រយោជន៍ អំពើនោះ មិនជាទីស្រឡាញ់ មិនជាទីគាប់ចិត្ត របស់អាត្មាអញឡើយ ប្រសិនបើអាត្មាអញ ប្រព្រឹត្តនិយាយនឹងបុគ្គលដទៃ ដោយពាក្យរោយរាយ ឥត ប្រយោជន៍វិញ អំពើនោះ ក៏មិនជាទីស្រឡាញ់ មិនជាទីគាប់ចិត្ត របស់បុគ្គលដទៃដែរ ធម៌ ណា មិនជាទីស្រឡាញ់ មិនជាទីគាប់ចិត្ត របស់អាត្មាអញ ធម៌នុ៎ះ ក៏មិនជាទីស្រឡាញ់ មិនជាទីគាប់ចិត្ត របស់បុគ្គលដទៃដែរ ធម៌ណា មិនជាទីស្រឡាញ់ មិនជាទីគាប់ចិត្តរបស់ អាត្មាអញហើយ អាត្មាអញ គប្បីញ៉ាំងបុគ្គលដទៃ ឲ្យប្រកបដោយធម៌នោះ ដូចម្តេច កើត។ លុះអរិយសាវ័កនោះ ពិចារណាដូច្នោះហើយ ក៏រៀនចាកការនិយាយពាក្យ រោយរាយ ឥតប្រយោជន៍ ដោយខ្លួនឯងផង បបួលបុគ្គលដទៃ ឲ្យរៀនចាកការនិយាយ ពាក្យរោយរាយ ឥតប្រយោជន៍ផង សរសើរគុណ នៃកិរិយារៀនចាកការនិយាយពាក្យ រោយរាយ ឥតប្រយោជន៍ផង។ នេះជាវចិសមាចារ មានបរិសុទ្ធ ៣ ចំណែក របស់អរិយ សាវ័កនោះ យ៉ាងនេះ។

[១៦៧] អរិយសាវ័កនោះ ជាអ្នកប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនកម្រើកក្នុងព្រះ ពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គនោះ។ បើ បើ ទ្រង់ជាគ្រូនៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ទ្រង់ត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ៤ ទ្រង់ខ្ជាក់ចោល នូវត្រៃភព លែងវិលត្រឡប់មកកើត

ទៀត។ ក្នុងព្រះធម៌ ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនកម្រើក។ ក្នុងព្រះសង្ឃថា ព្រះសង្ឃ
សាវក នៃព្រះដ៏មានព្រះភាគ លោកប្រតិបត្តិ ដោយប្រពៃវេប។ ជាបុញ្ញក្ខេត្តនៃ
សត្វលោក រកខេត្តដទៃក្រៃលែងជាងគ្មាន។ ប្រកបដោយសីល ជាទីត្រេកអរ របស់អរិយៈ
ជាសីលមិនដាច់ មិនធ្លុះ មិនពព្រុះ មិនពពាល ជាសីលជាតា អ្នកប្រាជ្ញតែងសរសើរ មិន
បានប៉ះពាល់ ដោយតណ្ហា និងទិដ្ឋិ ប្រព្រឹត្តទៅព្រម ដើម្បីសមាធិ។

[១៦៨] ម្ចាស់ព្រាហ្មណ៍ និងគហបតីទាំងឡាយ កាលណាបើអរិយសាវក ប្រកប
ដោយព្រះសទ្ធម្ម ទាំង ៧ នេះ ដោយឋានៈ ដែលបណ្ឌិតត្រូវប្រាថ្នា ទាំង ៤ យ៉ាងនេះ
ហើយ អរិយសាវកនោះឯង កាលប្រាថ្នា គប្បីព្យាករ នូវខ្លួនដោយខ្លួនឯងថា អាត្មាអញ
អស់ទៅកើតក្នុងនរកហើយ អស់ទៅកើតក្នុងកំណើតតិរច្ឆានហើយ អស់ទៅកើតក្នុង បិត្តិ
វិស័យហើយ អស់ទៅកើតក្នុងកំណើតអសុរកាយហើយ អាត្មាអញ ជាអ្នកដល់នូវសោតៈ
ហើយ មានសភាពមិនធ្លាក់ចុះក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង ជាអ្នកមានកិរិយាត្រាស់ដឹងប្រ
ព្រឹត្តទៅខាងមុខ។

[១៦៩] កាលបើព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់យ៉ាងនេះហើយ ពួកព្រាហ្មណ៍
និងគហបតី អ្នកនៅក្នុងវេទ្យុទ្ធវាគ្រាម ក៏ក្រាបបង្គំទូលព្រះដ៏មានព្រះភាគ ដូច្នោះថា
បពិត្រព្រះគោតមដ៏ចម្រើន ច្បាស់ពេកណាស់។ បើយើងខ្ញុំព្រះអង្គទាំងអម្បាលនេះ សូម
ដល់នូវព្រះគោតមដ៏ចម្រើន ទាំងព្រះធម៌ ទាំងព្រះភិក្ខុសង្ឃ ជាទីពឹង ទីរលឹក សូមព្រះ
គោតមដ៏ចម្រើន ទ្រង់ចាំទុក នូវយើងខ្ញុំព្រះអង្គទាំងឡាយថា ជាឧបាសក អ្នកដល់នូវព្រះ
រតនត្រ័យ ជាទីពឹង ទីរលឹកស្មើដោយជីវិត តាំងអំពីថ្ងៃនេះតទៅ។

[១៧០] ខ្ញុំបានស្តាប់មកយ៉ាងនេះ។ សម័យមួយព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់គង់ក្នុង
ផ្ទះសំណាក់ ធ្វើដោយឥដ្ឋ ជិតស្រុកញាតិកៈ។ គ្រានោះ ព្រះអានន្ទដ៏មានអាយុ ចូលទៅ
គាល់ព្រះដ៏មានព្រះភាគ លុះចូលទៅដល់ហើយ ក៏ក្រាបថ្វាយបង្គំព្រះដ៏មានព្រះភាគ
ហើយអង្គុយក្នុងទីសមគួរ។ លុះព្រះអានន្ទដ៏មានអាយុ អង្គុយក្នុងទីសមគួរហើយ ក៏ក្រាប
បង្គំទូលព្រះដ៏មានព្រះភាគ ដូច្នោះថា បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ភិក្ខុឈ្មោះ សាឡ្ហៈ ធ្វើ
មរណកាលទៅហើយ គតិរបស់លោកដូចម្តេច ការទៅក្នុងលោកខាងមុខដូចម្តេច។
បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ភិក្ខុនីឈ្មោះ នន្ទា ធ្វើមរណកាលទៅហើយ គតិរបស់នាងដូចម្តេច

ការទៅក្នុងលោកខាងមុខ ដូចម្តេច។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ឧបាសកឈ្មោះ សុទត្តៈ ធ្វើ
មរណកាលទៅហើយ គតិរបស់គាត់ ដូចម្តេច ការទៅក្នុងលោកខាងមុខ ដូចម្តេច។
បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ឧបាសិកាឈ្មោះ សុជាតា ធ្វើមរណកាលទៅហើយ គតិរបស់នាង
ដូចម្តេច ការទៅក្នុងលោកខាងមុខ ដូចម្តេច។

[១៧១] ម្ចាស់អានន្ទ ភិក្ខុឈ្មោះសាឡ្ហៈ ធ្វើមរណកាលទៅ បានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់
សម្រេចដោយបញ្ញា ដ៏ឧត្តម ដោយខ្លួនឯង ក្នុងបច្ចុប្បន្ន នូវចេតោវិមុត្តិ និងបញ្ញាវិមុត្តិ
ដែលមិនមានអាសវៈ ព្រោះអស់អាសវៈទាំងឡាយ ហើយសម្រេចសម្រាន្ត។ ម្ចាស់អានន្ទ
ភិក្ខុនី ឈ្មោះនន្ទា ធ្វើមរណកាលទៅ បានជាឱបបាតិកា រលត់មិនសល់ក្នុងទីនោះ មាន
សភាព មិនបានត្រឡប់ចាកលោកនោះ ព្រោះអស់ទៅ នៃឱរម្ពាគិយសញ្ញាជនៈ ទាំង
៥។ ម្ចាស់អានន្ទ ឧបាសក ឈ្មោះសុទត្តៈ ធ្វើមរណកាលទៅ បានដល់សកទាតាមី មក
កាន់លោកនេះ អស់វារៈម្តងទៀត ទើបធ្វើនូវព្រះនិព្វាន ជាទីបំផុតនៃទុក្ខ ព្រោះស្រាល
ស្មើនៃរាគៈ ទោសៈ មោហៈ ព្រោះអស់ទៅ នៃសញ្ញាជនៈ ៣។ ម្ចាស់អានន្ទ ឧបាសិកា
ឈ្មោះសុជាតា ធ្វើមរណកាលទៅ បានដល់សោតៈ មានសភាពមិនបានធ្លាក់ចុះក្នុង
អបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានកិរិយាត្រាស់ដឹងប្រព្រឹត្តទៅក្នុងខាងមុខ ព្រោះអស់ទៅនៃ
សញ្ញាជនៈ ៣។

[១៧២] ម្ចាស់អានន្ទ មនុស្សធ្វើមរណកាលនេះ មិនជាអស្ចារ្យអ្វីទេ កាលបើ
មនុស្សនោះ។ ធ្វើមរណកាលហើយ អ្នកទាំងឡាយ នឹងចេះតែចូលមកសួរសេចក្តីនុំនឹង
តថាគត។ ម្ចាស់អានន្ទ នុំជាហេតុនាំឲ្យលំបាក ដល់តថាគតពេកណាស់។ ម្ចាស់អានន្ទ
ព្រោះហេតុនោះ ក្នុងសាសនានេះ តថាគត នឹងសំដែងនូវធម្មបរិយាយ ឈ្មោះ ធម្មា
ទាសៈ (កញ្ចក់ភ្នំ ពោលគឺធម៌) ដែលអរិយសាវក អ្នកប្រកប កាលបើប្រាថ្នា គប្បីព្យាករ
នូវខ្លួនដោយខ្លួនឯងថា អាត្មាអញ អស់ទៅកើតក្នុងនរកហើយ អស់ទៅកើតក្នុងកំណើត
តិរច្ឆានហើយ អស់ទៅកើតក្នុងបិត្តិវិស័យហើយ អស់ទៅកើតក្នុងកំណើតអសុរកាយ
ហើយ អាត្មាអញ ជាអ្នកដល់នូវសោតៈ មានសភាពជាអ្នកមិនធ្លាក់ចុះក្នុងអបាយ ជា
បុគ្គលទៀង មានកិរិយាត្រាស់ដឹងប្រព្រឹត្តទៅក្នុងខាងមុខ។

[១៧៣] ម្នាលអានន្ទ ចុះធម្មបរិយាយ ឈ្មោះ ធម្មាទាសៈ នោះ តើដូចម្តេច ដែល អរិយសាវក បានប្រកបហើយ កាលបើប្រាថ្នា គប្បីព្យាករ នូវខ្លួនដោយខ្លួនឯងថា អាត្មា អញ អស់ទៅកើតក្នុងនរកហើយ អស់ទៅកើតក្នុងកំណើតតិរច្ឆានហើយ អស់ទៅកើត ក្នុងបិត្តិវិស័យហើយ អស់ទៅកើតក្នុងកំណើតអសុរកាយហើយ អាត្មាអញ ជាអ្នកដល់នូវ សោតៈហើយ មានសភាពជាអ្នកមិនធ្លាក់ចុះក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានកិរិយាត្រាស់ ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅ ក្នុងខាងមុខ។ ម្នាលអានន្ទ អរិយសាវក ក្នុងសាសនានេះ ប្រកបដោយ សេចក្តីជ្រះថ្លា មិនកម្រើក ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គនោះ។ បើ ទ្រង់ជាគ្រូ នៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ទ្រង់ត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ៤ ទ្រង់ខ្ជាក់ចោល នូវត្រៃ ភព លែងវិលត្រឡប់មកកើតទៀត។ ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ប្រកបដោយសីល ជាទីត្រេកអរ របស់ព្រះអរិយៈ ជាសីលមិនដាច់។ បើ ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ។ ម្នាល អានន្ទ នេះហៅថា ធម្មបរិយាយ ឈ្មោះ ធម្មាទាសៈ ដែលអរិយសាវក បានប្រកបហើយ កាលបើប្រាថ្នា គប្បីព្យាករដោយខ្លួនឯងថា អាត្មាអញ អស់ទៅកើតក្នុងនរកហើយ អស់ ទៅកើតក្នុងកំណើតតិរច្ឆានហើយ អស់ទៅកើតក្នុងបិត្តិវិស័យហើយ អស់ទៅកើតក្នុង កំណើតអសុរកាយហើយ អាត្មាអញ ជាអ្នកដល់នូវសោតៈហើយ មានសភាពជាអ្នកមិន ធ្លាក់ចុះក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានកិរិយាត្រាស់ដឹងប្រព្រឹត្តទៅ ក្នុងខាងមុខ។ (សូត្រ ទាំង ៣ មាននិទានតែមួយ)។

[១៧៤] លុះព្រះអានន្ទ ដ៏មានអាយុ អង្គុយក្នុងទិសមគ្គរហើយ ក៏ក្រាបបង្គំទូល ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ដូច្នោះថា បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ភិក្ខុឈ្មោះ អសោកៈ ធ្វើមរណកាល ទៅហើយ គតិរបស់លោកដូចម្តេច ការទៅក្នុងលោកខាងមុខ ដូចម្តេច។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ ចម្រើន ភិក្ខុនីឈ្មោះ អសោកា ធ្វើមរណកាលទៅហើយ។ បើ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ឧបាសកឈ្មោះ អសោកៈ ធ្វើមរណកាលទៅហើយ។ បើ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ឧបាសិកាឈ្មោះ អសោកា ធ្វើមរណកាលទៅហើយ គតិរបស់នាងដូចម្តេច ការទៅក្នុង លោកខាងមុខ ដូចម្តេច។

[១៧៥] ម្នាលអានន្ទ ភិក្ខុឈ្មោះ អសោកៈ ធ្វើមរណកាលទៅ បានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ សម្រេចដោយបញ្ញា ដ៏ឧត្តម ដោយខ្លួនឯង ក្នុងបច្ចុប្បន្ន នូវចេតារិមុត្តិ និងបញ្ញារិមុត្តិ

ដែលមិនមានអាសវៈ ព្រោះអស់អាសវៈទាំងឡាយ ហើយសម្រេចសម្រាន្តនៅ។ (និទាន តែមួយ ដោយវេយ្យាករណ៍ដូចមុន)។

[១៧៦] ម្នាលអានន្ទ នេះហៅថា ធម្មបរិយាយ ឈ្មោះ ធម្មទាសៈ ដែលអរិយ សាវក បានប្រកបហើយ កាលបើប្រាថ្នា គប្បីព្យាករនូវខ្លួន ដោយខ្លួនឯងថា អាត្មាអញ អស់ទៅកើតក្នុងនរកហើយ អស់ទៅកើតក្នុងកំណើតតិរច្ឆានហើយ អស់ទៅកើតក្នុងបិត្តិ វិស័យហើយ អស់ទៅកើតក្នុងកំណើតអសុរកាយហើយ អាត្មាអញ ជាអ្នកដល់នូវសោតៈ ហើយ មានសភាព ជាអ្នកមិនធ្លាក់ចុះក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានកិរិយាត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងខាងមុខ។

[១៧៧] លុះព្រះអានន្ទដ៏មានអាយុ អង្គុយក្នុងទីសមគួរហើយ ក៏ក្រាបបង្គំទូល ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ដូច្នោះថា បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ឧបាសកឈ្មោះ កកុដៈ ក្នុងស្រុក ញាតិកៈ ធ្វើមរណកាលទៅហើយ គតិរបស់គាត់ដូចម្តេច ការទៅក្នុងលោកខាងមុខ ដូចម្តេច។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ឧបាសកឈ្មោះ កកុដៈ ក្នុងស្រុកញាតិកៈ។ បពិត្រព្រះ អង្គដ៏ចម្រើន ឧបាសកឈ្មោះ ទនិកទ្ធៈ ក្នុងស្រុកញាតិកៈ។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ឧបាសកឈ្មោះ កដិស្សហៈ ក្នុងស្រុកញាតិកៈ។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ឧបាសក ឈ្មោះ តុដ្ឋៈ ក្នុងស្រុកញាតិកៈ។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ឧបាសកឈ្មោះ សន្តដ្ឋៈ ក្នុងស្រុកញាតិ កៈ។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ឧបាសកឈ្មោះ ភទ្ធៈ ក្នុងស្រុកញាតិកៈ។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ ចម្រើន ឧបាសកឈ្មោះ សុភទ្ធៈ ក្នុងស្រុកញាតិកៈ ធ្វើមរណកាលទៅហើយ គតិរបស់គាត់ ដូចម្តេច ការទៅក្នុងលោកខាងមុខ ដូចម្តេច។

[១៧៨] ម្នាលអានន្ទ ឧបាសកឈ្មោះកកុដៈ ធ្វើមរណកាលទៅហើយ បានជាឱប បាតិកៈ រលត់អស់ក្នុងទីនោះ មានសភាពជាអ្នកមិនត្រឡប់ ចាកលោកនោះ ព្រោះអស់ ទៅ នៃឱរម្ភាគិយសញ្ញាជនៈ ទាំង៥។ ម្នាលអានន្ទ ឧបាសក ឈ្មោះកកុដៈ។ ម្នាល អានន្ទ ឧបាសកឈ្មោះ ទនិកទ្ធៈ។ ម្នាលអានន្ទ ឧបាសកឈ្មោះ កដិស្សហៈ។ ម្នាលអានន្ទ ឧបាសកឈ្មោះ តុដ្ឋៈ។ ម្នាលអានន្ទ ឧបាសកឈ្មោះ សន្តដ្ឋៈ។ ម្នាលអានន្ទ ឧបាសក ឈ្មោះ ភទ្ធៈ។ ម្នាលអានន្ទ ឧបាសកឈ្មោះ សុភទ្ធៈ ធ្វើមរណកាលទៅហើយ បានជាឱប បាតិកៈ រលត់អស់ក្នុងទីនោះ មានសភាព ជាអ្នកមិនត្រឡប់ចាកលោកនោះ ព្រោះអស់

ទៅនៃឱរម្ហាគិយសញ្ញាជនៈ ទាំង ៥។ (ឧបាសកទាំងអស់ បណ្ឌិតគប្បីធ្វើថា មានគតិតែមួយ)។

[១៧៧] ម្នាលអានន្ទ ពួកឧបាសកច្រើនជាង ៥០ នាក់ ក្នុងស្រុកញាតិកៈ ធ្វើមរណកាលទៅ បានជាឱបបាតិកៈ រលត់អស់ទៅក្នុងទីនោះ មានសភាព ជាអ្នកមិនត្រឡប់ចាកលោកនោះ ព្រោះអស់ទៅ នៃឱរម្ហាគិយសញ្ញាជនៈ ទាំង ៥។ ម្នាលអានន្ទ ពួកឧបាសកច្រើនជាង ៧០ នាក់ ក្នុងស្រុកញាតិកៈ ធ្វើមរណកាលទៅហើយ បានដល់សកទាតាមី មកកាន់លោកនេះ អស់វារៈម្តងទៀត ទើបធ្វើនូវព្រះនិព្វាន ជាទីបំផុតនៃទុក្ខ បាន ព្រោះស្រាលស្មើនៃរាគៈ ទោសៈ និងមោហៈ ព្រោះអស់ទៅ នៃសញ្ញាជនៈ ទាំង ៣។ ម្នាលអានន្ទ ពួកឧបាសក ៥០៦ នាក់ ក្នុងស្រុកញាតិកៈ ធ្វើមរណកាលទៅហើយ បានដល់សោតៈ មានសភាព ជាអ្នកមិនធ្លាក់ចុះក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានកិរិយាត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងខាងមុខ ព្រោះអស់ទៅ នៃសញ្ញាជនៈ ៣។

[១៨០] ម្នាលអានន្ទ មនុស្សធ្វើមរណកាលនេះ មិនជាអស្ចារ្យអ្វីទេ កាលបើមនុស្សនោះៗ ធ្វើមរណកាលទៅហើយ អ្នកទាំងឡាយ នឹងចេះតែចូលមកសួរសេចក្តីនុ៎ះ នឹងតថាគត ម្នាលអានន្ទ នុ៎ះជាហេតុនាំឲ្យលំបាក ដល់តថាគតពេកណាស់។ ម្នាលអានន្ទ ព្រោះហេតុនោះ ក្នុងសាសនានេះ តថាគត នឹងសំដែងនូវធម្មបរិយាយ ឈ្មោះធម្មាទាសៈ ដែលអរិយសាវក បានប្រកបហើយ កាលបើប្រាថ្នា គប្បីព្យាករនូវខ្លួន ដោយខ្លួនឯងថា អាត្មាអញ អស់ទៅកើតក្នុងនរកហើយ អស់ទៅកើតក្នុងកំណើតតិរច្ឆានហើយ អស់ទៅកើតក្នុងបិត្តិវិស័យហើយ អស់ទៅកើតក្នុងកំណើតអសុរកាយហើយ អាត្មាអញបានដល់សោតៈហើយ មានសភាព ជាអ្នកមិនធ្លាក់ចុះក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានកិរិយាត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងខាងមុខ។

[១៨១] ម្នាលអានន្ទ ចុះធម្មបរិយាយ ឈ្មោះធម្មាទាសៈនោះ តើដូចម្តេច ដែលអរិយសាវក ប្រកបហើយ កាលបើប្រាថ្នា គប្បីព្យាករនូវខ្លួន ដោយខ្លួនឯងថា អាត្មាអញ អស់ទៅកើតក្នុងនរកហើយ អស់ទៅកើតក្នុងកំណើតតិរច្ឆានហើយ អស់ទៅកើតក្នុងបិត្តិវិស័យហើយ អស់ទៅកើតក្នុងកំណើតអសុរកាយហើយ អាត្មាអញ បានដល់សោតៈហើយ មានសភាព ជាអ្នកមិនធ្លាក់ចុះក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានកិរិយាត្រាស់ដឹង

ប្រព្រឹត្តទៅ ក្នុងខាងមុខ។ ម្នាលអានន្ទ អរិយសាវ័ក ក្នុងសាសនានេះ ប្រកបដោយសេចក្តី
ជ្រះថ្លា មិនកម្រើក ក្នុងព្រះពុទ្ធជា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គនោះ។ បើ ទ្រង់ជាគ្រូនៃទេវតា
និងមនុស្សទាំងឡាយ ទ្រង់ត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ៤ ទ្រង់ខ្ញុំក៏ចោល នូវត្រៃភព លែងវិល
ត្រឡប់មកកើតទៀត។ ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ប្រកបដោយសីល ជាទីត្រេកអរ របស់
ព្រះអរិយៈ ជាសីលមិនដាច់។ បើ ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ។ ម្នាលអានន្ទ នេះហៅថា
ធម្មបរិយាយ ឈ្មោះ ធម្មាទាសៈ ដែលអរិយសាវ័ក បានប្រកបហើយ កាលបើប្រាថ្នា គប្បី
ព្យាករនូវខ្លួន ដោយខ្លួនឯងថា អាត្មាអញ អស់ទៅកើតក្នុងនរកហើយ អស់ទៅកើតក្នុង
កំណើតតិរច្ឆានហើយ អស់ទៅកើតក្នុងបិត្តិវិស័យហើយ អស់ទៅកើតក្នុងកំណើត
អសុរកាយហើយ អាត្មាអញ បានដល់សោតៈហើយ មានសភាព ជាអ្នកមិនធ្លាក់ចុះក្នុង
អបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានកិរិយាត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងខាងមុខ។

ចប់ វេទ្យទ្វារវគ្គ ទី១។

ឧទាននៃវេទ្យទ្វារវគ្គនោះគឺ

និយាយអំពីស្តេចចក្រពត្តិ ១ អំពីសេចក្តីសុខ ជាទីប្រជុំចុះ នៃព្រហ្មចរិយៈ ១ អំពី
ទីឃារុឧបាសក ១ អំពីព្រះសារីបុត្ត មាន ២ លើក អំពីនាយជាងឈើ ១ អំពីពួកព្រាហ្មណ៍
និងគហបតី អ្នកនៅក្នុងស្រុកវេទ្យទ្វារ ១ អំពីរឿងដែលព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់គង់ក្នុង
ផ្ទះ ធ្វើដោយឥដ្ឋ មាន ៣ លើក។

រាជការាមវគ្គ ទី២

[១៨២] ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់គង់នៅក្នុងរាជការាម ទៀបក្រុងសាវត្ថី។ គ្រានោះ
ភិក្ខុនីសង្ឃ ប្រមាណមួយពាន់រូប បានចូលទៅគាល់ព្រះដ៏មានព្រះភាគ លុះចូលទៅដល់
ហើយ ថ្វាយបង្គំព្រះដ៏មានព្រះភាគ ហើយបិតក្នុងទីដ៏សមគួរ។ លុះភិក្ខុនីទាំងនោះ បិត
ក្នុងទីដ៏សមគួរហើយ ទើបព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់ដូច្នោះថា ម្នាលភិក្ខុនីទាំងឡាយ
អរិយសាវ័ក អ្នកប្រកបដោយធម៌ ៤ យ៉ាង ជាសោតាបន្នបុគ្គល មានសភាពមិនធ្លាក់ទៅ
ក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានការត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងខាងមុខ។ ធម៌ ៤ យ៉ាង តើ
ដូចម្តេចខ្លះ។ ម្នាលភិក្ខុនីទាំងឡាយ អរិយសាវ័ក ក្នុងធម្មវិន័យនេះ ប្រកបដោយសេចក្តី
ជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធជា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គនោះ។ បើ ព្រះអង្គជាគ្រូនៃ

ទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ព្រះអង្គត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ចធម៌ ព្រះអង្គលែងវិល
មកកាន់ភពថ្មីទៀត។ (អរិយសាវក ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ) ក្នុងព្រះ
ធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ជាអ្នកប្រកបដោយសីល ជាទីស្រឡាញ់របស់អរិយបុគ្គល ជាសីល
មិនដាច់។ បេ។ ជាសីលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសាវក
ប្រកបដោយធម៌ ទាំង ៤ យ៉ាងនេះឯង ជាសោតាបន្នបុគ្គល មានសភាពមិនធ្លាក់ទៅក្នុង
អបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានការត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងខាងមុខ។

[១៨៣] សាវត្ថិនិទាន។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រាហ្មណ៍ទាំងឡាយ តែងបញ្ញត្តិរូប
បដិបទា ឈ្មោះ ឧទយតាមិនី (ដំណើរទៅកាន់សេចក្តីចំរើន ក្នុងលទ្ធិរបស់ខ្លួន) ព្រាហ្មណ៍
ទាំងនោះ តែងញ៉ាំងសាវក ឲ្យសមាទាន យ៉ាងនេះថា នៃបុរសដ៏ចំរើន អ្នកចូរមកនេះ
អ្នកចូរក្រោកឡើងអំពីព្រលឹម ហើយបែរមុខទៅទិសខាងកើតទៅ ចូរអ្នកកុំរៀរត្រពាំងទឹក
កុំរៀរអណ្តូងទឹក ឬជ្រោះ កុំរៀរដង្កត់ កុំរៀរទីមានបន្ទា កុំរៀរអណ្តូងជ្រាំ កុំរៀររណ្តៅដី
ស្មោតគ្រោក បើអ្នកធ្លាក់ចុះក្នុងទីណា អ្នកគប្បីរង់ចាំសេចក្តីស្លាប់ ក្នុងទីនោះឯង ម្នាល
បុរសដ៏ចំរើន កាលបើយ៉ាងនេះ លុះអ្នករំលាងខន្ធ បន្ទាប់អំពីសេចក្តីស្លាប់ទៅ នឹង
ទៅកាន់លោក គឺសុគតិ ស្ថានសួគ៌។

[១៨៤] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ការបញ្ញត្តិរូបបដិបទានោះឯង នេះជាដំណើររបស់
មនុស្សពាល នេះជាដំណើររបស់មនុស្សរង្វេង នៃពួកព្រាហ្មណ៍ តែងមិនប្រព្រឹត្តទៅ
ដើម្បីសេចក្តីនឿយណាយ មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសេចក្តីប្រាសចាកតម្រេក មិនប្រព្រឹត្តទៅ
ដើម្បីសេចក្តីរលត់ មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសេចក្តីស្ងប់ស្ងាត់ មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសេចក្តី
ដឹងច្បាស់ មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសេចក្តីត្រាស់ដឹង មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីព្រះនិព្វានទេ។
ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ចំណែកតថាគត តែងបញ្ញត្តិរូបបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់សេចក្តី
ចំរើន ក្នុងអរិយវិន័យ ដែលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសេចក្តីនឿយណាយ ដោយពិតប្រាកដ
ដើម្បីសេចក្តីប្រាសចាកតម្រេក ដើម្បីសេចក្តីរលត់ ដើម្បីសេចក្តីស្ងប់ស្ងាត់ ដើម្បីសេចក្តី
ដឹងច្បាស់ ដើម្បីសេចក្តីត្រាស់ដឹង ដើម្បីព្រះនិព្វាន។

[១៨៥] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ចុះបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់សេចក្តីចំរើន ដែល
ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសេចក្តីនឿយណាយ ដោយពិតប្រាកដ។ បេ។ ដើម្បីព្រះនិព្វាន តើដូច

ម្តេច។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសាវក ក្នុងធម្មវិន័យនេះ ជាអ្នកប្រកបដោយសេចក្តី
ជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធជា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គនោះ។ បើ ព្រះអង្គជាគ្រូនៃ
ទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ព្រះអង្គត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ចធម៌ ព្រះអង្គលែងវិល
ត្រឡប់មកកាន់កេតិកភ័យទៀត។ (អរិយសាវក ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ) ក្នុង
ព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ជាអ្នកប្រកបដោយសីល ជាទីស្រឡាញ់របស់អរិយៈ ជាសីល
មិនដាច់។ ជាសីលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ នេះឯងជា
បដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់សេចក្តីចម្រើន ដែលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសេចក្តីនឿយណាយ
ដោយពិតប្រាកដ ដើម្បីប្រាសចាកតម្រេក ដើម្បីសេចក្តីរលត់ ដើម្បីសេចក្តីស្ងប់ស្ងាត់
ដើម្បីសេចក្តីដឹងច្បាស់ ដើម្បីសេចក្តីត្រាស់ដឹង ដើម្បីព្រះនិព្វាន។

[១៨៦] សម័យមួយ ព្រះសារីបុត្តដ៏មានអាយុ និងព្រះអានន្ទដ៏មានអាយុ នៅក្នុង
វត្តជេតពន របស់អនាថបិណ្ឌិកសេដ្ឋី ទៀបក្រុងសាវត្ថី។ គ្រានោះឯង ព្រះសារីបុត្តដ៏មាន
អាយុ ចេញអំពីទីពួនសម្លំ ក្នុងសាយណ្តូសម័យ ចូលទៅរកព្រះអានន្ទដ៏មានអាយុ លុះ
ចូលទៅដល់ ក៏ពោលពាក្យរាក់ទាក់ ជាមួយនឹងព្រះអានន្ទដ៏មានអាយុ លុះបញ្ចប់ពាក្យ
ដែលគួររាក់ទាក់ ល្មមឲ្យកើតសេចក្តីស្និទ្ធស្នាលហើយ ក៏អង្គុយក្នុងទីដ៏សមគួរ។ លុះព្រះ
សារីបុត្តដ៏មានអាយុ អង្គុយក្នុងទីដ៏សមគួរហើយ ទើបសួរព្រះអានន្ទដ៏មានអាយុដូច្នោះថា
អាវុសោអានន្ទ ព្រោះលះបង់ធម៌ប៉ុន្មានយ៉ាង ព្រោះប្រកបធម៌ប៉ុន្មានយ៉ាង ទើបព្រះដ៏
មានព្រះភាគ ទ្រង់ព្យាករពួកសត្វនេះ យ៉ាងនេះថា ជាសោតាបន្នបុគ្គល មាន សភាពមិន
ធ្លាក់ទៅក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានការត្រាស់ដឹងប្រព្រឹត្តទៅ ក្នុងខាងមុខ។

[១៨៧] ម្នាលអាវុសោ ព្រោះលះធម៌ ៤ យ៉ាង ព្រោះប្រកបធម៌ ៤ យ៉ាង ទើបព្រះ
ដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ព្យាករពួកសត្វនេះ យ៉ាងនេះថា ជាសោតាបន្នបុគ្គល មានសភាព
មិនធ្លាក់ទៅក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានការត្រាស់ដឹង ជាទីប្រព្រឹត្តទៅក្នុងខាងមុខ។
ធម៌ ៤ យ៉ាង ដូចម្តេចខ្លះ។ ម្នាលអាវុសោ បុប្ផជនអ្នកមិនចេះដឹង ប្រកបដោយសេចក្តី
ជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រក្នុងព្រះពុទ្ធ មានសភាពយ៉ាងណា លុះរំលាងខន្ធ បន្ទាប់អំពីមរណៈ
ក៏ទៅកើតក្នុងអបាយ ទុគ្គតិ វិនិបាត នរក សេចក្តីជ្រះថ្លាមិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធ មាន
សភាពយ៉ាងនោះ ឥតមានដល់អរិយសាវកនោះឡើយ។ ម្នាលអាវុសោ ចំណែកអរិយ

សាវក អ្នកចេះដឹង ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធ មានសភាព
យ៉ាងណា លុះដល់រំលាងខន្ធ បន្ទាប់អំពីមរណៈ ទៅកើតក្នុងលោក គឺសុគតិ ស្ថានសួគ៌
សេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រក្នុងព្រះពុទ្ធ មានសភាពយ៉ាងនោះ តែងមានដល់អរិយសាវក
នោះថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គនោះ។ បើ ព្រះអង្គជាគ្រូនៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ
ព្រះអង្គត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ចធម៌ ព្រះអង្គលែងវិលមកកាន់ភពថ្មីទៀតដូច្នោះ។

[១៨៨] ម្នាលអារុសោ បុប្ផជន អ្នកមិនចេះដឹង ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិន
ញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះធម៌ មានសភាពយ៉ាងណា លុះរំលាងខន្ធ បន្ទាប់អំពីមរណៈ ទៅកើត
ក្នុងអបាយ ទុគ្គតិ វិនិបាត នរក សេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រក្នុងព្រះធម៌ មានសភាព
យ៉ាងនោះ ឥតមានដល់អរិយសាវកនោះឡើយ។ ម្នាលអារុសោ ចំណែកអរិយសាវក
អ្នកចេះដឹង ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រក្នុងព្រះធម៌ មានសភាពយ៉ាងណា
លុះរំលាងខន្ធ បន្ទាប់អំពីមរណៈ ទៅកើតក្នុងលោក គឺសុគតិ ស្ថានសួគ៌ សេចក្តីជ្រះថ្លា
មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះធម៌ មានសភាពយ៉ាងនោះ តែងមានដល់អរិយសាវកនោះថា
ព្រះធម៌ ដែលព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់ប្រពៃហើយ។ បើ

[១៨៩] ម្នាលអារុសោ បុប្ផជន អ្នកមិនចេះដឹង ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិន
ញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះសង្ឃ មានសភាពយ៉ាងណា លុះរំលាងខន្ធ បន្ទាប់អំពីមរណៈ ទៅកើត
ក្នុងអបាយ ទុគ្គតិ វិនិបាត នរក សេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រក្នុងព្រះសង្ឃ មានសភាព
យ៉ាងនោះ ឥតមានដល់អរិយសាវកនោះឡើយ។ ម្នាលអារុសោ ចំណែកអរិយសាវក
អ្នកចេះដឹង ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះសង្ឃ មានសភាពយ៉ាង
ណា លុះដល់រំលាងខន្ធ បន្ទាប់អំពីមរណៈ ទៅកើតក្នុងលោក គឺសុគតិ ស្ថានសួគ៌ សេចក្តី
ជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះសង្ឃ មានសភាពយ៉ាងនោះ តែងមានដល់អរិយសាវក
នោះថា ព្រះសង្ឃសាវក នៃព្រះដ៏មានព្រះភាគ លោកប្រតិបត្តិប្រពៃហើយ។ បើ ជា
ស្រែបុណ្យដ៏ប្រសើរ នៃសត្វលោក។

[១៩០] ម្នាលអារុសោ បុប្ផជន អ្នកមិនចេះដឹង ប្រកបដោយភាវៈ ជាអ្នកទ្រុស្តសីល
មានសភាពយ៉ាងណា លុះរំលាងខន្ធ បន្ទាប់អំពីមរណៈ រមែងទៅកើតក្នុងអបាយ ទុគ្គតិ
វិនិបាត នរក ភាវៈជាអ្នកទ្រុស្តសីល មានសភាពយ៉ាងនោះ ឥតមានដល់អរិយសាវកនោះ

ឡើយ។ ម្ចាស់អាវុសោ ចំណែកអរិយសាវក ប្រកបដោយសីលទាំងឡាយ ជាទីស្រឡាញ់របស់អរិយៈ មានសភាពយ៉ាងណា លុះវិលាងខន្ធ បន្ទាប់អំពីមរណៈ រមែងទៅកើតក្នុងលោក គឺសុគតិ ស្ថានសួគ៌ សីលទាំងឡាយ ជាទីស្រឡាញ់របស់អរិយៈ មានសភាពយ៉ាងនោះ ជាសីលមិនដាច់ៗបេ។ ជាសីលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ តែងមានដល់អរិយសាវកនោះ។

[១៩១] ម្ចាស់អាវុសោ ព្រោះលះធម៌ ៤ យ៉ាងនេះឯង ព្រោះប្រកបដោយធម៌ ៤ យ៉ាងនេះឯង ទើបព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ព្យាករពួកសត្វនេះ យ៉ាងនេះថា សោតាបន្ន បុគ្គល មានសភាពមិនធ្លាក់ទៅក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានការត្រាស់ដឹងប្រព្រឹត្តទៅខាងមុខ។

[១៩២] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសាវកប្រកបដោយធម៌ ៤ យ៉ាងនេះ ទើបកន្លងបង់នូវភ័យ ក្នុងទុគ្គតិទាំងពួងបាន។ ធម៌ទាំង ៤ យ៉ាង តើដូចម្តេច។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសាវក ក្នុងធម្មវិន័យនេះ ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គនោះៗបេ។ ព្រះអង្គជាគ្រូនៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ព្រះអង្គត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ចធម៌ ព្រះអង្គលែងវិលមកកាន់ភពថ្មីទៀត។ (អរិយសាវក ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ) ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ អរិយសាវក ប្រកបដោយសីលទាំងឡាយ ជាទីស្រឡាញ់របស់អរិយៈ ជាសីលមិនដាច់ៗ បេ។ ជាសីលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសាវក ប្រកបដោយធម៌ ៤ យ៉ាងនេះឯង តែងកន្លងបង់នូវភ័យ ក្នុងទុគ្គតិទាំងពួងបាន។

[១៩៣] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសាវកប្រកបដោយធម៌ ៤ យ៉ាង រមែងកន្លងបង់នូវភ័យ ក្នុងទុគ្គតិ និងអបាយទាំងពួងបាន។ ធម៌ ៤ យ៉ាង តើដូចម្តេច។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសាវក ក្នុងធម្មវិន័យនេះ ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គនោះៗបេ។ ព្រះអង្គជាគ្រូនៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ព្រះអង្គត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ចធម៌ ព្រះអង្គលែងវិលមកកាន់ភពថ្មីទៀត។ (អរិយសាវក ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ) ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ អរិយសាវក ប្រកបដោយសីលទាំងឡាយ ជាទីស្រឡាញ់របស់អរិយៈ ជាសីលមិនដាច់ៗ

បេ។ ជាសីលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសាវក ប្រកបដោយ ធម៌ ៤ យ៉ាងនេះឯង ឈ្មោះថា កន្លងបង់នូវភ័យ ក្នុងទុគ្គតិ និងអបាយទាំងពួងបាន។

[១៩៤] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ គួរអនុគ្រោះចំពោះជនពួកណា មួយ ទៀត ជនពួកណា ជាមិត្តភក្តិ អមាត្យភក្តិ ញាតិភក្តិ សាលោហិតភក្តិ គប្បីសំគាល់នូវពាក្យ ដែលខ្លួនគួរស្តាប់ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ ត្រូវញ៉ាំងពួកជនទាំងអស់នោះ ឲ្យ សមាទាន ឲ្យតាំងនៅ ឲ្យប្រតិស្ឋាននៅ ក្នុងអង្គនៃសោតាបត្តិ ៤ យ៉ាង។ អង្គនៃសោតាបត្តិ ៤ យ៉ាង ដូចម្តេច។ គឺអ្នកទាំងឡាយ ត្រូវញ៉ាំងពួកជនទាំងអស់នោះ ឲ្យសមាទាន ឲ្យតាំង នៅ ឲ្យប្រតិស្ឋាននៅ ក្នុងសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គនោះ។ បេ។ ព្រះអង្គជាគ្រូនៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ព្រះអង្គត្រាស់ដឹង នូវអរិយ សច្ចធម៌ ព្រះអង្គលែងវិលមកកាន់ភពថ្មីទៀត។ (អរិយសាវក ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ) ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ អ្នកទាំងឡាយ ត្រូវញ៉ាំងពួកជនទាំងអស់ នោះ ឲ្យសមាទាន ឲ្យតាំងនៅ ឲ្យប្រតិស្ឋាននៅ ក្នុងសីលទាំងឡាយ ជាទីស្រឡាញ់របស់ អរិយៈ ជាសីលមិនដាច់។ បេ។ ជាសីលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នក ទាំងឡាយ គួរអនុគ្រោះ ចំពោះជនពួកណា មួយទៀត ជនពួកណា ជាមិត្តភក្តិ អមាត្យភក្តិ ញាតិភក្តិ សាលោហិតភក្តិ គប្បីសំគាល់នូវពាក្យ ដែលខ្លួនគួរស្តាប់ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នក ទាំងឡាយ ត្រូវញ៉ាំងពួកជនទាំងអស់នោះ ឲ្យសមាទាន ឲ្យតាំងនៅ ឲ្យប្រតិស្ឋាននៅក្នុង អង្គ នៃសោតាបត្តិ ទាំង ៤ យ៉ាងនេះ។

[១៩៥] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ គួរអនុគ្រោះ ចំពោះជនពួកណា មួយ ទៀត ជនពួកណា ជាមិត្តភក្តិ អមាត្យភក្តិ ញាតិភក្តិ សាលោហិតភក្តិ គប្បីសំគាល់នូវពាក្យ ដែលខ្លួនគួរស្តាប់ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ ត្រូវញ៉ាំងពួកជនទាំងអស់នោះ ឲ្យ សមាទាន ឲ្យតាំងនៅ ឲ្យប្រតិស្ឋាននៅ ក្នុងអង្គនៃសោតាបត្តិ ៤ យ៉ាង។ អង្គនៃសោតាបត្តិ ៤ យ៉ាង តើដូចម្តេច។ គឺត្រូវញ៉ាំងពួកជនទាំងអស់នោះ ឲ្យសមាទាន ឲ្យតាំងនៅ ឲ្យ ប្រតិស្ឋាននៅ ក្នុងសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គ នោះ។ បេ។ ព្រះអង្គជាគ្រូនៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ព្រះអង្គត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ធម៌ ព្រះអង្គលែងវិលមកកាន់ភពថ្មីទៀត។

[១៩៦] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ បើសេចក្តីប្រែប្រួលទៅ នៃមហាកូតរូប ៤ គឺ ធាតុដី ធាតុទឹក ធាតុភ្លើង ធាតុខ្យល់ គប្បីមាន។ (តែចិត្ត) របស់អរិយសាវក ដែលប្រកបដោយ សេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធ នឹងបានប្រែប្រួលទៅ ក៏ទេ។ នេះជាសេចក្តីប្រែ ប្រួល ក្នុងហេតុនោះ។ អរិយសាវកនោះ ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុង ព្រះពុទ្ធហើយ នឹងទៅកើតក្នុងនរក ឬកំណើតសត្វតិរច្ឆាន ឬប្រេតវិស័យ ដូច្នោះ នេះមិន មែនជាឋានៈឡើយ។ (អរិយសាវក ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ) ក្នុងព្រះ ធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ អ្នកទាំងឡាយ ត្រូវញ៉ាំងពួកជនទាំងអស់នោះ ឲ្យសមាទាន ឲ្យតាំង នៅ ឲ្យប្រតិស្ឋាននៅ ក្នុងសីលទាំងឡាយ ជាទីស្រឡាញ់របស់អរិយៈ ជាសីលមិនដាច់។ ជាសីលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ។

[១៩៧] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ សេចក្តីប្រែប្រួល នៃមហាកូតរូប ៤ គឺ ធាតុដី ធាតុទឹក ធាតុភ្លើង ធាតុខ្យល់ គប្បីមាន (តែចិត្ត) របស់អរិយសាវក ដែលប្រកបដោយសីល ទាំងឡាយ ជាទីស្រឡាញ់របស់អរិយៈហើយ នឹងបានប្រែប្រួលទៅ ក៏ទេ។ នេះជាសេចក្តី ប្រែប្រួល ក្នុងហេតុនោះ។ អរិយសាវកនោះ ប្រកបដោយសីលទាំងឡាយ ជាទីស្រឡាញ់ របស់អរិយៈហើយ នឹងទៅកើត ក្នុងនរក ឬកំណើតសត្វតិរច្ឆាន ឬប្រេតវិស័យ ដូច្នោះ នេះ មិនមែនជាឋានៈឡើយ។

[១៩៨] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ គួរអនុគ្រោះចំពោះជនពួកណា មួយ ទៀត ជនពួកណា ជាមិត្តភក្តិ អមាត្យភក្តិ ញាតិភក្តិ សាលោហិតភក្តិ គប្បីសំគាល់នូវពាក្យ ដែលខ្លួនគួរស្តាប់ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ ត្រូវញ៉ាំងពួកជនទាំងអស់នោះ ឲ្យ សមាទាន ឲ្យតាំងនៅ ឲ្យប្រតិស្ឋាននៅ ក្នុងអង្គនៃសោតាបត្តិ ទាំង ៤ នេះចុះ។

[១៩៩] សាវត្ថិនិទាន។ គ្រានោះឯង ព្រះមហាមោគ្គល្លានដ៏មានអាយុ ក៏បាត់ខ្លួន ក្នុងវត្តជេតពន មកប្រាកដក្នុងពួកទេវតាជាន់តារត្ថិវ្យ ដូចជាបុរសមានកម្លាំង លាដៃ ដែលបត់ចូល ឬបត់ចូលនូវដៃ ដែលលាចេញ ដូច្នោះឯង។ គ្រានោះឯង ទេវតា ទាំងឡាយ ដែលនៅក្នុងពួកទេវតា ជាន់តារត្ថិវ្យជាច្រើន បាននាំគ្នាចូលទៅរកព្រះមហា មោគ្គល្លានដ៏មានអាយុ លុះចូលទៅដល់ ថ្វាយបង្គំព្រះមហាមោគ្គល្លានដ៏មានអាយុ ហើយ

បិតនៅក្នុងទីដ៏សមគួរ។ លុះទេវតាទាំងនោះ បិតនៅក្នុងទីដ៏សមគួរហើយ ទើបព្រះមហាមោគ្គល្លានដ៏មានអាយុ បានពោលដូច្នោះថា

[២០០] ម្ចាស់អ្នកដ៏មានអាយុទាំងឡាយ ប្រពៃណាស់ហើយ ការប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គនោះ។ បើ ព្រះអង្គជាគ្រូនៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ព្រះអង្គត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ចធម៌ ព្រះអង្គលែងវិលមកកាន់កតថ្មីទៀតហើយ។ ម្ចាស់អ្នកដ៏មានអាយុទាំងឡាយ សត្វទាំងឡាយពួកខ្លះ ក្នុងលោកនេះ ហេតុតែប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធ យ៉ាងនេះ លុះដល់វិលវិលខន្ធ បន្ទាប់អំពីមរណៈ រមែងទៅកើតក្នុងលោក គឺ សុគតិ ស្ថានសួគ៌។ ម្ចាស់អ្នកដ៏មានអាយុទាំងឡាយ ប្រពៃណាស់ហើយ (ការប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ) ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ម្ចាស់អ្នកដ៏មានអាយុទាំងឡាយ ប្រពៃណាស់ហើយ ការប្រកបដោយសីលទាំងឡាយ ជាទីស្រឡាញ់របស់អរិយៈ ជាសីលមិនដាច់។ បើ ជាសីលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ។ ម្ចាស់អ្នកដ៏មានអាយុទាំងឡាយ សត្វទាំងឡាយពួកខ្លះ ក្នុងលោកនេះ ហេតុតែប្រកបដោយសីលទាំងឡាយ របស់អរិយៈយ៉ាងនេះ លុះវិលវិលខន្ធ បន្ទាប់អំពីមរណៈ រមែងទៅកើតក្នុងលោក គឺសុគតិ ស្ថានសួគ៌។

[២០១] ពួកទេវតាក្នុងជាន់តាវត្តិវង្ស ទូលតបព្រះមហាមោគ្គល្លានវិញថា បពិត្រព្រះមហាមោគ្គល្លាន អ្នកនិទុក្ខ ប្រពៃណាស់ហើយ ការប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គនោះ។ បើ ព្រះអង្គជាគ្រូនៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ព្រះអង្គត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ចធម៌ ព្រះអង្គលែងវិលមកកាន់កតថ្មីទៀតហើយ។ បពិត្រព្រះមោគ្គល្លាន អ្នកនិទុក្ខ សត្វទាំងឡាយពួកខ្លះ ក្នុងលោកនេះ ហេតុតែប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធយ៉ាងនេះ លុះដល់វិលវិលខន្ធ បន្ទាប់អំពីមរណៈ រមែងទៅកើតក្នុងលោក គឺ សុគតិ ស្ថានសួគ៌ ។ បពិត្រព្រះមោគ្គល្លាន អ្នកនិទុក្ខ ប្រពៃណាស់ហើយ (ការប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ) ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ការប្រកបដោយសីលទាំងឡាយ ជាទីស្រឡាញ់របស់អរិយៈ ជាសីលមិនដាច់។ បើ ជាសីលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ។ បពិត្រព្រះមោគ្គល្លាន អ្នកនិទុក្ខ

សត្វទាំងឡាយពួកខ្លះ ក្នុងលោកនេះ ហេតុតែប្រកបដោយសីលទាំងឡាយ
ជាទីស្រឡាញ់ របស់អរិយៈយ៉ាងនេះ លុះរាល់ខន្ធ បន្ទាប់អំពីមរណៈ រមែងទៅកើតក្នុង
លោក គឺសុគតិ ស្ថានសួគ៌។

[២០២] សាវត្ថិនិទាន។ គ្រានោះឯង ព្រះមហាមោគ្គល្លានដ៏មានអាយុ ក៏បាត់ខ្លួន
ក្នុងវត្តជេតពន ទៅប្រាកដក្នុងឋានតាវត្ថិន្យទេវលោក ដូចជាបុរសមានកម្លាំង លាដៃ
ដែលបត់ចូល ឬបត់ចូលនូវដៃ ដែលលាចេញ ដូច្នោះឯង។ គ្រានោះ ទេវតាទាំងឡាយ
ដែលនៅក្នុងពួកទេវតា ជាន់តាវត្ថិន្យដ៏ច្រើន បាននាំគ្នាចូលទៅរកព្រះមហាមោគ្គល្លានដ៏
មានអាយុ លុះចូលទៅដល់ ថ្វាយបង្គំព្រះមហាមោគ្គល្លានដ៏មានអាយុ ហើយបិតនៅក្នុងទី
ដ៏សមគួរ។ លុះទេវតាទាំងនោះ បិតនៅក្នុងទីដ៏សមគួរហើយ ទើបព្រះមហាមោគ្គល្លានដ៏
មានអាយុ បានពោលដូច្នោះថា

[២០៣] ម្ចាស់អ្នកដ៏មានអាយុទាំងឡាយ ប្រពៃណាស់ហើយ ការប្រកបដោយ
សេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គនោះ។ ហេ៎ ព្រះអង្គ
ជាគ្រូនៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ព្រះអង្គត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ចធម៌ ព្រះអង្គលែង
វិលមកកាន់កេតិដ្ឋិទៀតហើយ។ ម្ចាស់អ្នកដ៏មានអាយុទាំងឡាយ សត្វទាំងឡាយពួកខ្លះ
ក្នុងលោកនេះ ហេតុតែប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធយ៉ាងនេះ
លុះដល់រាល់ខន្ធ បន្ទាប់អំពីមរណៈ រមែងទៅកើតក្នុងលោក គឺ សុគតិ ស្ថានសួគ៌។
ម្ចាស់អ្នកដ៏មានអាយុទាំងឡាយ ប្រពៃណាស់ហើយ (ការប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិន
ញាប់ញ័រ) ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ការប្រកបដោយសីលទាំងឡាយ ជាទីស្រឡាញ់
របស់អរិយៈ ជាសីលមិនដាច់។ ហេ៎ ជាសីលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ។ ម្ចាស់អ្នកដ៏មាន
អាយុទាំងឡាយ សត្វទាំងឡាយពួកខ្លះ ក្នុងលោកនេះ ហេតុតែប្រកបដោយសីល
ទាំងឡាយ ជាទីស្រឡាញ់របស់អរិយៈយ៉ាងនេះ លុះដល់រាល់ខន្ធ បន្ទាប់អំពីមរណៈ
រមែងទៅកើតក្នុងលោក គឺសុគតិ ស្ថានសួគ៌។

[២០៤] ពួកទេវតាជាន់តាវត្ថិន្យ ទូលតបព្រះមហាមោគ្គល្លានវិញថា បពិត្រព្រះ
មោគ្គល្លានអ្នកនិទុក្ខ ប្រពៃណាស់ហើយ ការប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ
ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គនោះ។ ហេ៎ ព្រះអង្គជាគ្រូនៃទេវតា និងមនុស្ស

ទាំងឡាយ ព្រះអង្គត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ចធម៌ ព្រះអង្គលែងវិលមកកាន់ភពថ្មីទៀត ហើយ។ បពិត្រព្រះមោគ្គល្លានអ្នកនិទុក្ខ សត្វទាំងឡាយពួកខ្លះ ក្នុងលោកនេះ ហេតុតែ ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធយ៉ាងនេះ លុះដល់រំលងខន្ធ បន្ទាប់អំពីមរណៈ រមែងទៅកើតក្នុងលោក គឺ សុគតិ ស្ថានសួគ៌។ បពិត្រព្រះមោគ្គល្លានអ្នកនិ ទុក្ខ ប្រពៃណាស់ហើយ (ការប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ) ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុង ព្រះសង្ឃ។ ការប្រកបដោយសីលទាំងឡាយ ជាទីស្រឡាញ់របស់អរិយៈ ជាសីលមិន ដាច់។ ហេ។ ជាសីលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ។ បពិត្រព្រះមោគ្គល្លាន អ្នកនិទុក្ខ សត្វ ទាំងឡាយពួកខ្លះ ក្នុងលោកនេះ ហេតុតែប្រកបដោយសីលទាំង ឡាយ ជាទីស្រឡាញ់ របស់អរិយៈយ៉ាងនេះ លុះរំលងខន្ធ បន្ទាប់អំពីមរណៈ រមែងទៅកើតក្នុងលោក គឺ សុគតិ ស្ថានសួគ៌។

[២០៥] គ្រានោះឯង ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ក៏បាត់ព្រះអង្គ ក្នុងវត្តជេតពន ទៅ ប្រាកដក្នុងពួកទេវតាជាន់តារត្តិវិញ ដូចជាបុរសមានកម្លាំង លាដៃដែលបត់ចូល ឬបត់ ចូលនូវដៃ ដែលលាចេញ ដូច្នោះឯង។ គ្រានោះឯង ទេវតាទាំងឡាយ ដែលនៅក្នុងពួក ទេវតាជាន់តារត្តិវិញដ៏ច្រើន បាននាំគ្នាចូលទៅគាល់ព្រះដ៏មានព្រះភាគ លុះចូលទៅដល់ ថ្វាយបង្គំព្រះដ៏មានព្រះភាគ ហើយបិតនៅក្នុងទីដ៏សមគួរ។ លុះទេវតាទាំងនោះ បិតនៅ ក្នុងទីដ៏សមគួរហើយ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់ដូច្នោះថា

[២០៦] ម្ចាស់អ្នកដ៏មានអាយុទាំងឡាយ ប្រពៃណាស់ហើយ ការប្រកបដោយ សេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គនោះ។ ហេ។ ព្រះអង្គ ជាគ្រូនៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ព្រះអង្គត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ចធម៌ ព្រះអង្គលែង វិលមកកាន់ភពថ្មីទៀតហើយ។ ម្ចាស់អ្នកដ៏មានអាយុទាំងឡាយ សត្វទាំងឡាយពួកខ្លះ ក្នុងលោកនេះ ហេតុតែប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធយ៉ាងនេះ រមែងបានជាសោតាបន្នបុគ្គល មានសភាពមិនធ្លាក់ចុះទៅក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានការត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងខាងមុខ។ ម្ចាស់អ្នកដ៏មានអាយុទាំងឡាយ ប្រពៃ ណាស់ហើយ (ការប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ) ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះ សង្ឃ។ ការប្រកបដោយសីលទាំងឡាយ ជាទីស្រឡាញ់របស់អរិយៈ ជាសីលមិនដាច់។

ហេ? ជាសីលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ។ ម្នាលអ្នកដ៏មានអាយុទាំងឡាយ សត្វទាំងឡាយ ពួកខ្លះ ក្នុងលោកនេះ ហេតុតែប្រកបដោយសីលទាំងឡាយ ជាទីស្រឡាញ់ របស់អរិយៈ យ៉ាងនេះ ទើបបានជាសោតាបន្នបុគ្គល មានសភាពមិនធ្លាក់ចុះទៅក្នុងអបាយ ជា បុគ្គលទៀង មានការត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងខាងមុខ។

[២០៧] ពួកទេវតាក្នុងជាន់តាវត្តិវង្ស ក្រាបទូលថា បពិត្រព្រះអង្គអ្នកនិទុក្ខ ប្រពៃណាស់ហើយ ការប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មាន ព្រះភាគ អង្គនោះ។ ហេ? ព្រះអង្គជាគ្រូនៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ព្រះអង្គត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ចធម៌ ព្រះអង្គលែងវិលមកកាន់ភពថ្មីទៀតហើយ។ បពិត្រព្រះអង្គអ្នកនិទុក្ខ ពួកសត្វនេះ ហេតុតែប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធយ៉ាងនេះ ទើបបានជាសោតាបន្នបុគ្គល មានសភាពមិនធ្លាក់ចុះ ទៅក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានការត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងខាងមុខ។ បពិត្រព្រះអង្គអ្នកនិទុក្ខ ប្រពៃណាស់ហើយ (ការប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ) ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ការ ប្រកបដោយសីលទាំងឡាយ ជាទីស្រឡាញ់របស់អរិយៈ ជាសីលមិនដាច់។ ហេ? ជាសីលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ។ បពិត្រព្រះអង្គអ្នកនិទុក្ខ ពួកសត្វនេះ ហេតុតែប្រកបដោយ សីលទាំងឡាយ ជាទីស្រឡាញ់របស់អរិយៈ យ៉ាងនេះ ទើបបានជាសោតាបន្នបុគ្គល មានសភាពមិនធ្លាក់ចុះ ទៅក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានការត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅក្នុង ខាងមុខ។

ចប់ រាជកាវរវគ្គ ទី២។

ឧទាននៃរាជកាវរវគ្គនោះគឺ

ពោលអំពីភិក្ខុនីមួយពាន់រូប ១ អំពីព្រាហ្មណ៍ ១ អំពីព្រះសាវ័បុត្ត និងព្រះអានន្ទ ១ អំពីទុគ្គតិ និងសុគតិ មាន២លើក អំពីមិត្រ និងអមាត្រ ជាដើម មាន២លើក អំពីការ ត្រេចទៅកាន់ចារិក ក្នុងទេវលោក មាន៣លើក។

សរកានិវត្ត ទី៣

[២០៨] ខ្ញុំបានស្តាប់មកយ៉ាងនេះ។ សម័យមួយ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់គង់នៅ ក្នុងនិគ្រោធារាម ជិតក្រុងកបិលព័ស្តុ ក្នុងដែនសក្កុះ។ គ្រានោះឯង ព្រះមហានាម សក្យរាជ ចូលទៅគាល់ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ លុះបានចូលទៅដល់ ក៏ថ្វាយបង្គំព្រះដ៏មាន ព្រះភាគ ហើយគង់ក្នុងទីដ៏សមគួរ។ លុះព្រះមហានាមសក្យរាជ គង់ក្នុងទីដ៏សមគួរ ហើយ ក្រាបបង្គំទូលព្រះដ៏មានព្រះភាគ ដូច្នោះថា បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន នគរកបិលព័ស្តុ នេះ ជានគរស្តុកស្តម្ភ ធំទូលាយ មានមនុស្សច្រើន មានមនុស្សកុះករ មានច្រកចង្អៀតដ៏ ច្រើន។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ខ្ញុំព្រះអង្គនោះឯង បានចូលមកអង្គុយជិតព្រះដ៏មានព្រះ ភាគផង បានចូលមកអង្គុយជិតភិក្ខុទាំងឡាយ ដែលគួរជាទីចម្រើនចិត្តផង ហើយចូលទៅ នគរកបិលព័ស្តុ ក្នុងវេលាល្ងាចវិញ តែងទៅដោយដំរីល្បឿនក៏មាន ទៅដោយសេះល្បឿន ក៏មាន ទៅដោយរថល្បឿនក៏មាន ទៅដោយរទេះល្បឿនក៏មាន ទៅដោយបុរសល្បឿនក៏ មាន។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ក្នុងពេលនោះ សតិរបស់ខ្ញុំព្រះអង្គ ប្រារព្ធព្រះដ៏មានព្រះ ភាគ ក៏ភ្លេចបាត់ទៅ សតិប្រារព្ធព្រះធម៌ ក៏ភ្លេចបាត់ទៅ សតិប្រារព្ធព្រះសង្ឃ ក៏ភ្លេចបាត់ ទៅ។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ខ្ញុំព្រះអង្គនោះ មានសេចក្តីត្រិះរិះ យ៉ាងនេះថា ប្រសិនបើ អញធ្វើមរណកាល ក្នុងសម័យនេះ គតិរបស់អញ ដូចម្តេចទៅ អភិសម្បរាយភព របស់ អញដូចម្តេចទៅ។

[២០៩] ព្រះដ៏មានព្រះភាគត្រាស់ថា បពិត្រព្រះមហានាម ព្រះអង្គកុំខ្លាចឡើយ បពិត្រព្រះមហានាម ព្រះអង្គកុំខ្លាចឡើយ មរណភាពរបស់ព្រះអង្គ មុខជាមិនថយថោក ទេ កាលកិរិយារបស់ព្រះអង្គ មុខជាមិនថយថោកទេ។ បពិត្រព្រះមហានាម ចិត្តដែល បុគ្គលណា អប់រំហើយដោយសទ្ធា ចិត្តដែលបុគ្គលណា អប់រំហើយដោយសីល ចិត្ត ដែលបុគ្គលណា អប់រំហើយដោយសុត្តៈ ចិត្តដែលបុគ្គលណា អប់រំហើយដោយចាតៈ ចិត្តដែលបុគ្គលណា អប់រំហើយដោយបញ្ញា អស់កាលដ៏យូរ។ ក៏កាយឯណារបស់បុគ្គល នោះ មានរូបជាទីប្រជុំ នៃមហាកូតទាំង ៤ កើតមកអំពីមាតា និងបិតា ចម្រើនឡើងដោយ បាយ និងនំកុម្មាស មានការមិនទៀង ការដុសលាង ការគក់ច្របាច់ ការបែកធ្លាយ និង

ការរាត់រាយទៅ ជាធម្មតា ក្អែកទាំងឡាយ តែងចឹកស៊ីខ្លះ ត្នាតទាំងឡាយ តែងចឹកស៊ីខ្លះ ត្រដក់ទាំងឡាយ តែងចឹកស៊ីខ្លះ សុនខទាំងឡាយ តែងទំពាស៊ីខ្លះ ចចកទាំងឡាយតែង ទំពាស៊ីខ្លះ បាណកជាតិទាំងឡាយផ្សេងៗ (សត្វតូចៗ មានរុយជាដើម) តែងចោមរោម ជញ្ជក់ស៊ីខ្លះ នូវកាយនោះឯង។ ចំណែកចិត្តណា ដែលបុគ្គលនោះ អប់រំហើយដោយ សទ្ធា អប់រំហើយ ដោយសីលៈ សុតៈ ចាតៈ បញ្ញា អស់កាលដ៏យូរ ចិត្តនោះ តែងអណ្តែត ខ្ពស់ឡើង ដល់នូវភាពជាចិត្តវិសេស។

[២១០] បពិត្រព្រះមហានាម ដូចបុរសចុះទៅកាន់អន្ទង់ទឹកដ៏ជ្រៅ ហើយវាយ បំបែក នូវផ្ទាំងសប្បី ឬផ្ទាំងប្រេង ក្រួស ឬអំបែងឯណា ដែលមានក្នុងផ្ទាំងនោះ គ្រោះឬ អំបែងនោះ តែងលិចចុះក្រោម ចំណែកសប្បី ឬប្រេងឯណា ដែលមានក្នុងផ្ទាំងនោះ សប្បី ឬប្រេងនោះ តែងអណ្តែតឡើងលើ ដល់នូវភាពជាវត្ថុវិសេស ដូចម្តេចមិញ ។ បពិត្រ ព្រះមហានាម ចិត្តដែលបុគ្គលណាមួយ បានអប់រំហើយ ដោយសទ្ធា អប់រំហើយ ដោយ សីលៈ សុតៈ ចាតៈ បញ្ញា អស់កាលដ៏យូរ ចំណែកកាយឯណា របស់បុគ្គលនោះ មានរូប ជាទីប្រជុំ នៃមហាកូតទាំង ៤ កើតមកអំពីមាតា និងបិតា ចំរើនឡើងដោយបាយ និងនំ កុម្មាស មានការមិនទៀង ការដុសលាង ការគក់ច្របាច់ ការបែកធ្លាយ និងការរាត់រាយ ទៅ ជាធម្មតា ក្អែកទាំងឡាយ តែងចឹកស៊ីខ្លះ ត្នាតទាំងឡាយ តែងចឹកស៊ីខ្លះ ត្រដក់ ទាំងឡាយ តែងចឹកស៊ីខ្លះ សុនខទាំងឡាយ តែងទំពាស៊ីខ្លះ ចចកទាំងឡាយ តែងទំពាស៊ី ខ្លះ បាណកជាតិទាំងឡាយផ្សេងៗ (សត្វតូចៗ មានរុយជាដើម) តែងចោមរោម ជញ្ជក់ ស៊ីខ្លះ នូវកាយនោះឯង ចំណែកចិត្តណា ដែលបុគ្គលនោះ អប់រំហើយ ដោយសទ្ធា អប់រំ ហើយ ដោយសីលៈ សុតៈ ចាតៈ បញ្ញា អស់កាលដ៏យូរ ចិត្តនោះ តែងអណ្តែតឡើង ដល់ នូវភាពជាចិត្តវិសេស មានឧបមេយ្យ ដូច្នោះឯង។ បពិត្រព្រះមហានាម ចិត្តដែលព្រះអង្គ បានអប់រំហើយ ដោយសទ្ធា អប់រំហើយ ដោយសីលៈ សុតៈ ចាតៈ បញ្ញា អស់កាលដ៏ យូរ។ បពិត្រព្រះមហានាម ព្រះអង្គកុំខ្លាចឡើយ បពិត្រព្រះមហានាម ព្រះអង្គកុំខ្លាច ឡើយ មរណភាពរបស់ព្រះអង្គ មុខជាមិនថយថោកឡើយ កាលកិរិយារបស់ព្រះអង្គ មុខជាមិនថយថោកឡើយ។

[២១១] ខ្ញុំបានស្តាប់មកយ៉ាងនេះ។ សម័យមួយ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់គង់នៅ ក្នុងនិគ្រោធារាម ជិតក្រុងកបិលព័ស្តុ ក្នុងដែនសក្កុះ។ គ្រានោះឯង ព្រះមហានាមសក្យ រាជ ចូលទៅគាល់ព្រះដ៏មានព្រះភាគ លុះចូលទៅដល់ ថ្វាយបង្គំព្រះដ៏មានព្រះភាគ ហើយគង់ក្នុងទីដ៏សមគួរ។ លុះព្រះមហានាមសក្យរាជ គង់ក្នុងទីដ៏សមគួរហើយ ក៏ក្រាប បង្គំទូលព្រះដ៏មានព្រះភាគ ដូច្នោះថា បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន នគរកបិលព័ស្តុនេះ ជានគរ ស្តុកស្តម្ភ ជំទូលាយ មានមនុស្សច្រើន មានមនុស្សកុះករ មានច្រកចង្អៀតដ៏ច្រើន។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ខ្ញុំព្រះអង្គនោះឯង បានចូលមកអង្គុយជិតព្រះដ៏មានព្រះភាគផង បានចូលមកអង្គុយជិតភិក្ខុទាំងឡាយ ដែលគួរជាទីចម្រើនចិត្តផង ហើយចូលទៅនគរ កបិលព័ស្តុ ក្នុងវេលាល្ងាចវិញ តែងទៅដោយដំរីលឿនក៏មាន ទៅដោយសេះលឿនក៏ មាន ទៅដោយរថលឿនក៏មាន ទៅដោយរទេះលឿនក៏មាន ទៅដោយបុរសលឿនក៏ មាន។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ក្នុងពេលនោះ សតិរបស់ខ្ញុំព្រះអង្គ ប្រារព្ធព្រះដ៏មានព្រះ ភាគ ក៏ភ្លេចបាត់ទៅ សតិប្រារព្ធព្រះធម៌ ក៏ភ្លេចបាត់ទៅ សតិប្រារព្ធព្រះសង្ឃ ក៏ភ្លេចបាត់ ទៅ។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ខ្ញុំព្រះអង្គនោះ មានសេចក្តីត្រិះរិះ យ៉ាងនេះថា ប្រសិនបើ អញ ធ្វើមរណកាល ក្នុងសម័យនេះ គតិរបស់អញ ដូចម្តេចទៅ អភិសម្បរាយកពរបស់ អញ ដូចម្តេចទៅ។

[២១២] បពិត្រព្រះមហានាម ព្រះអង្គកុំខ្លាចឡើយ បពិត្រព្រះមហានាម ព្រះអង្គកុំ ខ្លាចឡើយ មរណកាលរបស់ព្រះអង្គ មុខជាមិនថយថោកទេ កាលកិរិយារបស់ព្រះអង្គ មុខជាមិនថយថោកទេ។ បពិត្រព្រះមហានាម អរិយសាវក ប្រកបដោយធម៌ ៤ យ៉ាង តែងបង្ហោន ទៅរកព្រះនិព្វាន ជម្រាលទៅរកព្រះនិព្វាន ឈមទៅរកព្រះនិព្វាន។ ធម៌ ៤ យ៉ាង គឺអ្វីខ្លះ។ បពិត្រព្រះមហានាម អរិយសាវក ក្នុងធម្មវិន័យនេះ ប្រកបដោយសេចក្តី ជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គនោះ ។ បើ ព្រះអង្គជាគ្រូ នៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ព្រះអង្គត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ចធម៌ ព្រះអង្គលែងវិល ត្រឡប់មកកាន់ភពថ្មីទៀត។ (អរិយសាវក ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ) ក្នុង ព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ប្រកបដោយសីលទាំងឡាយ ជាទីស្រឡាញ់របស់អរិយៈ ជា សីលមិនដាច់។ បើ ជាសីលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ។

[២១៣] បពិត្រព្រះមហានាម ដូចដើមឈើ តែងទេរទៅកាន់ទិសខាងកើត ទេរ
ទៅកាន់ទិសខាងកើត ទ្រេតទៅកាន់ទិសខាងកើត ឈើនោះ កាលបើឫសដាច់ហើយ តើ
គប្បីដួលទៅទិសខាងណា។ ព្រះមហានាមសក្យរាជ ក្រាបទូលថា បពិត្រព្រះអង្គ ឈើ
នោះ ទេរទៅខាងណា ទេរទៅខាងណា ទ្រេតទៅខាងណា (គប្បីដួលទៅខាងនោះ)។
ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ត្រាស់ថា បពិត្រព្រះមហានាម អរិយសាវក ប្រកបដោយធម៌ ទាំង ៤
យ៉ាងនេះ រមែងបង្ហោន ទៅរកព្រះនិព្វាន ជម្រាលទៅរកព្រះនិព្វាន ឈមទៅរកព្រះ
និព្វាន ក៏ដូច្នោះឯង។

[២១៤] កបិលវត្តនិទាន។ គ្រានោះឯង ព្រះមហានាមសក្យរាជ ចូលទៅរកព្រះគោ
ធាសក្យរាជ លុះចូលទៅដល់ហើយ ទូលព្រះគោធាសក្យរាជ ដូច្នោះថា

[២១៥] បពិត្រព្រះគោធា ព្រះអង្គបានជ្រាបបុគ្គល ដែលជាសោតាបន្នៈ ប្រកប
ដោយធម៌ ប៉ុន្មានយ៉ាង ទើបជាបុគ្គលមានសភាពមិនធ្លាក់ទៅក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង
មានការត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងខាងមុខ។ ព្រះ គោធាសក្យរាជ ទូលថា បពិត្រព្រះ
មហានាម ខ្ញុំដឹងច្បាស់នូវបុគ្គល ដែលជាសោតាបន្នៈ ប្រកបដោយធម៌ ទាំង ៣ យ៉ាង
ទើបជាបុគ្គលមានសភាពមិនធ្លាក់ទៅក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានការត្រាស់ដឹង ប្រ
ព្រឹត្តទៅក្នុងខាងមុខ។ ធម៌ទាំង ៣ យ៉ាង ដូចម្តេចខ្លះ។ បពិត្រព្រះមហានាម អរិយសាវក
ក្នុងធម៌វិន័យនេះ ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មាន
ព្រះភាគ អង្គនោះ។ បើ ព្រះអង្គជាគ្រូនៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ព្រះអង្គត្រាស់ដឹង នូវ
អរិយសច្ចធម៌ ព្រះអង្គលែងវិលត្រឡប់មកកាន់ភពថ្មីទៀត។ (អរិយសាវក ប្រកបដោយ
សេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ) ក្នុងព្រះធម៌ ។ ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ
ក្នុងព្រះសង្ឃថា ព្រះសង្ឃសាវក នៃព្រះដ៏មានព្រះភាគ លោកប្រតិបត្តិល្អ ហើយ។
បើ ជាស្រែបុណ្យដ៏ប្រសើរ នៃសត្វលោក។ បពិត្រព្រះមហានាម ខ្ញុំដឹងច្បាស់នូវបុគ្គល
ដែលជាសោតាបន្នៈ ប្រកបដោយធម៌ ទាំង ៣ យ៉ាងនេះឯង ទើបជាបុគ្គល មានសភាព
មិនធ្លាក់ទៅក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានការត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងខាង មុខ ។

[២១៦] ព្រះគោតមសក្យរាជ ទូលព្រះមហានាមវិញថា បពិត្រព្រះមហានាម ចុះ ព្រះអង្គ បានជ្រាបបុគ្គល ដែលជាសោតាបន្នៈ ប្រកបដោយធម៌ប៉ុន្មានយ៉ាង ទើបជា បុគ្គលមានសភាពមិនធ្លាក់ទៅក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង ជាបុគ្គលមានការត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅ ក្នុងខាងមុខ។ ព្រះមហានាមសក្យរាជ ទូលតបវិញថា បពិត្រព្រះគោតម ខ្ញុំដឹង ច្បាស់ នូវបុគ្គល ដែលជាសោតាបន្នៈ ប្រកបដោយធម៌ ៤ យ៉ាង ទើបជាបុគ្គលមាន សភាពមិនធ្លាក់ទៅក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង ជាបុគ្គលមានការត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅក្នុង ខាងមុខ។ ធម៌ ៤ យ៉ាង ដូចម្តេចខ្លះ។ បពិត្រព្រះគោតម អរិយសាវ័ក ក្នុងធម្មវិន័យនេះ ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គនោះ។ បើ ព្រះអង្គជាគ្រូនៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ព្រះអង្គត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ចធម៌ ព្រះ អង្គលែងវិលត្រឡប់មកកាន់កតថ្មីទៀតហើយ។ (អរិយសាវ័ក ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ) ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ អរិយសាវ័ក ប្រកបដោយសីលជាទី ស្រឡាញ់របស់អរិយៈ ជាសីលមិនដាច់។ បើ ជាសីលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ។ បពិត្រ ព្រះគោតម ខ្ញុំដឹងច្បាស់នូវបុគ្គល ដែលជាសោតាបន្នៈ ប្រកបដោយធម៌ ៤ យ៉ាង នេះឯង ទើបជាបុគ្គលមានសភាពមិនធ្លាក់ទៅក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង ជាបុគ្គលមាន ការត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងខាងមុខ។

[២១៧] ព្រះគោតមសក្យរាជ ទូលព្រះមហានាមថា បពិត្រព្រះមហានាម សូមព្រះ អង្គរង់ចាំសិន បពិត្រព្រះមហានាម សូមព្រះអង្គរង់ចាំសិន មានតែព្រះដ៏មានព្រះភាគ មួយអង្គប៉ុណ្ណោះ ទើបទ្រង់ជ្រាបនូវបុគ្គល ដែលជាសោតាបន្នៈនុ៎ះ ប្រកប ឬមិនប្រកប ដោយធម៌ទាំងឡាយនេះបាន។ ព្រះមហានាម ទូលព្រះគោតមសក្យរាជវិញថា បពិត្រព្រះ គោតម មកយើងនាំគ្នាទៅ យើងគួរចូលទៅគាល់ព្រះដ៏មានព្រះភាគ លុះចូលទៅដល់ ហើយ នឹងក្រាបបង្គំទូលសេចក្តីនុ៎ះ ចំពោះព្រះដ៏មានព្រះភាគ។

[២១៨] គ្រានោះឯង ព្រះមហានាមសក្យរាជ និងព្រះគោតមសក្យរាជ បានចូលទៅ គាល់ព្រះដ៏មានព្រះភាគ លុះចូលទៅដល់ ថ្វាយបង្គំព្រះដ៏មានព្រះភាគហើយ ទើបគង់ ក្នុងទីដ៏សមគួរ។ លុះព្រះមហានាមសក្យរាជ គង់ក្នុងទីដ៏សមគួរហើយ បានក្រាបបង្គំទូល

ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ដូច្នោះថា បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន អម្បាញ់មិញនេះ ខ្ញុំបានចូលទៅរក
ព្រះគោរពសក្យរាជ លុះចូលទៅដល់ ទូលព្រះគោរពសក្យរាជ ដូច្នោះថា បពិត្រព្រះគោ
រព ព្រះអង្គបានជ្រាបនូវបុគ្គល ដែលជាសោតាបន្នៈ ប្រកបដោយធម៌ប៉ុន្មានយ៉ាង ទើបជា
បុគ្គលមានសភាពមិនធ្លាក់ទៅក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានការត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅ
ក្នុងខាងមុខ។

[២១៧] បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន កាលខ្ញុំទូលយ៉ាងនេះហើយ ព្រះគោរពសក្យរាជ
បានឆ្លើយមកខ្ញុំព្រះអង្គវិញ ដូច្នោះថា បពិត្រព្រះមហានាម ខ្ញុំបានដឹងនូវបុគ្គល ដែលជា
សោតាបន្នៈ ប្រកបដោយធម៌ ៣ យ៉ាង ជាអ្នកមានសភាព មិនធ្លាក់ទៅក្នុងអបាយ ជា
បុគ្គលទៀង មានការត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងខាងមុខ ។ ធម៌ ៣ យ៉ាង ដូចម្តេចខ្លះ?
បពិត្រព្រះមហានាម អរិយសាវក ក្នុងធម៌វិន័យនេះ ជាអ្នកប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា
មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គនោះ។ បើ ព្រះអង្គជាគ្រូនៃទេវតា
និងមនុស្សទាំងឡាយ ព្រះអង្គត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ចធម៌ ព្រះអង្គលែងវិលមកកាន់ភពថ្មី
ទៀតហើយ។ (អរិយសាវក ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ) ក្នុងព្រះធម៌។
ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះសង្ឃថា ព្រះសង្ឃសាវក នៃព្រះដ៏មាន
ព្រះភាគ លោកប្រតិបត្តិល្អហើយ ។ បើ ជាស្រែបុណ្យដ៏ប្រសើរ នៃសត្វលោក។ បពិត្រ
ព្រះមហានាម ខ្ញុំដឹងច្បាស់នូវបុគ្គល ដែលជាសោតាបន្នៈ ប្រកបដោយធម៌ ទាំង ៣
យ៉ាងនេះឯង ទើបជាបុគ្គល មានសភាពមិនធ្លាក់ទៅក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានការ
ត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងខាងមុខ។ បពិត្រព្រះមហានាម ចុះព្រះអង្គជ្រាបច្បាស់នូវ
បុគ្គល ដែលជាសោតាបន្នៈ ប្រកបដោយធម៌ប៉ុន្មានយ៉ាង ទើបជាបុគ្គលមានសភាពមិន
ធ្លាក់ទៅក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានការត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងខាងមុខ។

[២២០] ព្រះមហានាមសក្យរាជ ក្រាបបង្គំទូលព្រះដ៏មានព្រះភាគថា បពិត្រព្រះ
អង្គដ៏ចម្រើន កាលព្រះគោរពសក្យរាជ ពោលយ៉ាងនេះហើយ ខ្ញុំព្រះអង្គ បានទូលព្រះគោ
រពសក្យរាជ ដូច្នោះថា បពិត្រព្រះគោរព ខ្ញុំដឹងច្បាស់នូវបុគ្គល ដែលជាសោតាបន្នៈ ប្រកប
ដោយធម៌ ២ យ៉ាង ទើបជាបុគ្គលមានសភាពមិនធ្លាក់ទៅក្នុងអបាយ ជាបុគ្គល ទៀង

មានការត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងខាងមុខ។ ធម៌ ៤ យ៉ាង ដូចម្តេចខ្លះៗ បពិត្រព្រះគោតម
អរិយសាវក ក្នុងធម្មវិន័យនេះ ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធជា
ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គនោះៗបេ។ ព្រះអង្គជាគ្រូនៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ព្រះអង្គ
ត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ចធម៌ ព្រះអង្គលែងវិលត្រឡប់មកកាន់កេតិដ្ឋីទៀតហើយ។
(អរិយសាវក ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ) ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ជា
អ្នកប្រកបដោយសីល ជាទីស្រឡាញ់របស់អរិយៈ ជាសីលមិនដាច់ៗបេ។ ជាសីលប្រព្រឹត្ត
ទៅ ដើម្បីសមាធិ។ បពិត្រព្រះគោតម ខ្ញុំដឹងច្បាស់នូវបុគ្គល ដែលជាសោតាបន្នៈ
ប្រកបដោយធម៌ ៤ យ៉ាងនេះឯង ទើបជាបុគ្គលមានសភាព មិនធ្លាក់ទៅក្នុងអបាយ ជា
បុគ្គលទៀង មានការត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងខាងមុខ។

[២២១] បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន កាលខ្ញុំព្រះអង្គ ពោលយ៉ាងនេះហើយ ព្រះគោតម
សក្យរាជ បានឆ្លើយមកខ្ញុំព្រះអង្គវិញ ដូច្នោះថា បពិត្រព្រះមហានាម សូមព្រះអង្គរង់ចាំ
សិន បពិត្រព្រះមហានាម សូមព្រះអង្គរង់ចាំសិន មានតែព្រះដ៏មានព្រះភាគមួយអង្គ
ប៉ុណ្ណោះ ទើបទ្រង់ជ្រាបនូវបុគ្គល ដែលជាសោតាបន្នៈនុ៎ះ ប្រកប ឬមិនប្រកបដោយធម៌
ទាំងអម្បាលនេះបាន។

[២២២] ពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ការកើតឡើងនៃធម៌ណាមួយ គប្បីកើតឡើងក្នុងធម៌
វិន័យនេះ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ គប្បីមូលជាមួយគ្នា ទាំងភិក្ខុសង្ឃ ក៏គប្បីមូលជាមួយគ្នា
ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ព្រះអង្គត្រាស់ព្រះវាចាឯណា ខ្ញុំព្រះអង្គក៏ប្រកាន់តាមព្រះវាចានោះ
បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន សូមព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ចាំទុកនូវខ្ញុំព្រះអង្គ ដែលជាអ្នកជ្រះ
ថ្លា យ៉ាងនេះចុះ។

[២២៣] បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ការកើតឡើងនៃធម៌ណាមួយ គប្បីកើតឡើងក្នុង
ធម្មវិន័យនេះ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ គប្បីមូលជាមួយគ្នា ទាំងភិក្ខុសង្ឃ និងភិក្ខុនិសង្ឃ ក៏
គប្បីមូលជាមួយគ្នា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ព្រះអង្គត្រាស់ព្រះវាចាឯណា ខ្ញុំព្រះអង្គក៏
ប្រកាន់តាមព្រះវាចានោះ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន សូមព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ចាំទុកនូវខ្ញុំ
ព្រះអង្គ ជាអ្នកជ្រះថ្លា យ៉ាងនេះចុះ។

[២២២] បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ការកើតឡើងនៃធម៌ណាមួយ គប្បីកើតឡើង ក្នុង ធម្មវិន័យនេះ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ គប្បីមូលជាមួយគ្នា ទាំងភិក្ខុសង្ឃ និងភិក្ខុនីសង្ឃ និង ពួកឧបាសក ក៏គប្បីមូលជាមួយគ្នា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ព្រះអង្គត្រាស់ព្រះវាចាឯណា ខ្ញុំ ព្រះអង្គ ក៏ប្រកាន់តាមព្រះវាចានោះ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន សូមព្រះដ៏មានព្រះភាគ ចាំទុកនូវខ្ញុំព្រះអង្គ ជាអ្នកជ្រះថ្លាយ៉ាងនេះចុះ។

[២២៣] បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ការកើតឡើងនៃធម៌ណាមួយ គប្បីកើតឡើងក្នុង ធម្មវិន័យនេះ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ក៏គប្បីមូលជាមួយគ្នា ទាំងភិក្ខុសង្ឃ ភិក្ខុនីសង្ឃ ពួក ឧបាសក និងពួកឧបាសិកា ក៏គប្បីមូលជាមួយគ្នា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ព្រះអង្គត្រាស់ព្រះ វាចាឯណា ខ្ញុំព្រះអង្គ ក៏ប្រកាន់តាមព្រះវាចានោះ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន សូមព្រះដ៏មាន ព្រះភាគ ទ្រង់ចាំទុកនូវខ្ញុំព្រះអង្គ ជាអ្នកជ្រះថ្លាយ៉ាងនេះចុះ។

[២២៤] បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ការកើតឡើងនៃធម៌ណាមួយ គប្បីកើតឡើងក្នុង ធម្មវិន័យនេះ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ក៏គប្បីមូលជាមួយគ្នា ទាំងភិក្ខុសង្ឃ ភិក្ខុនីសង្ឃ ពួក ឧបាសក ឧបាសិកា និងមនុស្សលោក ព្រមទាំងទេវលោក មារលោក ព្រហ្មលោក និងពពួក សត្វ ព្រមទាំងសមណៈ និងព្រាហ្មណ៍ ទាំងមនុស្សជាសម្មតិទេព និងមនុស្សដ៏សេស ក៏ គប្បីមូលជាមួយគ្នា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ព្រះអង្គត្រាស់ព្រះវាចាឯណា ខ្ញុំព្រះអង្គក៏ប្រកាន់ តាមព្រះវាចានោះ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន សូមព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ចាំទុកនូវខ្ញុំព្រះ អង្គ ជាអ្នកជ្រះថ្លាយ៉ាងនេះចុះ។

[២២៥] ព្រះដ៏មានព្រះភាគត្រាស់ថា បពិត្រព្រះគោតម ព្រះអង្គមានវាទៈ យ៉ាង នេះហើយ ចុះមានព្រះបន្ទូលដូចម្តេចទៅ នឹងព្រះមហានាមសក្យរាជទៀត។ ព្រះគោតម សក្យរាជ ក្រាបទូលថា បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ខ្ញុំព្រះអង្គមានវាទៈយ៉ាងនេះហើយ ក្រៅ អំពីកល្យាណធម៌ និងកុសលធម៌ ឥតមានពោលពាក្យអ្វី នឹងព្រះមហានាមសក្យរាជទេ។

[២២៦] កបិលវត្តនិទាន។ សម័យនោះឯង ព្រះសរកានិសក្យរាជ ទ្រង់ទិវង្គតទៅ ព្រះអង្គជាអ្នកដែលព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ព្យាករហើយថា ជាសោតាបន្នបុគ្គល មាន

សភាព មិនធ្លាក់ទៅក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានការត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងខាងមុខ
។ បានឮថា ពួកសក្យរាជ ជាច្រើនអង្គ មកប្រជុំគ្នាក្នុងទីនោះហើយ ពោលទោស តិះ
ជៀល បន្តបង្ហាត់ថា អើហ្ន៎ អស្ចារ្យណាស់តើ អើហ្ន៎ មិនដែលកើតមានទេតើ បើយ៉ាង
ហ្នឹង នរណានឹងមិនបានជាសោតាបន្នបុគ្គល ក្នុងសាសនានេះ ព្រះសរកានិសក្យរាជ
ដែលទ្រង់ទិវង្គតទៅហើយនោះ មិនសមបើព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ព្យាករថា ជា
សោតាបន្នបុគ្គល មានសភាព មិនធ្លាក់ទៅក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានការត្រាស់ដឹង
ប្រព្រឹត្តទៅ ក្នុងខាងមុខសោះ។ ដ្បិតព្រះសរកានិសក្យរាជ ដល់នូវភាពនៃខ្លួន ជាអ្នកមាន
កំឡាំងខ្សោយដោយសិក្ខា អ្នកក្របដឹក នូវទឹកស្រវឹង។

[២២៧] ត្រានោះឯង ព្រះមហានាមសក្យរាជ ចូលទៅគាល់ព្រះដ៏មានព្រះភាគ
លុះចូលទៅដល់ ថ្វាយបង្គំព្រះដ៏មានព្រះភាគ ហើយគង់ក្នុងទីដ៏សមគួរ។ លុះព្រះមហា
នាមសក្យរាជ គង់ក្នុងទីដ៏សមគួរហើយ ទើបក្រាបបង្គំទូលព្រះដ៏មានព្រះភាគ ដូច្នោះថា
បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន អម្បាញ់មិញនេះ ព្រះសរកានិសក្យរាជ ទ្រង់ទិវង្គតហើយ ព្រះអង្គ
ជាអ្នកដែលព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ព្យាករថា ជាសោតាបន្នបុគ្គល មានសភាព មិន
ធ្លាក់ទៅក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានការត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងខាងមុខ។ បពិត្រ
ព្រះអង្គដ៏ចម្រើន បានឮថា ពួកសក្យរាជ ជាច្រើនអង្គ បានមកប្រជុំក្នុងទីនោះ ពោលទោស
តិះជៀល បន្តបង្ហាត់ថា អើហ្ន៎ អស្ចារ្យណាស់តើ អើហ្ន៎ មិនដែលកើតមានទេតើ បើយ៉ាង
ហ្នឹង នរណានឹងមិនបានជាសោតាបន្នបុគ្គល ក្នុងព្រះសាសនានេះ ព្រះសរកានិសក្យរាជ
ដែលទ្រង់ទិវង្គតទៅហើយនោះ មិនសមបើព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ព្យាករថា ជា
សោតាបន្នបុគ្គល មានសភាពមិនធ្លាក់ចុះ ទៅក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានការត្រាស់
ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងខាងមុខសោះ។ ដ្បិតព្រះសរកានិសក្យរាជ បានដល់នូវភាពនៃខ្លួន ជា
អ្នកមានកំឡាំងខ្សោយដោយសិក្ខា អ្នកក្របដឹកនូវទឹកស្រវឹង។

[២៣០] ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់ថា បពិត្រព្រះមហានាម បុគ្គលណា ជា
ឧបាសក ដល់នូវព្រះពុទ្ធជាទីពឹង ដល់នូវព្រះធម៌ជាទីពឹង ដល់នូវព្រះសង្ឃជាទីពឹង អស់
រាត្រីវែង បុគ្គលនោះ គប្បីទៅកាន់អបាយ ដូចម្តេចបាន។ បពិត្រព្រះមហានាម បុគ្គល

កាលពោលចំពោះបុគ្គល ដែលជាឧបាសក ដល់នូវព្រះពុទ្ធជាទីពឹង ដល់នូវព្រះធម៌ជា
ទីពឹង ដល់នូវព្រះសង្ឃជាទីពឹង អស់រាត្រីវែង គប្បីពោលដោយប្រពៃៗ បពិត្រព្រះមហា
នាម បុគ្គលកាលពោលអំពីព្រះសរកានិសក្យរាជ គប្បីពោលដោយប្រពៃថា ព្រះសរកានិ
សក្យរាជ ជាឧបាសក ដល់នូវព្រះពុទ្ធជាទីពឹង ដល់នូវព្រះធម៌ជាទីពឹង ដល់នូវព្រះសង្ឃ
ជាទីពឹង អស់រាត្រីវែង គប្បីទៅកាន់អបាយ ដូចម្តេចបាន។

[២៣១] បពិត្រព្រះមហានាម បុគ្គលពួកខ្លះ ក្នុងលោកនេះ ជាអ្នកប្រកបដោយ
សេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គនោះៗហើយ ព្រះអង្គ
ជាគ្រូនៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ព្រះអង្គត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ចធម៌ ព្រះអង្គលែង
វិលត្រឡប់មកកាន់ភពថ្មីទៀត។ (ជាអ្នកប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ) ក្នុង
ព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ជាអ្នកមានបញ្ញា ជាគ្រឿងរីករាយ មានបញ្ញាវាងវៃ ប្រកប
ដោយវិមុត្តិ។ បុគ្គលនោះ ធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ នូវចេតនាវិមុត្តិ និងបញ្ញាវិមុត្តិ មិនមានអាសវៈ
ព្រោះអស់អាសវៈទាំងឡាយ ដោយបញ្ញាដ៏ក្រៃលែង ដោយខ្លួនឯង ក្នុងបច្ចុប្បន្ន សម្រេច
សម្រាន្តនៅ។ បពិត្រព្រះមហានាម បុគ្គលនេះឯង ឈ្មោះថា រួចចាកនរក រួចចាកកំណើត
តិរច្ឆាន រួចចាកប្រេតវិស័យ រួចចាកអបាយ ទុគ្គតិ វិនិបាត។

[២៣២] បពិត្រព្រះមហានាម មួយទៀត បុគ្គលពួកខ្លះ ក្នុងលោកនេះ ជាអ្នក
ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គនោះៗហើយ
ព្រះអង្គជាគ្រូនៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ព្រះអង្គត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ចធម៌ ព្រះអង្គ
លែងវិលត្រឡប់មកកាន់ភពថ្មីទៀត។ (ជាអ្នកប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ)
ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ជាអ្នកមានបញ្ញា ជាគ្រឿងរីករាយ មានបញ្ញាវាងវៃ ប៉ុន្តែ
មិនប្រកបដោយវិមុត្តិ។ បុគ្គលនោះ មានសភាពជាឱបបាតិកសត្វ ហើយបរិនិព្វាន ក្នុង
លោកនេះ មានសភាព មិនត្រឡប់ចាកលោកនោះ ព្រោះអស់សញ្ញាជនៈ ៥ ជាចំណែក
ខាងក្រោម។ បពិត្រព្រះមហានាម បុគ្គលនេះឯង ឈ្មោះថា រួចចាកនរក រួចចាកកំណើត
តិរច្ឆាន រួចចាកប្រេតវិស័យ រួចចាកអបាយ ទុគ្គតិ វិនិបាត។

[២៣៣] បពិត្រព្រះមហានាម មួយទៀត បុគ្គលពួកខ្លះ ក្នុងលោកនេះ ជាអ្នកប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធជា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គនោះ ។ បើ ព្រះអង្គជាគ្រូនៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ព្រះអង្គត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ចធម៌ ព្រះអង្គលែងវិលត្រឡប់មកកាន់ភពថ្មីទៀត។ (ជាអ្នកប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លាមិនញាប់ញ័រ) ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ប៉ុន្តែមិនមានបញ្ញា ជាគ្រឿងរីករាយ មិនមានបញ្ញារាងវៃ និងមិនប្រកបដោយវិមុត្តិ។ បុគ្គលនោះ ជាសកទាគាមី នឹងមកកាន់លោកនេះ ម្តងទៀត ហើយធ្វើនូវទីបំផុតនៃទុក្ខ ព្រោះអស់សញ្ញាជនៈ ៣ ប្រការ ព្រោះធ្វើរាគៈ ទោសៈ មោហៈ ឲ្យស្រាលស្តើង។ បពិត្រព្រះមហានាម បុគ្គលនេះឯង ឈ្មោះថា រួចចាកនរក រួចចាកកំណើតតិរច្ឆាន រួចចាកប្រេតវិស័យ រួចចាកអបាយ ទុគ្គតិ វិនិបាត។

[២៣៤] បពិត្រព្រះមហានាម មួយទៀត បុគ្គលពួកខ្លះ ក្នុងលោកនេះ ជាអ្នកប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធជា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គនោះ ។ បើ ព្រះអង្គជាគ្រូនៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ព្រះអង្គត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ចធម៌ ព្រះអង្គលែងវិលត្រឡប់មកកាន់ភពថ្មីទៀត។ (ជាអ្នកប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ) ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ប៉ុន្តែមិនមានបញ្ញា ជាគ្រឿងរីករាយ មិនមានបញ្ញារាងវៃ និងមិនប្រកបដោយវិមុត្តិ។ បុគ្គលនោះ ជាសោតាបន្នបុគ្គល មានសភាពមិនធ្លាក់ទៅក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានការត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងខាងមុខ ព្រោះអស់សញ្ញាជនៈ ៣ ប្រការ។ បពិត្រព្រះមហានាម បុគ្គលនេះឯង ជាអ្នក រួចចាកនរក រួចចាកតិរច្ឆាន រួចចាកប្រេតវិស័យ រួចចាកអបាយ ទុគ្គតិ វិនិបាត។

[២៣៥] បពិត្រព្រះមហានាម មួយទៀត បុគ្គលពួកខ្លះ ក្នុងលោកនេះ មិនបានប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធទេ។ ក្នុងព្រះធម៌ទេ។ ក្នុងព្រះសង្ឃទេ។ មិនមានបញ្ញា ជាគ្រឿងរីករាយទេ មិនមានបញ្ញារាងវៃទេ មិនប្រកបដោយវិមុត្តិទេ។ តែជាធម៌អម្បាលនេះ គឺសទ្ធិន្ទ្រិយ វិរិយន្ទ្រិយ សតិន្ទ្រិយ សមាធិន្ទ្រិយ បញ្ញាន្ទ្រិយ តែងមានដល់បុគ្គលនោះ។ មួយទៀត ធម៌ទាំងឡាយ ដែលព្រះតថាគតទ្រង់ប្រកាសហើយ តែងសមគួរដល់ការពិចារណា ដោយបញ្ញារបស់បុគ្គលនោះ ដោយក្រៃពេក។ បពិត្រព្រះ

មហានាម បុគ្គលនេះឯង ជាអ្នកមិនទៅកាន់នរក មិនទៅកាន់កំណើតតិរច្ឆាន មិន
ទៅកាន់ប្រេតវិស័យ មិនទៅកាន់អបាយ ទុគ្គតិ វិនិបាត។

[២៣៦] បពិត្រព្រះមហានាម មួយទៀត បុគ្គលពួកខ្លះ ក្នុងលោកនេះ មិនបាន
ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធទេ។ ក្នុងព្រះធម៌ទេ។ ក្នុងព្រះសង្ឃ
ទេ។ មិនមានបញ្ញា ជាគ្រឿងរីករាយទេ មិនមានបញ្ញាវាងវៃទេ មិនប្រកបដោយវិមុត្តិទេ។
តែថា ធម៌អម្បាលនេះ គឺសទ្ធិន្ទ្រិយ។ បញ្ញន្ទ្រិយ តែងមានដល់បុគ្គលនោះ។ មួយ
ទៀត បុគ្គលនោះ គ្រាន់តែមានសទ្ធា និងសេចក្តីស្រឡាញ់ ក្នុងព្រះតថាគត។ បពិត្រព្រះ
មហានាម បុគ្គលនេះឯង ជាអ្នកមិនទៅកាន់នរក មិនទៅកាន់កំណើតតិរច្ឆាន មិន
ទៅកាន់ប្រេតវិស័យ មិនទៅកាន់អបាយ ទុគ្គតិ វិនិបាត។

[២៣៧] បពិត្រព្រះមហានាម បើពួកមហាសាលអម្បាលនេះ គប្បីដឹងច្បាស់ នូវ
ពាក្យជាសុភាសិត និងពាក្យជាទុញ្ញាសិត តថាគត គប្បីព្យាករ នូវពួកមហាសាលអម្បាលនេះ
ថា សោតាបន្ទបុគ្គល មានសភាព មិនធ្លាក់ទៅក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានការត្រាស់
ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងខាងមុខ។ នឹងបាច់ពោលទៅថ្វី ដល់ព្រះសរកានិសក្យរាជ បពិត្រព្រះ
មហានាម ដ្បិតព្រះសរកានិសក្យរាជ បានសមាទាននូវសិក្ខា ក្នុងកាលជិតមរណៈ។

[២៣៨] កបិលវត្តនិទាន។ សម័យនោះឯង ព្រះសរកានិសក្យរាជ ទ្រង់ទិវង្គតទៅ។
ព្រះអង្គជាអ្នកដែលព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ព្យាករហើយថា ជាសោតាបន្ទបុគ្គល មាន
សភាព មិនធ្លាក់ទៅក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានការត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងខាង
មុខ។ បានឮថា ពួកសក្យរាជច្រើនអង្គ មកប្រជុំគ្នា ក្នុងទីនោះ ពោលទោស តិះដៀល
បន្តបង្ហាត់ថា អើហ្ន៎ អស្ចារ្យណាស់តើ អើហ្ន៎ មិនដែលកើតមានទេតើ បើយ៉ាងហ្នឹង
នរណានឹងមិនបានជាសោតាបន្ទបុគ្គល ក្នុងសាសនានេះ ព្រះសរកានិសក្យរាជ ដែល
ទ្រង់ទិវង្គតទៅហើយនេះ មិនសមបើព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ព្យាករថា ជាសោតាបន្ទ
បុគ្គល មានសភាព មិនធ្លាក់ទៅក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានការត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅ
ក្នុងខាងមុខសោះ។ ដ្បិតព្រះសរកានិសក្យរាជ មិនបានធ្វើឲ្យពេញបរិបូណ៌ ក្នុងសិក្ខាទេ។

[២៣៧] គ្រានោះឯង ព្រះមហានាមសក្យរាជ ចូលទៅគាល់ព្រះដ៏មានព្រះភាគ លុះចូលទៅដល់ ថ្វាយបង្គំព្រះដ៏មានព្រះភាគ ហើយគង់ក្នុងទីដ៏សមគួរ។ លុះព្រះមហានាមសក្យរាជ គង់ក្នុងទីដ៏សមគួរហើយ ទើបក្រាបបង្គំទូលព្រះដ៏មានព្រះភាគ ដូច្នោះថា បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន អម្បាញ់មិញនេះ ព្រះសរកានិសក្យរាជ ទ្រង់ទិវង្គតទៅហើយ ព្រះអង្គជាអ្នកដែលព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ព្យាករថា ជាសោតាបន្ទបុគ្គល មានសភាព មិនធ្លាក់ទៅក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានការត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងខាងមុខ។ បពិត្រ ព្រះអង្គដ៏ចម្រើន បានឮថា ពួកសក្យរាជច្រើនអង្គ មកប្រជុំគ្នា ក្នុងទីនោះ ពោលទោស តិះដៀល បន្តុះបង្ហាប់ថា អើហ្ន៎ អស្ចារ្យណាស់តើ អើហ្ន៎ មិនដែលកើតមានទេតើ បើយ៉ាង ហ្នឹង នរណានឹងមិនបានជាសោតាបន្ទបុគ្គល ក្នុងសាសនានេះ ព្រះសរកានិសក្យរាជ ដែលទ្រង់ទិវង្គតទៅហើយនោះ មិនសមបើព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ព្យាករថា ជាសោតាបន្ទបុគ្គល មានសភាព មិនធ្លាក់ទៅក្នុងអបាយ ជាបុគ្គលទៀង មានការត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងខាងមុខសោះ។ ដ្បិតព្រះសរកានិសក្យរាជ មិនបានធ្វើឲ្យពេញបរិបូណ៌ ក្នុងសិក្ខា ទេ។

[២៤០] ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់ថា បពិត្រព្រះមហានាម បុគ្គលណាជា ឧបាសក ដល់នូវព្រះពុទ្ធជាទីពឹង ដល់នូវព្រះធម៌ជាទីពឹង ដល់នូវព្រះសង្ឃ ជាទីពឹង អស់រាត្រីវែង បុគ្គលនោះ គប្បីទៅកាន់អបាយដូចម្តេចបាន។ បពិត្រព្រះមហានាម បុគ្គល កាលពោលដោយប្រពៃ គប្បីពោលតាមហេតុពិតថា បុគ្គលជាឧបាសក ដល់នូវព្រះពុទ្ធ ជាទីពឹង ដល់នូវព្រះធម៌ជាទីពឹង ដល់នូវព្រះសង្ឃជាទីពឹង អស់រាត្រីវែង បុគ្គលកាល ពោលដោយប្រពៃ គប្បីពោលចំពោះព្រះសរកានិសក្យរាជ បពិត្រព្រះមហានាម ព្រះសរ កានិសក្យរាជ ជាឧបាសក ដល់នូវព្រះពុទ្ធជាទីពឹង ដល់នូវព្រះធម៌ជាទីពឹង ដល់នូវ ព្រះសង្ឃជាទីពឹង អស់រាត្រីវែង ព្រះសរកានិសក្យរាជនោះ គប្បីទៅកាន់អបាយដូច ម្តេច បាន។

[២៤១] បពិត្រព្រះមហានាម បុគ្គលពួកខ្លះ ក្នុងលោកនេះ ជាអ្នកជ្រះថ្លាក្រៃ លែង ពិតប្រាកដ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គនោះ។ បេ។ ព្រះអង្គជាគ្រូនៃទេវតា

និងមនុស្សទាំងឡាយ ព្រះអង្គត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ចធម៌ ព្រះអង្គលែងវិលត្រឡប់មក
កាន់ភពថ្មីទៀត។ (បុគ្គលជាអ្នកជ្រះថ្លាក្រៃលែង ពិតប្រាកដ ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។
ជាអ្នកមានបញ្ញា ជាគ្រឿងរីករាយ មានបញ្ញាវាងវៃ និងប្រកបដោយវិមុត្តិ។ បុគ្គលនោះ
ធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ នូវចេតនាវិមុត្តិ និងបញ្ញាវិមុត្តិ មិនមានអាសវៈ ព្រោះអស់អាសវៈ
ទាំងឡាយ ដោយបញ្ញាដ៏ក្រៃលែង ដោយខ្លួនឯង ក្នុងបច្ចុប្បន្ន ហើយសម្រេចសម្រាន្តនៅ
។ បពិត្រព្រះមហានាម បុគ្គលនេះឯង ជាអ្នករួចចាកនរក រួចចាកកំណើតតិរច្ឆាន
រួចចាកប្រេតវិស័យ រួចចាកអបាយ ទុគ្គតិ វិនិបាត។

[២២២] បពិត្រព្រះមហានាម មួយទៀត បុគ្គលពួកខ្លះ ក្នុងលោកនេះ ជាអ្នកជ្រះ
ថ្លាក្រៃលែង ពិតប្រាកដ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គនោះ។ បើ ព្រះអង្គជាគ្រូ
នៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ព្រះអង្គត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ចធម៌ ព្រះអង្គលែងវិល
ត្រឡប់មកកាន់ភពថ្មីទៀត។ (ជាអ្នកជ្រះថ្លាក្រៃលែង ពិតប្រាកដ) ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះ
សង្ឃ។ ជាអ្នកមានបញ្ញា ជាគ្រឿងរីករាយ មានបញ្ញាវាងវៃ តែមិនប្រកបដោយវិមុត្តិ។
បុគ្គលនោះ នឹងបរិនិព្វាន ក្នុងរវាងអាយុនៅមិនទាន់ដល់ពាក់កណ្តាល នឹងបរិនិព្វាន ក្នុង
អាយុផុតពាក់កណ្តាលហើយ ជិតដល់ទីបំផុត នឹងបរិនិព្វាន ដោយធ្វើសេចក្តីព្យាយាម
យ៉ាងខ្លាំង នឹងបរិនិព្វាន ដោយមិនបាច់ធ្វើសេចក្តីព្យាយាមពេកទេ នឹងមានខ្សែរដ្ឋធម៌
ខាងលើ ទៅកាន់អកនិជ្ជភព ព្រោះអស់ពួកសញ្ញាជនៈ ជាចំណែកខាងក្រោម ៥។
បពិត្រព្រះមហានាម បុគ្គលនេះឯង ជាអ្នករួចចាកនរក រួចចាកកំណើតតិរច្ឆាន រួចចាក
ប្រេតវិស័យ រួចចាកអបាយ ទុគ្គតិ វិនិបាត។

[២២៣] បពិត្រព្រះមហានាម មួយទៀត បុគ្គលពួកខ្លះ ក្នុងលោកនេះ ជាអ្នកជ្រះ
ថ្លាក្រៃលែង ពិតប្រាកដ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គនោះ។ បើ ព្រះអង្គជាគ្រូ
នៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ព្រះអង្គត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ចធម៌ ព្រះអង្គលែងវិល
ត្រឡប់មកកាន់ភពថ្មីទៀត។ (ជាអ្នកជ្រះថ្លាក្រៃលែង ពិតប្រាកដ) ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះ
សង្ឃ។ តែមិនមានបញ្ញា ជាគ្រឿងរីករាយ មិនមានបញ្ញាវាងវៃ និងមិនប្រកបដោយ
វិមុត្តិ។ បុគ្គលនោះ ជាសកទាតាមី នឹងមកកាន់លោកនេះម្តងទៀត ទើបធ្វើនូវទីបំផុត នៃ

ទុក្ខបាន ព្រោះអស់សញ្ញាជនៈ ៣ ប្រការ ព្រោះធ្វើរាគៈ ទោសៈ មោហៈ ឲ្យស្រាលស្មើង ។
បពិត្រព្រះមហានាម បុគ្គលនេះឯង ជាអ្នករួចចាកនរក រួចចាកកំណើតតិរច្ឆាន រួចចាក
ប្រេតវិស័យ រួចចាកអបាយ ទុក្ខតិ វិនិបាត។

[២២២] បពិត្រព្រះមហានាម មួយទៀត បុគ្គលពួកខ្លះ ក្នុងលោកនេះ ជាអ្នកជ្រះ
ថ្លាក្រៃលែង ពិតប្រាកដ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គនោះ។ បើ ព្រះអង្គជាគ្រូ
នៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ព្រះអង្គត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ចធម៌ ព្រះអង្គលែងវិលត្រ
ឡប់មកកាន់ភពថ្មីទៀត។ (ជាអ្នកជ្រះថ្លាក្រៃលែង ពិតប្រាកដ) ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះ
សង្ឃ។ តែមិនមានបញ្ញា ជាគ្រឿងរីករាយ មិនមានបញ្ញារាងវៃ និងមិនប្រកបដោយ
វិមុត្តិ។ បុគ្គលនោះ ជាសោតាបន្នបុគ្គល មានសភាពមិនធ្លាក់ទៅក្នុងអបាយ ជាបុគ្គល
ទៀង មានការត្រាស់ដឹង ប្រព្រឹត្តទៅក្នុងខាងមុខ ព្រោះអស់សញ្ញាជនៈទាំង ៣ ប្រការ។
បពិត្រព្រះមហានាម បុគ្គលនេះឯង ជាអ្នករួចចាកនរក រួចចាកកំណើតតិរច្ឆាន រួចចាក
ប្រេតវិស័យ រួចចាកអបាយ ទុក្ខតិ វិនិបាត។

[២២៣] បពិត្រព្រះមហានាម មួយទៀត បុគ្គលពួកខ្លះ ក្នុងលោកនេះ ជាអ្នកមិន
បានជ្រះថ្លាក្រៃលែងពិតប្រាកដ ក្នុងព្រះពុទ្ធទេ។ ក្នុងព្រះធម៌ទេ។ ក្នុងព្រះសង្ឃទេ។ មិន
មានបញ្ញា ជាគ្រឿងរីករាយទេ មិនមានបញ្ញារាងវៃទេ មិនប្រកបដោយវិមុត្តិទេ។ តែថា
ធម៌អម្បាលនេះ គឺសទ្ធិន្ទ្រិយ។ បើ បញ្ញាន្ទ្រិយ តែងមានដល់បុគ្គលនោះ។ មួយទៀត ធម៌
ទាំងឡាយ ដែលព្រះតថាគត ទ្រង់ប្រកាសហើយ ជាធម៌គួរដល់ការពិចារណា ដោយ
បញ្ញាដ៏ក្រៃលែង ដល់បុគ្គលនោះ។ បពិត្រព្រះមហានាម បុគ្គលនេះឯង ជាអ្នកមិនទៅ
កាន់នរក មិនទៅកាន់កំណើតតិរច្ឆាន មិនទៅកាន់ប្រេតវិស័យ មិនទៅកាន់អបាយ ទុក្ខតិ
វិនិបាត។

[២២៤] បពិត្រព្រះមហានាម មួយទៀត បុគ្គលពួកខ្លះ ក្នុងលោកនេះ ជាមិនបាន
ជ្រះថ្លាក្រៃលែងពិតប្រាកដ ក្នុងព្រះពុទ្ធទេ។ ក្នុងព្រះធម៌ទេ។ ក្នុងព្រះសង្ឃទេ។ មិនមាន
បញ្ញា ជាគ្រឿងរីករាយទេ មិនមានបញ្ញារាងវៃទេ មិនប្រកបដោយវិមុត្តិទេ។ តែថាធម៌
អម្បាលនេះ គឺសទ្ធិន្ទ្រិយ។ បើ បញ្ញាន្ទ្រិយ តែងមានដល់បុគ្គលនោះ។ មួយទៀត បុគ្គល

នោះ គ្រាន់តែមានសទ្ធា និងសេចក្តីស្រឡាញ់ ក្នុងព្រះតថាគត។ បពិត្រព្រះមហានាម បុគ្គលនេះឯង ជាអ្នកមិនទៅកាន់នរក មិនទៅកាន់កំណើតតិរច្ឆាន មិនទៅកាន់ ប្រេតវិស័យ មិនទៅកាន់អបាយ ទុគ្គតិ វិនិបាត។

[២២៧] បពិត្រព្រះមហានាម ដូចពូជទាំងឡាយ ដែលបាក់ខ្ទេច ដែលស្អុយ ដែល ក្រៀមក្រោះ ដោយខ្យល់ និងកំដៅថ្ងៃ ដែលឥតពន្លក ដែលគេទុកដាក់ ក្នុងទីមិនស្អាត ភ្លៀងក៏បង្ហោរនូវទឹកភ្លៀង ដោយស្រួល ចុះកាន់ស្រែ ដែលក្រហេងក្រហូង មានដែនដី អាក្រក់ ដែលគេមិនទាន់បានគាស់រានយកដង្កត់ឈើចេញនៅឡើយ ពូជទាំងអម្បាល នោះ នឹងដល់នូវសេចក្តីចំរើន ដុះដាល លូតលាស់បានដែរឬទេ? មិនបានទេ ព្រះអង្គ។ បពិត្រព្រះមហានាម សេចក្តីឧបមេយ្យ ក៏ដូច្នោះដែរ ធម៌ក្នុងលោកនេះ ជាធម៌ដែល បុគ្គលពោលមិនល្អ ជាធម៌ដែលបុគ្គលប្រកាសមិនល្អ ជាធម៌មិននាំសត្វចេញចាកទុក្ខ បាន មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសេចក្តីស្ងប់ស្ងាត់ ជាធម៌ដែលបុគ្គលមិនមែនសម្មាសម្ពុទ្ធ ប្រកាសហើយ តថាគតពោលថា ធម៌នេះ ដូចស្រែដែលក្រហេងក្រហូង។ មួយវិញទៀត សាវកដែលប្រតិបត្តិ នូវធម៌តាមធម៌ ប្រតិបត្តិដ៏សមគួរ ប្រព្រឹត្តនូវធម៌ដ៏សមគួរ នៅគ្រប់ ឥរិយាបថ ក្នុងធម៌នោះ តថាគតពោលថា សាវកអ្នកប្រតិបត្តិធម៌តាមធម៌ នៅគ្រប់ឥរិយា បថនេះ ដូចជាពូជអាក្រក់។

[២២៨] បពិត្រព្រះមហានាម ដូចពូជទាំងឡាយ ដែលមិនបាក់ខ្ទេច ដែលមិនស្អុយ ដែលមិនក្រៀមក្រោះ ដោយខ្យល់ និងកំដៅថ្ងៃ មានពន្លក ដែលគេទុកដាក់ ក្នុងទីដ៏ស្អាត ទាំងភ្លៀងក៏បង្ហោរនូវទឹកភ្លៀង ដោយស្រួល ចុះកាន់ស្រែដែលល្អ មានដែនដីរាបស្មើ ដែលគេបានគាស់រានយកដង្កត់ឈើចេញហើយ ពូជអម្បាលនោះ នឹងដល់នូវសេចក្តី ចំរើន ដុះដាល លូតលាស់ឡើងបានឬទេ? យ៉ាងហ្នឹងហើយ ព្រះអង្គ។ បពិត្រព្រះមហា នាម សេចក្តីឧបមេយ្យ ក៏ដូច្នោះដែរ ធម៌ក្នុងលោកនេះ ជាធម៌ដែលបុគ្គលពោលទុកល្អ ហើយ ធម៌ដែលបុគ្គលប្រកាសទុកល្អហើយ ជាធម៌នាំសត្វចេញចាកទុក្ខបាន ជាធម៌ប្រ ព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសេចក្តីស្ងប់ស្ងាត់ ជាធម៌ដែលព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ ទ្រង់ប្រកាសហើយ តថាគត ពោលថា ធម៌នេះ ដូចជាស្រែដ៏ល្អ។ មួយវិញទៀត សាវកដែលប្រតិបត្តិនូវធម៌តាមធម៌

ប្រតិបត្តិដ៏សមគួរ ប្រព្រឹត្តនូវធម៌ដ៏សមគួរ នៅគ្រប់ឥរិយាបថក្នុងធម៌នោះ តថាគតពោល
ថា សាវកអ្នកប្រតិបត្តិធម៌តាមធម៌ នៅគ្រប់ឥរិយាបថនេះ ដូចជាពូជដ៏ល្អ។ នឹងបាច់
ពោលទៅថ្វី ដល់ព្រះសរកានិសក្យរាជ បពិត្រព្រះមហានាម ព្រះសរកានិសក្យរាជ ជា
អ្នកបានធ្វើឲ្យពេញបរិបូណ៌ ក្នុងសិក្ខា ក្នុងកាលជិតមរណៈ។

[២៤៩] សាវត្ថិនិទាន។ សម័យនោះឯង អនាថបិណ្ឌិកគហបតី មានអាពាធប្រកប
ដោយទុក្ខ មានជម្ងឺជាទម្ងន់។ លំដាប់នោះ អនាថបិណ្ឌិកគហបតី បានហៅបុរសម្នាក់មក
ថា ម្ចាស់បុរសដ៏ចំរើន ឯងចូរមកនេះ ឯងចូរទៅរកព្រះសាវីបុត្រដ៏មានអាយុ លុះចូលទៅ
ដល់ហើយ ចូរថ្វាយបង្គំបាទព្រះសាវីបុត្រដ៏មានអាយុ ដោយសិរសា តាមពាក្យអញថា
បពិត្រព្រះករុណាដ៏ចំរើន អនាថបិណ្ឌិកគហបតី មានអាពាធ ប្រកបដោយទុក្ខ មានជម្ងឺ
ជាទម្ងន់ លោកថ្វាយបង្គំបាទព្រះសាវីបុត្រដ៏មានអាយុ ដោយសិរសា។ រួចហើយ ឯងចូរ
និមន្តយ៉ាងនេះថា បពិត្រព្រះករុណាដ៏ចំរើន សូមព្រះសាវីបុត្រដ៏មានអាយុ អាស្រ័យនូវ
សេចក្តីអនុគ្រោះ និងមន្តទៅកាន់ទីលំនៅអនាថបិណ្ឌិកគហបតី ឲ្យទាន។ បុរសនោះទទួល
ពាក្យអនាថបិណ្ឌិកគហបតីថា ប្របាទ ហើយក៏ចូលទៅរកព្រះសាវីបុត្រដ៏មានអាយុ លុះ
ចូលទៅដល់ ថ្វាយបង្គំព្រះសាវីបុត្រដ៏មានអាយុហើយ ក៏អង្គុយក្នុងទីដ៏សមគួរ។ លុះ
បុរសនោះ អង្គុយក្នុងទីដ៏សមគួរហើយ បានទូលព្រះសាវីបុត្រដ៏មានអាយុ ដូច្នោះថា
បពិត្រព្រះករុណាដ៏ចំរើន អនាថបិណ្ឌិកគហបតី មានអាពាធ ប្រកបដោយទុក្ខ មានជម្ងឺ
ជាទម្ងន់ លោកថ្វាយបង្គំព្រះបាទព្រះសាវីបុត្រដ៏មានអាយុ ដោយសិរសា។ រួចពោល
យ៉ាងនេះថា បពិត្រព្រះករុណាដ៏ចំរើន សូមព្រះសាវីបុត្រដ៏មានអាយុ អាស្រ័យនូវសេចក្តី
អនុគ្រោះ និងមន្តទៅកាន់ទីលំនៅអនាថបិណ្ឌិកគហបតី ឲ្យទាន។ ព្រះសាវីបុត្រដ៏មាន
អាយុ បានទទួលនិមន្ត ដោយអាការស្ងៀម។

[២៥០] លំដាប់នោះ ព្រះសាវីបុត្រដ៏មានអាយុ ស្ងៀមស្ងៀម ប្រដាប់បាត្រ និងចីវរ
ក្នុងវេលាបុព្វណ្ណសម័យ មានព្រះអានន្តដ៏មានអាយុ ជាបច្ឆាសមណៈ ចូលទៅកាន់ទី
លំនៅអនាថបិណ្ឌិកគហបតី លុះចូលទៅដល់ គង់លើអាសនៈ ដែលគេក្រាលហើយ។ លុះ
ព្រះសាវីបុត្រដ៏មានអាយុ គង់ហើយ ក៏ពោលនឹងអនាថបិណ្ឌិកគហបតី ដូច្នោះថា ម្ចាស់

គហបតី អ្នកល្មមអត់ធន់បានទេឬ ល្មមប្រព្រឹត្តទៅបានទេឬ ទុក្ខវេទនាធូរថយ មិនចំរើន ឡើងទេឬ សេចក្តីធូរថយ (ចាករោគ) រមែងប្រាកដ ឯសេចក្តីមិនចំរើនឡើងនៃរោគ រមែង មិនប្រាកដទេឬ។ អនាថបិណ្ឌិកគហបតីទូលថា បពិត្រព្រះករុណាដ៏ចំរើន ខ្ញុំព្រះករុណា អត់ធន់មិនបានទេ ខ្ញុំព្រះករុណា ប្រព្រឹត្តទៅមិនបានទេ ទុក្ខវេទនារបស់ខ្ញុំព្រះករុណា ចំរើនឡើងខ្លាំងណាស់ មិនធូរថយទេ សេចក្តីចំរើន (នៃរោគ) ចេះតែប្រាកដឡើង មិន មានធូរថយទេ។

[២៥១] ព្រះសារីបុត្រពោលថា ម្ចាស់គហបតី បុប្ផជួនដែលមិនចេះដឹង ប្រកប ដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធ មានសភាពយ៉ាងណា លុះដល់រំលាង ខន្ធ បន្ទាប់អំពីមរណៈ រមែងទៅកើតក្នុងអបាយ ទុគ្គតិ វិនិបាត នរក ឯសេចក្តីមិនជ្រះថ្លា ក្នុងព្រះពុទ្ធ មានសភាពយ៉ាងនោះ មិនមានដល់អ្នកទេ។ ម្ចាស់គហបតី មួយទៀត សេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធ តែងមានដល់អ្នកថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គ នោះ។ បើ ព្រះអង្គជាគ្រូនៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ព្រះអង្គត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ចធម៌ ព្រះអង្គលែងវិលត្រឡប់មកកាន់ភពថ្មីទៀត។ កាលបើអ្នកពិចារណាលើញ នូវសេចក្តីជ្រះ ថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធនោះ ចំពោះខ្លួន វេទនាទាំងឡាយ គប្បីស្ងប់រម្ងាប់ទៅ ដោយហេតុដ៏សមគួរបាន។

[២៥២] ម្ចាស់គហបតី បុប្ផជួនដែលមិនចេះដឹង ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិន ញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះធម៌ មានសភាពយ៉ាងណា លុះរំលាងខន្ធ បន្ទាប់អំពីមរណៈ រមែងទៅ កើតក្នុងអបាយ ទុគ្គតិ វិនិបាត នរក សេចក្តីមិនជ្រះថ្លា ក្នុងព្រះធម៌ មានសភាពយ៉ាង នោះ មិនមានដល់អ្នកឡើយ។ ម្ចាស់គហបតី មួយទៀត សេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុង ព្រះធម៌ មានដល់អ្នកថា ព្រះធម៌ដែលព្រះដ៏មានព្រះភាគត្រាស់ ប្រពៃហើយ។ បើ ជា ធម៌ដែលវិញ្ញូជនទាំងឡាយ គប្បីដឹងចំពោះខ្លួន កាលបើអ្នកពិចារណាលើញ នូវសេចក្តី ជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះធម៌នោះ ចំពោះខ្លួន វេទនាទាំងឡាយ គប្បីស្ងប់រម្ងាប់ទៅ ដោយហេតុដ៏សមគួរ។

[២៥៣] ម្ចាស់គហបតី បុប្ផជនដែលមិនចេះដឹង ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះសង្ឃ មានសភាពយ៉ាងណា លុះរំលាងខន្ធ បន្ទាប់អំពីមរណៈ រមែងទៅកើតក្នុងអបាយ ទុគ្គតិ វិនិបាត នរក ឯសេចក្តីមិនជ្រះថ្លា មានសភាពយ៉ាងនោះ ក្នុងព្រះសង្ឃ មិនមានដល់អ្នកឡើយ។ ម្ចាស់គហបតី មួយទៀត សេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះសង្ឃ ក៏មានដល់អ្នកថា ព្រះសង្ឃសាវក នៃព្រះដ៏មានព្រះភាគ លោកប្រតិបត្តិល្អហើយ។ បេ។ ជាស្រែបុណ្យដ៏ប្រសើរ នៃសត្វលោក។ កាលបើអ្នកពិចារណាឃើញ នូវសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះសង្ឃនោះ ចំពោះខ្លួន វេទនាទាំងឡាយ គប្បីស្ងប់រម្ងាប់ទៅ ដោយហេតុដ៏សមគួរ។

[២៥៤] ម្ចាស់គហបតី បុប្ផជនដែលមិនចេះដឹង ប្រកបដោយភាពជាអ្នកទ្រុស្តសីល មានសភាពយ៉ាងណា លុះរំលាងខន្ធ បន្ទាប់អំពីមរណៈ រមែងទៅកើតក្នុងអបាយ ទុគ្គតិ វិនិបាត នរក ឯភាពជាអ្នកទ្រុស្តសីល មានសភាពយ៉ាងនោះ មិនមានដល់អ្នកឡើយ។ ម្ចាស់គហបតី មួយទៀត សីលទាំងឡាយ ជាទីស្រឡាញ់របស់អរិយៈ ជាសីលមិនដាច់។ បេ។ ជាសីលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ ក៏មានដល់អ្នក។ កាលបើអ្នកពិចារណាឃើញ នូវសីលទាំងឡាយ ដែលជាទីស្រឡាញ់របស់អរិយៈនោះ ចំពោះខ្លួន វេទនាទាំងឡាយ គប្បីស្ងប់រម្ងាប់ទៅ ដោយហេតុដ៏សមគួរបាន។

[២៥៥] ម្ចាស់គហបតី បុប្ផជនដែលមិនចេះដឹង ប្រកបដោយមិច្ឆាទិដ្ឋិ មានសភាពយ៉ាងណា លុះរំលាងខន្ធ បន្ទាប់អំពីមរណៈ រមែងទៅកើតក្នុងអបាយ ទុគ្គតិ វិនិបាត នរក មិច្ឆាទិដ្ឋិ មានសភាពយ៉ាងនោះ មិនមានដល់អ្នកឡើយ។ ម្ចាស់គហបតី មួយទៀត សម្មាទិដ្ឋិ ក៏មានដល់អ្នក។ កាលបើអ្នកពិចារណាឃើញ នូវសម្មាទិដ្ឋិនោះ ចំពោះខ្លួន វេទនាទាំងឡាយ គប្បីស្ងប់រម្ងាប់ទៅ ដោយហេតុដ៏សមគួរ។

[២៥៦] ម្ចាស់គហបតី បុប្ផជនដែលមិនចេះដឹង ប្រកបដោយមិច្ឆាសង្កប្បៈ មានសភាពយ៉ាងណា លុះរំលាងខន្ធ បន្ទាប់អំពីមរណៈ រមែងទៅកើតក្នុងអបាយ ទុគ្គតិ វិនិបាត នរក មិច្ឆាសង្កប្បៈ មានសភាពយ៉ាងនោះ មិនមានដល់អ្នកឡើយ។ ម្ចាស់គហបតី មួយទៀត សម្មាសង្កប្បៈ ក៏មានដល់អ្នក។ កាលបើអ្នកពិចារណាឃើញ នូវ

សម្មាសង្ក័ប្បុរោះ ចំពោះខ្លួន វេទនាទាំងឡាយ គប្បីស្ងប់រម្ងាប់ទៅ ដោយហេតុដ៏សមគួរ។

[២៥៧] ម្នាលគហបតី បុប្ផជួនដែលមិនចេះដឹង ប្រកបដោយមិច្ឆាវាចា មានសភាពយ៉ាងណា លុះរំលាំងខន្ធ បន្ទាប់អំពីមរណៈ រមែងទៅកើតក្នុងអបាយ ទុគ្គតិ វិនិបាត នរក មិច្ឆាវាចា មានសភាពយ៉ាងនោះ មិនមានដល់អ្នកឡើយ។ ម្នាលគហបតី មួយទៀត សម្មាវាចា ក៏មានដល់អ្នក។ កាលបើអ្នកពិចារណាឃើញ នូវសម្មាវាចានោះ ចំពោះខ្លួន វេទនាទាំងឡាយ គប្បីស្ងប់រម្ងាប់ទៅ ដោយហេតុដ៏សមគួរ។

[២៥៨] ម្នាលគហបតី បុប្ផជួនដែលមិនចេះដឹង ប្រកបដោយមិច្ឆាកម្មន្តៈ មានសភាពយ៉ាងណា លុះរំលាំងខន្ធ បន្ទាប់អំពីមរណៈ ក៏ទៅកើតក្នុងអបាយ ទុគ្គតិ វិនិបាត នរក មិច្ឆាកម្មន្តៈ មានសភាពយ៉ាងនោះ មិនមានដល់អ្នកឡើយ។ ម្នាលគហបតី មួយទៀត សម្មាកម្មន្តៈ ក៏មានដល់អ្នក។ កាលបើអ្នកពិចារណាឃើញ នូវសម្មាកម្មន្តៈ នោះ ចំពោះខ្លួន វេទនាទាំងឡាយ គប្បីស្ងប់រម្ងាប់ទៅ ដោយហេតុដ៏សមគួរ។

[២៥៩] ម្នាលគហបតី បុប្ផជួនដែលមិនចេះដឹង ប្រកបដោយមិច្ឆាអាជីវៈ មានសភាពយ៉ាងណា លុះរំលាំងខន្ធ បន្ទាប់អំពីមរណៈ ក៏ទៅកើតក្នុងអបាយ ទុគ្គតិ វិនិបាត នរក មិច្ឆាអាជីវៈ មានសភាពយ៉ាងនោះ មិនមានដល់អ្នកឡើយ។ ម្នាលគហបតី មួយទៀត សម្មាអាជីវៈ ក៏មានដល់អ្នក។ កាលបើអ្នកពិចារណាឃើញ នូវសម្មាអាជីវៈ នោះ ចំពោះខ្លួន វេទនាទាំងឡាយ គប្បីស្ងប់រម្ងាប់ទៅ ដោយហេតុដ៏សមគួរ។

[២៦០] ម្នាលគហបតី បុប្ផជួនដែលមិនចេះដឹង ប្រកបដោយមិច្ឆាវាយាមៈ មានសភាពយ៉ាងណា លុះរំលាំងខន្ធ បន្ទាប់អំពីមរណៈ ក៏ទៅកើតក្នុងអបាយ ទុគ្គតិ វិនិបាត នរក មិច្ឆាវាយាមៈ មានសភាពយ៉ាងនោះ មិនមានដល់អ្នកឡើយ។ ម្នាលគហបតី មួយទៀត សម្មាវាយាមៈ ក៏មានដល់អ្នក។ កាលបើអ្នកពិចារណាឃើញ នូវសម្មាវាយាមៈ នោះ ចំពោះខ្លួន វេទនាទាំងឡាយ គប្បីស្ងប់រម្ងាប់ទៅ ដោយហេតុដ៏សមគួរ។

[២៦១] ម្នាលគហបតី បុប្ផជនដែលមិនចេះដឹង ប្រកបដោយមិច្ឆាសតិ មានសភាពយ៉ាងណា លុះរំលាំងខន្ធ បន្ទាប់អំពីមរណៈ ក៏ទៅកើតក្នុងអបាយ ទុគ្គតិ វិនិបាត នរក មិច្ឆាសតិ មានសភាពយ៉ាងនោះ មិនមានដល់អ្នកឡើយ។ ម្នាលគហបតី មួយទៀត សម្មាសតិ ក៏មានដល់អ្នក។ កាលបើអ្នកពិចារណាលើញ នូវសម្មាសតិនោះ ចំពោះខ្លួន វេទនាទាំងឡាយ គប្បីស្ងប់រម្ងាប់ទៅ ដោយហេតុដ៏សមគួរ។

[២៦២] ម្នាលគហបតី បុប្ផជនដែលមិនចេះដឹង ជាអ្នកប្រកបដោយ មិច្ឆាសមាធិ មានសភាពយ៉ាងណា លុះដល់រំលាំងខន្ធ បន្ទាប់អំពីមរណៈ ក៏ទៅកើតក្នុងអបាយ ទុគ្គតិ វិនិបាត នរក មិច្ឆាសមាធិ មានសភាពយ៉ាងនោះ មិនមានដល់អ្នកឡើយ។ ម្នាលគហបតី មួយទៀត សម្មាសមាធិ ក៏មានដល់អ្នក។ កាលបើអ្នកពិចារណាលើញ នូវសម្មាសមាធិ នោះចំពោះខ្លួន វេទនាទាំងឡាយ គប្បីស្ងប់រម្ងាប់ទៅ ដោយហេតុដ៏សមគួរ។

[២៦៣] ម្នាលគហបតី បុប្ផជនដែលមិនចេះដឹង ជាអ្នកប្រកបដោយមិច្ឆាញាណ មានសភាពយ៉ាងណា លុះដល់រំលាំងខន្ធ បន្ទាប់អំពីមរណៈ ក៏ទៅកើតក្នុងអបាយ ទុគ្គតិ វិនិបាត នរក មិច្ឆាញាណ មានសភាពយ៉ាងនោះ មិនមានដល់អ្នកឡើយ។ ម្នាលគហបតី មួយទៀត សម្មាញាណ ក៏មានដល់អ្នក។ កាលបើអ្នកពិចារណាលើញ នូវសម្មាញាណ នោះ ចំពោះខ្លួន វេទនាទាំងឡាយ គប្បីស្ងប់រម្ងាប់ទៅ ដោយហេតុដ៏សមគួរ។

[២៦៤] ម្នាលគហបតី បុប្ផជនដែលមិនចេះដឹង ជាអ្នកប្រកបដោយមិច្ឆាវិមុត្តិ មានសភាពយ៉ាងណា លុះដល់រំលាំងខន្ធ បន្ទាប់អំពីមរណៈ ក៏ទៅកើតក្នុងអបាយ ទុគ្គតិ វិនិបាត នរក មិច្ឆាវិមុត្តិ មានសភាពយ៉ាងនោះ មិនមានដល់អ្នកឡើយ។ ម្នាលគហបតី មួយទៀត សម្មាវិមុត្តិ ក៏មានដល់អ្នក។ កាលបើអ្នកពិចារណាលើញ នូវសម្មាវិមុត្តិនោះ ចំពោះខ្លួន វេទនាទាំងឡាយ គប្បីស្ងប់រម្ងាប់ទៅ ដោយហេតុដ៏សមគួរ។

[២៦៥] គ្រានោះឯង វេទនារបស់អនាថបិណ្ឌិកគហបតី ក៏ស្ងប់រម្ងាប់ដោយមួយរំពេច។ ទើបអនាថបិណ្ឌិកគហបតី អង្គាសព្រះសារីបុត្តដ៏មានអាយុផង ព្រះអានន្ទដ៏មានអាយុផង ដោយម្ហូបចំណីដ៏ឆ្អិន ក្នុងសាសនារបស់ខ្លួន។ អនាថបិណ្ឌិកគហបតី បានដឹង

ថា ព្រះសារីបុត្តដ៏មានអាយុឆាប់ហើយ ដាក់ព្រះហស្តចេញពីបាត្រហើយ ក៏កាន់យកនូវ អាសនៈដ៏ទាបមួយ អង្គយក្នុងទីដ៏សមគួរ។ ព្រះសារីបុត្តដ៏មានអាយុ អនុមោទនាចំពោះ អនាថបិណ្ឌិកគហបតី ដែលអង្គយក្នុងទីសមគួរ ដោយគាថាទាំងឡាយនេះថា

[២៦៦] សទ្ធារបស់បុគ្គលណា មិនញាប់ញ័រ បានដកដល់ស៊ីបល្អហើយ ក្នុងព្រះ តថាគតផង សីលរបស់បុគ្គលណា ដែលព្រះអរិយៈត្រូវការសរសើរផង។ សេចក្តីជ្រះ ថ្លា ក្នុងសង្ឃ និងសេចក្តីឃើញត្រង់ មានដល់បុគ្គលណាផង អ្នកប្រាជ្ញទាំងឡាយ ហៅ បុគ្គលនោះថា ជាអ្នកមិនខ្សត់ ទាំងជីវិតរបស់បុគ្គលនោះ មិនសោះសូន្យឡើយ។ ហេតុ នោះ អ្នកមានប្រាជ្ញា កាលបើរលឹកឃើញ នូវពុទ្ធសាសនាហើយ គួរប្រកបនូវសទ្ធាផង សីលផង សេចក្តីជ្រះថ្លាផង ការឃើញធម៌ផង។

[២៦៧] លុះព្រះសារីបុត្តដ៏មានអាយុ បានអនុមោទនា ដោយគាថាទាំងឡាយនេះ ចំពោះអនាថបិណ្ឌិកគហបតីរួចហើយ ក៏ក្រោកចាកអាសនៈចេញទៅ។

[២៦៨] គ្រានោះឯង ព្រះអានន្ទដ៏មានអាយុ បានចូលទៅគាល់ព្រះដ៏មានព្រះភាគ លុះចូលទៅដល់ហើយ ក៏ថ្វាយបង្គំព្រះដ៏មានព្រះភាគ រួចអង្គយក្នុងទីដ៏សមគួរ។ ព្រះដ៏ មានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់សួរព្រះអានន្ទដ៏មានអាយុ ដែលអង្គយក្នុងទីដ៏សមគួរថា ម្ចាស់ អានន្ទ អ្នកទើបមកពីណាហ្ន៎ ថ្ងៃម៉្លេះ។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ព្រះសារីបុត្តដ៏មានអាយុ បានទូន្មានអនាថបិណ្ឌិកគហបតី ដោយឱវាទនេះផង នេះផង។ ម្ចាស់អានន្ទ សារីបុត្តជា បណ្ឌិត ម្ចាស់អានន្ទ សារីបុត្តមានប្រាជ្ញាច្រើន ព្រោះសារីបុត្ត អាចនឹងចែកនូវសោតាបត្តិ យង្គ (អង្គនៃធម៌ សម្រាប់បាននូវសោតៈ) ៤ ដោយអាការ ១០ បាន។

[២៦៩] សារីបុត្តនិទាន។ សម័យនោះឯង អនាថបិណ្ឌិកគហបតី មានអាពាធ ប្រកប ដោយទុក្ខវេទនា ឈឺធ្ងន់។ គ្រានោះឯង អនាថបិណ្ឌិកគហបតីហៅបុរស ១ នាក់មកថា ម្ចាស់បុរសដ៏ចម្រើន អ្នកចូរមកនេះ ចូរអ្នកទៅគាល់ព្រះអានន្ទ លុះចូលទៅដល់ហើយ ចូរ ថ្វាយបង្គំព្រះបាទាព្រះអានន្ទដ៏មានអាយុ ដោយក្បាល តាមពាក្យរបស់ខ្ញុំថា បពិត្រព្រះ ថេរៈដ៏ចម្រើន អនាថបិណ្ឌិកគហបតី មានអាពាធ ប្រកបដោយទុក្ខវេទនា ឈឺធ្ងន់ លោក

ថ្វាយបង្គំព្រះបាទព្រះអានន្ទដ៏មានអាយុ ដោយក្បាល។ ចូរអ្នកនិយាយយ៉ាងនេះ ទៀត
ថា បពិត្រព្រះថេរៈដ៏ចម្រើន យើងខ្ញុំសូមអង្វរ សូមព្រះអានន្ទដ៏មានអាយុ និងទៅឯទី
លំនៅ របស់អនាថបិណ្ឌិកគហបតី ដោយសេចក្តីអនុគ្រោះ។ បុរសនោះ ទទួលស្តាប់
អនាថបិណ្ឌិកគហបតីថា បាទ លោកដ៏ចម្រើន ហើយចូលទៅគាល់ព្រះអានន្ទដ៏មានអាយុ
លុះចូលទៅដល់ហើយ ក៏ថ្វាយបង្គំព្រះអានន្ទដ៏មានអាយុ ហើយអង្គុយក្នុងទីដ៏សមគួរ។
លុះបុរសនោះ អង្គុយក្នុងទីដ៏សមគួរហើយ បាននិយាយនឹងព្រះអានន្ទ ដ៏មានអាយុ
យ៉ាងនេះថា បពិត្រព្រះថេរៈដ៏ចម្រើន អនាថបិណ្ឌិកគហបតី មានអាពាធ ប្រកបដោយ
ទុក្ខវេទនា ឈឺធ្ងន់ លោកថ្វាយបង្គំព្រះបាទព្រះអានន្ទដ៏មានអាយុ ដោយក្បាល។ ទាំង
និយាយយ៉ាងនេះទៀតថា បពិត្រព្រះថេរៈដ៏ចម្រើន យើងខ្ញុំសូមអង្វរ សូមព្រះអានន្ទដ៏
មានអាយុ និងទៅឯទីលំនៅ របស់អនាថបិណ្ឌិកគហបតី ដើម្បីសេចក្តីអនុគ្រោះ។ ព្រះ
អានន្ទដ៏មានអាយុ បានទទួលនិមន្តដោយតុណ្ណិភាព ។

[២៧០] គ្រានោះឯង ព្រះអានន្ទដ៏មានអាយុ ស្ងៀកស្ងៀម ប្រដាប់ដោយបាត្រ និង
ចីវរ ក្នុងបុព្វណ្ណសម័យ ហើយចូលទៅឯទីលំនៅ របស់អនាថបិណ្ឌិកគហបតី លុះចូល
ទៅដល់ហើយ ក៏គង់លើអាសនៈ ដែលគេក្រាលទុក។ លុះព្រះអានន្ទដ៏មានអាយុ គង់
ស៊ប់ហើយ បាននិយាយនឹងអនាថបិណ្ឌិកគហបតី យ៉ាងនេះថា

[២៧១] ម្ចាស់គហបតី សរីរយន្តរបស់អ្នក ល្មមអត់ទ្រាំបានទេឬ ល្មមឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ
បានទេឬ ទុក្ខវេទនា បានស្រាកស្រាន្តទៅ មិនរឹតឡើង មានតែធ្ងរថយទៅ មិន ចម្រើនឡើង
ទេឬ។ បពិត្រព្រះថេរៈដ៏ចម្រើន សរីរយន្តរបស់ខ្ញុំព្រះករុណា មិនល្មមអត់ ទ្រាំបានទេ មិន
ល្មមឲ្យប្រព្រឹត្តទៅបានទេ ទុក្ខវេទនារបស់ខ្ញុំខ្លាំងណាស់ ចម្រើនឡើង មិនធ្ងរស្រាលទេ មានតែ
រឹតឡើង មិនស្រាកស្រាន្តទេ។

[២៧២] ម្ចាស់គហបតី សេចក្តីតក់ស្លុតរន្ធត់ និងសេចក្តីខ្លាចស្លាប់ទៅខាងមុខ តែង
មានដល់បុប្ផជន ជាអ្នកមិនចេះដឹង ប្រកបដោយធម៌ ៤។ ធម៌ ៤ តើដូចម្តេចខ្លះ។ ម្ចាស់
គហបតី បុប្ផជនក្នុងលោកនេះ ជាអ្នកមិនចេះដឹង ប្រកបដោយសេចក្តីមិនជ្រះថ្លា ក្នុង
ព្រះពុទ្ធ។ កាលបើបុប្ផជននោះ ពិចារណាយើងសេចក្តីមិនជ្រះថ្លា ក្នុងព្រះពុទ្ធនោះ ក្នុង

ខ្លួន រមែងកើតសេចក្តីតក់ស្លុត រន្ធត់ និងសេចក្តីខ្លាចស្លាប់ទៅខាងមុខ។ ម្នាលគហបតី មួយទៀត បុប្ផជនជាអ្នកមិនចេះដឹង ប្រកបដោយសេចក្តីមិនជ្រះថ្លា ក្នុងព្រះធម៌។ កាល បើបុប្ផជននោះ ពិចារណាលើញ នូវសេចក្តីមិនជ្រះថ្លា ក្នុងព្រះធម៌នោះ ក្នុងខ្លួន រមែង មានសេចក្តីតក់ស្លុតរន្ធត់ និងសេចក្តីខ្លាចស្លាប់ ទៅខាងមុខ។ ម្នាលគហបតី មួយទៀត បុប្ផជន ជាអ្នកមិនចេះដឹង ប្រកបដោយសេចក្តីមិនជ្រះថ្លា ក្នុងព្រះសង្ឃ។ កាលបើ បុប្ផជននោះ ពិចារណាលើញ នូវសេចក្តីមិនជ្រះថ្លា ក្នុងព្រះសង្ឃនោះ ក្នុងខ្លួន រមែងមាន សេចក្តីតក់ស្លុតរន្ធត់ និងសេចក្តីខ្លាចស្លាប់ ទៅខាងមុខ។ ម្នាលគហបតី មួយទៀត បុប្ផជន ជាអ្នកមិនចេះដឹង ប្រកបដោយភាពជាបុគ្គលទ្រុស្តសីល។ កាលបើបុប្ផជន ពិចារណា លើញ នូវភាពជាអ្នកទ្រុស្តសីលនោះក្នុងខ្លួន រមែងមានសេចក្តីតក់ស្លុតរន្ធត់ និងសេចក្តីខ្លាច ស្លាប់ ទៅខាងមុខ។ ម្នាលគហបតី សេចក្តីតក់ស្លុតរន្ធត់ និងសេចក្តីខ្លាចស្លាប់ ទៅខាង មុខ តែងកើតឡើង ដល់បុប្ផជនជាអ្នកមិនចេះដឹង ប្រកបដោយធម៌ ៤ នេះឯង។

[២៧៣] ម្នាលគហបតី អរិយសាវក ជាអ្នកចេះដឹង ប្រកបដោយធម៌ ៤ រមែងមិន តក់ស្លុត មិនរន្ធត់ មិនខ្លាចស្លាប់ ទៅខាងមុខទេ។ ធម៌ ៤ តើអ្វីខ្លះ? ម្នាលគហបតី អរិយ សាវក ក្នុងសាសនានេះ ជាអ្នកចេះដឹង ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនកម្រើក ក្នុងព្រះ ពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គនោះ។ បេយ ជាសាស្ត្រានៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ជា ព្រះពុទ្ធមានជោគ ដោយហេតុដូច្នោះឯង។ កាលបើអរិយសាវកនោះ ពិចារណាលើញនូវ សេចក្តីជ្រះថ្លា មិនកម្រើក ក្នុងព្រះពុទ្ធនោះ ក្នុងខ្លួន រមែងមិនតក់ស្លុត មិនរន្ធត់ មិនខ្លាច ស្លាប់ទៅខាងមុខទេ។ ម្នាលគហបតី មួយទៀត អរិយសាវក ជាអ្នកចេះដឹង ប្រកបដោយ សេចក្តីជ្រះថ្លាមិនកម្រើក ក្នុងព្រះធម៌ថា ព្រះធម៌ដែលព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់សំដែង ដោយប្រពៃហើយ។ បេយ ជាធម៌ ដែលពួកវិញ្ញាជន គួរដឹងចំពោះខ្លួន។ កាលបើអរិយ សាវកនោះ ពិចារណាលើញ នូវសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនកម្រើក ក្នុងព្រះធម៌នោះ ក្នុងខ្លួន រមែងមិនតក់ស្លុត មិនរន្ធត់ មិនខ្លាចស្លាប់ ទៅខាងមុខទេ។ ម្នាលគហបតី មួយទៀត អរិយសាវក ជាអ្នកចេះដឹង ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនកម្រើក ក្នុងព្រះសង្ឃថា ព្រះ សង្ឃជាសាវក របស់ព្រះដ៏មានព្រះភាគ លោកប្រតិបត្តិល្អហើយ។ បេយ ជាបុញ្ញក្ខេត្តរបស់ សត្វលោក ដ៏ប្រសើរបំផុត។ កាលបើអរិយសាវកនោះ ពិចារណាលើញ នូវសេចក្តីជ្រះថ្លា

មិនកម្រើក ក្នុងព្រះសង្ឃនោះ ក្នុងខ្លួន រមែងមិនតក់ស្លុត មិនរន្ធត់ មិនខ្លាចស្លាប់ទៅខាងមុខទេ។ ម្នាលគហបតី អរិយសាវកជាអ្នកចេះដឹង ប្រកបដោយអរិយកន្តសីល ជាសីលមិនដាច់។ ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ។ កាលបើអរិយសាវកនោះ ពិចារណាឃើញនូវអរិយកន្តសីលទាំងនោះ ក្នុងខ្លួន រមែងមិនតក់ស្លុត មិនរន្ធត់ មិនខ្លាចស្លាប់ទៅខាងមុខឡើយ។ ម្នាលគហបតី អរិយសាវក ជាអ្នកចេះដឹង ប្រកបដោយធម៌ ៤ នេះឯងហើយ រមែងមិនតក់ស្លុត មិនរន្ធត់ មិនខ្លាចស្លាប់ទៅខាងមុខ។

[២៧២] បពិត្រព្រះអានន្ទដ៏ចម្រើន ខ្ញុំព្រះករុណា មិនខ្លាចទេ ខ្ញុំព្រះករុណា នឹងទូលចំពោះលោក បពិត្រលោកដ៏ចម្រើន ព្រោះខ្ញុំព្រះករុណា ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនកម្រើក ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគនោះ។ បើជាសាស្ត្រានៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ជាព្រះពុទ្ធមានជោគ។ ក្នុងព្រះធម៌។ ជាអ្នកប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនកម្រើក ក្នុងព្រះសង្ឃថា ព្រះសង្ឃសាវកនៃព្រះដ៏មានព្រះភាគ ប្រតិបត្តិល្អហើយ។ បើជាស្រែបុណ្យនៃសត្វលោក ដ៏ប្រសើររំលឹក។ បពិត្រលោកដ៏ចម្រើន សិក្ខាបទណា ដ៏សមគួរដល់គ្រហស្ថ ដែលព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់សំដែងហើយ ខ្ញុំព្រះករុណា មិនឃើញច្បាស់ នូវការដាច់សិក្ខាបទទាំងនោះតិចតួច ក្នុងខ្លួនឡើយ។ ម្នាលគហបតី (នេះ) ជាលោក របស់អ្នកហើយ ម្នាលគហបតី អ្នកបានល្អហើយ ម្នាលគហបតី ព្រោះអ្នកបានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ នូវសោតាបត្តិផលហើយ។

[២៧៥] សាវត្ថិនិទាន។ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ បានត្រាស់ចំពោះអនាថបិណ្ឌិក គហបតី ដែលអង្គុយក្នុងទីដ៏សមគួរ យ៉ាងនេះថា ម្នាលគហបតី កាលណាអរិយសាវក បានស្ងប់រម្ងាប់ពៀរ ដែលគួរខ្លាច ៥ ផង ប្រកបដោយសោតាបត្តិយង្គ ៤ ផង អរិយសាវកនោះ បានឃើញ បានចាក់ព្នុះ នូវធម៌ដ៏ប្រសើរ ដោយប្រាជ្ញាផង។ អរិយសាវកនោះ កាលប្រាជ្ញា អាចព្យាករខ្លួន ដោយខ្លួនឯងថា អាត្មាអញ អស់នរកហើយ លែងមានកំណើត តិរច្ឆានហើយ លែងមានកំណើតប្រេតហើយ អស់អបាយ ទុគ្គតិ វិនិបាតហើយ អាត្មាអញ បានសម្រេចស្រោតហើយ ជាបុគ្គលមិនធ្លាក់ចុះ (ក្នុងអបាយ) ជាធម្មតា ទៀងតែនឹងបានត្រាស់ដឹងទៅខាងមុខ។

[២៧៦] ពៀរដែលគួរខ្លាច ៥ ជាកម្មបានស្ងប់រម្ងាប់ តើដូចម្តេច។ ម្នាលគហបតី បុគ្គលធ្វើបាណាតិបាត តែងទទួលពៀរ ដែលគួរខ្លាច ក្នុងបច្ចុប្បន្នផង តែងទទួលពៀរ ដែលគួរខ្លាច ក្នុងលោកខាងមុខផង តែងរងទុក្ខទោមនស្ស ចំពោះចិត្តផង ព្រោះ បាណាតិបាត ជាបច្ច័យឯណា អរិយសាវក ដែលរៀរចាកបាណាតិបាតហើយ តែងស្ងប់ រម្ងាប់ពៀរ ដែលគួរខ្លាចនោះ យ៉ាងនោះ។ ម្នាលគហបតី បុគ្គលប្រព្រឹត្តអទិន្នាទាន ឯណា។ ម្នាលគហបតី បុគ្គលប្រព្រឹត្តការមេសុមិច្ឆាចារឯណា។ ម្នាលគហបតី បុគ្គល ប្រព្រឹត្តមុសាវាទឯណា។ ម្នាលគហបតី បុគ្គលផឹកនូវទឹកស្រវឹង គឺសុរា និងមេរ័យ ដែល ជាហេតុនៃសេចក្តីប្រមាទ តែងទទួលពៀរ ដែលគួរខ្លាច ក្នុងបច្ចុប្បន្នផង តែងទទួលពៀរ ដែលគួរខ្លាច ក្នុងលោកខាងមុខផង តែងរងទុក្ខទោមនស្ស ចំពោះចិត្តផង ព្រោះផឹកទឹក ស្រវឹង គឺសុរា និងមេរ័យ ដែលជាហេតុ នៃសេចក្តីប្រមាទ ជាបច្ច័យឯណា អរិយសាវក ដែលរៀរទឹកស្រវឹង គឺសុរា និងមេរ័យ ដែលជាទីតាំង នៃសេចក្តីប្រមាទហើយ រមែងស្ងប់ រម្ងាប់ពៀរ ដែលគួរខ្លាចនោះ យ៉ាងនោះ។ ពៀរដែលគួរខ្លាច ទាំង ៥ នេះ បានស្ងប់រម្ងាប់ ហើយ។

[២៧៧] អរិយសាវក ប្រកបដោយ សោតាបត្តិយង្គ ៤ តើដូចម្តេច។ ម្នាលគហបតី អរិយសាវក ក្នុងសាសនានេះ ប្រកបដោយ សេចក្តីជ្រះថ្លាមិនកម្រើក ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះ ដ៏មានព្រះភាគនោះ។ បេ។ ជាសាស្ត្រានៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ជាព្រះពុទ្ធមាន ជោគ យ៉ាងនេះឯង។ ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ប្រកបដោយអរិយកន្តសីល ជាសីល មិនដាច់។ បេ។ ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ។ អរិយសាវក តែងប្រកបដោយសោតាបត្តិយង្គ ទាំង ៤ នេះ។

[២៧៨] ញាយធម៌ដ៏ប្រសើរ ដែលអរិយសាវកនោះ បានឃើញល្អ បានចាក់ធ្លុះ ដោយល្អ តើដូចម្តេច។ ម្នាលគហបតី អរិយសាវក ក្នុងសាសនានេះ តែងធ្វើទុកក្នុងចិត្ត ដោយឧបាយ នៃប្រាជ្ញា នូវបដិច្ចសមុប្បាទធម៌ ឲ្យប្រពៃថា កាលបើមានរបស់នេះ ទើប របស់នេះមាន ព្រោះតែរបស់នេះកើតឡើង ទើបរបស់នេះកើតឡើង បើរបស់នេះ មិន មានទេ របស់នេះ ក៏មិនមាន លុះតែរបស់នេះរលត់ទៅ ទើបរបស់នេះ រលត់ដែរ។ ដូចជា

សង្ខារទាំងឡាយ កើតឡើង ព្រោះអវិជ្ជាជាបច្ច័យ វិញ្ញាណកើតឡើង ព្រោះសង្ខារជា
បច្ច័យ ។ បើ ការកើតឡើង នៃកងទុក្ខទាំងអស់នុ៎ះ តែងមានយ៉ាងនេះ។ លុះតែអវិជ្ជា
រលត់ ដោយអរិយមគ្គ មិនមានសេសសល់ ទើបរលត់សង្ខារបាន។ បើ ការរលត់កងទុក្ខ
ទាំងអស់នុ៎ះ តែងមាន យ៉ាងនេះឯង។ នេះជាញាយធម៌ដ៏ប្រសើរ ដែលអរិយសាវកនោះ
ឃើញល្អហើយ ចាក់ធ្លុះល្អហើយ ដោយប្រាជ្ញា។

[២៧៧] ម្នាលគហបតី កាលណា អរិយសាវកបានស្ងប់រម្ងាប់ពៀរ ដែលគួរខ្លាច
ទាំង៥ នេះ (អរិយសាវកនោះ) ប្រកបដោយសោតាបត្តិយង្គ ទាំង ៤ នេះ នេះជាញាយ
ធម៌ដ៏ប្រសើរ ដែលអរិយសាវក បានឃើញល្អ បានចាក់ធ្លុះល្អហើយ ដោយប្រាជ្ញាដែរ។
អរិយសាវកនោះ កាលប្រាជ្ញា អាចព្យាករខ្លួន ដោយខ្លួនឯងថា អាត្មាអញ អស់នរក
ហើយ លែងមានកំណើតតិរច្ឆានហើយ លែងមានកំណើតប្រេតហើយ អស់អបាយ
ទុក្ខតិ និង វិនិបាតហើយ អាត្មាអញ បានសម្រេចស្រោតហើយ មានធម៌មិនបានធ្លាក់ចុះ
ទៀងតែនឹងបានត្រាស់ដឹងទៅខាងមុខ។

[២៨០] សាវត្ថិនិទាន។ បើ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ កាលណាអរិយសាវក បានស្ងប់
រម្ងាប់ពៀរ ដែលគួរខ្លាច ទាំង ៥ នេះ (អរិយសាវកនោះ) ប្រកបដោយសោតាបត្តិយង្គ ៤
នេះ នេះជាញាយធម៌ដ៏ប្រសើរ ដែលអរិយសាវក បានឃើញល្អ បានចាក់ធ្លុះល្អហើយ
ដោយប្រាជ្ញាដែរ។ អរិយសាវកនោះ កាលប្រាជ្ញា គប្បីព្យាករខ្លួន ដោយខ្លួនឯងថា អាត្មា
អញ អស់នរកហើយ លែងមានកំណើតតិរច្ឆានហើយ លែងមានកំណើតប្រេតហើយ
អស់អបាយ ទុក្ខតិ និង វិនិបាតហើយ អាត្មាអញ បានសម្រេចស្រោតហើយ មានធម៌មិន
បានធ្លាក់ចុះ ទៀងតែនឹងត្រាស់ដឹងទៅខាងមុខ។

[២៨១] សម័យមួយ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់គង់នៅក្នុងកូដាការសាលា នា មហា
វន ជិតក្រុងវេសាលី។ គ្រានោះឯង លិច្ឆវិមហាមាត្យឈ្មោះ នន្ទកៈ បានចូលទៅគាល់ព្រះ
ដ៏មានព្រះភាគ លុះចូលទៅដល់ហើយ ក៏ថ្វាយបង្គំព្រះដ៏មានព្រះភាគ រួចអង្គុយក្នុងទីដ៏
សមគួរ។ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ បានត្រាស់ចំពោះលិច្ឆវិមហាមាត្យ ឈ្មោះនន្ទកៈ ដែល
អង្គុយក្នុងទីដ៏សមគួរ យ៉ាងនេះថា

[២៨២] ម្ចាស់នន្ទកៈ អរិយសាវក ប្រកបដោយធម៌ ៤ តែងសម្រេចស្រោតៈ ជាអ្នក មានធម៌មិនបានធ្លាក់ចុះ ទៀងតែនឹងត្រាស់ដឹង ទៅខាងមុខ។ ធម៌ ៤ តើដូចម្តេចខ្លះ។
ម្ចាស់នន្ទកៈ អរិយសាវក ក្នុងសាសនានេះ ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនកម្រើក ក្នុង ព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគនោះ។ បេ។ ជាសាស្ត្រានៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ជា ព្រះពុទ្ធមានជោគ។ ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ប្រកបដោយអរិយកន្តសីល ជាសីល មិនដាច់។ បេ។ ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ។ ម្ចាស់នន្ទកៈ អរិយសាវក ប្រកបដោយធម៌ ៤ នេះឯង តែងសម្រេចស្រោតៈ មានធម៌មិនបានធ្លាក់ចុះ ទៀងតែនឹងត្រាស់ដឹង ទៅខាង មុខ ។

[២៨៣] ម្ចាស់នន្ទកៈ អរិយសាវក ប្រកបដោយធម៌ ៤ នេះហើយ កបកល់ដោយ អាយុជាទិព្វផង ជារបស់មនុស្សផង កបកល់ដោយសម្បុរជាទិព្វផង ជារបស់មនុស្សផង កបកល់ដោយសេចក្តីសុខ ជាទិព្វផង ជារបស់មនុស្សផង កបកល់ដោយយសជាទិព្វផង ជារបស់មនុស្សផង កបកល់ដោយអាធិបតេយ្យ ជាទិព្វផង ជារបស់មនុស្សផង។ ម្ចាស់ នន្ទកៈ តថាគតមិនមែនពួកអំពីសំណាក់សមណៈដទៃ ឬព្រាហ្មណ៍ដទៃ ហើយនិយាយ ដូច្នោះទេ ប្រាកដជារបស់ណា ដែលតថាគតដឹងខ្លួនឯង ឃើញខ្លួនឯង យល់ខ្លួនឯង តថាគត ក៏និយាយតាមដឹងនោះឯង។

[២៨៤] កាលបើព្រះដ៏មានព្រះភាគ ត្រាស់យ៉ាងនេះហើយ បុរស ១ នាក់ បាន និយាយនឹងលិច្ឆវិមហាមាត្យ ឈ្មោះនន្ទកៈ យ៉ាងនេះថា បពិត្រលោកដ៏ចម្រើន កាលនេះ ជាកាលគួរផ្ចិតទឹក។ ម្ចាស់នាយ ឥឡូវនេះ មិនគួរនឹងត្រូវការដោយការផ្ចិត ជាខាងក្រៅ ទុំទេ គួរនឹងផ្ចិតខាងក្នុងខ្លួននេះវិញ គឺការធ្វើចិត្តឲ្យជ្រះថ្លា ក្នុងព្រះដ៏មានព្រះភាគ។

ចប់ សរកានិវគ្គ ទី៣។

ឧទាននៃសរកានិវគ្គនោះគឺ

សំដែងរឿងមហានាមសក្យ ពីរសូត្រ រឿងគោជាសក្យ ១ សូត្រ សរកានិសក្យ ២
សូត្រ សំដែងរឿងទ្រុស្តសីល ២ សូត្រ រឿងពៀរ ដែលគួរខ្លាច ២ សូត្រ សំដែងរឿងលិច្ឆវិ
មហាមាត្យ ឈ្មោះនន្ទកៈ ជាគំរប់ ១០ សូត្រ ហេតុនោះ បានជាលោកចាក់ជា ១ វគ្គ។

បុញ្ញកិសន្ធុវគ្គ ទី២

[២៨៥] សាវត្ថិនិទាន។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ស្ទឹងគឺបុណ្យ ស្ទឹងគឺកុសល ជា បច្ច័យ
នៃសេចក្តីសុខនេះ មាន ២។ ស្ទឹងគឺបុណ្យ ស្ទឹងគឺកុសល ២ តើដូចម្តេចខ្លះ។ ម្នាលភិក្ខុ
ទាំងឡាយ អរិយសាវក ក្នុងសាសនានេះ ជាអ្នកប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់
ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគនោះ។ បេ។ ជាសាស្ត្រានៃទេវតា និងមនុស្សទាំង
ឡាយ ជាព្រះពុទ្ធមានជោគ ដោយហេតុដូច្នោះឯង។ នេះស្ទឹងគឺបុណ្យ ស្ទឹងគឺកុសល ជា
បច្ច័យនៃសេចក្តីសុខ ទី១។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ មួយទៀត អរិយសាវកជាអ្នកប្រកប
ដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះធម៌ថា ធម៌ដែលព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់
សំដែងល្អហើយ។ បេ។ ដែលអ្នកប្រាជ្ញទាំងឡាយ គប្បីដឹងចំពោះខ្លួន។ នេះស្ទឹងគឺបុណ្យ
ស្ទឹងគឺកុសល ជាបច្ច័យនៃសេចក្តីសុខទី ២។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ មួយទៀត អរិយសាវក
ជាអ្នកប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះសង្ឃថា សង្ឃសាវក នៃព្រះដ៏
មានព្រះភាគ ប្រតិបត្តិល្អហើយ។ បេ។ ជាស្រែបុណ្យនៃសត្វលោកប្រសើរបំផុត។ នេះស្ទឹង
គឺបុណ្យ ស្ទឹងគឺកុសល ជាបច្ច័យនៃសេចក្តីសុខទី ៣។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ មួយទៀត
អរិយសាវក ជាអ្នកប្រកបដោយអរិយកន្តសីល ជាសីលមិនដាច់។ បេ។ ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បី
សមាធិ។ នេះស្ទឹងគឺបុណ្យ ស្ទឹងគឺកុសល ជាបច្ច័យនៃសេចក្តីសុខទី ៤។ ម្នាលភិក្ខុ
ទាំងឡាយ ស្ទឹងគឺបុណ្យ ស្ទឹងគឺកុសល ទាំង ២ នេះឯង ជាបច្ច័យនៃសេចក្តីសុខ។

[២៨៦] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ស្ទឹងគឺបុណ្យ ស្ទឹងគឺកុសល ជាបច្ច័យនៃសេចក្តីសុខ
នេះ មាន ២ ។ ស្ទឹងគឺបុណ្យ ស្ទឹងគឺកុសល ២ តើដូចម្តេចខ្លះ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយ
សាវក ក្នុងសាសនានេះ ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏
មានព្រះភាគនោះ។ បេ។ ជាសាស្ត្រានៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ជាព្រះពុទ្ធមានជោគ
ដោយហេតុដូច្នោះឯង។ នេះស្ទឹងគឺបុណ្យ ស្ទឹងគឺកុសល ជាបច្ច័យនៃសេចក្តីសុខទី ១។

ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ មួយទៀត អរិយសាវក ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ជាអ្នកមានចិត្តប្រាសចាកមន្ទិល គឺសេចក្តីកំណាញ់ នៅ គ្រប់គ្រងផ្ទះ តែងមានចាត់រួចស្រឡះហើយ មានបាតដែលាងចាំតែឲ្យ ត្រេកអរ ក្នុងការ លះបង់ ជាអ្នកគួរគេសូមបាន ត្រេកអរក្នុងការឲ្យ និងការចែករំលែក។ នេះស្ទឹងគឺបុណ្យ ស្ទឹងគឺកុសល ជាបច្ច័យនៃសេចក្តីសុខ ទី ៤។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ នេះឯង ស្ទឹងគឺបុណ្យ ស្ទឹងគឺកុសល ទាំង ៤ ជាបច្ច័យនៃសេចក្តីសុខ។

[២៨៧] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ស្ទឹងគឺបុណ្យ ស្ទឹងគឺកុសល ជាបច្ច័យនៃសេចក្តីសុខ នេះ មាន ៤។ ស្ទឹងគឺបុណ្យ ស្ទឹងគឺកុសល ៤ តើដូចម្តេចខ្លះ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយ សាវក ក្នុងសាសនានេះ ជាអ្នកប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគនោះ។ បេ។ ជាសាស្ត្រានៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ជាព្រះពុទ្ធមាន បុញ្ញសិរី ដោយហេតុដូច្នោះឯង។ នេះស្ទឹងគឺបុណ្យ ស្ទឹងគឺកុសល ជាបច្ច័យនៃសេចក្តីសុខ ទី ១។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ មួយទៀត អរិយសាវកជាអ្នក (ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ) ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ អរិយសាវក ជាអ្នកមានប្រាជ្ញា ប្រកបដោយ បញ្ញា ជាគ្រឿងកំណត់យល់សេចក្តីចំរើន និងវិនាស ជាប្រាជ្ញាដ៏ប្រសើរមោះមុត ប្រព្រឹត្ត ទៅ ដើម្បីអស់ទុក្ខដោយប្រពៃ។ នេះស្ទឹងគឺបុណ្យ ស្ទឹងគឺកុសល ជាបច្ច័យនៃសេចក្តីសុខ ទី ២។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ នេះឯង ស្ទឹងគឺបុណ្យ ស្ទឹងគឺកុសល ទាំង ៤ ជាបច្ច័យនៃសេចក្តី សុខ។

[២៨៨] សាវត្ថិនិទាន។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ទេវបទ **[សេចក្តីប្រតិបត្តិ ឲ្យបានជា វិសុទ្ធិទេវតា]** របស់វិសុទ្ធិទេវតា**[សំដៅយកព្រះអរិយបុគ្គល ៤ពួក គឺលោកដែលបានដល់ សោតាបត្តិផល១ សកទាតាមិផល១ អនាតាមិផល១ អរហត្តផល១។ (អដ្ឋលថា)។]** ៤ នេះ ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសេចក្តីបរិសុទ្ធិ ដល់ពួកសត្វ ដែលមិនទាន់បរិសុទ្ធ ដើម្បីផ្លូវផង ដល់ពួកសត្វ ដែលមិនទាន់ផ្លូវផង។ ទេវបទ ៤ តើដូចម្តេចខ្លះ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសាវក ក្នុងសាសនានេះ ជាអ្នកប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះ ពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគនោះ។ បេ។ ជាសាស្ត្រានៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ជាព្រះ

ពុទ្ធដ៏មានព្រះភាគ ដោយហេតុដូច្នោះឯង។ នេះជាទេវបទ ទី ១ របស់ពួកទេវតា ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសេចក្តីបរិសុទ្ធិ ដល់ពួកសត្វ ដែលមិនទាន់បរិសុទ្ធ ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសេចក្តីផ្លូវផង ដល់ពួកសត្វ ដែលនៅមិនទាន់ផ្លូវផង។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ មួយទៀត អរិយសាវក (ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ) ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ប្រកបដោយអរិយកន្តសីល ជាសីលមិនដាច់។ ហេ៎ ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ។ នេះជាទេវបទ ទី ២ របស់ពួកទេវតា ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសេចក្តីបរិសុទ្ធិ ដល់ពួកសត្វ ដែលមិនទាន់បរិសុទ្ធ ដើម្បីសេចក្តីផ្លូវផង ដល់ពួកសត្វ ដែលមិនទាន់ផ្លូវផង។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ទាំង ២ នេះឯង ជាទេវបទ របស់ពួកទេវតា ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសេចក្តីបរិសុទ្ធិ ដល់ពួកសត្វ ដែលមិនទាន់បរិសុទ្ធ ដើម្បីសេចក្តីផ្លូវផង ដល់ពួកសត្វ ដែលមិនទាន់ផ្លូវផង។

[២៨៧] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ទេវបទ ២ របស់ពួកទេវតានេះ ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសេចក្តីបរិសុទ្ធិ ដល់ពួកសត្វ ដែលមិនទាន់បរិសុទ្ធ ដើម្បីសេចក្តីផ្លូវផង ដល់ពួកសត្វ ដែលមិនទាន់ផ្លូវផង។ ទេវបទ ២ តើដូចម្តេចខ្លះៗ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសាវក ក្នុងសាសនានេះ ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគនោះ។ ហេ៎ ជាសាស្ត្រនៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ជាព្រះពុទ្ធមានជោគ ដោយហេតុដូច្នោះឯង។ អរិយសាវកនោះ រមែងពិចារណា ដូច្នោះថា ទេវបទ របស់ពួកទេវតា តើដូចម្តេចហ្ន៎។ អរិយសាវកនោះ រមែងដឹងច្បាស់ យ៉ាងនេះថា អាត្មាអញ ឮដំណឹងពួកទេវតា ដែលជាអ្នកមានសេចក្តីមិនព្យាបាទយ៉ាងឧក្រិដ្ឋ ក្នុងកាលឥឡូវនេះ អាត្មាអញ ក៏មិនបានបៀតបៀនសត្វណាមួយ ទោះតក់ស្លុតក្តី រឹងប៉ឹងក្តី អាត្មាអញ ជាអ្នកប្រកបដោយធម៌ ជាទេវបទ ដោយពិត។ នេះជាទេវបទ ទី ១ របស់ពួកទេវតា ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសេចក្តីបរិសុទ្ធិ ដល់ពួកសត្វ ដែលមិនទាន់បរិសុទ្ធ ដើម្បីសេចក្តីហ្មត់ចត់ ដល់ពួកសត្វ ដែលមិនទាន់ហ្មត់ចត់។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ មួយទៀត អរិយសាវក (ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ) ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ប្រកបដោយ អរិយកន្តសីល ជាសីលមិនដាច់។ ហេ៎ ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ។ អរិយសាវកនោះ តែងពិចារណា ដូច្នោះថា ទេវបទរបស់ពួកទេវតា តើដូចម្តេចហ្ន៎។ អរិយសាវកនោះ រមែងដឹងយ៉ាងនេះថា អាត្មាអញ ឮដំណឹងពួកទេវតា ដែលជាអ្នកមិនមានព្យាបាទ យ៉ាងឧក្រិដ្ឋ ក្នុងកាលឥឡូវនេះ

អាត្មាអញ ក៏មិនបានបៀតបៀនសត្វណាមួយ ទោះតក់ស្លុតក្តី រឹងប៉ឹងក្តី អាត្មាអញ ជាអ្នក
ប្រកបដោយធម៌ ជាទេវបទ ដោយពិត។ នេះជា ទេវបទ ទី ៤ របស់ពួកទេវតា ប្រព្រឹត្តទៅ
ដើម្បីសេចក្តីបរិសុទ្ធ ដល់ពួកសត្វ ដែលមិនទាន់បរិសុទ្ធ ដើម្បីសេចក្តីហ្មត់ចត់ ដល់ពួក
សត្វ ដែលមិនទាន់ហ្មត់ចត់។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយទាំង ៤ នេះ ឯង ជាទេវបទរបស់ពួក
ទេវតា ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសេចក្តីបរិសុទ្ធ ដល់ពួកសត្វ ដែលមិនទាន់បរិសុទ្ធ ដើម្បីសេចក្តី
ហ្មត់ចត់ ដល់ពួកសត្វ ដែលមិនទាន់ហ្មត់ចត់។

[២៩០] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកទេវតាដែលទៅកាន់សភា ជាអ្នកមានចិត្តល្អ
សរសើរបុគ្គល ដែលប្រកបដោយធម៌ ៤។ ធម៌ ៤ តើដូចម្តេច។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយ
សាវក ក្នុងសាសនានេះ ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏
មានព្រះភាគនោះ។ បេ។ ជាសាស្ត្រនៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ជាព្រះពុទ្ធ មានជោគ
ព្រោះហេតុដូច្នោះឯង។ ពួកទេវតាទាំងនោះ ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ
ក្នុងព្រះពុទ្ធ ហើយច្យុតអំពីទីនេះ ទៅកើតក្នុងទីនោះ ទេវតាទាំងនោះ មានសេចក្តីត្រិះរិះ
យ៉ាងនេះថា ពួកយើងប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធ មានសភាព
យ៉ាងណា បានច្យុតអំពីទីនោះ មកកើតក្នុងទីនេះ ចំណែកអរិយសាវក ដែល
ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធ មានសភាពដូច្នោះ គង់នឹងមកក្នុង
សំណាក់ នៃពួកទេវតា។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ មួយទៀត អរិយសាវក (ប្រកបដោយ
សេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ) ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ អរិយសាវក ប្រកបដោយ
អរិយកន្តសីល ជាសីលមិនដាច់ ។ បេ។ ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ។ ពួកទេវតាណា
ប្រកបដោយអរិយកន្តសីល ហើយច្យុតអំពីទីនេះ ទៅកើតក្នុងទីនោះ ទេវតាទាំងនោះ
មានសេចក្តីត្រិះរិះ យ៉ាងនេះថា ពួកយើងប្រកបដោយអរិយកន្តសីល មានសភាពយ៉ាង
ណា ហើយច្យុតអំពីទីនោះ មកកើតក្នុងទីនេះ សូម្បីអរិយសាវក ប្រកបដោយអរិយកន្ត
សីល មានសភាពយ៉ាងនោះ គង់នឹងមកក្នុងសំណាក់ នៃពួកទេវតា (ដូច្នោះដែរ)។ ម្នាល
ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកទេវតាទៅកាន់សភា មានចិត្តល្អ សរសើរបុគ្គលអ្នកប្រកបដោយធម៌
ទាំង ៤ នេះឯង។

[២៩១] សម័យមួយ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់គង់នៅក្នុងនិគ្រោធារាម ទៀបក្រុង កបិលព័ស្ត ក្នុងដែនសក្កៈ។ គ្រានោះឯង មហានាមសក្កៈ ចូលទៅគាល់ព្រះដ៏មានព្រះ ភាគ លុះចូលទៅដល់ហើយ ក៏ថ្វាយបង្គំព្រះដ៏មានព្រះភាគ ហើយអង្គុយក្នុងទីសមគួរ។ លុះ មហានាមសក្កៈ គង់ក្នុងទីសមគួរហើយ ទើបទូលសួរព្រះដ៏មានព្រះភាគ យ៉ាងនេះថា បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន បុគ្គលជាឧបាសក តើដោយហេតុដូចម្តេច។ ម្ចាស់មហានាម បុគ្គលជាអ្នកដល់ នូវព្រះពុទ្ធជាទីពឹង ដល់នូវព្រះធម៌ជាទីពឹង ដល់នូវព្រះសង្ឃជាទីពឹង ព្រោះហេតុឯណា។ ម្ចាស់មហានាម បុគ្គល ដែលឈ្មោះថាឧបាសក ព្រោះហេតុនេះឯង។

[២៩២] បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ចុះឧបាសក បរិបូណ៌ដោយសីល តើដោយហេតុ ដូចម្តេច។ ម្ចាស់មហានាម ឧបាសកជាអ្នករៀនចាកបាណាតិបាត រៀនចាកអទិន្នាទាន រៀន ចាកកាមេសុមិច្ឆាចារ រៀនចាកមុសាវាទ រៀនចាកការផឹកទឹកស្រវឹង គឺសុរា និងមេរ័យ ដែលជាទីតាំង នៃសេចក្តីប្រមាទ ដោយហេតុឯណា។ ម្ចាស់មហានាម ឧបាសកបរិបូណ៌ ដោយសីល ដោយហេតុនេះឯង។

[២៩៣] បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ឧបាសក បរិបូណ៌ដោយសទ្ធា តើដោយហេតុ ដូចម្តេច។ ម្ចាស់មហានាម ឧបាសកក្នុងសាសនានេះ ជាអ្នកមានសទ្ធា ជឿនូវសេចក្តី ត្រាស់ដឹង របស់ព្រះតថាគតថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគនោះ។ ហេ។ ជាសាស្ត្រានៃទេវតា និង មនុស្សទាំងឡាយ ជាព្រះពុទ្ធមានជោគ ដោយហេតុដូច្នេះឯង។ ម្ចាស់មហានាម ឧបាសក បរិបូណ៌ដោយសទ្ធា ដោយហេតុនេះឯង។

[២៩៤] បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ចុះឧបាសក បរិបូណ៌ដោយចាតៈ តើដោយហេតុ ដូចម្តេច។ ម្ចាស់មហានាម ឧបាសកក្នុងសាសនានេះ មានចិត្តប្រាសចាកមន្ទិល គឺសេចក្តី កំណាញ់ នៅគ្រប់គ្រងផ្ទះ តែងមានចាតៈរួចស្រឡះហើយ មានបាតដែលលាងចាំឲ្យ ត្រេក អរក្នុងការលះ គួរគេសូមបាន ត្រេកអរក្នុងការឲ្យ និងការចែករំលែក។ ម្ចាស់មហានាម ឧបាសក បរិបូណ៌ដោយចាតៈ ដោយហេតុនេះឯង។

[២៩៥] បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ចុះឧបាសក បរិបូណ៌ដោយប្រាជ្ញា តើដោយហេតុ ដូចម្តេច? ម្នាលមហានាម ឧបាសកក្នុងសាសនានេះ មានប្រាជ្ញាប្រកបដោយប្រាជ្ញាជា គ្រឿងដឹង នូវសេចក្តីចម្រើន និងវិនាស ជាប្រាជ្ញាប្រសើរមោះមុត ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីអស់ទុក្ខ ដោយប្រពៃ។ ម្នាលមហានាម ឧបាសកបរិបូណ៌ដោយប្រាជ្ញា ដោយហេតុនេះឯង។

[២៩៦] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ទឹកភ្លៀងមានគ្រាប់ដ៏ថ្លោស ធ្លាក់ចុះខាងលើភ្នំ ទឹក តែងហូរទៅកាន់ទំនាប បំពេញជ្រោះភ្នំ និងក្រហែង ប្រឡាយឲ្យពេញ ជ្រោះភ្នំ ក្រហែង និងប្រឡាយដ៏ពេញ តែងហៀរទៅបំពេញបារាយណ៍ **ពាក្យថាបារាយណ៍ គឺបឹង ឬ ត្រពាំង។** តូចៗ ដ៏ពេញ តែងបំពេញបារាយណ៍ធំៗ បារាយណ៍ធំៗដ៏ពេញ តែងបំពេញ ស្ទឹង ស្ទឹងដ៏ពេញ តែង (ហូរទៅ) បំពេញទន្លេ ទន្លេដ៏ពេញ តែងហូរទៅបំពេញមហា សមុទ្រសាគរ យ៉ាងណាមិញ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ចំណែកសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនបានញាប់ ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធក្តី សេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះធម៌ក្តី សេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ ញ័រ ក្នុងព្រះសង្ឃក្តី អរិយកន្តសីលក្តី ធម៌ទាំងអម្បាលនេះ របស់អរិយសាវ័ក តែងហូរ ទៅដល់ត្រើយ គឺព្រះនិព្វាន ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីអស់ទៅ នៃអាសវៈទាំងឡាយ ក៏យ៉ាងនោះ ដែរ។

[២៩៧] សម័យមួយ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ គង់នៅក្នុងនិគ្រោធារាម ទៀបក្រុងកបិល ព័ស្តុ ក្នុងដែនសក្កៈ។ គ្រានោះឯង ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ស្ងៀកស្ងៀម ប្រដាប់បាត្រ និង ចីវរ ក្នុងបុព្វណ្ណសម័យ យាងចូលទៅរកទីលំនៅ នៃសាកិយានី ឈ្មោះ កាឡិគោធា លុះ យាងចូលទៅដល់ហើយ ទ្រង់គង់លើអាសនៈ ដែលគេក្រាលថ្វាយ។ គ្រានោះ នាងកាឡិ គោធាសាកិយានី ក៏ចូលទៅគាល់ព្រះដ៏មានព្រះភាគ លុះចូលទៅដល់ហើយថ្វាយបង្គំ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ រួចអង្គុយក្នុងទីដ៏សមគួរ។ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់នឹងនាងកា ឡិគោធាសាកិយានី ដែលអង្គុយក្នុងទីសមគួរ យ៉ាងនេះថា

[២៩៨] ម្នាលនាងគោធា ពួកអរិយសាវ័កា ប្រកបដោយធម៌ ៤ ជាសោតាបន្ន បុគ្គល ជាអ្នកមានធម៌មិនបានធ្លាក់ចុះ ទៀងតែនឹងបានត្រាស់ដឹង ទៅខាងមុខ។ ធម៌ ៤ តើដូចម្តេចខ្លះ? ម្នាលនាងគោធា ពួកអរិយសាវ័កា ក្នុងសាសនានេះ ជាអ្នកប្រកបដោយ

សេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធជា ព្រះដ៏មានព្រះភាគនោះ។ បេ។ ជាសាស្ត្រានៃ ទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ជាព្រះពុទ្ធមានជោគ ដោយហេតុដូច្នោះឯង។ ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ជាអ្នកមានចិត្តប្រាសចាកមន្ទិល គឺសេចក្តីកំណាញ់ នៅគ្រប់គ្រងផ្ទះ តែង មានចាតៈ រួចស្រឡះហើយ មានបាតដែលលាងចាំឲ្យ ត្រេកអរ ក្នុងការលះបង់ ជាអ្នកគួរគេ សូមបាន ត្រេកអរ ក្នុងការឲ្យ និងការចែករំលែក។ ម្នាលនាងគោធា ពួក អរិយសាវ័ក ប្រកបដោយធម៌ ទាំង ៤ នេះឯង ជាសោតាបន្នបុគ្គល មានធម៌មិនបានធ្លាក់ចុះ ទៀងតែ នឹងបានត្រាស់ដឹងទៅខាងមុខ។

[២៩៩] បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន សោតាបត្តិយង្គ ៤ នេះ ដែលព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់សំដែងហើយ ធម៌នោះ សឹងមានក្នុងខ្ញុំម្ចាស់ ខ្ញុំម្ចាស់សោត ក៏យល់ជាក់ ក្នុងធម៌ទាំង នោះហើយ។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ព្រោះថា ខ្ញុំម្ចាស់ ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិន ញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធជា ព្រះដ៏មានព្រះភាគនោះ។ បេ។ ជាសាស្ត្រានៃទេវតា និងមនុស្ស ទាំងឡាយ ជាព្រះពុទ្ធមានជោគ ដោយហេតុដូច្នោះឯង។ ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ ។ មួយទៀត ទេយ្យធម៌បន្តិចបន្តួចណាមួយ ដែលមានក្នុងត្រកូល ទេយ្យធម៌ទាំងអស់នោះ ខ្ញុំម្ចាស់មិនបានចែក (គឺប្រើប្រាស់រួម) ជាមួយនឹងពួកបុគ្គលមានសីល មានធម៌ដ៏ល្អ។ ម្នាលនាងគោធា នេះជាលាភ របស់នាងហើយ ម្នាលនាងគោធា នាងឈ្មោះថា បានល្អ ហើយ ម្នាលនាងគោធា សោតាបត្តិផល ឈ្មោះថា នាងបានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ។

[៣០០] សម័យមួយ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់គង់នៅក្នុងនិគ្រោធារាម ទៀបក្រុង កបិលព័ស្តុ ក្នុងដែនសក្កៈ។ គ្រានោះឯង នន្ទិយសក្កៈ ក៏ចូលទៅគាល់ព្រះដ៏មានព្រះភាគ លុះចូលទៅដល់ហើយ ថ្វាយបង្គំព្រះដ៏មានព្រះភាគ រួចអង្គុយក្នុងទីដ៏សមគួរ លុះនន្ទិយស ក្កៈ អង្គុយក្នុងទីដ៏សមគួរហើយ ទើបក្រាបទូលព្រះដ៏មានព្រះភាគ យ៉ាងនេះថា

[៣០១] បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន សោតាបត្តិយង្គ ទាំង ៤ មិនមានដល់អរិយសាវ័ក ណាសព្វគ្រប់ ដោយប្រការទាំងពួង បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន អរិយសាវ័កនោះឯង ខ្ញុំ ព្រះអង្គពោលថា អ្នកមានធម៌ ជាគ្រឿងនៅ ដោយសេចក្តីប្រមាទមែនឬ។ ម្នាលនន្ទិយៈ សោតាបត្តិយង្គ ទាំង ៤ មិនមានដល់អរិយសាវ័កណាសព្វគ្រប់ ដោយប្រការទាំងពួងទេ

តថាគត ក៏ហៅបុគ្គលនោះថា ជាខាងក្រៅ តាំងនៅក្នុងប៉ែករបស់បុប្ផជន។ ម្នាលនន្ទិយៈ មួយទៀត អរិយសាវក ជាអ្នកមានសេចក្តីប្រមាទ ជាប្រក្រតីផង ជាអ្នកមិនមានសេចក្តីប្រមាទ ជាប្រក្រតីផង យ៉ាងណា អ្នកចូរស្តាប់ នូវសេចក្តីនោះ ចូរធ្វើទុកក្នុងចិត្តឲ្យល្អ តថាគតនឹងសំដែងប្រាប់។ នន្ទិយៈសក្កៈ ទទួលស្តាប់ព្រះពុទ្ធដីកា របស់ព្រះដ៏មានព្រះភាគថា ព្រះករុណា ព្រះអង្គ។ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់យ៉ាងនេះថា

[៣០២] ម្នាលនន្ទិយៈ អរិយសាវក ជាអ្នកមានសេចក្តីប្រមាទ នៅជាប្រក្រតី តើ ដូចម្តេច។ ម្នាលនន្ទិយៈ អរិយសាវក ក្នុងសាសនានេះ ជាអ្នកប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគនោះ។ បេ។ ជាសាស្ត្រនៃទេវតានិង មនុស្សទាំងឡាយ ជាព្រះពុទ្ធមានជោគ ព្រោះហេតុដូច្នោះឯង។ អរិយសាវកនោះ នៅ ត្រេកអរ ត្រឹមតែសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធ ហើយមិនខំប្រឹង ដើម្បីស្ងប់ ស្ងាត់ ក្នុងវេលាថ្ងៃ ដើម្បីចៀសចេញ អំពីអារម្មណ៍ ហើយសម្ងំនៅ ក្នុងវេលាយប់ តទៅទៀត។ កាលអរិយសាវកនោះ មានសេចក្តីប្រមាទ យ៉ាងនេះហើយ បាមោជ្ជៈក៏មិន មាន កាលបើបាមោជ្ជៈមិនមាន បីតិក៏មិនមាន កាលបើបីតិមិនមាន បស្សន្ទិក៏មិនមាន កាលបើបស្សន្ទិមិនមាន រមែងនៅជាទុក្ខ ចិត្តរបស់បុគ្គល អ្នកមានសេចក្តីទុក្ខ រមែងមិនដំ កល់មាំ កាលបើចិត្តមិនដំកល់មាំ ធម៌ទាំងឡាយ ក៏មិនកើតប្រាកដបានឡើយ។ អរិយ សាវកនោះ ក៏រាប់ថា ជាអ្នកនៅដោយសេចក្តីប្រមាទ ព្រោះធម៌ទាំងឡាយ មិនកើតប្រាកដ។ ម្នាលនន្ទិយៈ មួយទៀត អរិយសាវក (ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ) ក្នុង ព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ជាអ្នកប្រកបដោយអរិយកន្តសីល ជាសីលមិនដាច់។ បេ។ ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ។ អរិយសាវកនោះ នៅសន្តោសត្រឹមតែអរិយកន្តសីលនោះ ហើយមិនខំប្រឹង ដើម្បីស្ងប់ស្ងាត់ ក្នុងវេលាថ្ងៃ ដើម្បីចៀសចេញ អំពីអារម្មណ៍ ហើយសម្ងំ នៅ ក្នុងវេលាយប់តទៅទៀត។ កាលបើអរិយសាវកនោះ នៅប្រហែស យ៉ាងនេះហើយ បាមោជ្ជៈ ក៏មិនមាន កាលបើបាមោជ្ជៈមិនមាន បីតិក៏មិនមាន កាលបើបីតិមិនមាន បស្ស ទិក៏មិនមាន កាលបើបស្សន្ទិមិនមាន រមែងនៅជាទុក្ខ ចិត្តរបស់បុគ្គលអ្នកមានទុក្ខ តែង មិនដំកល់នៅមាំ កាលបើចិត្តមិនបានតាំងនៅមាំ ធម៌ទាំងឡាយ ក៏មិនកើតឡើង ប្រាកដ។ អរិយសាវកនោះ ក៏រាប់ថា ជាអ្នកនៅដោយសេចក្តីប្រហែស ព្រោះធម៌ទាំង

ឡាយ មិនកើតប្រាកដ។ ម្ចាស់នន្ទិយៈ អរិយសាវក ជាអ្នកនៅដោយសេចក្តីប្រហែស យ៉ាងនេះឯង។

[៣០៣] ម្ចាស់នន្ទិយៈ អរិយសាវក ជាអ្នកនៅដោយសេចក្តីមិនប្រហែស តើដូចម្តេច។ ម្ចាស់នន្ទិយៈ អរិយសាវក ក្នុងសាសនានេះ ជាអ្នកប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគនោះ ។ បេយ ជាសាស្ត្រនៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ជាព្រះពុទ្ធមានបុញ្ញសិរី ដោយហេតុដូច្នេះឯង។ អរិយសាវកនោះ មិននៅសន្តោសត្រឹមតែសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនកម្រើក ក្នុងព្រះពុទ្ធនោះឡើយ ខំប្រឹងព្យាយាម ដើម្បីសេចក្តីស្ងប់ស្ងាត់ ក្នុងវេលាថ្ងៃ ដើម្បីចៀសចេញ អំពីអារម្មណ៍ ហើយសម្ងំនៅ ក្នុងវេលាយប់តទៅទៀត។ កាលបើអរិយសាវកនោះ នៅមិនប្រហែសធ្វេស យ៉ាងនេះ បាមោជ្ជៈ តែងកើតឡើង កាលបើបុគ្គលមានបាមោជ្ជៈហើយ បីតិក៍កើតឡើង កាយរបស់បុគ្គលដែលមានចិត្តប្រកបដោយបីតិ រមែងស្ងប់ បុគ្គលមានកាយស្ងប់ រមែងទទួលសុខ ចិត្តរបស់បុគ្គល ដែលមានសុខ ក៏តាំងនៅមាំ កាលបើចិត្តតាំងនៅមាំហើយ ធម៌ទាំង ឡាយ តែងកើតឡើងប្រាកដបាន។ អរិយសាវកនោះ ក៏រាប់ថា ជាអ្នកនៅដោយសេចក្តី មិនប្រហែស ព្រោះធម៌ទាំងឡាយ កើតឡើងប្រាកដ។ ម្ចាស់នន្ទិយៈ មួយទៀត អរិយសាវក (ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ) ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ប្រកបដោយអរិយកន្តសីល ជាសីលមិនដាច់។ បេយ ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ។ អរិយសាវកនោះ មិននៅសន្តោសត្រឹមតែអរិយកន្តសីលនោះឡើយ ខំប្រឹងដើម្បីសេចក្តីស្ងប់ស្ងាត់ ក្នុងវេលាថ្ងៃ ដើម្បីចៀសចេញ អំពីអារម្មណ៍ ហើយសម្ងំនៅ ក្នុងវេលាយប់តទៅទៀត។ កាលអរិយសាវកនោះ នៅមិនប្រហែស យ៉ាងនេះហើយ បាមោជ្ជៈ រមែងកើតឡើង កាលអរិយសាវកមានបាមោជ្ជៈហើយ បីតិរមែងកើតឡើង កាយរបស់អរិយសាវក ដែលមានចិត្តប្រកបដោយបីតិ រមែងស្ងប់រម្ងាប់ អរិយសាវក មានកាយស្ងប់រម្ងាប់ រមែងទទួលសុខ ចិត្តរបស់អ្នកមានសុខ រមែងដឹកលំនៅមាំ កាលបើចិត្តដឹកលំនៅមាំ ធម៌ទាំងឡាយ តែងកើតប្រាកដ។ អរិយសាវកនោះ ក៏រាប់ថាជាអ្នកនៅដោយសេចក្តីមិនប្រហែស ព្រោះធម៌ទាំងឡាយ កើតប្រាកដ។ ម្ចាស់នន្ទិយៈ អរិយសាវក ជាអ្នកនៅដោយសេចក្តីមិនប្រហែស យ៉ាងនេះឯង។

ចប់ បុញ្ញកិសន្ធវគ្គ ទី៤។

ឧទាននៃបុញ្ញកិសន្ធវគ្គនោះគឺ

សម្ដែងអំពីស្ទឹង គឺបុណ្យ ៣ សូត្រ ទេវបទ ២ សូត្រ ទេវតាទៅកាន់សភា ១ សូត្រ
មហានាម ១ សូត្រ ឧបមាដោយទឹកភ្លៀង ១ សូត្រ កាឡិគោជាសាកិយានី ១ សូត្រ
នន្ទិយសក្ក ១ សូត្រ។

សតាថកបុញ្ញកិសន្ធវគ្គ ទី៥

[៣០៤] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ស្ទឹងគឺបុណ្យ ស្ទឹងគឺកុសល ជាបច្ច័យ នៃសេចក្ដីសុខ
នេះ មាន ៤។ ស្ទឹងគឺបុណ្យ ស្ទឹងគឺកុសល ៤ តើដូចម្ដេចខ្លះៗ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយ
សាវក ក្នុងសាសនានេះ ប្រកបដោយសេចក្ដីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏
មានព្រះភាគនោះ។ បេ។ ជាសាស្ដានៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ជាព្រះពុទ្ធមានជោគ
ដោយហេតុដូច្នោះឯង។ នេះ ស្ទឹងគឺបុណ្យ គឺស្ទឹងកុសល ជាបច្ច័យនៃសេចក្ដីសុខ ទី ១។
ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ មួយទៀត អរិយសាវក (ប្រកបដោយសេចក្ដីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ)
ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ប្រកបដោយអរិយកន្តសីល ជាសីលមិនដាច់។ បេ។ ប្រព្រឹត្ត
ទៅ ដើម្បីសមាធិ។ នេះស្ទឹងគឺបុណ្យ ស្ទឹងគឺកុសល ជាបច្ច័យនៃសេចក្ដីសុខ ទី ២។ ម្ចាស់
ភិក្ខុទាំងឡាយ ទាំង ៤ នេះឯង ស្ទឹងគឺបុណ្យ ស្ទឹងគឺកុសល ជាបច្ច័យនៃសេចក្ដីសុខ។

[៣០៥] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ បុគ្គលមិនងាយគ្មានគ្នាប្រមាណបុណ្យ របស់អរិយ
សាវក ដែលប្រកបដោយស្ទឹង គឺបុណ្យ ស្ទឹងគឺកុសល ទាំង ៤ នេះឯងថា ស្ទឹងគឺបុណ្យ
ស្ទឹងគឺកុសល ជាបច្ច័យនៃសេចក្ដីសុខ មានប្រមាណប៉ុណ្ណោះបានឡើយ បានត្រឹមតែរាប់
ថា គំនរបុណ្យដ៏ធំ រាប់មិនបានប្រមាណមិនកើត (ប៉ុណ្ណោះ) ឯង។

[៣០៦] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ បុគ្គលមិនងាយនឹងគ្មានគ្នាប្រមាណទឹក ក្នុងម
ហាសមុទ្រថា ទឹកប៉ុណ្ណោះអាឡកៈ **រដ្ឋាល់ក្នុងដែនមគធ ដូច្នោះ គឺ ៤ក្ដាប់ ជា១កំបង់
៤កំបង់ ជា ១នាឡិក្ខត ៤នាឡិក្ខត ជា១អាឡកៈ ៤អាឡកៈ ជា១ទោណៈ ៤ទោណៈ**

ជាមនិកា ៤មនិកា ជា ១ខារី ២០ខារី ជា១វាហៈ គឺ១រទេះ។ (មង្គលត្ថទីបនី ក្នុង
ទានកថា)។ ឬទឹកប៉ុណ្ណោះរយអាឡ្ហកៈ ឬទឹកប៉ុណ្ណោះពាន់អាឡ្ហកៈ ឬថាទឹកប៉ុណ្ណោះសែន
អាឡ្ហកៈ ដូច្នោះបានឡើយ បានត្រឹមតែរាប់ថា គំនរទឹកធំ រាប់មិនបាន ប្រមាណមិនកើត
ប៉ុណ្ណោះឯង មានឧបមាយ៉ាងណាមិញ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ បុគ្គលមិនងាយនឹងគ្មាន
គ្នេរ ប្រមាណបុណ្យរបស់អរិយសាវក ដែលប្រកបដោយស្នឹងគឺបុណ្យ ស្នឹងគឺកុសល
ទាំង ៤ នេះថា ស្នឹងគឺបុណ្យ ស្នឹងគឺកុសល ជាបច្ច័យនៃសេចក្តីសុខ មានប្រមាណ
ប៉ុណ្ណោះ ដូច្នោះបានឡើយ បានត្រឹមតែរាប់ថា គំនរវបុណ្យធំ រាប់មិនបាន ប្រមាណមិន
កើត ក៏មានឧបមេយ្យ យ៉ាងនោះឯង។ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់គាថាពន្ធនេះថា

[៣០៧] ស្នឹងទាំងឡាយ ដែលពួកជនត្រូវការ គ្រប់តែស្នឹង សឹងហូរតម្រង់ទៅ
សាគរ ជាកន្លែងដក់ទឹកដ៏ធំ ប្រមាណមិនបាន ជាស្រះធំ ជាទីស្ងប់ស្ងែង
ខ្លាំងពន្លឹក ដែលជាកន្លែងកើតគំនរកែវទាំងឡាយ យ៉ាងណាមិញ។ ធារវបុណ្យ
ទាំងឡាយ តែងហូរទៅរកជនជាបណ្ឌិត ជាអ្នកឲ្យនូវបាយទឹក និងសំពត់ ជាអ្នក
ឲ្យទីដេក ទីអង្គុយ និងគ្រឿងកម្រាល ដូចជាផ្លូវទឹកហូរទៅរកសាគរ យ៉ាងនោះ
ឯង។

[៣០៨] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ស្នឹងគឺបុណ្យ ស្នឹងគឺកុសល ជាបច្ច័យនៃសេចក្តីសុខ
នេះ មាន ៤។ ស្នឹងគឺបុណ្យ ស្នឹងគឺកុសល ៤ តើដូចម្តេចខ្លះ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយ
សាវក ក្នុងសាសនានេះ ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏
មានព្រះភាគនោះ។ បេ។ ជាសាស្ត្រានៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ជាព្រះពុទ្ធដ៏មានព្រះ
ភាគ។ នេះ ស្នឹងគឺបុណ្យ គឺស្នឹងកុសល ជាបច្ច័យនៃសេចក្តីសុខ ទី ១។ ម្នាលភិក្ខុ
ទាំងឡាយ មួយទៀត អរិយសាវក (ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ) ក្នុង
ព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ (អរិយសាវកនោះ) ប្រាសចាកមន្ទិល គឺសេចក្តីកំណាញ់នៅ
គ្រប់គ្រងផ្ទះ តែងមានចាត់រួចស្រឡះហើយ មានបាតដែលលាងចាំឲ្យ ត្រេកអរក្នុងការ
លះបង់ ជាអ្នកគួរគេសូមបាន ត្រេកអរក្នុងការឲ្យ និងការចែករំលែក។ នេះស្នឹងគឺបុណ្យ

ស្ទឹងគីកុសល ជាបច្ច័យនៃសេចក្តីសុខ ទី ២។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ នេះឯង ស្ទឹងគីបុណ្យ ស្ទឹងគីកុសល ទាំង ២ ជាបច្ច័យនៃសេចក្តីសុខ។

[៣០៧] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ បុគ្គលមិនងាយនឹងគ្មានគ្នេរ ប្រមាណបុណ្យរបស់ ព្រះអរិយសាវក ដែលប្រកបដោយស្ទឹងគីបុណ្យ ស្ទឹងគីកុសល ទាំង ២ នេះឯងថា ស្ទឹង បុណ្យ ស្ទឹងកុសល ជាបច្ច័យនៃសេចក្តីសុខ មានប្រមាណប៉ុណ្ណោះបានឡើយ បានត្រឹម តែរាប់ថា គំនរបុណ្យធំ រាប់មិនបាន ប្រមាណមិនកើតប៉ុណ្ណោះឯង។

[៣១០] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ទន្លេទាំងអម្បាលនេះ តែងហូរទៅរាចពេញក្នុងទី ណា។ ទន្លេទាំងអម្បាលនោះ ឈ្មោះអ្វីខ្លះៗ គឺទន្លេគង្គា យមុនា អចិរវតី សរកូ មហី បុគ្គលមិនងាយនឹងគ្មានគ្នេរ ប្រមាណទឹកក្នុងទីនោះថា ទឹកប៉ុណ្ណោះអាឡកៈក្តី ទឹកប៉ុណ្ណោះរយ អាឡកៈក្តី ទឹកប៉ុណ្ណោះពាន់អាឡកៈក្តី ទឹកប៉ុណ្ណោះសែនអាឡកៈក្តី បានត្រឹមតែរាប់ថា គំនរទឹកដ៏ធំ រាប់មិនបាន ប្រមាណមិនកើតប៉ុណ្ណោះឯង យ៉ាងណាមិញ។ ម្នាលភិក្ខុ ទាំងឡាយ បុគ្គលមិនងាយនឹងគ្មានគ្នេរ ប្រមាណបុណ្យ របស់អរិយសាវក ដែលប្រកប ដោយស្ទឹង គីបុណ្យ ស្ទឹងគីកុសល ទាំង ២ នេះថា ស្ទឹងគីបុណ្យ ស្ទឹងគីកុសល ជាបច្ច័យ នៃសេចក្តីសុខ មានប្រមាណប៉ុណ្ណោះបានឡើយ បានត្រឹមតែរាប់ថា គំនរបុណ្យធំ រាប់ មិនបាន ប្រមាណមិនកើតប៉ុណ្ណោះ ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់ គាថាពន្ធនេះថា

[៣១១] ស្ទឹងទាំងឡាយ ដែលពួកជនត្រូវការ គ្រប់តែស្ទឹង សឹងហូរតម្រង់ ទៅកាន់សាគរ ដែលជាទីដក់ទឹកដ៏ធំ ប្រមាណមិនបាន ជាស្រះធំ ជាទីស្ងប់ ស្ងួតខ្លាំងពន្លឹក ដែលជាកន្លែងកើតគំនរកែវទាំងឡាយ យ៉ាងណាមិញ។ ធារបុណ្យទាំងឡាយ តែងហូរទៅរកជនជាបណ្ឌិត អ្នកឲ្យបាយទឹក និងសំពត់ ឲ្យទីដេក ទីអង្គុយ និងគ្រឿងកម្រាល ដូចជាផ្លូវទឹកទាំងឡាយ ហូរទៅកាន់ សាគរ យ៉ាងនោះឯង។

[៣១២] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ស្នឹងគឺបុណ្យ ស្នឹងគឺកុសល ជាបច្ច័យនៃសេចក្តីសុខ
នេះ មាន ៤។ ស្នឹងគឺបុណ្យ ស្នឹងគឺកុសល ៤ តើដូចម្តេចខ្លះ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយ
សាវ័ក ក្នុងសាសនានេះ ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏
មានព្រះភាគនោះ។ បេ។ ជាសាស្ត្រានៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ជាព្រះពុទ្ធដ៏មានព្រះ
ភាគ ដោយហេតុដូច្នោះឯង។ នេះស្នឹងគឺបុណ្យ ស្នឹងគឺកុសល ជាបច្ច័យនៃសេចក្តីសុខ ទី
១។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ មួយទៀត អរិយសាវ័ក (ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់
ញ័រ) ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ជាអ្នកមានប្រាជ្ញា ប្រកបដោយប្រាជ្ញា ជាគ្រឿង
កំណត់ដឹង នូវសេចក្តីចំរើន វិនាស ជាប្រាជ្ញាដ៏ប្រសើរមោះមុត ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីអស់ទុក្ខ
ដោយប្រពៃ។ នេះស្នឹងគឺបុណ្យ ស្នឹងគឺកុសល ជាបច្ច័យនៃសេចក្តីសុខ ទី ២។ ម្ចាស់ភិក្ខុ
ទាំងឡាយ នេះឯង ស្នឹងគឺបុណ្យ ស្នឹងគឺកុសល ទាំង ៤ ជាបច្ច័យនៃសេចក្តីសុខ។

[៣១៣] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ បុគ្គលមិនងាយនឹងគ្មានភ្នែក ប្រមាណបុណ្យ របស់
អរិយសាវ័ក ដែលប្រកបដោយស្នឹងគឺបុណ្យ ស្នឹងគឺកុសល ទាំង ៤ នេះឯងថា ស្នឹងគឺ
បុណ្យ ស្នឹងគឺកុសល ជាបច្ច័យនៃសេចក្តីសុខ មានប្រមាណប៉ុណ្ណោះបានឡើយ បានត្រឹម
តែរាប់ថា គំនរ បុណ្យដ៏ធំ ពុំអាចរាប់បាន ប្រមាណមិនកើតប៉ុណ្ណោះឯង។ ព្រះដ៏មានព្រះ
ភាគ បានត្រាស់គាថាពន្ធនេះថា

[៣១៤] អ្នកណាប្រាថ្នាបុណ្យ បានតាំងសិបក្នុងកុសល ហើយចំរើនអរហត្តមគ្គ
ដើម្បីឲ្យដល់អមតមហានិព្វាន អ្នកនោះ រមែងត្រាស់ដឹងនូវខ្លឹមធម៌ គឺអរិយផល ត្រេកអរ
ក្នុងការអស់កិលេស មិនញាប់ញ័រ ក្នុងការមកនៃមច្ចុរាជ។

[៣១៥] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសាវ័ក ដែលប្រកបដោយធម៌ ៤ តថាគតពោល
ថា អ្នកស្តុកស្តម្ភ មានទ្រព្យច្រើន មានភោគៈច្រើន មានយសធំ។ ធម៌ ៤ តើដូចម្តេចខ្លះ។
ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសាវ័ក ក្នុងសាសនានេះ ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់
ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគនោះ។ បេ។ ជាសាស្ត្រានៃទេវតា និងមនុស្សទាំង
ឡាយ ជាព្រះពុទ្ធមានជោគជ័យ ដោយហេតុដូច្នោះឯង។ ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។
ប្រកបដោយអរិយកន្តសីល ជាសីលមិនដាច់។ បេ។ ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ។ ម្ចាស់ភិក្ខុ

ទាំងឡាយ អរិយសាវ័ក ប្រកបដោយធម៌ ទាំង ៤ នេះឯង តថាគតពោលថា អ្នកស្តុកស្តម្ភ មានទ្រព្យច្រើន មានភោគៈច្រើន មានយសធំ។

[៣១៦] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសាវ័ក ដែលប្រកបដោយធម៌ ៤ តថាគតពោល ថា អ្នកស្តុកស្តម្ភ មានទ្រព្យច្រើន មានភោគៈច្រើន មានយសធំ។ ធម៌ ៤ តើដូចម្តេចខ្លះ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសាវ័ក ក្នុងសាសនានេះ ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគនោះ។ បេ។ ជាសាស្ត្រានៃទេវតា និងមនុស្ស ទាំងឡាយ ជាព្រះពុទ្ធមានជោគជ័យ ដោយហេតុដូច្នោះឯង។ ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ប្រកបដោយអរិយកន្តសីល ជាសីលមិនដាច់។ បេ។ ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសាវ័ក ដែលប្រកបដោយធម៌ ទាំង ៤ នេះឯង តថាគតពោល ថា អ្នកស្តុកស្តម្ភ មានទ្រព្យច្រើន មានភោគៈច្រើន មានយសធំ។

[៣១៧] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសាវ័ក ដែលប្រកបដោយធម៌ ៤ រមែងសម្រេច ស្រោតៈ ជាអ្នកមានធម៌ មិនបានធ្លាក់ចុះ ទៀងតែនឹងត្រាស់ដឹង ទៅខាងមុខ។ ធម៌ ៤ តើ ដូចម្តេចខ្លះ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសាវ័ក ក្នុងសាសនានេះ ប្រកបដោយសេចក្តី ជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគនោះ។ បេ។ ជាសាស្ត្រានៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ជាព្រះពុទ្ធមានជោគ ដោយហេតុដូច្នោះឯង។ ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុង ព្រះសង្ឃ។ ប្រកបដោយអរិយកន្តសីល ជាសីលមិនដាច់។ បេ។ ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសាវ័ក ដែលប្រកបដោយធម៌ ទាំង ៤ នេះឯង រមែងសម្រេច ស្រោតៈ មានធម៌មិនបានធ្លាក់ចុះ ទៀងតែនឹងត្រាស់ដឹងទៅខាងមុខ។

[៣១៨] កបិលវត្ថុនិទាន។ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ បានត្រាស់នឹងនន្ទិយសក្កៈ ដែល គង់ក្នុងទីសមគួរ យ៉ាងនេះថា ម្នាលនន្ទិយៈ អរិយសាវ័ក ដែលប្រកបដោយធម៌ ៤ រមែង សម្រេចស្រោតៈ មានធម៌មិនបានធ្លាក់ចុះ ទៀងតែនឹងត្រាស់ដឹងទៅខាងមុខ។ ធម៌ ៤ តើ ដូចម្តេចខ្លះ។ ម្នាលនន្ទិយៈ អរិយសាវ័ក ក្នុងសាសនានេះ ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិន ញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគនោះ។ បេ។ ជាសាស្ត្រានៃទេវតា និងមនុស្ស ទាំងឡាយ ជាព្រះពុទ្ធមានជោគ ដោយហេតុដូច្នោះឯង។ ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។

ប្រកបដោយអរិយកន្តសីល ជាសីលមិនដាច់។ ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ។ ម្នាលនន្ទិយៈ អរិយសាវក ដែលប្រកបដោយធម៌ ទាំង ៤ នេះឯង រមែងសម្រេចស្រោតៈ មានធម៌មិនបានធ្លាក់ចុះ ទៀងតែនឹងត្រាស់ដឹងទៅខាងមុខ។

[៣១៧] កបិលវត្តនិទាន។ (ត្រូវសំដែងការចូលគាល់ផងចុះ)។ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់នឹងភិក្ខុយសក្កៈ ដែលគង់ក្នុងទីសមគួរ យ៉ាងនេះថា ម្នាលភិក្ខុយៈ អរិយសាវក ប្រកបដោយធម៌ ៤ រមែងសម្រេចស្រោតៈ មានធម៌មិនបានធ្លាក់ចុះ ទៀងតែនឹងត្រាស់ដឹង ទៅខាងមុខ។ ធម៌ ៤ តើដូចម្តេចខ្លះ។ ម្នាលភិក្ខុយៈ អរិយសាវក ក្នុងសាសនានេះ (ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ) ក្នុងព្រះពុទ្ធ។ ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ប្រកបដោយអរិយកន្តសីល ជាសីលមិនដាច់។ ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ។ ម្នាលភិក្ខុយៈ អរិយសាវក ដែលប្រកបដោយធម៌ ៤ នេះ រមែងសម្រេចស្រោតៈ មានធម៌មិនបានធ្លាក់ចុះ ទៀងតែនឹងត្រាស់ដឹងទៅខាងមុខ។

[៣២០] កបិលវត្តនិទាន។ (ត្រូវសំដែងការចូលគាល់ផងចុះ)។ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់នឹងមហានាមសក្កៈ ដែលគង់ក្នុងទីសមគួរ យ៉ាងនេះថា ម្នាលមហានាម អរិយសាវក ប្រកបដោយធម៌ ៤ រមែងបានសម្រេចស្រោតៈ មានធម៌មិនបានធ្លាក់ចុះ ទៀងតែនឹងត្រាស់ដឹង ទៅខាងមុខ។ ធម៌ ៤ តើដូចម្តេចខ្លះ។ ម្នាលមហានាម អរិយសាវក ក្នុងសាសនានេះ ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគនោះ។ ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ និងមនុស្សទាំងឡាយ ជាព្រះពុទ្ធដ៏មានព្រះភាគ ដោយហេតុដូច្នោះឯង។ ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ប្រកបដោយអរិយកន្តសីល ជាសីលមិនដាច់។ ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ។ ម្នាលមហានាម អរិយសាវក ដែល ប្រកបដោយធម៌ ៤ នេះឯង រមែងបានសម្រេចស្រោតៈ មានធម៌មិនបានធ្លាក់ចុះ ទៀងតែនឹងបានត្រាស់ដឹងទៅខាងមុខ។

[៣២១] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ សោតាបត្តិយង្គនេះ មាន ៤។ សោតាបត្តិយង្គ ៤ តើដូចម្តេច។ គឺការសេពគប់សប្បុរស ១ ការស្តាប់ធម៌របស់សប្បុរស ១ ការធ្វើទុកក្នុងចិត្ត

ដោយឧបាយ ១ សេចក្តីប្រតិបត្តិធម៌ សមគួរដល់ធម៌ ១។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ នេះឯង
សោតាបត្តិយង្គ ៤។

ចប់ សតាថកបុញ្ញាភិសន្ធវគ្គ ទី ៥។

ឧទ្ទាននៃសតាថកបុញ្ញាភិសន្ធវគ្គនោះគឺ

សំដែងអំពីស្តីងតីបុណ្យ ៣ សូត្រ អំពីសោតាបន្នបុគ្គល មានទ្រព្យច្រើន ២ សូត្រ
ចំពោះភិក្ខុ ១ សូត្រ នន្ទិយសក្កៈ ១ សូត្រ ភទ្ទិយសក្កៈ ១ សូត្រ មហានាម ១ សូត្រ គំរប់ ១០
នឹងសោតាបត្តិយង្គ ។

សប្បញ្ញវគ្គ ទី៦

[៣២២] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសាវក ដែលប្រកបដោយធម៌ ៤ រមែងសម្រេច
ស្រោតៈ មានធម៌មិនបានធ្លាក់ចុះ ទៀងតែនឹងបានត្រាស់ដឹងទៅខាងមុខ។ ធម៌ ៤ តើ
ដូចម្តេចខ្លះ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសាវក ក្នុងសាសនានេះ ប្រកបដោយសេចក្តី
ជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ អង្គនោះ។ បេ។ ជាសាស្ត្រានៃ
ទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ជាព្រះពុទ្ធមានជោគ ដោយហេតុដូច្នោះឯង។ ក្នុងព្រះធម៌។
ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ប្រកបដោយអរិយកន្តសីល ជាសីលមិនដាច់។ បេ។ ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បី
សមាធិ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសាវក ដែលប្រកបដោយធម៌ ទាំង ៤ នេះឯង រមែង
សម្រេចស្រោតៈ មានធម៌មិនបានធ្លាក់ចុះ ទៀងតែនឹងបានត្រាស់ដឹងទៅខាងមុខ។ ព្រះ
មានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់គាថាពន្ធនេះថា

[៣២៣] សទ្ធារបស់អ្នកណា មិនញាប់ញ័រ បានដម្កល់មាំក្នុងព្រះតថាគតផង ក
ល្យាណសីលរបស់អ្នកណា ជាសីលដែលព្រះអរិយៈត្រេកអរ សរសើរហើយផង។ សេចក្តី
ជ្រះថ្លា ក្នុងព្រះសង្ឃផង សេចក្តីឃើញត្រង់ផង មានដល់អ្នកណា បណ្ឌិតទាំង ឡាយ
ហៅអ្នកនោះថា មិនទាល់ក្រ ជីវិតរបស់អ្នកនោះ មិនសោះសូន្យទេ។ ព្រោះហេតុ នោះ
កាលបើអ្នកប្រាជ្ញ រលឹកឃើញពុទ្ធសាសនា គប្បីប្រកបនូវសទ្ធាផង សីលផង សេចក្តីជ្រះ
ថ្លាផង ការឃើញធម៌ផង។

[៣២៤] សម័យមួយ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់គង់នៅក្នុងវត្តជេតពន របស់
អនាថបិណ្ឌិកសេដ្ឋី ទៀបក្រុងសាវត្ថី។ ក៏សម័យនោះឯង មានភិក្ខុមួយរូប នៅចាំវស្សា
ទៀបក្រុងសាវត្ថី រួចហើយ បានទៅដល់ក្រុងកបិលព័ស្តុ ដោយកិច្ចអ្វីមួយ។ ពួកសក្យនៅ
ក្នុងក្រុងកបិលព័ស្តុ បានឮដំណឹងថា ឮថា ភិក្ខុមួយរូប នៅចាំវស្សា ទៀបក្រុងសាវត្ថីរួច
ហើយមកដល់ក្រុងកបិលកស្យ។ គ្រានោះឯង ពួកសក្យនៅក្នុងក្រុងកបិលព័ស្តុ ក៏ចូលទៅរក
ភិក្ខុនោះ លុះចូលទៅដល់ ថ្វាយបង្គំភិក្ខុនោះហើយ អង្គុយក្នុងទីសមគួរ។ លុះពួកសក្យ
នៅក្នុងក្រុងកបិលព័ស្តុ អង្គុយក្នុងទីសមគួរហើយ បាននិយាយនឹងភិក្ខុនោះ យ៉ាងនេះថា

[៣២៥] បពិត្រលោកដ៏ចម្រើន ព្រះដ៏មានព្រះភាគ មិនមានព្រះរោគ ទាំងមានព្រះ
កាយពលបូរេ។ ម្នាលអាវុសោទាំងឡាយ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ មិនមានព្រះរោគ ទាំង
មានព្រះកាយពលដែរ។ បពិត្រលោកដ៏ចម្រើន ព្រះសារីបុត្ត និងព្រះមោគ្គល្លាន មិនមាន
រោគទាំងមានកំឡាំងដែរឬ។ ម្នាលអាវុសោទាំងឡាយ ព្រះសារីបុត្ត និងព្រះមោគ្គល្លាន
លោកមិនមានរោគ ទាំងមានកំឡាំងដែរ។ បពិត្រលោកដ៏ចម្រើន ភិក្ខុសង្ឃមិនមានរោគ
ទាំងមានកំឡាំងដែរឬ។ ម្នាលអាវុសោទាំងឡាយ ភិក្ខុសង្ឃមិនមានរោគ ទាំងមានកំឡាំង
ដែរ។ បពិត្រលោកដ៏ចម្រើន ក្នុងចន្លោះវស្សានេះ តើលោកបានស្តាប់ធម៌ ចំពោះព្រះភក្រ្ត
ព្រះដ៏មានព្រះភាគ បានទទួលកិច្ចការអ្វី ចំពោះព្រះភក្រ្តព្រះដ៏មានព្រះភាគដែរឬ។
ម្នាលអាវុសោទាំងឡាយ អាត្មា បានស្តាប់ធម៌ ចំពោះព្រះភក្រ្ត បានទទួល ចំពោះព្រះ
ភក្រ្តព្រះដ៏មានព្រះភាគ យ៉ាងនេះថា ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកភិក្ខុដែលបានធ្វើឲ្យជាក់
ច្បាស់ នូវចេតោវិមុត្តិ បញ្ញាវិមុត្តិ ដែលមិនមានអាសវៈ ព្រោះអស់អាសវៈទាំងឡាយ
ដោយប្រាជ្ញា ដ៏ក្រៃលែងខ្លួនឯង ក្នុងបច្ចុប្បន្ន ពួកភិក្ខុនោះ មានប្រមាណតិចទេ មានតែ
ពួកភិក្ខុ ដែលធ្វើសំយោជនៈ ជាចំណែកខាងក្រោម ៥ ឲ្យអស់រលីង ជាឱបបាតិកៈ
បរិនិព្វាន ក្នុងទីនោះ ទៀងតែមិនត្រឡប់មកអំពីលោកនោះ ពួកភិក្ខុនោះឯង ទើបមាន
ច្រើនជាង។ ម្នាលអាវុសោ អាត្មាបានស្តាប់ធម៌ ចំពោះព្រះភក្រ្តព្រះដ៏មានព្រះភាគ បាន
ទទួល ចំពោះព្រះភក្រ្ត នូវព្រះពុទ្ធដីកាដទៃទៀតថា ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកភិក្ខុដែលធ្វើ
សញ្ញាជនៈ ជាចំណែកខាងក្រោម ៥ ឲ្យអស់រលីង ជាឱបបាតិកៈ បរិនិព្វានក្នុងទីនោះ
ទៀងតែមិនត្រឡប់មកអំពីលោកនោះ ពួកនោះ មានប្រមាណតិច មានតែពួកភិក្ខុដែលធ្វើឲ្យ

អស់ត្រឹមតែសញ្ញាជនៈ ៣ ជាសកទាតាមី ព្រោះធ្វើរាគៈ ទោសៈ មោហៈ ឲ្យស្រាលស្មើង
នឹងមកកាន់លោកនេះម្តងទៀត ហើយធ្វើនូវទីបំផុត នៃទុក្ខបាន ពួកភិក្ខុនោះឯង ទើប
មានច្រើនជាង។ ម្នាលអារុសោ អាត្មាបានស្តាប់ធម៌ ចំពោះព្រះភក្រ្តព្រះដ៏មានព្រះភាគ
បានទទួលចំពោះព្រះភក្រ្ត នូវព្រះពុទ្ធដីកាដទៃទៀតថា ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកភិក្ខុ
ដែលធ្វើឲ្យអស់ត្រឹមសញ្ញាជនៈ ៣ ជាសកទាតាមី ព្រោះធ្វើរាគៈ ទោសៈ មោហៈ ឲ្យ
ស្រាលស្មើង នឹងមកកាន់លោកនេះម្តងទៀត ហើយធ្វើនូវទីបំផុតទុក្ខបាន ពួកភិក្ខុទាំងនុ៎ះ
មានប្រមាណតិច មានតែពួកភិក្ខុ ដែលសម្រេចស្រោតៈ ព្រោះអស់សញ្ញាជនៈ ៣ មាន
ធម៌មិនបានធ្លាក់ចុះ ទៀតតែនឹងបានត្រាស់ដឹងទៅខាងមុខ ពួកភិក្ខុនោះឯង ទើបមាន
ច្រើនជាង។

[៣២៦] សម័យមួយ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់គង់នៅក្នុងឥសិបតនមិតទាយវន
ទៀបក្រុងពារាណសី។ គ្រានោះឯង ឧបាសកឈ្មោះ ធម្មទិន្ទ ព្រមដោយពួកឧបាសក
៥០០ នាក់ បានចូលទៅគាល់ព្រះដ៏មានព្រះភាគ លុះចូលទៅដល់ហើយ បានថ្វាយបង្គំ
ព្រះដ៏មានព្រះភាគ រួចអង្គុយក្នុងទីសមគួរ។ លុះធម្មទិន្ទឧបាសក អង្គុយក្នុងទីសមគួរ
ហើយ ក៏ក្រាបទូលព្រះដ៏មានព្រះភាគ យ៉ាងនេះថា បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន សូមព្រះដ៏
មានព្រះភាគ ទូន្មានពួកខ្ញុំព្រះអង្គ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន សូមព្រះដ៏មានព្រះភាគ ប្រៀន
ប្រដៅពួកខ្ញុំព្រះអង្គនូវធម៌ ដែលឲ្យបានប្រយោជន៍ និងសេចក្តីសុខ ដល់យើងខ្ញុំ អស់
កាលជាយូរអង្វែង។ ម្នាលធម្មទិន្ទ ព្រោះហេតុដូច្នោះ ក្នុងសាសនានេះ អ្នកទាំងឡាយ
ត្រូវសិក្សាយ៉ាងនេះថា សូត្រណា ដែលតថាគតសំដែងហើយ ជាសូត្រមានធម៌ដ៏ជ្រៅ
មានអត្ថដ៏ជ្រៅ បំភ្លឺនូវប្រយោជន៍ ឲ្យច្រើនផុតចាកលោក ប្រកបដោយធម៌ដ៏សូន្យចាក
កិលេស យើងនឹងបាន (ស្តាប់) សូត្រទាំងនោះ តាមកាលដ៏គួរ។ ម្នាលធម្មទិន្ទ ពួកអ្នកត្រូវ
សិក្សាយ៉ាងនេះចុះ។

[៣២៧] បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ពួកខ្ញុំព្រះអង្គ កំពុងនៅគ្រប់គ្រងទីដេក ដែល
ចង្អៀតដោយកូន នៅស្ថិតស្ថានខ្លីមចន្ទន៍ ក្នុងដែនកាសិ ទ្រទ្រង់កម្រងផ្កា និងគ្រឿង
ក្រអូប និងគ្រឿងលាប និងត្រេកអរ ទទួលយកនូវមាសប្រាក់ មិនងាយនឹងបានប្រតិបត្តិ

ពួកសូត្រ ដែលព្រះតថាគតសំដែងហើយ ជាសូត្រមានធម៌ដ៏ជ្រៅ មានអត្ថដ៏ជ្រៅ បំភ្លឺនូវ
ប្រយោជន៍ ឲ្យឆ្លងផុតចាកលោក ប្រកបដោយធម៌ដ៏ស្មោះចាកកិលេស តាមកាលដ៏គួរ
នុ៎ះបានទេ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន សូមព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់សំដែងធម៌ ដល់ពួកយើង
ខ្ញុំ ដែលតាំងនៅក្នុងសិក្ខាបទ ៥ នោះ ឲ្យក្រែកលែងទៅទៀត។ ម្នាលធម្មទិន្ន ព្រោះហេតុ
នោះ ក្នុងសាសនានេះ អ្នកទាំងឡាយ ត្រូវសិក្សាយ៉ាងនេះថា យើងទាំងឡាយ នឹងប្រកប
ដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគនោះ។ បើ ជា
សាស្ត្រនៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ជាព្រះពុទ្ធមានជោគ ដោយហេតុដូច្នោះឯង។ ក្នុង
ព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ប្រកបដោយអរិយកន្តសីល ជាសីលមិនដាច់។ បើប្រព្រឹត្តទៅ
ដើម្បីសមាធិ។ ម្នាលធម្មទិន្ន អ្នកទាំងឡាយ ត្រូវសិក្សាយ៉ាងនេះចុះ។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏
ចម្រើន សោតាបត្តិយង្គ ទាំង ២ នេះ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់សំដែងហើយ ធម៌ទាំងនោះ
មានក្នុងពួកយើងខ្ញុំផង ពួកយើងខ្ញុំនឹងឃើញច្បាស់ ក្នុងធម៌ទាំងនោះផង។ បពិត្រព្រះ
អង្គដ៏ចម្រើន ព្រោះថា ពួកយើងខ្ញុំ ប្រកបដោយសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធ
ថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគនោះ។ បើ ជាសាស្ត្រនៃទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ជាព្រះពុទ្ធ
មានជោគ ដោយហេតុដូច្នោះឯង។ ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ ពួកយើងខ្ញុំ ប្រកបដោយ
អរិយកន្តសីល ជាសីលមិនដាច់។ បើប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ។ ម្នាល ធម្មទិន្ន ជាលាភ
របស់ពួកអ្នកហើយ ម្នាលធម្មទិន្ន ពួកអ្នកឈ្មោះថា បានល្អហើយ ម្នាល ធម្មទិន្ន ព្រោះ
ពួកអ្នកបានធ្វើឲ្យច្បាស់ នូវសោតាបត្តិផលហើយ។

[៣២៨] សម័យមួយ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់គង់នៅក្នុងនិគ្រោធារាម ទៀបក្រុង
កបិលព័ស្តុ ក្នុងដែនសក្កុះ។ ក៏ក្នុងសម័យនោះឯង ពួកភិក្ខុច្រើនរូប នាំគ្នាដេរចីវរថ្វាយ
ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ដោយគិតថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ មានចីវរសម្រេចហើយ ព្រះអង្គ
នឹងស្តេចទៅកាន់ចារិក ដោយកាលប្រព្រឹត្តកន្លងទៅ នៃខែ ៣។ មហានាមសក្កុះ បានឮ
ដំណឹងថា ឮថាពួកភិក្ខុច្រើនរូប ដេរចីវរថ្វាយព្រះដ៏មានព្រះភាគ ដោយគិតថា ព្រះដ៏
មានព្រះភាគ មានចីវរសម្រេចហើយ ព្រះអង្គនឹងស្តេចទៅកាន់ចារិក ដោយកាលប្រព្រឹត្ត
កន្លងទៅនៃខែ ៣។ លំដាប់នោះ មហានាមសក្កុះ ក៏ចូលទៅគាល់ព្រះដ៏មានព្រះភាគ លុះ
ចូលទៅដល់ហើយ ថ្វាយបង្គំព្រះដ៏មានព្រះភាគ រួចគង់ក្នុងទីសមគួរ។ លុះមហានាម

សក្កៈ គង់ក្នុងទិសមគ្គរហើយ ក្រាបទូលព្រះដ៏មានព្រះភាគ យ៉ាងនេះថា បពិត្រព្រះអង្គ ដ៏ចម្រើន ខ្ញុំព្រះអង្គពង្សដំណឹងនេះថា ពួកភិក្ខុច្រើនរូប ដេរចីវរថ្វាយព្រះដ៏មានព្រះ ភាគ ដោយគិតថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគ មានចីវរសម្រេចហើយ ព្រះអង្គនឹងស្តេចទៅកាន់ ចារិក ដោយកាលប្រព្រឹត្តកន្លងទៅ នៃខែ ៣។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ខ្ញុំព្រះអង្គ មិនទាន់ បានស្តាប់ធម៌ ចំពោះព្រះកក្ក្រព្រះដ៏មានព្រះភាគ មិនទាន់បានទទួល ចំពោះព្រះកក្ក្រ យ៉ាងនេះថា ឧបាសកប្រកបដោយប្រាជ្ញា (សម្រេចស្រោតៈ) ដែលមានអាពាធ ដល់នូវ ទុក្ខវេទនា ឈឺធ្ងន់ ត្រូវតែឧបាសក ដែលប្រកបដោយប្រាជ្ញាទូន្មានគ្នា។

[៣២៧] ម្ចាស់មហានាម ឧបាសកដែលប្រកបដោយប្រាជ្ញា មានអាពាធ ដល់នូវ ទុក្ខវេទនា ឈឺធ្ងន់ ត្រូវតែឧបាសកប្រកបដោយប្រាជ្ញា ល្អដំណឹងដោយធម៌ ដែលគួរល្អដំណឹង លោម ៤ យ៉ាងថា អ្នកដ៏មានអាយុ ចូរដកដង្ហើមឲ្យស្រួលចុះ ព្រោះអ្នកដ៏មានអាយុ មាន សេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ ក្នុងព្រះពុទ្ធថា ព្រះដ៏មានព្រះភាគនោះ ។ បើ ជាសាស្ត្រានៃ ទេវតា និងមនុស្សទាំងឡាយ ជាព្រះពុទ្ធមានជោគ ដោយហេតុដូច្នោះឯង។ អ្នកដ៏មាន អាយុ ចូរដកដង្ហើមឲ្យស្រួលចុះ ព្រោះអ្នកដ៏មានអាយុ (មានសេចក្តីជ្រះថ្លា មិនញាប់ញ័រ) ក្នុងព្រះធម៌។ ក្នុងព្រះសង្ឃ។ អរិយកន្តសីល ជាសីលមិនដាច់ ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសមាធិ។

[៣៣០] ម្ចាស់មហានាម ឧបាសក ប្រកបដោយប្រាជ្ញា មានអាពាធ ដល់នូវទុក្ខ វេទនាឈឺធ្ងន់ ដែលឧបាសកប្រកបដោយប្រាជ្ញា ទូន្មានដោយធម៌ ដែលគួរល្អដំណឹង លោម ទាំង៤ នេះហើយ ត្រូវនិយាយយ៉ាងនេះថា អ្នកដ៏មានអាយុ មានសេចក្តីអាឡោះអាលីយ មាតាបិតាឬ។ បើឧបាសកនោះ និយាយយ៉ាងនេះថា ខ្ញុំនៅមានសេចក្តីអាឡោះអាលីយ មាតាបិតាដែរ។ ត្រូវនិយាយនឹងឧបាសកនោះ យ៉ាងនេះថា អ្នកដ៏មានអាយុ ជាប់ជំពាក់ ដោយសេចក្តីស្លាប់ ទៀងតែនឹងស្លាប់ ប្រសិនបើអ្នកដ៏មានអាយុ នៅជាប់អាឡោះ អាលីយ នឹងមាតាបិតា អ្នកដ៏មានអាយុ គង់តែនឹងស្លាប់ បើទុកជាអ្នកដ៏មានអាយុ មិន អាឡោះអាលីយ នឹងមាតាបិតា អ្នកដ៏មានអាយុ គង់តែនឹងស្លាប់ដែរ សូមឲ្យអ្នកដ៏មាន អាយុ លះបង់សេចក្តីអាឡោះអាលីយរបស់អ្នក ក្នុងមាតាបិតានោះចេញ។ បើឧបាសក

នោះ និយាយយ៉ាងនេះថា ខ្ញុំលះបង់សេចក្តីអាឡោះអាលីយ ក្នុងមាតាបិតានោះរួច
ហើយ។

[៣៣១] ត្រូវនិយាយនឹងឧបាសកនោះ យ៉ាងនេះថា អ្នកដ៏មានអាយុ មានសេចក្តី
អាឡោះអាលីយ ក្នុងបុត្ត និងភរិយាដែរឬ។ បើឧបាសកនោះ និយាយយ៉ាងនេះថា ខ្ញុំនៅ
មានសេចក្តីអាឡោះអាលីយ ក្នុងបុត្តនិងភរិយាដែរ។ ត្រូវនិយាយនឹងឧបាសកនោះ យ៉ាង
នេះថា អ្នកដ៏មានអាយុ ជាប់ជំពាក់នឹងសេចក្តីស្លាប់ ហើយទៀងតែនឹងស្លាប់ បើទុកជា
អ្នកដ៏មានអាយុ នៅមានសេចក្តីអាឡោះអាលីយ ក្នុងបុត្តនិងភរិយា អ្នកដ៏មានអាយុគង់
តែនឹងស្លាប់ បើអ្នកដ៏មានអាយុ មិនមានសេចក្តីអាឡោះអាលីយ ក្នុងបុត្តនិងភរិយា អ្នកដ៏
មានអាយុ គង់តែនឹងស្លាប់ សូមអ្នកដ៏មានអាយុ លះបង់សេចក្តីអាឡោះអាលីយ ក្នុងបុត្ត
និងភរិយា របស់អ្នកនោះចេញ។ បើឧបាសកនោះ និយាយយ៉ាងនេះថា ខ្ញុំបានលះ
សេចក្តីអាឡោះអាលីយ ក្នុងបុត្ត និងភរិយានោះចេញហើយ។

[៣៣២] ត្រូវនិយាយនឹងឧបាសកនោះ យ៉ាងនេះថា អ្នកដ៏មានអាយុ មានសេចក្តី
អាឡោះអាលីយ ក្នុងកាមគុណ ទាំង ៥ ជារបស់មនុស្សដែរឬ។ បើឧបាសកនោះ និយាយ
យ៉ាងនេះថា ខ្ញុំមានសេចក្តីអាឡោះអាលីយ ក្នុងកាមគុណ ទាំង ៥ ជារបស់មនុស្សដែរ។
ត្រូវនិយាយនឹងឧបាសកនោះ យ៉ាងនេះថា ម្នាលអារុសោ កាមជាទិព្វ ជារបស់រុដ្សៀង
ផង ឧត្តមផង ជាងកាមទាំងឡាយ ជារបស់មនុស្ស សូមអ្នកដ៏មានអាយុ ធ្វើចិត្តឲ្យផុត
ចាកកាម ជារបស់មនុស្សចេញ ហើយចូរដម្កល់ចិត្ត ក្នុងពួកទេវតា ស្ថានចាតុម្មហារាជិក
ចុះ។ បើឧបាសកនោះ និយាយយ៉ាងនេះថា ចិត្តរបស់ខ្ញុំ ផុតស្រឡះចាកកាមជារបស់
មនុស្សហើយ ខ្ញុំបានដម្កល់ចិត្តទុក ក្នុងពួកទេវតាជាន់ចាតុម្មហារាជិកហើយ។

[៣៣៣] ត្រូវនិយាយនឹងឧបាសកនោះ យ៉ាងនេះថា ម្នាលអារុសោ ពួកតាវត្តិជ្យ
ទេវតា រុដ្សៀងជាង ឧត្តមជាងពួកចាតុម្មហារាជិកទេវតា សូមអ្នកដ៏មានអាយុ ដកចិត្តអំពី
ពួកចាតុម្មហារាជិកទេវតាចេញ ហើយដម្កល់ចិត្ត ក្នុងពួកតាវត្តិជ្យទេវតាចុះ។ បើឧបាសក
នោះ និយាយយ៉ាងនេះថា ចិត្តខ្ញុំបានដកផុត អំពីពួកចាតុម្មហារាជិកទេវតាហើយ ខ្ញុំបាន
ដម្កល់ចិត្ត ក្នុងពួកតាវត្តិជ្យទេវតាហើយ។ ត្រូវនិយាយនឹងឧបាសកនោះ យ៉ាងនេះថា

ម្នាលអារុសោ ពួកយាមទេវតា រុងរឿងជាងពួកតាវត្តិឱ្យទេវតា។ ពួកតុសិតទេវតា។ ពួក
និម្មានរតីទេវតា។ ពួកបរនិម្មិតវសវត្តិទេវតា។ ម្នាលអារុសោ ព្រហ្មលោក រុងរឿងជាង
ឧត្តមជាង ពួកបរនិម្មិតវសវត្តិទេវតា សូមអ្នកដ៏មានអាយុ ដកចិត្តអំពីពួកបរនិម្មិតវសវត្តិ
ទេវតាចេញ ហើយដម្កល់ចិត្ត ក្នុងព្រហ្មលោកវិញ។ បើឧបាសកនោះ និយាយយ៉ាងនេះថា
ចិត្តខ្ញុំបានដកចេញ អំពីពួកបរនិម្មិតវសវត្តិទេវតាហើយ បានដម្កល់ចិត្ត ក្នុងព្រហ្មលោក
ហើយ។

[៣៣៤] ត្រូវនិយាយនឹងឧបាសកនោះ យ៉ាងនេះថា ម្នាលអារុសោ ទោះជាព្រហ្ម
លោក ក៏នៅតែមិនទៀង មិនខ្ជាប់ខ្ជួន រាប់បញ្ចូលជាសក្កាយ សូមអ្នកដ៏មានអាយុ ដកចិត្ត
អំពីព្រហ្មលោកចេញ ហើយប្រមូលចិត្ត ទៅក្នុងព្រះនិព្វាន ជាទីរំលត់នូវសក្កាយវិញ។ បើ
ឧបាសកនោះ និយាយយ៉ាងនេះថា ចិត្តខ្ញុំដកផុត អំពីព្រហ្មលោកហើយ ចិត្តខ្ញុំក៏បាន
ប្រមូល ទៅក្នុងព្រះនិព្វាន ជាទីរំលត់សក្កាយហើយ។ ម្នាលមហានាម ចិត្តដែលរួចស្រឡះ
ដោយអរហត្តផល វិមុត្តិរបស់ឧបាសក ដែលមានចិត្តរួចស្រឡះហើយ យ៉ាងនេះ តថាគតមិន
ពោលថា មានការធ្វើផ្សេងគ្នា អំពីភិក្ខុដែលមានចិត្តរួចស្រឡះហើយ អស់ ១០០ ឆ្នាំ នោះ
តែបន្តិចសោះឡើយ។

[៣៣៥] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ធម៌ ៤ នេះ ដែលបុគ្គលបានចំរើនហើយ ធ្វើឲ្យច្រើន
ហើយ តែងប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ នូវសោតាបត្តិផល។ ធម៌ ៤ តើដូចម្តេច
ខ្លះៗ គឺការសេពគប់សប្បុរស ១ ការស្តាប់ធម៌របស់សប្បុរស ១ ការធ្វើទុកក្នុងចិត្ត ដោយ
ឧបាយ ១ សេចក្តីប្រតិបត្តិ នូវធម៌សមគួរតាមធម៌ ១ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ធម៌ទាំង ៤ នេះ
ឯង ដែលបុគ្គលបានចំរើនហើយ ធ្វើឲ្យច្រើនហើយ តែងប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីធ្វើឲ្យច្បាស់ នូវ
សោតាបត្តិផល។

[៣៣៦] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ធម៌ទាំង ៤ នេះ ដែលបុគ្គលបានចំរើនហើយ ធ្វើឲ្យ
ច្រើនហើយ តែងប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីធ្វើឲ្យច្បាស់ នូវសកទាតាមិផល។

[៣៣៧] តែងប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ នូវអនាតាមិផល។

[៣៣៨] តែងប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ នូវអរហត្តផល។

[៣៣៩] តែងប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីបាននូវប្រាជ្ញា។

[៣៤០] តែងប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីចំរើនប្រាជ្ញា។

[៣៤១] តែងប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីធ្វើប្រាជ្ញាឲ្យធំទូលាយ។

ចប់ សប្បញ្ញវគ្គ ទី៦។

ឧទាននៃសប្បញ្ញវគ្គនោះគឺ

ពុទ្ធភាសិតប្រកបដោយគាថា ១ សូត្រ ភិក្ខុចាំវស្សារួចហើយ ១ សូត្រ ធម្មទិន្ន
ឧបាសក ១ សូត្រ ឧបាសកឈី ១ សូត្រ ផល ៤ សូត្រ ការបានប្រាជ្ញា ១ សូត្រ ចំរើន
ប្រាជ្ញា ១ សូត្រ ការធ្វើប្រាជ្ញាឲ្យធំទូលាយ ១ សូត្រ។

មហាបញ្ញវគ្គ ទី៧

[៣៤២] (ធម៌ ៤) តែងប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីប្រាជ្ញាច្រើន។

[៣៤៣] ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីប្រាជ្ញាដ៏ក្រាស់។

[៣៤៤] ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីប្រាជ្ញាដ៏ធំទូលាយ។

[៣៤៥] ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីប្រាជ្ញាដ៏ជ្រៅ។

[៣៤៦] ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីប្រាជ្ញាប្រមាណមិនបាន។

[៣៤៧] ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីប្រាជ្ញាដូចជាផែនដី។

[៣៤៨] ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីប្រាជ្ញាដ៏ច្រើន។

[៣៤៩] ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីប្រាជ្ញាឆាប់។

[៣៥០] ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីប្រាជ្ញារហ័ស។

[៣៥១] ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីប្រាជ្ញាជីវិករាយ។

[៣៥២] ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីប្រាជ្ញាជាទីសុះទៅ។

[៣៥៣] ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីប្រាជ្ញាជំរឿវក្វា។

[៣៥៤] ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីប្រាជ្ញាដំមោះមុត។

ធម៌ ៤ ដូចម្តេចខ្លះៗ គឺការសេពគប់សប្បុរស ១ ការស្តាប់ធម៌របស់សប្បុរស ១ ការធ្វើទុកក្នុងចិត្ត ដោយឧបាយនៃប្រាជ្ញា ១ សេចក្តីប្រតិបត្តិធម៌ សមគួរតាមធម៌ ១។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ធម៌ទាំង ៤ នេះឯង ដែលបុគ្គលបានចំរើនហើយ ធ្វើឲ្យច្រើនហើយ តែងប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីបានប្រាជ្ញាដំមោះមុត។

ចប់ មហាបញ្ញវគ្គ ទី៧។

ឧទ្ទាននៃមហាបញ្ញវគ្គនោះគឺ

ធម៌ ៤ ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីប្រាជ្ញាធំ ១ ប្រាជ្ញាក្រាស់ ១ ប្រាជ្ញាទូលាយ ១ ប្រាជ្ញាជ្រៅ ១ ប្រាជ្ញាប្រមាណមិនបាន ១ ប្រាជ្ញាដូចផែនដី ១ ប្រាជ្ញាច្រើន ១ ប្រាជ្ញាឆាប់ ១ ប្រាជ្ញារហ័ស ១ ប្រាជ្ញាជីវិករាយ ១ ប្រាជ្ញាជាទីសុះទៅ ១ ប្រាជ្ញាជំរឿវក្វា ១ ប្រាជ្ញាដំមោះមុត ១។

ចប់ សោតាបត្តិសំយុត្ត ។

សច្ចសំយុត្ត

សមាធិវគ្គ ទី១

[៣៥៥] សាវត្ថិនិទាន។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ ចូរចំរើនសមាធិ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ភិក្ខុដែលមានចិត្តដ៏កល់នឹង រមែងដឹងច្បាស់តាមសេចក្តីពិត។ ចុះដឹងច្បាស់នូវអ្វី តាមសេចក្តីពិត។ ដឹងច្បាស់តាមសេចក្តីពិតថា នេះជាទុក្ខ។ ដឹងច្បាស់

តាមសេចក្តីពិតថា នេះជាហេតុ ជាទីកើតឡើងនៃទុក្ខ ដឹងច្បាស់តាមសេចក្តីពិតថា នេះ ជាទីរំលត់ទុក្ខ ដឹងច្បាស់តាមសេចក្តីពិតថា នេះជាបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ ចូរចំរើននូវសមាធិ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ភិក្ខុដែល មានចិត្តដក់រឹង រមែងដឹងច្បាស់តាមសេចក្តីពិត។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុ នោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាហេតុ ជាទីកើតឡើងនៃទុក្ខ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទីរំលត់ទុក្ខ គួរធ្វើ សេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។

[៣៥៦] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ ចូរប្រកបនូវសេចក្តីព្យាយាម ក្នុងការ ព្យាបាលសម្ម (ក្នុងផលសមាបត្តិ)។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ភិក្ខុដែលព្យាបាលសម្ម រមែងដឹងច្បាស់ តាមសេចក្តីពិត។ ចុះដឹងច្បាស់នូវអ្វី តាមសេចក្តីពិត។ ដឹងច្បាស់តាមសេចក្តីពិតថា នេះ ជាទុក្ខ ដឹងច្បាស់តាមសេចក្តីពិតថា នេះជាហេតុ ជាទីកើតឡើងនៃទុក្ខ ដឹងច្បាស់តាម សេចក្តីពិតថា នេះជាទីរំលត់ទុក្ខ ដឹងច្បាស់តាមសេចក្តីពិតថា នេះជាបដិបទា ជាដំណើរ ទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ ចូរប្រកបនូវសេចក្តីព្យាយាម ក្នុងការព្យាបាលសម្ម។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ភិក្ខុដែលព្យាបាលសម្មនៅជាប្រក្រតី រមែងដឹងច្បាស់ តាមសេចក្តីពិត។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើ សេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាហេតុ ជាទីកើតឡើងនៃ ទុក្ខ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទីរំលត់ទុក្ខ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជា បដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។

[៣៥៧] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកកុលបុត្តឯណានីមួយ ក្នុងកាលដែលកន្លងទៅ ហើយ បានចេញចាកផ្ទះ ចូលកាន់ផ្នួស ដោយប្រពៃ កុលបុត្តទាំងអស់នោះ (រមែងប្រា ថ្នា) ដើម្បីត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ទាំង ៤ ប្រការ តាមសេចក្តីពិត។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ កុលបុត្តទាំងឡាយឯណានីមួយ ក្នុងកាលជាអនាគត នឹងចេញចាកផ្ទះ ចូលកាន់ផ្នួស ដោយប្រពៃ កុលបុត្តទាំងអស់នោះ (រមែងប្រាថ្នា) ដើម្បីត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ទាំង ៤ ប្រការ តាមសេចក្តីពិត។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ កុលបុត្តទាំងឡាយ ឯណានីមួយ ក្នុងកាល

ឥឡូវនេះ ចេញចាកផ្ទះ ចូលកាន់ផ្នួស ដោយប្រពៃ កុលបុត្តទាំងអស់នោះ (រមែងប្រាថ្នា) ដើម្បីត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ៤ ប្រការ តាមសេចក្តីពិត។ អរិយសច្ច ៤ ប្រការ គឺអ្វីខ្លះ? គឺ ទុក្ខអរិយសច្ច ១ ទុក្ខសមុទយអរិយសច្ច ១ ទុក្ខនិរោធអរិយសច្ច ១ ទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទាអរិយសច្ច ១។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ កុលបុត្តទាំងឡាយ ឯណានីមួយ ក្នុងកាលជា អតីត បានចេញចាកផ្ទះ ចូលកាន់ផ្នួស ដោយប្រពៃ បួសហើយ (ក្តី) នឹងបួស (ក្តី) បួស ឥឡូវនេះ (ក្តី) កុលបុត្តទាំងអស់នោះ (រមែងប្រាថ្នា) ដើម្បីត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ទាំង ៤ ប្រការ នេះឯង តាមសេចក្តីពិត។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនា នេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខ។ បើ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីវលត់ទុក្ខ។

[៣៥៨] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ កុលបុត្តទាំងឡាយ ឯណានីមួយ ក្នុងកាលជាអតីត ចេញចាកផ្ទះ ចូលកាន់ផ្នួសដោយប្រពៃ បានត្រាស់ដឹង តាមសេចក្តីពិតហើយ កុលបុត្ត ទាំងអស់នោះ បានត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ទាំង ៤ ប្រការ តាមសេចក្តីពិត។ ម្នាលភិក្ខុ ទាំងឡាយ ពួកកុលបុត្តឯណានីមួយ ក្នុងកាលជាអនាគត នឹងចេញចាកផ្ទះ ចូលកាន់ ផ្នួសដោយប្រពៃ នឹងត្រាស់ដឹងតាមសេចក្តីពិត ពួកកុលបុត្តទាំងអស់នោះ នឹងត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ទាំង ៤ ប្រការ តាមសេចក្តីពិត។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកកុលបុត្ត ឯណា នីមួយ ក្នុងកាលឥឡូវនេះ ចេញចាកផ្ទះ ចូលកាន់ផ្នួសដោយប្រពៃ រមែងត្រាស់ដឹងតាម សេចក្តីពិត ពួកកុលបុត្តទាំងអស់នោះ រមែងត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ទាំង ៤ ប្រការ តាម សេចក្តីពិត។ អរិយសច្ចទាំង ៤ គឺអ្វីខ្លះ? គឺទុក្ខអរិយសច្ច ១ ទុក្ខសមុទយអរិយសច្ច ១ ទុក្ខនិរោធអរិយសច្ច ១ ទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទាអរិយសច្ច ១។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពួក កុលបុត្ត ឯណានីមួយ ក្នុងកាលជាអតីត បានចេញចាកផ្ទះ ចូលកាន់ផ្នួស ដោយប្រពៃ បានត្រាស់ដឹងហើយ នឹងត្រាស់ដឹង រមែងត្រាស់ដឹង តាមសេចក្តីពិត ពួកកុលបុត្តទាំង អស់នោះ រមែងត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ទាំង ៤ នេះឯង តាមសេចក្តីពិត។ ម្នាលភិក្ខុ ទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខ។ បើ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីវលត់ទុក្ខ។

[៣៥៧] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ ឯណានីមួយ ក្នុងកាលជាអតីត ត្រាស់ដឹងតាមសេចក្តីពិតហើយ ពួកសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ទាំងនោះ បានត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ទាំង ៤ ប្រការ តាមសេចក្តីពិត។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ឯណាមួយ ក្នុងកាលជាអនាគត នឹងត្រាស់ដឹងតាមសេចក្តីពិត ពួកសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ទាំងអស់នោះ នឹងត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ទាំង ៤ ប្រការ តាមសេចក្តីពិត។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ឯណានីមួយ ក្នុងកាលឥឡូវនេះ រមែងត្រាស់ដឹងតាមសេចក្តីពិត ពួកសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ទាំងអស់នោះ រមែងត្រាស់ដឹងនូវអរិយសច្ច ទាំង ៤ ប្រការ តាមសេចក្តីពិត។ អរិយសច្ច ទាំង ៤ គឺអ្វីខ្លះៗ គឺទុក្ខអរិយសច្ច ១ៗ បេ។ ទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទាអរិយសច្ច ១ៗ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ ឯណានីមួយ ក្នុងកាលជាអតីត ត្រាស់ដឹងហើយ នឹងត្រាស់ដឹង រមែងត្រាស់ដឹងតាមសេចក្តីពិត ពួកសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ទាំងអស់នោះ រមែងត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ទាំង ៤ នេះឯង តាមសេចក្តីពិត។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខៗ បេ។ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។

[៣៦០] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ឯណានីមួយ ក្នុងកាលជាអតីត បានប្រកាសនូវការត្រាស់ដឹង តាមសេចក្តីពិតហើយ ពួកសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ ទាំងអស់នោះ បានប្រកាសនូវការត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ទាំង ៤ ប្រការ តាមសេចក្តីពិត។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ឯណានីមួយ ក្នុងកាលជាអនាគត នឹងប្រកាសនូវសេចក្តីត្រាស់ដឹង តាមសេចក្តីពិត ពួកសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ទាំងអស់នោះ នឹងប្រកាសនូវការត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ទាំង ៤ ប្រការ តាមសេចក្តីពិត។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ សមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ឯណានីមួយ ក្នុងកាលឥឡូវនេះ ប្រកាសនូវការត្រាស់ដឹង តាមសេចក្តីពិត ពួកសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ទាំងអស់នោះ រមែងប្រកាសនូវការត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ទាំង ៤ ប្រការ តាមសេចក្តីពិត។ អរិយសច្ច ទាំង ៤ គឺអ្វីខ្លះៗ គឺទុក្ខអរិយសច្ច ១ៗ បេ។ ទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទាអរិយសច្ច ១ៗ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ សមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ឯណានីមួយ ក្នុងកាលជាអតីត ប្រកាសហើយ នឹងប្រកាស ប្រកាសនូវការ

ត្រាស់ដឹង តាមសេចក្តីពិត ពួកសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ទាំងអស់នោះ បានប្រកាសហើយ
នឹងប្រកាស រមែងប្រកាស នូវការត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច៍ទាំង ៤ នេះ តាមសេចក្តីពិត។
ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះ
ជាទុក្ខ។ ឬ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាបដិបទ ជាដំណើរទៅកាន់ទីវលត់ទុក្ខ។

[៣៦១] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ កុំត្រិះរិះនូវវិតក្កៈ ជាអកុសលដ៏លាមក។
វិតក្កៈ គឺអ្វីខ្លះៗ គឺកាមវិតក្កៈ ១ ព្យាបាទវិតក្កៈ ១ វិហឹសាវិតក្កៈ ១។ ដំណើរនោះ ព្រោះ
ហេតុអ្វីៗ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះថា វិតក្កៈទាំងនេះ មិនមែនប្រកបដោយប្រយោជន៍
ជាអាទិព្រហ្មចរិយធម៌ មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីនឿយណាយ មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីប្រាស
ចាកតម្រេក មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីវិលត់ទុក្ខ មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីស្ងប់រម្ងាប់ មិនប្រព្រឹត្ត
ទៅ ដើម្បីដឹងច្បាស់ មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីត្រាស់ដឹង មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីនិព្វាន។ ម្នាល
ភិក្ខុទាំងឡាយ កាលបើអ្នកទាំងឡាយ ត្រិះរិះ គួរត្រិះរិះថា នេះជាទុក្ខ គួរត្រិះរិះថា នេះ
ជាហេតុ ជាទីកើតឡើងនៃទុក្ខ គួរត្រិះរិះថា នេះជាទីវិលត់ទុក្ខ គួរត្រិះរិះថា នេះជា
បដិបទ ជាដំណើរទៅកាន់ទីវិលត់ទុក្ខ។ ដំណើរនោះ ព្រោះហេតុអ្វីៗ ម្នាលភិក្ខុទាំង
ឡាយ ព្រោះវិតក្កៈទាំងនេះ ប្រកបដោយប្រយោជន៍ វិតក្កៈទាំងនេះ ជាអាទិព្រហ្មចរិយធម៌
វិតក្កៈទាំងនេះ ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីនឿយណាយ ដើម្បីប្រាសចាកតម្រេក ដើម្បីវិលត់ទុក្ខ
ដើម្បីសេចក្តីស្ងប់រម្ងាប់ ដើម្បីដឹងច្បាស់ ដើម្បីត្រាស់ដឹង ដើម្បីនិព្វាន។ ម្នាលភិក្ខុទាំង
ឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានោះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខ។ ឬ
គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាបដិបទ ជាដំណើរទៅកាន់ទីវិលត់ទុក្ខ។

[៣៦២] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ កុំនឹកដោយចិត្តជាអកុសលដ៏លាមក
ថា លោកទៀង ដូច្នោះក្តី លោកមិនទៀង ដូច្នោះក្តី លោកមានទីបំផុត ដូច្នោះក្តី លោកមិន
មានទីបំផុត ដូច្នោះក្តី ជីវិតនោះ ក៏គឺសរិរៈនោះ ដូច្នោះក្តី ជីវិតដទៃ សរិរៈដទៃ ដូច្នោះក្តី សត្វ
ស្លាប់ទៅ កើតទៀតក្តី សត្វស្លាប់ទៅ មិនកើតទៀតក្តី សត្វស្លាប់ទៅ កើតទៀតក៏មាន
មិនកើតទៀតក៏មាន ដូច្នោះក្តី សត្វស្លាប់ទៅ កើតទៀត ក៏មិនមែន មិនកើតទៀត ក៏មិន
មែន ដូច្នោះក្តី។ ដំណើរនោះ ព្រោះហេតុអ្វីៗ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះថា គំនិតនេះ

មិនមែនប្រកបដោយប្រយោជន៍ មិនមែនជាអាទិព្រហ្មចរិយធម៌ មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បី
នឿយណាយ មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីប្រាសចាកតម្រេក មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីរំលត់ទុក្ខ មិន
ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីស្ងប់រម្ងាប់ មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីដឹងច្បាស់ មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីត្រាស់
ដឹង មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីនិព្វាន។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ កាលបើអ្នកទាំងឡាយគិត គួរ
គិតថា នេះជាទុក្ខ គួរគិតថា នេះជាហេតុ ជាទីកើតឡើងនៃទុក្ខ គួរគិតថា នេះជាទីរំលត់
ទុក្ខ គួរគិតថា នេះជាបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។ ដំណើរនោះ ព្រោះហេតុអ្វី
។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះថា គំនិតនុ៎ះ ប្រកបដោយប្រយោជន៍ គំនិតនុ៎ះ ជាអាទិព្រហ្ម
ចរិយធម៌ គំនិតនុ៎ះ ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីនឿយណាយ ដើម្បីប្រាសចាកតម្រេក ដើម្បីរំលត់
ទុក្ខ ដើម្បីស្ងប់រម្ងាប់ ដើម្បីដឹងច្បាស់ ដើម្បីត្រាស់ដឹង ដើម្បីនិព្វាន។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ
ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខ។ បើ គួរធ្វើ
សេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។

[៣៦៣] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ កុំពោលពាក្យប្រកាន់ផ្សេងគ្នាថា
លោកមិនចេះធម្មវិន័យនេះទេ ខ្ញុំទើបចេះធម្មវិន័យនេះ លោកនឹងចេះនូវធម្មវិន័យនេះ
ដូចម្តេចបាន លោកជាអ្នកប្រតិបត្តិខុស ខ្ញុំទើបជាអ្នកប្រតិបត្តិត្រូវ ពាក្យដែលគេត្រូវ
និយាយមុន លោកត្រឡប់ជានិយាយក្រោយវិញ ពាក្យដែលត្រូវនិយាយក្រោយ លោក
ត្រឡប់ជានិយាយមុនវិញ ពាក្យរបស់ខ្ញុំ ប្រកបដោយប្រយោជន៍ ពាក្យរបស់លោក មិន
ប្រកបដោយប្រយោជន៍ទេ ពាក្យផ្ទុយ លោកប្រព្រឹត្តមកយូរហើយ សំដីរបស់លោក ខ្ញុំ
បានលើកចោលហើយ លោកជាមនុស្សត្រូវខ្ញុំសង្កត់សង្កិនហើយ ក្នុងការដោះស្រាយ នូវ
សំដីរបស់ជនដទៃ ឬបើលោកអាច ចូរលោកដោះស្រាយ ឲ្យរួចខ្លួនចុះ។ ដំណើរនោះ
ព្រោះហេតុអ្វី។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះថា ពាក្យនោះ មិនប្រកបដោយប្រយោជន៍ មិន
មែនជាអាទិព្រហ្មចរិយធម៌ មិនមែនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសេចក្តីនឿយណាយ មិនប្រព្រឹត្ត
ទៅ ដើម្បីប្រាសចាកតម្រេក មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីរំលត់ទុក្ខ មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីស្ងប់
រម្ងាប់ មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីដឹងច្បាស់ មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីត្រាស់ដឹង មិនប្រព្រឹត្តទៅ
ដើម្បីនិព្វាន។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ កាលបើអ្នកទាំងឡាយពោល គួរពោលថា នេះជាទុក្ខ

គួរពោលថា នេះជាហេតុ ជាទីកើតឡើងនៃទុក្ខ គួរពោលថា នេះជាទីរំលត់ទុក្ខ គួរពោល
ថា នេះជាបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។ បេ។ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាម។

[៣៦២] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ កុំពោលពាក្យតិរច្ឆានកថាច្រើនប្រការ។
តិរច្ឆានកថា គឺអ្វីខ្លះៗ គឺនិយាយអំពីស្តេច និងនិយាយអំពីចោរ និងនិយាយអំពីមហាមាត្រ
និយាយអំពីសេនា និងនិយាយអំពីភ័យ និងនិយាយអំពីចម្បាំង និងនិយាយអំពីគ្រឿងស៊ី និងនិយាយ
អំពីគ្រឿងផឹក និងនិយាយអំពីសំពត់ និងនិយាយអំពីទីដេក និងនិយាយអំពីកម្រងផ្កា និងនិយាយអំពី
គ្រឿងក្រអូប និងនិយាយអំពីញាតិ និងនិយាយអំពីឃាន និងនិយាយអំពីស្រុក និងនិយាយអំពីនិគម
និយាយអំពីនគរ និងនិយាយអំពីជនបទ និងនិយាយអំពីស្រី និងនិយាយអំពីប្រុស និងនិយាយអំពី
ទាហានដ៏ក្លៀវក្លា និងនិយាយអំពីច្រកផ្លូវ និងនិយាយអំពីកំពង់ទឹក និងនិយាយអំពីបុព្វប្រេតគឺ
ញាតិ ដែលចែកស្ថានទៅហើយ និងនិយាយអំពីពាក្យឥតប្រយោជន៍ផ្សេងៗ និងនិយាយអំពី
លោក និងនិយាយអំពីការដឹកសមុទ្រ និងនិយាយអំពីសេចក្តីចំរើន និងមិនចំរើន ដូច្នោះៗ។
ដំណើរនោះ ព្រោះហេតុអ្វីៗ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះថា ការពោលនុ៎ះ មិនប្រកប
ដោយប្រយោជន៍ មិនមែនជាអាទិព្រហ្មចរិធម៌ មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសេចក្តីនឿយណាយ
មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីប្រាសចាកតម្រេក មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសេចក្តីរំលត់ទុក្ខ មិន
ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសេចក្តីស្ងប់ស្ងាត់ មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីដឹងច្បាស់ មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បី
ត្រាស់ដឹង មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីនិព្វាន។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ កាលបើអ្នកទាំងឡាយ
ពោល គួរពោលថា នេះជាទុក្ខ គួរពោលថា នេះហេតុជាទីកើតឡើងនៃទុក្ខ គួរពោលថា
នេះជាទីរំលត់ទុក្ខ គួរពោលថា នេះជាបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។ ដំណើរ
នោះ ព្រោះហេតុអ្វីៗ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះថា ការពោលនុ៎ះ ប្រកបដោយ
ប្រយោជន៍ ការពោលនុ៎ះ ជាអាទិព្រហ្មចរិធម៌ ការពោលនុ៎ះ ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសេចក្តី
នឿយណាយ ដើម្បីប្រាសចាកតម្រេក ដើម្បីរំលត់ទុក្ខ ដើម្បីស្ងប់រម្ងាប់ ដើម្បីដឹងច្បាស់
ដើម្បីត្រាស់ដឹង ដើម្បីនិព្វាន។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ
គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខ។ បេ។ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាបដិបទា ជា
ដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។

ចប់ សមាធិវគ្គ ទី១។

ឧទាននៃសមាធិវគ្គនោះគឺ

និយាយអំពីសមាធិ ១ អំពីការធ្វើសេចក្តីព្យាយាម ក្នុងការព្រួសសម្លឹង ១ អំពីពួក
កុលបុត្ត មាន ២ លើក អំពីពួកសមណៈព្រាហ្មណ៍ មាន ២ លើក អំពីកុំឲ្យត្រិះរិះ នូវ
អកុសលវិតក្កៈ ១ អំពីកុំឲ្យគិតជាអកុសល ១ អំពីពោលពាក្យប្រកាន់ផ្សេងគ្នា ១ អំពី
តិរច្ឆានកថា ១។

ធម្មចក្កប្បវត្តនវគ្គ ទី២

[៣៦៥] ខ្ញុំបានស្តាប់មកយ៉ាងនេះ។ សម័យមួយ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់គង់នៅ
ក្នុងឥសិបតនមិតទាយវន ទៀបក្រុងពារាណសី។ ក្នុងទីនោះឯង ព្រះដ៏មានព្រះភាគ
ទ្រង់ត្រាស់ចំពោះបញ្ចវគ្គិយភិក្ខុទាំងឡាយថា ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ធម៌អមខាង ២ ប្រការ
នេះ បព្វជិត មិនគួរសេពគប់ឡើយ។ ធម៌អមខាង ២ ប្រការ គឺអ្វីខ្លះ។ ការប្រកបរឿយៗ
នូវសេចក្តីជាប់ជំពាក់ ដោយកាមសុខ ក្នុងកាមទាំងឡាយ ដែលជាធម៌ ថោកទាប ជា
របស់អ្នកស្រុក ជារបស់បុប្ផជន មិនមែនជារបស់អរិយបុគ្គល មិនប្រកបដោយប្រយោជន៍
១ ការប្រកបរឿយៗ នូវសេចក្តីព្យាយាមធ្វើខ្លួនឯងឲ្យលំបាក ដែលនាំមកនូវសេចក្តីទុក្ខ
មិនមែនជារបស់អរិយបុគ្គល មិនប្រកបដោយប្រយោជន៍ ១។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ
មជ្ឈិមាបដិបទា មិនប៉ះពាល់នូវធម៌អមខាង ទាំង ២ នុ៎ះ តថាគត បានត្រាស់ដឹងហើយ
ជាសេចក្តីប្រតិបត្តិ ធ្វើឲ្យកើតបញ្ញាចក្ក ធ្វើឲ្យកើតសេចក្តីចេះដឹង ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បី
សេចក្តីស្ងប់រម្ងាប់ ដើម្បីដឹងច្បាស់ ដើម្បីត្រាស់ដឹង ដើម្បីនិព្វាន។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ចុះ
មជ្ឈិមាបដិបទានោះ តើដូចម្តេច ដែលតថាគតត្រាស់ដឹងហើយ ជាសេចក្តីប្រតិបត្តិ ធ្វើឲ្យ
កើតបញ្ញាចក្ក ធ្វើឲ្យកើតសេចក្តីចេះដឹង ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសេចក្តីស្ងប់រម្ងាប់ ដើម្បីដឹង
ច្បាស់ ដើម្បីត្រាស់ដឹង ដើម្បីនិព្វាន។ (មជ្ឈិមាបដិបទា) គឺ អរិយមគ្គ ប្រកបដោយអង្គ ៨
ប្រការនេះឯង។ អរិយមគ្គ ៨ ប្រការ គឺអ្វីខ្លះ។ គឺសេចក្តីយល់ត្រូវ ១ សេចក្តីត្រិះរិះត្រូវ ១
វាចាត្រូវ ១ ការងារត្រូវ ១ ការចិញ្ចឹមជីវិតត្រូវ ១ សេចក្តីព្យាយាមត្រូវ ១ សេចក្តីរព្វកត្រូវ

១ ការធ្វើចិត្តឲ្យនឹងត្រូវ ១។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ នេះឯងហៅថា មជ្ឈិមាបដិបទា ដែល តថាគតត្រាស់ដឹងហើយ ជាសេចក្តីប្រតិបត្តិ ធ្វើឲ្យកើតបញ្ញាចក្ក ធ្វើឲ្យកើតសេចក្តី ចេះដឹង ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីស្ងប់រម្ងាប់ ដើម្បីដឹងច្បាស់ ដើម្បីត្រាស់ដឹង ដើម្បីនិព្វាន។

[៣៦៦] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ក៏សេចក្តីទុក្ខនេះឯង ហៅថា អរិយសច្ច គឺជាតិ ជា ទុក្ខ ១ ជរាជាទុក្ខ ១ ព្យាធិជាទុក្ខ ១ មរណៈជាទុក្ខ ១ ដំណើរជួបប្រសព្វ ដោយសត្វ និង សង្ខារ មិនជាទីស្រឡាញ់ទាំងឡាយ ជាទុក្ខ ១ ដំណើរព្រាត់ប្រាសចាកសត្វ និងសង្ខារ ជាទីស្រឡាញ់ទាំងឡាយ ជាទុក្ខ ១ បុគ្គលប្រាថ្នារបស់ណា មិនបានរបស់នោះ ជាទុក្ខ ១ បើពោលដោយសង្ខេប ឧបាទានក្ខន្ធ ទាំង ៥ ប្រការ ឈ្មោះថា ជាទុក្ខ។ ម្នាលភិក្ខុទាំង ឡាយ ហេតុជាទីកើតឡើង នៃទុក្ខនេះ ហៅថា អរិយសច្ច។ គឺតណ្ហានេះឯង ជាធម្មជាតិ នាំសត្វឲ្យកើតទៀត ប្រកបដោយសេចក្តីរីករាយ និងត្រេកត្រអាល ជាធម្មជាតិ នាំសត្វឲ្យ ត្រេកត្រអាល ក្នុងភពនោះៗ។ តណ្ហា គឺអ្វីខ្លះៗ គឺកាមតណ្ហា ១ ភវតណ្ហា ១ វិភវតណ្ហា ១។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ សេចក្តីរលត់នៃទុក្ខនេះ ហៅថា អរិយសច្ច។ គឺសភាវៈនឿយ ណាយ និងការរលត់ ដោយមិនមានសេសសល់ ជាសភាវៈលះបង់ គ្រវែងចោល ជម្រុះ ចោល មិនមានអាល័យ ចំពោះតណ្ហានោះ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ បដិបទា ជាដំណើរ ទៅកាន់ទីរលត់ទុក្ខនេះ ហៅថា អរិយសច្ច។ គឺអរិយមគ្គ ប្រកបដោយអង្គ ៨ ប្រការ នេះឯង។ អរិយមគ្គ គឺអ្វីខ្លះៗ គឺសេចក្តីយល់ត្រូវ ១ៗបេ។ ការដក់លំចិត្តត្រូវ ១។

[៣៦៧] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ចក្កកើតឡើងហើយ ញាណកើតឡើងហើយ បញ្ញា កើតឡើងហើយ វិជ្ជាកើតឡើងហើយ ពន្លឺកើតឡើងហើយ ដល់តថាគត ក្នុងធម៌ទាំង ឡាយ ដែលតថាគត មិនដែលបានឮ ក្នុងកាលមុនថា ទុក្ខនេះ ហៅថា អរិយសច្ច ដូច្នោះ ឡើយ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពន្លឺកើតឡើងហើយ ដល់តថាគតថា ទុក្ខនោះ ហៅថា អរិយសច្ច ដែលតថាគត គប្បីកំណត់ដឹង។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ចក្កកើតឡើងហើយ ញាណកើតឡើងហើយ បញ្ញាកើតឡើងហើយ វិជ្ជាកើតឡើងហើយ ពន្លឺកើតឡើងហើយ ដល់តថាគត ក្នុងធម៌ទាំងឡាយ ដែលតថាគត មិនដែលបានឮ ក្នុងកាលមុនថា ទុក្ខនេះ ហៅថា អរិយសច្ច ដែលតថាគត បានកំណត់ដឹងហើយ។

[៣៦៨] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ចក្កកើតឡើងហើយ ញាណកើតឡើងហើយ ប្រាជ្ញា
កើតឡើងហើយ វិជ្ជាកើតឡើងហើយ ពន្លឺកើតឡើងហើយ ដល់តថាគត ក្នុងធម៌ទាំង
ឡាយ ដែលតថាគត មិនដែលបានឮ ក្នុងកាលមុនថា ហេតុជាទីកើតឡើង នៃទុក្ខនេះ
ហៅថា អរិយសច្ច ដូច្នោះឡើយ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពន្លឺកើតឡើងហើយ ដល់តថាគត
ថា តណ្ហាជាហេតុឲ្យកើតទុក្ខនោះ ឈ្មោះថា អរិយសច្ច ដែលតថាគត គប្បីលះបង់
ចោល។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ចក្កកើតឡើងហើយ ញាណកើតឡើងហើយ ប្រាជ្ញា
កើតឡើងហើយ វិជ្ជាកើតឡើងហើយ ពន្លឺកើតឡើងហើយ ដល់តថាគត ក្នុងធម៌
ទាំងឡាយ ដែលតថាគត មិនដែលបានឮ ក្នុងកាលមុនថា តណ្ហា ជាហេតុឲ្យកើតទុក្ខ
នោះ ឈ្មោះថា អរិយសច្ច ដែលតថាគត លះចោលហើយ។

[៣៦៩] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ចក្កកើតឡើងហើយ ញាណកើតឡើងហើយ បញ្ញា
កើតឡើងហើយ វិជ្ជាកើតឡើង ពន្លឺកើតឡើងហើយ ដល់តថាគត ក្នុងធម៌ទាំងឡាយ
ដែលតថាគត មិនដែលបានឮមក ក្នុងកាលមុនថា សេចក្តីរលត់ទុក្ខនេះ ហៅថា អរិយ
សច្ច ដូច្នោះឡើយ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ចក្កកើតឡើងហើយ ញាណកើតឡើងហើយ
បញ្ញាកើតឡើងហើយ វិជ្ជាកើតឡើងហើយ ពន្លឺកើតឡើងហើយ ដល់តថាគត ក្នុងធម៌
ទាំងឡាយ ដែលតថាគត មិនដែលបានឮមក ក្នុងកាលមុនថា សេចក្តីរលត់ទុក្ខនោះ
ឈ្មោះថា អរិយសច្ច ដែលតថាគត គប្បីធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ចក្កកើត
ឡើងហើយ ញាណកើតឡើងហើយ បញ្ញាកើតឡើងហើយ វិជ្ជាកើតឡើងហើយ ពន្លឺ
កើតឡើងហើយ ដល់តថាគត ក្នុងធម៌ទាំងឡាយ ដែលតថាគតមិនដែលបានឮមក ក្នុង
កាលមុនថា សេចក្តីរលត់ទុក្ខនោះ ហៅថា អរិយសច្ច ដែលតថាគត ធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់
ហើយ។

[៣៧០] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ចក្កកើតឡើងហើយ ញាណកើតឡើងហើយ បញ្ញា
កើតឡើងហើយ វិជ្ជាកើតឡើងហើយ ពន្លឺកើតឡើងហើយ ដល់តថាគត ក្នុងធម៌ទាំង
ឡាយ ដែលតថាគត មិនដែលបានឮមក ក្នុងកាលមុនថា បដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទី
រលត់ទុក្ខនេះ ហៅថា អរិយសច្ច ដូច្នោះឡើយ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពន្លឺកើតឡើងហើយ

ដល់តថាគតថា បដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីវលត់ទុក្ខនោះ ហៅថា អរិយសច្ច ដែល
តថាគត គប្បីចំរើន។ បើ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ចក្ខុកើតឡើងហើយ ញាណកើតឡើង
ហើយ បញ្ញាកើតឡើងហើយ វិជ្ជាកើតឡើងហើយ ពន្លឺកើតឡើងហើយ ដល់តថាគត ក្នុង
ធម៌ទាំងឡាយ ដែលតថាគត មិនដែលបានឮមក ក្នុងកាលមុនថា បដិបទា ជាដំណើរ
ទៅកាន់ទីវលត់ទុក្ខនោះ ឈ្មោះថា អរិយសច្ច ដែលតថាគតចំរើនហើយ។

[៣៧១] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ មួយទៀត ញាណទស្សនៈ (ការដឹង និងការឃើញ)
មានបរិវដ្ត (វិល) ៣ មានអាការ ១២ យ៉ាងនេះ ក្នុងអរិយសច្ច ទាំង ៤ នេះ របស់តថាគត
នៅមិនទាន់បរិសុទ្ធតាមពិតត្រឹមណា ភិក្ខុទាំងឡាយ តថាគត ក៏មិនទាន់ប្តេជ្ញាខ្លួនថា ជា
អ្នកត្រាស់ដឹង ចំពោះសម្មាសម្ពោធិញ្ញាណដ៏ប្រសើរ ក្នុងលោក ព្រមទាំងទេវលោក មារ
លោក ព្រហ្មលោក ក្នុងពពួកសត្វ ព្រមទាំងសមណព្រាហ្មណ៍ ទាំងមនុស្សជាសម្មតិទេព
និងមនុស្សដ៏សេស ត្រឹមណោះឡើយ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ លុះតែញាណទស្សនៈ មាន
បរិវដ្ត ៣ មានអាការ ១២ យ៉ាងនេះ ក្នុងអរិយសច្ច ទាំង ៤ នេះ របស់តថាគត បរិសុទ្ធ
តាមពិតក្នុងកាលណា ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ទើបតថាគត ប្តេជ្ញាខ្លួនថា ជាអ្នកត្រាស់ដឹង
ចំពោះសម្មាសម្ពោធិញ្ញាណ ដ៏ប្រសើរក្នុងលោក ព្រមទាំងទេវលោក មារលោក
ព្រហ្មលោក ក្នុងពពួកសត្វ ព្រមទាំងសមណព្រាហ្មណ៍ ទាំងមនុស្សជាសម្មតិទេព និង
មនុស្សដ៏សេស ក្នុងកាលណោះ។ មួយទៀត ញាណទស្សនៈ កើតឡើងដល់តថាគតថា
វិមុត្តិ គឺ អរហត្តផល របស់តថាគត មិនកម្រើកឡើយ ជាតិនេះផុតត្រឹមនេះហើយ ឥឡូវ
នេះ កតថ្មីមិនមានទេ។ លុះព្រះដ៏មានព្រះភាគ ត្រាស់ពាក្យនេះចប់ហើយ។ ពួកបញ្ចវគ្គិ
យភិក្ខុ ក៏មានចិត្តត្រេកអររីករាយ ចំពោះភាសិតរបស់ព្រះដ៏មានព្រះភាគ។

[៣៧២] កាលដែលព្រះដ៏មានព្រះភាគ កំពុងសំដែងនូវវេយ្យាករណ៍នេះ ធម្មចក្ខុ
(ភ្នែកឃើញធម៌) ដ៏ប្រាសចាកធូលី គឺរាគាទិក្ខុលេស ប្រាសចាកមន្ទិល គឺទិដ្ឋិ និងវិចិកិច្ចា
បានកើតឡើងហើយ ដល់កោណ្ឌញ្ញភិក្ខុដ៏មានអាយុថា ធម្មជាតណាមួយ ដែល
កើតឡើង ជាធម្មតា ធម្មជាតទាំងអស់នោះ ក៏រលត់ទៅវិញ ជាធម្មតា។ កាលបើធម្មចក្ខុ
ដែលព្រះមានព្រះភាគ ឲ្យប្រព្រឹត្តទៅ (សំដែងដូចជាគេបង្វិលយ៉ាងនេះ) ហើយ

កុម្មទេវតាទាំងឡាយ ក៏បន្តិចរូសរសព្វថា ធម្មចក្កនេះ មិនមានចក្កដទៃក្រៃលែងជាង
ទោះបីសមណៈក្តី ព្រាហ្មណ៍ក្តី ទេវតាក្តី មារក្តី ព្រហ្មក្តី ជនឯណានីមួយក្តី ក្នុងលោក មិន
អាចនឹងឲ្យប្រព្រឹត្តទៅបានឡើយ (ឥឡូវ) ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ឲ្យប្រព្រឹត្តទៅបាន
ហើយ ក្នុងឥសិបតនមិគទាយវន ជិតក្រុងពារាណសី។ ពួកទេវតា នៅក្នុងឋានចាតុម្មហារ
រាជិកទាំងឡាយ ឮសំឡេងរបស់កុម្មទេវតាទាំងឡាយហើយ ក៏បន្តិចរូសរសលែងថា ធម្មចក្ក
នុ៎ះ មិនមានចក្កដទៃក្រៃលែងជាង ទោះបីសមណៈក្តី ព្រាហ្មណ៍ក្តី ទេវតាក្តី មារក្តី ព្រហ្មក្តី
ជនឯណានីមួយក្តី ក្នុងលោក មិនអាចឲ្យប្រព្រឹត្តទៅបានឡើយ (ឥឡូវ) ព្រះដ៏មានព្រះ
ភាគ ទ្រង់ឲ្យប្រព្រឹត្តទៅបានហើយ ក្នុងឥសិបតនមិគទាយវន ជិតក្រុងពារាណសី។ ពួក
ទេវតា នៅឋានតាវត្តិជ្យ ឮសំឡេងរបស់ទេវតា នៅក្នុងឋានចាតុម្មហាររាជិក។ ពួកទេវតា
ក្នុងឋានយាមៈ។ ទេវតានៅក្នុងឋានតុសិត។ ពួកទេវតា នៅក្នុងឋាននិម្មានរតី។ ពួកទេវតា
នៅក្នុងឋានបរិនិម្មិតវសវត្តី។ ទេវតាទាំងឡាយ ដែលរាប់ក្នុងពពួកព្រហ្ម ក៏បន្តិចរូសរសព្វ
ថា ព្រះធម្មចក្កនុ៎ះ មិនមានចក្កដទៃក្រៃលែងជាង ទោះបីសមណៈក្តី ព្រាហ្មណ៍ក្តី ទេវតា
ក្តី មារក្តី ព្រហ្មក្តី ជនឯណានីមួយក្តី ក្នុងលោក មិនអាចនឹងឲ្យប្រព្រឹត្តទៅបានឡើយ
(ឥឡូវ) ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់ឲ្យប្រព្រឹត្តទៅបានហើយ ក្នុងឥសិបតនមិគទាយវន ជិត
ក្រុងពារាណសី។

[៣៧៣] សំឡេង (កងរំពង) ក៏លាន់ឮឡើង ទៅដរាបដល់ព្រហ្មលោក ក្នុងខណៈ
មួយរំពេចនោះ ដោយប្រការដូច្នោះ។ លោកធាតុ ទាំង ១ ហ្នឹងនេះ ក៏កក្រើករំពើកញាប់
ញ័រ។ ទាំងពន្លឺភ្លឺជំទូលាយ ប្រមាណមិនបាន កន្លងលើសអានុភាព របស់ទេវតា
ទាំងឡាយ ក៏កើតប្រាកដឡើងក្នុងលោក។

[៣៧៤] លំដាប់នោះឯង ព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់បន្តិចរូសរសឧទានវាចាថា អើហ្ន៎ កោ
ណ្ណញ្ញ បានត្រាស់ដឹងពិតហើយ អើហ្ន៎ កោណ្ណញ្ញ បានត្រាស់ដឹងពិតហើយ។ ព្រោះហេតុ
នោះ ពាក្យថា អញ្ញាកោណ្ណញ្ញៈនេះ ក៏បានជាប់ជានាម របស់ព្រះកោណ្ណញ្ញកិក្ខុដ៏មាន
អាយុ ដោយប្រការដូច្នោះ។

[៣៧៥] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ចក្កកើតឡើងហើយ ញាណកើតឡើងហើយ បញ្ញាកើតឡើងហើយ វិជ្ជាកើតឡើងហើយ ពន្លឺកើតឡើងហើយ ដល់ព្រះតថាគត ទាំងឡាយ ក្នុងធម៌ទាំងឡាយ ដែលមិនធ្លាប់បានឮមក ក្នុងកាលមុនថា សេចក្តីទុក្ខនេះ ហៅថា អរិយសច្ច ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពន្លឺកើតឡើងហើយ ដល់ព្រះតថាគតទាំងឡាយថា សេចក្តីទុក្ខនោះ ហៅថា អរិយសច្ច បុគ្គលគួរកំណត់ដឹង។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ចក្កកើតឡើងហើយ ញាណកើតឡើងហើយ បញ្ញាកើតឡើងហើយ វិជ្ជាកើតឡើងហើយ ពន្លឺកើតឡើងហើយ ដល់ព្រះតថាគតទាំងឡាយ ក្នុងធម៌ទាំងឡាយ ដែលមិនធ្លាប់បានឮមក ក្នុងកាលមុនថា សេចក្តីទុក្ខនោះ ហៅថា អរិយសច្ច ដែលតថាគត បានកំណត់ដឹងហើយ។

[៣៧៦] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ចក្កកើតឡើងហើយ ញាណកើតឡើងហើយ បញ្ញាកើតឡើងហើយ វិជ្ជាកើតឡើងហើយ ពន្លឺកើតឡើងហើយ ដល់ព្រះតថាគត ទាំងឡាយ ក្នុងធម៌ទាំងឡាយ ដែលមិនធ្លាប់បានឮមក ក្នុងកាលមុនថា ហេតុជាទីកើតឡើងនៃទុក្ខនេះ ហៅថា អរិយសច្ច ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពន្លឺកើតឡើងហើយ ដល់តថាគត ទាំងឡាយថា ហេតុជាទីកើតឡើង នៃទុក្ខនោះ ហៅថា អរិយសច្ច ដែលតថាគតគប្បីលះបង់។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ចក្កកើតឡើងហើយ ញាណកើតឡើងហើយ បញ្ញាកើតឡើងហើយ វិជ្ជាកើតឡើងហើយ ពន្លឺកើតឡើងហើយ ដល់ព្រះតថាគតទាំងឡាយ ក្នុងធម៌ទាំងឡាយ ដែលមិនធ្លាប់បានឮមក ក្នុងកាលមុនថា ហេតុជាទីកើតឡើង នៃទុក្ខនោះ ហៅថា អរិយសច្ច ដែលតថាគត លះបង់ចោលហើយ។

[៣៧៧] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ចក្កកើតឡើងហើយ ញាណកើតឡើងហើយ បញ្ញាកើតឡើងហើយ វិជ្ជាកើតឡើងហើយ ពន្លឺកើតឡើងហើយ ដល់ព្រះតថាគតទាំងឡាយ ក្នុងធម៌ទាំងឡាយ ដែលមិនធ្លាប់បានឮមក ក្នុងកាលមុនថា សេចក្តីរលត់ទុក្ខនេះ ហៅថា អរិយសច្ច ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពន្លឺកើតឡើងហើយ ដល់ព្រះតថាគតទាំងឡាយ ក្នុងកាលមុនថា សេចក្តីរលត់ទុក្ខនោះ ហៅថា អរិយសច្ច ដែលតថាគតគប្បីធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ចក្កកើតឡើងហើយ ញាណកើតឡើងហើយ

បញ្ញាកើតឡើងហើយ វិជ្ជាកើតឡើងហើយ ពន្ធិកើតឡើងហើយ ដល់ព្រះតថាគត
ទាំងឡាយ ក្នុងធម៌ទាំងឡាយ ដែលមិនធ្លាប់បានឮមក ក្នុងកាលមុនថា សេចក្តីទុក្ខនោះ
ហៅថា អរិយសច្ច ដែលតថាគត ធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ហើយ។

[៣៧៨] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ចក្ខុកើតឡើងហើយ ញាណកើតឡើងហើយ បញ្ញា
កើតឡើងហើយ វិជ្ជាកើតឡើងហើយ ពន្ធិកើតឡើងហើយ ដល់ព្រះតថាគត ទាំងឡាយ
ក្នុងធម៌ទាំងឡាយ ដែលមិនធ្លាប់បានឮមក ក្នុងកាលមុនថា បដិបទា ជា ដំណើរទៅកាន់
ទីរំលត់ទុក្ខនេះ ហៅថា អរិយសច្ច ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពន្ធិកើតឡើងហើយ ដល់ព្រះ
តថាគតទាំងឡាយថា បដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខនោះ ហៅថា អរិយសច្ច
ដែលតថាគតគប្បីចំរើន។ បេ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ចក្ខុកើតឡើងហើយ ញាណ
កើតឡើងហើយ បញ្ញាកើតឡើងហើយ វិជ្ជាកើតឡើងហើយ ពន្ធិកើតឡើងហើយ ដល់
ព្រះតថាគតទាំងឡាយ ក្នុងធម៌ទាំងឡាយ ដែលមិនធ្លាប់បានឮមក ក្នុងកាលមុនថា
បដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខនោះ ហៅថា អរិយសច្ច ដែលតថាគតចំរើន
ហើយ។

[៣៧៩] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសច្ច ៤ នេះ។ អរិយសច្ច ៤ តើអ្វីខ្លះ? គឺទុក្ខ
អរិយសច្ច ១ ទុក្ខសមុទយអរិយសច្ច ១ ទុក្ខនិរោធអរិយសច្ច ១ ទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទា
អរិយសច្ច ១។

[៣៨០] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ចុះទុក្ខអរិយសច្ច តើដូចម្តេច? ពាក្យថា ឧបាទានក្ខន្ធ
៥ គួរពោលថា ជាឈ្មោះ នៃទុក្ខអរិយសច្ចនោះ។ ឧបាទានក្ខន្ធ ៥ តើដូចម្តេច? គឺរូប ជា
ឧបាទានក្ខន្ធ ១។ វិញ្ញាណ ជាឧបាទានក្ខន្ធ ១។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ នេះហៅថា
ទុក្ខអរិយសច្ច។

[៣៨១] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ចុះទុក្ខសមុទយអរិយសច្ច តើដូចម្តេច? តណ្ហាណា
ដែលនាំសត្វ ឲ្យកើតក្នុងភពថ្មីទៀត ប្រកបដោយសេចក្តីរីករាយ និងតម្រេក នាំសត្វឲ្យ

ត្រេកត្រអាល ក្នុងភពនោះៗ។ តណ្ហានោះ គឺអ្វីខ្លះ។ គឺកាមតណ្ហា ១ ភវតណ្ហា ១ វិភវ
តណ្ហា ១។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ នេះហៅថា ទុក្ខសមុទយអរិយសច្ច។

[៣៨២] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ចុះទុក្ខនិរោធអរិយសច្ច តើដូចម្តេច។ គឺសភាវៈ
នឿយណាយ និងការរលត់ ដោយមិនមានសេសសល់ ជាសភាវៈលះបង់ គ្រវែងចោល
ជម្រុះចោល មិនមានអាល័យ ចំពោះតណ្ហានោះឯង។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ នេះហៅថា
ទុក្ខនិរោធអរិយសច្ច។

[៣៨៣] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ចុះទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទាអរិយសច្ច តើដូចម្តេច។
គឺអរិយមគ្គ ដែលប្រកបដោយអង្គ ទាំង ៨ ប្រការនេះឯង។ អរិយមគ្គ ៨ ប្រការ គឺអ្វីខ្លះ។
គឺសេចក្តីយល់ត្រូវ ១។ បេ។ ការដក់លំចិត្តនឹងត្រូវ ១។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ នេះហៅថា
ទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទាអរិយសច្ច។

[៣៨៤] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសច្ច មាន ៤ នេះឯង។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ
ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខ។ បេ។ គួរធ្វើ
សេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។

[៣៨៥] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសច្ច មាន ៤ នេះ។ អរិយសច្ច ៤ គឺអ្វីខ្លះ។ គឺ
ទុក្ខអរិយសច្ច ១ ទុក្ខសមុទយអរិយសច្ច ១ ទុក្ខនិរោធអរិយសច្ច ១ ទុក្ខនិរោធគាមិនី
បដិបទាអរិយសច្ច ១។

[៣៨៦] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ចុះទុក្ខអរិយសច្ច តើដូចម្តេច។ ពាក្យថា អាយតនៈ
ខាងក្នុង ៦ គួរពោលថា ជាឈ្មោះរបស់ទុក្ខអរិយសច្ចនោះ។ អាយតនៈ ៦ គឺអ្វីខ្លះ។
អាយតនៈ គឺចក្ខុ ១។ បេ។ អាយតនៈ គឺចិត្ត ១ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ នេះហៅថា
ទុក្ខអរិយសច្ច។

[៣៨៧] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ចុះទុក្ខសមុទយអរិយសច្ច តើដូចម្តេច។ គឺតណ្ហា
ណា ដែលនាំសត្វ ឲ្យកើតក្នុងភពថ្មីទៀត ប្រកបដោយសេចក្តីរីករាយ និងតម្រេក នាំសត្វ

ឲ្យត្រេកត្រអាល ចំពោះភពនោះ ។។ តណ្ហានោះ អ្វីខ្លះ។ គឺកាមតណ្ហា ១ ភវតណ្ហា ១ វិភវតណ្ហា ១។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ នេះហៅថា ទុក្ខសមុទយអរិយសច្ច។

[៣៨៨] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ចុះទុក្ខនិរោធអរិយសច្ច តើដូចម្តេច។ គឺសភាវៈ ដែលប្រាសចាកតម្រេក និងការរលត់ មិនមានសេសសល់ ជម្រុះចោល គ្រវែងចោល រួច ស្រឡះ មិនមានអាល័យ ចំពោះតណ្ហានោះឯង។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ នេះហៅថា ទុក្ខនិរោធអរិយសច្ច។

[៣៨៩] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ចុះទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទាអរិយសច្ច តើដូចម្តេច។ គឺអរិយមគ្គ ដែលប្រកបដោយអង្គ ៨ នេះឯង។ អរិយមគ្គ ទាំង ៨ គឺអ្វីខ្លះ។ គឺសេចក្តីយល់ ត្រូវ ១។ ហេ។ ការដក់លំចិត្តនឹងត្រូវ ១។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ នេះហៅថា ទុក្ខនិរោធគាមិនី បដិបទាអរិយសច្ច។

[៣៩០] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសច្ច មាន ៤ នេះឯង។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខ។ ហេ។ គួរធ្វើ សេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។

[៣៩១] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ ចាំទុកនូវអរិយសច្ច ៤ ដែលតថាគត សំដែងហើយ បានដែរឬ។ កាលបើព្រះមានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់យ៉ាងនេះហើយ ភិក្ខុ ១ រូប ក្រាបបង្គំទូលព្រះដ៏មានព្រះភាគ ដូច្នោះថា បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ខ្ញុំព្រះអង្គ ចាំនូវ អរិយសច្ច ៤ ដែលព្រះមានព្រះភាគត្រាស់ហើយ។ ម្នាលភិក្ខុ ចុះអ្នកចាំអរិយសច្ច ៤ ដែល តថាគតសំដែងហើយ តើដូចម្តេចខ្លះ។ ភិក្ខុនោះ ក្រាបបង្គំទូលថា បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ខ្ញុំព្រះអង្គ ចាំនូវទុក្ខ ដែលព្រះដ៏មានព្រះភាគត្រាស់ហើយ ថាជាអរិយសច្ច ទី១ បពិត្រ ព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ខ្ញុំព្រះអង្គ ចាំនូវហេតុ ជាទីកើតឡើងនៃទុក្ខ ដែលព្រះមានជោគត្រាស់ ហើយ ថាជាអរិយសច្ច ទី២ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ខ្ញុំព្រះអង្គ ចាំនូវសេចក្តីរំលត់ទុក្ខ ដែលព្រះមានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់ហើយ ថាជាអរិយសច្ច ទី៣ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ខ្ញុំ ព្រះអង្គ ចាំនូវបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់សេចក្តីរំលត់ទុក្ខ ដែលព្រះមានព្រះភាគត្រាស់

ហើយ ថាជាអរិយសច្ច ទី៤។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ខ្ញុំព្រះអង្គ ចាំទុកនូវអរិយសច្ច ៤ ដែលព្រះមានព្រះភាគត្រាស់ហើយ យ៉ាងនេះ។

[៣៩២] ម្នាលភិក្ខុ ប្រពៃណាស់ហើយ ម្នាលភិក្ខុ អ្នកចាំនូវអរិយសច្ច ៤ ដែល តថាគតសំដែងហើយ ប្រពៃណាស់ហើយ។ ម្នាលភិក្ខុ សេចក្តីទុក្ខហ្នឹងឯង តថាគត សំដែងហើយ ថាជាអរិយសច្ច ទី១ ចូរអ្នកចាំនូវអរិយសច្ច ទី ១ នោះ ដូច្នោះចុះ ម្នាលភិក្ខុ ហេតុជាទីកើតឡើងនៃទុក្ខ តថាគតសំដែងហើយ ថាជាអរិយសច្ច ទី២ ចូរអ្នកចាំទុក អរិយសច្ច ទី២ នោះ ដូច្នោះចុះ ម្នាលភិក្ខុ សេចក្តីរលត់ទុក្ខ តថាគតសំដែងហើយ ថាជា អរិយសច្ច ទី៣ ចូរអ្នកចាំទុក នូវអរិយសច្ច ទី៣ នោះ ដូច្នោះចុះ ម្នាលភិក្ខុ បដិបទា ជា ដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខហ្នឹងឯង តថាគតសំដែងហើយ ថាជាអរិយសច្ច ទី៤ ចូរអ្នក ចាំទុក នូវអរិយសច្ច ទី៤ នោះ ដូច្នោះចុះ។ ម្នាលភិក្ខុ ចូរអ្នកចាំទុក នូវអរិយសច្ច ៤ ដែល តថាគតសំដែងហើយ យ៉ាងនេះចុះ។ ម្នាលភិក្ខុ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរ ធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខ។ បើ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាបដិបទាជា ដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។

[៣៩៣] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ ចាំទុកនូវអរិយសច្ច ៤ ដែលតថាគត សំដែងហើយ បានដែរឬ។ កាលបើព្រះមានជោគ ទ្រង់ត្រាស់យ៉ាងនេះហើយ ភិក្ខុ ១ រូប ក្រាបបង្គំទូលព្រះមានព្រះភាគ ដូច្នោះថា បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ខ្ញុំព្រះអង្គ ចាំនូវ អរិយសច្ច ៤ ដែលព្រះមានបុញ្ញរាសីត្រាស់ហើយ។ ម្នាលភិក្ខុ ចុះអ្នកចាំ នូវអរិយសច្ច ៤ ដែល តថាគតសំដែងហើយ តើដូចម្តេច។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ខ្ញុំព្រះអង្គ ចាំនូវទុក្ខ ហ្នឹងឯង ដែលព្រះមានព្រះភាគត្រាស់ហើយ ថាជាអរិយសច្ច ទី១។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ ចម្រើន ទោះបីសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ឯណានីមួយ និយាយយ៉ាងនេះថា សេចក្តីទុក្ខឯណា ដែលព្រះសមណគោតមត្រាស់ហើយ សេចក្តីទុក្ខនុ៎ះ មិនមែនជាអរិយសច្ច ទី១ ទេ ខ្ញុំព្រះ អង្គ បដិសេធនូវសេចក្តីទុក្ខ ដែលចាត់ជាអរិយសច្ច ទី១ នុ៎ះចោលចេញ ហើយបញ្ញត្ត សេចក្តីទុក្ខឯទៀត ថាជាអរិយសច្ច ទី១ វិញដូច្នោះ ហេតុនោះ មិនមានឡើយ។ បពិត្រ ព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ខ្ញុំព្រះអង្គ ចាំនូវហេតុជាទីកើតឡើង នៃទុក្ខហ្នឹងឯង ដែលព្រះមានព្រះ

ភាគៗបេ។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ខ្ញុំព្រះអង្គ ចាំនូវបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ ហ្នឹងឯង ដែលព្រះមានព្រះភាគត្រាស់ហើយ ថាជាអរិយសច្ច ទី៤ ។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ ចម្រើន ទោះបីសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ឯណានីមួយ គប្បីនិយាយ យ៉ាងនេះថា បដិបទាជា ដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខឯណា ដែលព្រះសមណគោតម សំដែងហើយ បដិបទាជា ដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខនុ៎ះ មិនមែនជាអរិយសច្ច ទី៤ ទេ ខ្ញុំព្រះអង្គ នឹងបដិសេធ នូវ បដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ ដែលចាត់ជាអរិយសច្ច ទី៤ នោះចោល ហើយ បញ្ញត្តបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខដទៃ ថាជាអរិយសច្ច ទី៤ វិញ ហេតុនុ៎ះ មិន មានឡើយ។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ខ្ញុំព្រះអង្គ ចាំនូវអរិយសច្ច ៤ ដែលព្រះមានព្រះភាគ ត្រាស់ហើយ យ៉ាងនេះ។

[៣៩៤] ម្នាលភិក្ខុ ប្រពៃណាស់ហើយ ប្រពៃណាស់ហើយ ម្នាលភិក្ខុ អ្នកចាំនូវ អរិយសច្ច ៤ ដែលតថាគតសំដែងហើយ ប្រពៃណាស់ហើយ។ ម្នាលភិក្ខុ ទុក្ខនោះឯង តថាគតសំដែងហើយថា ជាអរិយសច្ច ទី១ ចូរអ្នកចាំនូវអរិយសច្ច ទី១ នោះ ដូច្នោះចុះ។ ម្នាលភិក្ខុ ទោះបីសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ឯណានីមួយ គប្បីពោល យ៉ាងនេះថា សេចក្តីទុក្ខ ណា ដែលព្រះសមណគោតមត្រាស់ហើយ សេចក្តីទុក្ខនុ៎ះ មិនមែនជាអរិយសច្ច ទី១ ទេ តថាគត នឹងបដិសេធ នូវសេចក្តីទុក្ខ ដែលចាត់ជាអរិយសច្ច ទី១ នោះ ហើយបញ្ញត្ត សេចក្តីទុក្ខដទៃ ថាជាអរិយសច្ច ទី១ ដូច្នោះវិញ ហេតុនុ៎ះ មិនមានឡើយ។ ម្នាលភិក្ខុ ហេតុ ជាទីកើតឡើង នៃទុក្ខៗបេ។ ម្នាលភិក្ខុ សេចក្តីរំលត់ទុក្ខៗបេ។ ម្នាលភិក្ខុ បដិបទាជា ដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ ដែលតថាគតសំដែងហើយ ថាជាអរិយសច្ច ទី៤ ចូរអ្នកចាំ ទុក្ខ នូវអរិយសច្ច ទី៤ នុ៎ះ ដូច្នោះចុះ។ ម្នាលភិក្ខុ បើសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ឯណានីមួយ គប្បីពោល យ៉ាងនេះថា បដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខឯណា ដែលព្រះ សមណគោតមត្រាស់ហើយ បដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខនុ៎ះ មិនមែនជា អរិយសច្ច ទី៤ ទេ តថាគត នឹងបដិសេធបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ ដែល ចាត់ជាអរិយសច្ច ទី៤ នុ៎ះចោលហើយ បញ្ញត្តនូវបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ ដទៃ ថាជាអរិយសច្ច ទី៤ វិញ ហេតុនុ៎ះ មិនមានឡើយ។ ម្នាលភិក្ខុ ចូរអ្នកចាំទុក នូវ អរិយសច្ច ៤ ដែលតថាគតសំដែងហើយ យ៉ាងនេះចុះ។ ម្នាលភិក្ខុ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុ

ក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខាបេ។ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា
នេះជាបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។

[៣៩៥] លុះភិក្ខុនោះ អង្គុយក្នុងទីដ៏សមគួរហើយ ក៏ក្រាបបង្គំទូលព្រះដ៏មានព្រះ
ភាគ ដូច្នោះថា បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ដែលហៅថា អរិយសច្ច ដូច្នោះ បពិត្រព្រះអង្គដ៏
ចម្រើន អរិយសច្ច តើដូចម្តេច មួយទៀត បុគ្គលដែលលុះក្នុងអរិយសច្ច តើដូចម្តេច។ ម្នាលភិក្ខុ ការ
មិនដឹងទុក្ខ មិនដឹងហេតុជាទីកើតឡើងនៃទុក្ខ មិនដឹងទីរំលត់ទុក្ខ មិនដឹងបដិបទាជា
ដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខឯណា។ ម្នាលភិក្ខុ នេះហៅថា អរិយសច្ច មួយវិញទៀត បុគ្គល
ដែលលុះក្នុងអរិយសច្ច រមែងមាន ដោយហេតុប៉ុណ្ណោះឯង។ ម្នាលភិក្ខុ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុ
ក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខាបេ។ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា
នេះជាបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។

[៣៩៦] លុះភិក្ខុនោះ អង្គុយក្នុងទីដ៏សមគួរហើយ ក៏ក្រាបបង្គំទូលព្រះដ៏មានព្រះ
ភាគ ដូច្នោះថា បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ដែលហៅថា វិជ្ជា ដូច្នោះ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន វិជ្ជា
តើដូចម្តេច មួយទៀត បុគ្គលដែលប្រកបដោយវិជ្ជា ដូចម្តេច។ ម្នាលភិក្ខុ ការដឹងទុក្ខ ការ
ដឹងហេតុ ជាទីកើតឡើងនៃទុក្ខ ការដឹងទីរំលត់ទុក្ខ ការដឹងបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទី
រំលត់ទុក្ខឯណា។ ម្នាលភិក្ខុ នេះហៅថា វិជ្ជា មួយវិញទៀត បុគ្គល ដែលប្រកបដោយវិជ្ជា
ក៏រមែងមាន ដោយហេតុប៉ុណ្ណោះឯង។ ម្នាលភិក្ខុ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ
គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខាបេ។ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាបដិបទាជា
ដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។

[៣៩៧] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ សេចក្តីទុក្ខនេះ តថាគត បញ្ញត្តថា ជាអរិយសច្ច
ដូច្នោះ វណ្ណៈ គឺអក្ខរៈ មានប្រមាណមិនបាន ព្យញ្ជនៈ មានប្រមាណមិនបាន វិភត្តិ ក៏មាន
ប្រមាណមិនបាន ក្នុងអរិយសច្ចនោះថា សេចក្តីទុក្ខនេះ ហៅថា អរិយសច្ច ដូច្នោះខ្លះ។
ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ហេតុជាទីកើតឡើង នៃទុក្ខនេះ ហៅថា អរិយសច្ច។ ម្នាលភិក្ខុ
ទាំងឡាយ បដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខនេះ តថាគត បញ្ញត្តថា ជាអរិយសច្ច
វណ្ណៈ មានប្រមាណមិនបាន ព្យញ្ជនៈ មានប្រមាណមិនបាន វិភត្តិ ក៏មានប្រមាណ

មិនបាន ក្នុងអរិយសច្ចនោះថា បដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខនេះ ហៅថា អរិយសច្ច ដូច្នោះ ខ្លះៗ ម្នាលភិក្ខុ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តី ព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខៗបេ។ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាបដិបទា ជាដំណើរ ទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។

[៣៩៨] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ធម្មជាតិ ៤ យ៉ាងនេះ ជារបស់ពិត មិនប្រែប្រួល មិន ក្លាយទៅជារបស់ដទៃឡើយ។ ធម្មជាតិ ៤ គឺអ្វីខ្លះៗ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពាក្យថា នេះជា ទុក្ខ នុ៎ះជាធម្មជាតិពិត មិនប្រែប្រួល មិនក្លាយទៅជារបស់ដទៃឡើយ។ ពាក្យថា នេះជា ហេតុ ជាទីកើតឡើងនៃទុក្ខ នុ៎ះជាធម្មជាតិពិត មិនប្រែប្រួល មិនក្លាយទៅជារបស់ដទៃ ឡើយ ពាក្យថា នេះជាសេចក្តីរំលត់ទុក្ខៗបេ។ ពាក្យថា នេះជាបដិបទា ជាដំណើរ ទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ នុ៎ះជាធម្មជាតិពិត មិនប្រែប្រួល មិនក្លាយទៅជារបស់ដទៃឡើយ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ធម្មជាតិ ៤ នេះ ជារបស់ពិត មិនប្រែប្រួល មិនក្លាយទៅជារបស់ ដទៃឡើយ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តី ព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខៗបេ។ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាបដិបទា ជាដំណើរ ទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។

ចប់ ធម្មចក្កប្បវត្តនវគ្គ ទី២។

ឧទាននៃធម្មចក្កប្បវត្តនវគ្គនោះគឺ

ពោលអំពីព្រះតថាគត មាន ២ លើក អំពីឧបាទានកូន្ធច្រាំ ១ អំពីអាយតនៈ ច្រាំមួយ ១ អំពីភិក្ខុចាំអរិយសច្ច មាន ២ លើក អំពីអវិជ្ជា ១ អំពីវិជ្ជា ១ អរិយសច្ច មាន វិភត្តិ ជាដើម ១ អំពីធម្មជាតិពិត ១។

កោដិគាមវគ្គ ទី៣

[៣៩៩] សម័យមួយ ព្រះមានព្រះភាគ ទ្រង់គង់នៅក្នុងកោដិគ្រាម ក្នុងដែនវដ្តី។ ក្នុងទីនោះឯង ព្រះមានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់ហៅភិក្ខុទាំងឡាយមកថា ម្នាលភិក្ខុទាំង ឡាយ តថាគតក្តី អ្នកទាំងឡាយក្តី ដែលអន្ទោល ត្រាប់រង្គាត់ទៅ អស់កាលយូរអង្វែង

យ៉ាងនេះ ព្រោះមិនបានត្រាស់ដឹង មិនបានចាក់ធ្លុះ នូវអរិយសច្ច ៤។ អរិយសច្ច ៤ គឺអ្វីខ្លះ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ តថាគតក្តី អ្នកទាំងឡាយក្តី ដែលអន្ទោលទៅ ត្រាច់រង្គាត់ទៅ អស់កាលយូរអង្វែង យ៉ាងនេះ ព្រោះមិនបានត្រាស់ដឹង មិនបានចាក់ធ្លុះ នូវទុក្ខអរិយសច្ច ទុក្ខសមុទយអរិយសច្ច។ បេ។ ទុក្ខនិរោធអរិយសច្ច។ តថាគតក្តី អ្នកទាំងឡាយក្តី ដែលអន្ទោលទៅ ត្រាច់រង្គាត់ទៅ អស់កាលយូរអង្វែង យ៉ាងនេះ ព្រោះមិនបានត្រាស់ដឹង មិនបានចាក់ធ្លុះ នូវទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទាអរិយសច្ច។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ទុក្ខអរិយសច្ចនេះ តថាគតក្តី អ្នកទាំងឡាយក្តី បានត្រាស់ដឹងហើយ បានចាក់ធ្លុះហើយ ទុក្ខសមុទយអរិយសច្ច តថាគតក្តី អ្នកទាំងឡាយក្តី បានត្រាស់ដឹងហើយ បានចាក់ធ្លុះហើយ ទុក្ខនិរោធអរិយសច្ច តថាគតក្តី អ្នកទាំងឡាយក្តី បានត្រាស់ដឹងហើយ បានចាក់ធ្លុះហើយ ទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទាអរិយសច្ច តថាគតក្តី អ្នកទាំងឡាយក្តី បានត្រាស់ដឹងហើយ បានចាក់ធ្លុះហើយ។ ភវតណ្ហា ជាធម្មជាតិ នាំសត្វឲ្យចូលទៅកាន់ភព បានផ្តាច់ផ្តិលអស់ហើយ ភពថ្មីទៀត ក្នុងកាលឥឡូវនេះ មិនមានឡើយ។ ព្រះមានព្រះភាគ បានត្រាស់ពាក្យនេះហើយ លុះព្រះសុគត ទ្រង់ត្រាស់ពាក្យនេះចប់ហើយ ព្រះសាស្តា ក៏ត្រាស់គាថានេះ តទៅទៀតថា

[៤០០] តថាគតក្តី អ្នកទាំងឡាយក្តី ដែលអន្ទោលទៅក្នុងជាតិទាំងឡាយនោះ។ អស់កាលយូរអង្វែង ព្រោះមិនបានឃើញ នូវអរិយសច្ច ៤ តាមសេចក្តីពិត។ អរិយសច្ច ៤ នុ៎ះ តថាគតបានឃើញហើយ តណ្ហា ដែលនាំសត្វឲ្យចូលទៅកាន់ភព តថាគត បានដកចោលហើយ ឫសគល់ នៃសេចក្តីទុក្ខ តថាគត បានរំលើងចោលហើយ ភពថ្មីទៀត ក្នុងកាលឥឡូវនេះ មិនមានឡើយ។

[៤០១] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ សមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ឯណានីមួយ មិនដឹងច្បាស់តាមសេចក្តីពិតថា នេះជាទុក្ខ មិនដឹងច្បាស់តាមសេចក្តីពិតថា នេះជាហេតុ ជាទីកើតឡើងនៃទុក្ខ មិនដឹងច្បាស់តាមពិតថា នេះជាសេចក្តីរលត់ទុក្ខ មិនដឹងច្បាស់ តាមសេចក្តីពិតថា នេះជាបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ទាំងនុ៎ះ តថាគត មិនបានសន្មតថា ជាសមណៈ ក្នុងសមណៈទាំងឡាយផង

មិនបានសន្មតថាជាព្រាហ្មណ៍ ក្នុងព្រាហ្មណ៍ទាំងឡាយផង ដ្បិតលោកដ៏មានអាយុទាំង
នុ៎ះ មិនបានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ សម្រេចនូវសាមញ្ញផលផង ព្រហ្មញ្ញផលផង ដោយប្រាជ្ញា
ដ៏ឧត្តម ដោយខ្លួនឯង ក្នុងបច្ចុប្បន្ន ហើយសម្រេចសម្រាន្តនៅ។

[២០២] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ លុះតែពួកសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ឯណានីមួយ ដឹង
ច្បាស់ តាមសេចក្តីពិតថា នេះជាទុក្ខ ដឹងច្បាស់តាមសេចក្តីពិតថា នេះជាហេតុ ជាទីកើត
ឡើងនៃទុក្ខ ដឹងច្បាស់តាមសេចក្តីពិតថា នេះជាសេចក្តីរំលត់ទុក្ខ ដឹងច្បាស់តាមសេចក្តី
ពិតថា នេះជាបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសមណៈ
ឬព្រាហ្មណ៍ទាំងនុ៎ះ ទើបតែគិត សន្មតថា សមណៈ ក្នុងពួកសមណៈផង សន្មតថា
ព្រាហ្មណ៍ ក្នុងពួកព្រាហ្មណ៍ផង ដ្បិតលោកដ៏មានអាយុទាំងនុ៎ះ បានធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់
សម្រេចនូវសាមញ្ញផលផង ព្រហ្មញ្ញផលផង ដោយប្រាជ្ញាដ៏ឧត្តម ដោយខ្លួនឯង ក្នុង
បច្ចុប្បន្ន ហើយសម្រេចសម្រាន្តនៅ។ ព្រះដ៏មានព្រះភាគ បានត្រាស់ពាក្យនេះ លុះព្រះ
សុគត បានត្រាស់ពាក្យនេះ ចប់ហើយ ទើបព្រះសាស្តា ត្រាស់គាថានេះ តទៅទៀតថា

[២០៣] ពួកជនណា មិនដឹងច្បាស់ នូវសេចក្តីទុក្ខ ទាំងហេតុដែលនាំឲ្យកើត
ទុក្ខ សេចក្តីទុក្ខ រលត់ ឥតមានសេសសល់ សព្វអន្លើ ព្រោះមគ្គឯណា។
ពួកជននោះ មិនដឹងនូវមគ្គ ដែលជាដំណើរទៅកាន់សេចក្តីរម្ងាប់ទុក្ខនោះ
ជាអ្នកសាបសូន្យ ចាកចេតោវិមុត្តិ និងបញ្ញាវិមុត្តិ ជនទាំងនោះ មិនគួរដើម្បី
ធ្វើទីបំផុត នៃសេចក្តីទុក្ខ ជនទាំងនោះ ជាអ្នកចូលទៅកាន់ជាតិ និងជរា។
លុះតែពួកជនណា ដឹងច្បាស់ នូវសេចក្តីទុក្ខ ទាំងហេតុដែលនាំឲ្យកើតទុក្ខ
សេចក្តីទុក្ខ រមែងរលត់ទៅ ឥតមានសេសសល់សព្វអន្លើ ព្រោះមគ្គឯណា។ ពួក
ជននោះ ដឹងច្បាស់នូវមគ្គ ដែលជាដំណើរទៅកាន់សេចក្តីស្ងប់រម្ងាប់ទុក្ខនោះ ជាអ្នក
បរិបូណ៌ ដោយចេតោវិមុត្តិ និងបញ្ញាវិមុត្តិ ជនទាំងនោះ គួរដើម្បីធ្វើទីបំផុត នៃសេចក្តីទុក្ខ
បាន ជនទាំងនោះ ជាអ្នកមិនចូលទៅជិត កាន់ជាតិ និងជរាឡើយ។

[២០៤] សាវត្ថីនិទាន។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសច្ច មាន ៤ នេះ។ អរិយសច្ច
៤ គឺអ្វីខ្លះៗ គឺទុក្ខអរិយសច្ច ១។ ហេ។ ទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទាអរិយសច្ច ១។ ម្នាលភិក្ខុ

ទាំងឡាយ អរិយសច្ច មាន ៤ នេះឯង។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រះតថាគត ដែលមាន
ឈ្មោះថា អរហំ សម្មាសម្ពុទ្ធ ព្រោះព្រះតថាគត បានត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ៤ នេះ តាម
សេចក្តីពិត។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តី
ព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខ។ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាបដិបទា ជាដំណើរទៅ
កាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។

[៤០៥] សាវត្ថិនិទាន។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រះអរហន្ត សម្មាសម្ពុទ្ធទាំងឡាយ
ណានីមួយ ក្នុងកាលជាអតីត ត្រាស់ដឹងហើយ តាមសេចក្តីពិត ព្រះអរហន្ត សម្មាសម្ពុទ្ធ
គ្រប់ព្រះអង្គនោះ ត្រាស់ដឹងហើយ នូវអរិយសច្ច ៤ តាមសេចក្តីពិត។ ម្នាលភិក្ខុទាំង
ឡាយ ព្រះអរហន្ត សម្មាសម្ពុទ្ធទាំងឡាយ ណានីមួយ ក្នុងកាលជាអនាគត នឹងត្រាស់ដឹង
តាមសេចក្តីពិត ព្រះអរហន្ត សម្មាសម្ពុទ្ធគ្រប់ព្រះអង្គនោះ នឹងត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ៤
តាមសេចក្តីពិត។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រះអរហន្ត សម្មាសម្ពុទ្ធទាំងឡាយណានីមួយ ក្នុង
កាលជាបច្ចុប្បន្ន រមែងត្រាស់ដឹងតាមសេចក្តីពិត ព្រះអរហន្ត សម្មាសម្ពុទ្ធគ្រប់ព្រះអង្គ
នោះ រមែងត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ៤ តាមសេចក្តីពិត។ អរិយសច្ច ៤ គឺអ្វីខ្លះៗ គឺ
ទុក្ខអរិយសច្ច ១ ទុក្ខសមុទយអរិយសច្ច ១ ទុក្ខនិរោធអរិយសច្ច ១ ទុក្ខនិរោធគាមិនី
បដិបទាអរិយសច្ច ១។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រះអរហន្ត សម្មាសម្ពុទ្ធទាំងឡាយណា
នីមួយ ក្នុងកាលជាអតីត ត្រាស់ដឹងហើយ និងត្រាស់ដឹងឥឡូវនេះ ត្រាស់ដឹងតាម
សេចក្តីពិត ពួកព្រះអរហន្ត សម្មាសម្ពុទ្ធគ្រប់ព្រះអង្គនោះ រមែងត្រាស់ដឹងនូវអរិយសច្ច ៤
នេះ តាមសេចក្តីពិត។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើ
សេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខ។ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាបដិបទា ជាដំណើរ
ទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។

[៤០៦] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ តថាគតពោលនូវការអស់ទៅ នៃអាសវៈទាំងឡាយ
ចំពោះបុគ្គល ដែលដឹង ដែលឃើញ មិនមែនចំពោះបុគ្គល ដែលមិនដឹង មិនឃើញទេ។
ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ចុះការអស់ទៅ នៃអាសវៈទាំងឡាយ រមែងមានចំពោះបុគ្គល ដែល
ដឹងអ្វី ដែលឃើញអ្វី។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ការអស់ទៅ នៃអាសវៈទាំងឡាយ រមែងមាន

ចំពោះបុគ្គល ដែលដឹង ដែលឃើញថា នេះជាទុក្ខ ការអស់ទៅ នៃអាសវៈទាំងឡាយ រមែងមានចំពោះបុគ្គល ដែលដឹង ដែលឃើញថា នេះជាហេតុ ជាទីកើតឡើងនៃទុក្ខ ការអស់ទៅ នៃអាសវៈទាំងឡាយ រមែងមាន ចំពោះបុគ្គល ដែលដឹង ដែលឃើញថា នេះជាសេចក្តីរលត់ទុក្ខ ការអស់ទៅ នៃអាសវៈទាំងឡាយ រមែងមានចំពោះបុគ្គល ដែលដឹង ដែលឃើញថា នេះជាបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ការអស់ទៅ នៃអាសវៈទាំងឡាយ រមែងមាន ចំពោះបុគ្គល ដែលដឹងយ៉ាងនេះ ដែលឃើញយ៉ាងនេះ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខ។ បេ។ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។

[៤០៧] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ គួរអនុគ្រោះ ចំពោះជនពួកណាមួយ មួយទៀត ជនពួកណា ជាមិត្តភក្តិ ជាអមាត្យភក្តិ ញាតិភក្តិ សាលោហិតភក្តិ គប្បីសំគាល់ នូវពាក្យដែលគួរស្តាប់ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ គួរញ៉ាំងជនទាំងនោះ ឲ្យសមាទាន ឲ្យតាំងនៅ ឲ្យដក់លំនៅ ក្នុងការត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ៤ តាមសេចក្តីពិត។ អរិយសច្ច ៤ គឺអ្វីខ្លះៗ គឺទុក្ខអរិយសច្ច ១ ទុក្ខសមុទយអរិយសច្ច ១ ទុក្ខនិរោធអរិយសច្ច ១ ទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទាអរិយសច្ច ១។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ គួរអ្នកទាំងឡាយ អនុគ្រោះចំពោះជនពួកណាមួយ មួយទៀត ជនពួកណា ជាមិត្តភក្តិ អមាត្យភក្តិ ញាតិភក្តិ សាលោហិតភក្តិ គប្បីសំគាល់នូវពាក្យ ដែលគួរស្តាប់។ បេ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ គួរញ៉ាំងជនទាំងនោះ ឲ្យសមាទាន ឲ្យតាំងនៅ ឲ្យដក់លំនៅ ក្នុងការត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ៤ នេះ តាមសេចក្តីពិត។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខ។ បេ។ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។

[៤០៨] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសច្ច ៤ នេះ។ អរិយសច្ច ៤ គឺអ្វីខ្លះៗ ទុក្ខអរិយសច្ច ១ ទុក្ខសមុទយអរិយសច្ច ១ ទុក្ខនិរោធអរិយសច្ច ១ ទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទាអរិយសច្ច ១។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសច្ច ៤ នេះ ជារបស់ពិត មិនប្រែប្រួល

មិនក្លាយទៅជាបស់ដទៃឡើយ ព្រោះហេតុនោះ បានជាតថាគត ហៅថា អរិយសច្ចៗ
ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះ
ជាទុក្ខៗបេ។ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខៗ

[៤០៧] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសច្ច ៤ នេះ។ អរិយសច្ច ៤ គឺអ្វីខ្លះ។ គឺ
ទុក្ខអរិយសច្ច ១ ទុក្ខសមុទយអរិយសច្ច ១ ទុក្ខនិរោធអរិយសច្ច ១ ទុក្ខនិរោធគាមិនី
បដិបទាអរិយសច្ច ១។ ព្រះតថាគត ជាអរិយបុគ្គលក្នុងលោក ព្រមទាំងទេវលោក មារ
លោក ព្រហ្មលោក ក្នុងពពួកសត្វ ព្រមទាំងសមណព្រាហ្មណ៍ ទាំងមនុស្សជាសម្មតិទេព
និងមនុស្សដ៏សេស ព្រោះហេតុនោះ (សច្ចៈ ៤ ដែលតថាគតសំដែងហើយ) ហៅថា
អរិយសច្ចៗ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តី
ព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខៗបេ។ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាបដិបទា ជាដំណើរទៅ
កាន់ទីរំលត់ទុក្ខៗ

[៤១០] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសច្ច មាន ៤ នេះ។ អរិយសច្ច ៤ គឺអ្វីខ្លះ។ គឺ
ទុក្ខអរិយសច្ច ១ ទុក្ខសមុទយអរិយសច្ច ១ ទុក្ខនិរោធអរិយសច្ច ១ ទុក្ខនិរោធគាមិនី
បដិបទាអរិយសច្ច ១។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសច្ច មាន ៤ នេះឯង។ ម្នាលភិក្ខុ
ទាំងឡាយ បណ្តាអរិយសច្ច ៤ នេះ អរិយសច្ច គួរកំណត់ដឹង ក៏មាន អរិយសច្ចគួរលះ
បង់ ក៏មាន អរិយសច្ចគួរធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ ក៏មាន អរិយសច្ចគួរចំរើន ក៏មាន។ ម្នាលភិក្ខុ
ទាំងឡាយ ចុះអរិយសច្ច ដូចម្តេច ដែលគួរកំណត់ដឹង។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ទុក្ខ
អរិយសច្ច គួរកំណត់ដឹង ទុក្ខសមុទយអរិយសច្ច គួរលះបង់ ទុក្ខនិរោធអរិយសច្ច គួរ
ធ្វើឲ្យជាក់ច្បាស់ ទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទាអរិយសច្ច គួរចំរើន។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ
ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខៗបេ។ គួរធ្វើ
សេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខៗ

[៤១១] សម័យមួយ ពួកភិក្ខុជាថេរៈច្រើនរូប នៅក្នុងក្រុងសហជនិយៈ ក្នុងដែន
ចេតិយៈ។ ក៏សម័យនោះឯង កាលភិក្ខុជាថេរៈ មានប្រមាណច្រើនរូប ត្រឡប់មកពី
បិណ្ឌបាតក្នុងវេលាក្រោយភត្ត អង្គុយប្រជុំគ្នា ក្នុងរោងមូល ក៏កើតមានពាក្យជាចន្លោះ

ឡើងថា ម្ចាស់អាវុសោ បុគ្គលណា ឃើញសេចក្តីទុក្ខ បុគ្គលនោះ ឈ្មោះថា ឃើញហេតុ ជាទីកើតឡើងនៃទុក្ខផង ឃើញទីរំលត់នៃទុក្ខផង ឃើញបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទី រំលត់ទុក្ខផង។

[៤១២] កាលបើភិក្ខុទាំងនោះ ពោលយ៉ាងនេះហើយ គវ៌ម្បតិត្ថេរដ៏មានអាយុ ក៏ ពោលនឹងពួកភិក្ខុ ដូច្នោះថា ម្ចាស់អាវុសោទាំងឡាយ ពាក្យនុ៎ះ ខ្ញុំបានស្តាប់មក ក្នុងទី ចំពោះព្រះកត្តព្រះដ៏មានបុណ្យ ខ្ញុំបានទទួល ក្នុងទីចំពោះព្រះកត្តព្រះដ៏មានបុណ្យថា ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ បុគ្គលណា ឃើញទុក្ខ បុគ្គលនោះ ឈ្មោះថា ឃើញទុក្ខសមុទ័យផង ឃើញទុក្ខនិរោធផង ឃើញទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទាផង។ បុគ្គលណាឃើញទុក្ខសមុទ័យ បុគ្គលនោះ ឈ្មោះថា ឃើញទុក្ខផង ឃើញទុក្ខនិរោធផង ឃើញទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទា ផង។ បុគ្គលណា ឃើញទុក្ខនិរោធបុគ្គលនោះ ឈ្មោះថា ឃើញទុក្ខផង ឃើញទុក្ខ សមុទ័យផង ឃើញទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទាផង។ បុគ្គលណា ឃើញទុក្ខនិរោធគាមិនី បដិបទា បុគ្គលនោះ ឈ្មោះថា ឃើញទុក្ខផង ឃើញទុក្ខសមុទ័យផង ឃើញទុក្ខនិរោធផង។

ចប់ កោដិគាមវគ្គ ទី៣។

ឧទាននៃកោដិគាមវគ្គនោះគឺ

ពោលអំពីព្រះដ៏មានព្រះភាគ គង់នៅក្នុងដែនវដ្តី មាន ២ លើក អំពីឈ្មោះថា អរហន្តសម្មាសម្ពុទ្ធ ព្រោះត្រាស់ដឹងអរិយសច្ច ១ អំពីព្រះអរហន្តសម្មាសម្ពុទ្ធត្រាស់ដឹង ហើយ ក្នុងអតីតកាល ជាដើម ១ អំពីការអស់ទៅ នៃអាសវៈ ១ អំពីទ្រង់សំដែងការ អនុគ្រោះជនជាមិត្ត ជាដើម ១ អំពីការទ្រង់សំដែងធម្មជាតិ ជារបស់ពិត ១ អំពីព្រះ តថាគត ជាអរិយបុគ្គលក្នុងលោក ១ អំពីអរិយសច្ច ដែលបុគ្គលគួរត្រាស់ដឹង ១ អំពីព្រះ គវ៌ម្បតិត្ថេរ ១។

សីសបាបណ្ណវគ្គ ទី៤

[២១៣] សម័យមួយ ព្រះមានព្រះភាគ ទ្រង់គង់នៅក្នុងសីសបារន (ព្រៃធ្នង់) ទៀប ក្រុងកោសម្ពី ។ គ្រានោះឯង ព្រះមានព្រះភាគ ទ្រង់ចាប់ស្លឹកធ្នង់បន្តិច ដោយព្រះហស្ត ត្រាស់សួរភិក្ខុទាំងឡាយថា ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកសំគាល់សេចក្តីនុ៎ះ ដូចម្តេច ស្ទឹង ធ្នង់បន្តិច ដែលតថាគត ចាប់ដោយដៃក្តី ស្ទឹងធ្នង់ ដែលនៅឯដើមធ្នង់ក្តី ស្លឹកនោះ តើស្លឹក ណាច្រើនជាងឃ្នុំ។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ស្ទឹងធ្នង់ ដែលព្រះមានព្រះភាគ ចាប់ដោយ ព្រះហស្ត មានប្រមាណតិចណាស់ ឯស្ទឹងធ្នង់ទាំងនោះ ដែលនៅដើមធ្នង់ មានចំនួន ច្រើនជាង។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ យ៉ាងនេះមែនហើយ ពាក្យណា ដែលតថាគតមិន សំដែង ដើម្បីសេចក្តីត្រាស់ដឹង ដល់អ្នកទាំងឡាយ ពាក្យនុ៎ះឯង មានចំនួនច្រើនជាង។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពាក្យនុ៎ះ បានជាតថាគតមិនសំដែង ព្រោះហេតុអ្វី។ ម្នាលភិក្ខុទាំង ឡាយ ព្រោះថា ពាក្យនុ៎ះ មិនប្រកបដោយប្រយោជន៍ មិនមែនជាអាទិព្រហ្មចរិយធម៌ មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសេចក្តីនឿយណាយ មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីប្រាសចាកតម្រេក មិន ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីរំលត់ទុក្ខ មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីស្ងប់រម្ងាប់ មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីដឹង ច្បាស់ មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីត្រាស់ដឹង មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីនិព្វាន។ ព្រោះហេតុនោះ បានជាតថាគត មិនសំដែងពាក្យនោះឡើយ។

[២១៤] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ចុះតថាគត សំដែងពាក្យដូចម្តេចវិញ។ ម្នាលភិក្ខុ ទាំងឡាយ តថាគតសំដែងថា នេះជាទុក្ខ តថាគតសំដែងថា នេះហេតុជាទីកើតឡើងនៃ ទុក្ខ តថាគតសំដែងថា នេះជាសេចក្តីរំលត់ទុក្ខ តថាគតសំដែងថា នេះបដិបទា ជា ដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពាក្យនុ៎ះ បានជាតថាគតសំដែង តើ ព្រោះហេតុអ្វី។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះថា ពាក្យនុ៎ះ ប្រកបដោយប្រយោជន៍ ពាក្យ នុ៎ះ ជាអាទិព្រហ្មចរិយធម៌ ពាក្យនុ៎ះ ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសេចក្តីនឿយណាយ ដើម្បីប្រាស ចាកតម្រេក ដើម្បីរំលត់ទុក្ខ ដើម្បីសេចក្តីស្ងប់រម្ងាប់ ដើម្បីដឹងច្បាស់ ដើម្បីត្រាស់ដឹង ដើម្បីនិព្វាន។ ព្រោះហេតុនោះ បានជាតថាគត សំដែងពាក្យនុ៎ះ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខ។ បើ គួរធ្វើ សេចក្តីព្យាយាមថា នេះបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។

[៤១៥] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ បុគ្គលណា និយាយយ៉ាងនេះថា ខ្ញុំមិនបានត្រាស់ដឹង នូវទុក្ខអរិយសច្ច តាមសេចក្តីពិត មិនបានត្រាស់ដឹង នូវទុក្ខសមុទយអរិយសច្ច តាមសេចក្តីពិត មិនបានត្រាស់ដឹង នូវទុក្ខនិរោធអរិយសច្ច តាមសេចក្តីពិត មិនបានត្រាស់ដឹង នូវទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទាអរិយសច្ច តាមសេចក្តីពិត តែនឹងធ្វើនូវទីបំផុត នៃសេចក្តីទុក្ខ ដោយប្រពៃបាន ហេតុនេះ មិនមានឡើយ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ដូចជាបុគ្គលណា និយាយយ៉ាងនេះថា ខ្ញុំធ្វើកញ្ចប់ នៃស្លឹកគគីរក្តី ស្លឹកស្រល់ក្តី ស្លឹកកន្ទួតព្រៃក្តី ហើយនឹងនាំទៅនូវទឹក ឬចម្រៀកឆ្នោត **[សព្វថា តាលបត្តំ គួរប្រែថាស្លឹកឆ្នោត ផ្លិតស្លឹកឆ្នោត ឬចម្រៀកឆ្នោត ប៉ុន្តែមិនសមសេចក្តីសោះ ក្នុងទីនេះ គួរថា តាលុទកំ ប្រែថា ទឹកឆ្នោត ដូច្នេះវិញ ទើបសមសេចក្តីជាង។]** ហេតុនេះ មិនមានឡើយ យ៉ាងណាមិញ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ បុគ្គលណា និយាយយ៉ាងនេះថា ខ្ញុំមិនបានត្រាស់ដឹង នូវទុក្ខអរិយសច្ច តាមសេចក្តីពិត។ មិនបានត្រាស់ដឹង នូវទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទាអរិយសច្ច តាមសេចក្តីពិត តែនឹងធ្វើនូវទីបំផុត នៃសេចក្តីទុក្ខ ដោយប្រពៃបាន ហេតុនេះ មិនមានឡើយ ក៏យ៉ាងនោះដែរ។

[៤១៦] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ លុះតែបុគ្គលណា និយាយយ៉ាងនេះថា ខ្ញុំបានត្រាស់ដឹង នូវទុក្ខអរិយសច្ច តាមសេចក្តីពិត ត្រាស់ដឹងនូវទុក្ខសមុទយអរិយសច្ច តាមសេចក្តីពិត ត្រាស់ដឹងនូវទុក្ខនិរោធអរិយសច្ច តាមសេចក្តីពិត ត្រាស់ដឹងនូវទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទាអរិយសច្ច តាមសេចក្តីពិត នឹងធ្វើនូវទីបំផុតនៃទុក្ខ ដោយប្រពៃបាន ហេតុនេះ ទើបមានមែន។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ដូចជាបុគ្គលណា និយាយយ៉ាងនេះថា ខ្ញុំធ្វើនូវកញ្ចប់ នៃស្លឹកឈូកក្តី ស្លឹកចារក្តី ស្លឹកល្វេក្តី ហើយនឹងនាំទៅ នូវទឹក ឬចម្រៀកឆ្នោត ហេតុនេះ ទើបមានមែន យ៉ាងណាមិញ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ បុគ្គលណា និយាយយ៉ាងនេះថា ខ្ញុំត្រាស់ដឹង នូវទុក្ខអរិយសច្ច តាមសេចក្តីពិត។ មិនបានត្រាស់ដឹង នូវទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទាអរិយសច្ច តាមសេចក្តីពិត នឹងធ្វើនូវទីបំផុតនៃទុក្ខ ដោយប្រពៃបាន ហេតុនេះ ទើបមានមែន ក៏យ៉ាងនោះឯង។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខ។ បើគួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីវលត់ទុក្ខ។

[២១៧] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ដូចដំបង ដែលគេចោលទៅឯអាកាស តែងធ្លាក់ចុះ ខាងគល់ដំបង ក៏មាន ធ្លាក់ចុះត្រង់កណ្តាលដំបង ក៏មាន ធ្លាក់ចុះខាងចុងដំបង ក៏មាន យ៉ាងណាមិញ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ សត្វទាំងឡាយ ដែលមានអវិជ្ជា ជាគ្រឿងរារាំង មានតណ្ហា ជាគ្រឿងប្រកប កាលអន្ទោលទៅ ត្រាច់រង្កាត់ទៅ តែងចេញពីលោកនេះ ទៅកាន់លោកដទៃ ក៏មាន ត្រឡប់មកពីលោកដទៃ មកកាន់លោកនេះ ក៏មាន។ ដំណើរ នោះ ព្រោះហេតុអ្វី? ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះថា សត្វទាំងនោះ មិនបានឃើញ នូវ អរិយសច្ច ៤ ។ អរិយសច្ច ៤ គឺអ្វីខ្លះ? គឺទុក្ខអរិយសច្ច ១។ បេ។ ទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទា អរិយសច្ច ១ យ៉ាងនោះឯង។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខ។ បេ។ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះ បដិបទា ជា ដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។

[២១៨] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ សំពត់ ឬក្បាល ដែលភ្លើងកំពុងឆេះ បុរសនោះ គួរ ធ្វើដូចម្តេច? បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន កាលបើសំពត់ ឬក្បាល ដែលភ្លើងកំពុងឆេះ បុរស នោះ គួរធ្វើសេចក្តីប៉ុនប៉ងផង ព្យាយាមផង សេចក្តីប្រឹងប្រែងផង សេចក្តីខ្ជិលខ្ជាតផង ការ មិនរុញរាផង សតិផង សម្បជញ្ញៈផង ដ៏មាំមួន ដើម្បីនឹងរំលត់ នូវសំពត់ ឬក្បាលនោះ ឯង។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ បុគ្គលគួរកុំសំឡឹងមើល កុំយកចិត្តទុកដាក់ ចំពោះសំពត់ឬ ក្បាល ដែលភ្លើងកំពុងឆេះឡើយ គួរធ្វើសេចក្តីប៉ុនប៉ងផង សេចក្តីព្យាយាមផង សេចក្តី ខ្ជិលខ្ជាតផង ការមិនរុញរាផង សតិផង សម្បជញ្ញៈផង ដ៏មាំមួន ដើម្បីនឹងត្រាស់ដឹងនូវ អរិយសច្ច ៤ ដែលខ្លួនមិនទាន់បានត្រាស់ដឹង តាមសេចក្តីពិតនៅឡើយ។ អរិយសច្ច ៤ គឺ អ្វីខ្លះ? គឺទុក្ខអរិយសច្ច ១។ បេ។ ទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទាអរិយសច្ច ១។ ម្ចាស់ភិក្ខុ ទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខ។ បេ។ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។

[២១៩] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ដូចបុរសមានអាយុ ១០០ ឆ្នាំ និយាយនឹងបុរស ដែលមានអាយុរស់នៅ ១០០ ឆ្នាំដូចគ្នា យ៉ាងនេះថា នៃបុរសអើយ ចូរអ្នកមកអាយ ជន ទាំងឡាយ នឹងសំឡាប់អ្នក ដោយរយនៃលំពែង ក្នុងបុព្វល្អាសម័យ (ពេលព្រឹក) នឹង

សំឡាប់អ្នក ដោយរយនៃលំពែង ក្នុងមជ្ឈន្តិកសម័យ (ពេលថ្ងៃត្រង់) នឹងសំឡាប់អ្នក ដោយរយនៃលំពែង ក្នុងសាយណ្តាសម័យ (ពេលល្ងាច)។ បុរសនោះ ក៏និយាយថា នៃ បុរសអើយ អ្នកឯងមានអាយុ ១០០ ឆ្នាំ រស់នៅអស់ ១០០ ឆ្នាំ កាលបើត្រូវគេសំឡាប់ ដោយលំពែង ៣០០ រាល់ៗថ្ងៃ លុះកន្លង ១០០ ឆ្នាំទៅ នឹងបានត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ៤ ដែលមិនទាន់បានត្រាស់ដឹងនៅឡើយ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ កុលបុត្ត ដែលលុះក្នុង អំណាច នៃប្រយោជន៍ គួរតែចូលទៅ។ ដំណើរនោះ ព្រោះហេតុអ្វី។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះថា សង្សារនេះ មិនមានទីបំផុតទេ ខាងដើម និងខាងចុង នៃការប្រហារដោយ លំពែង ប្រហារដោយដាវ ប្រហារដោយកូនសរ ប្រហារដោយប្លុកថ្ម ក៏មិនប្រាកដ ឡើយ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ដំណើរនោះ គួរមានយ៉ាងនេះមែន ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ តែតថាគត មិនបានពោល នូវការត្រាស់ដឹង នូវអរិយសច្ច ៤ ជាមួយនឹងសេចក្តីទុក្ខ ជា មួយនឹងទោមនស្សទេ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ប៉ុន្តែតថាគត តែងពោលនូវសេចក្តីត្រាស់ ដឹង ចំពោះអរិយសច្ច ទាំង ៤ ជាមួយនឹងសេចក្តីសុខ និងសោមនស្សទេតើ។ អរិយសច្ច ៤ គឺអ្វីខ្លះ។ គឺទុក្ខអរិយសច្ច ១។ បេរ ទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទាអរិយសច្ច ១។ ម្នាលភិក្ខុ ទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខ។ បេរ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីវលត់ទុក្ខ។

[៤២០] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ដូចជាបុរសកាត់ស្មៅ កំណាត់ឈើ មែកឈើ ស្លឹក ឈើ ក្នុងជម្ងឺបនេះ មកប្រមូលទុក ក្នុងទីជាមួយគ្នា លុះប្រមូលទុកក្នុងទីជាមួយគ្នា ហើយ គប្បីធ្វើជាឈើអណ្តោត លុះធ្វើជាឈើអណ្តោតហើយ ទើបដោតពួកសត្វធំៗ ដែលនៅក្នុងមហាសមុទ្រ ក្នុងឈើអណ្តោតធំៗ ដោតពួកសត្វជាន់កណ្តាលៗ ដែល នៅក្នុងមហាសមុទ្រ ក្នុងឈើអណ្តោតជាន់កណ្តាលៗ ដោតពួកសត្វតូចៗ ដែលនៅក្នុង មហាសមុទ្រ ក្នុងឈើអណ្តោតតូចៗ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វធំៗ ក្នុងមហាសមុទ្រ មិនអស់ទេ ឯស្មៅ កំណាត់ឈើ មែកឈើ ស្លឹកឈើ ក្នុងជម្ងឺបនេះ ដល់នូវការអស់ទៅ សូន្យទៅមិនខាន។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វតូចៗ ក្នុងមហាសមុទ្រ ច្រើនជាងពួក សត្វធំៗទៅទៀត បុគ្គលណាមួយ មិនងាយនឹងដោត ដោយឈើអណ្តោតឡើយ។ ដំណើរនោះ ព្រោះហេតុអ្វី។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះសត្វទាំងនោះ មានអត្តភាពតូច

ៗ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អបាយធំ យ៉ាងនេះ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ បុគ្គលរួចចាកអបាយ ដែលធំយ៉ាងនេះ ជាអ្នកបរិបូណ៌ដោយទិដ្ឋិ ទើបដឹងច្បាស់ តាមសេចក្តីពិតថា នេះជា ទុក្ខ។ បើដឹងច្បាស់តាមសេចក្តីពិតថា នេះបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះ ជាទុក្ខ។ បើគួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។

[២២១] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ កាលព្រះអាទិត្យរះឡើង រមែងមានការរះឡើង នៃ អរុណា ជាប្រធាន ជាបុព្វនិមិត្ត។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ យ៉ាងនេះមែនហើយ ភិក្ខុដែល ត្រាស់ដឹង តាមសេចក្តីពិត នូវអរិយសច្ច ៤ រមែងមានសម្មាទិដ្ឋិនុ៎ះ ជាប្រធាន ជាបុព្វ និមិត្ត។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ដំណើរនុ៎ះ រមែងកើតប្រាកដ ដល់ភិក្ខុ ដែលប្រកបដោយ សម្មាទិដ្ឋិ ដឹងច្បាស់តាមសេចក្តីពិតថា នេះបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។ ម្នាល ភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជា ទុក្ខ។ បើគួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។

[២២២] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រះចន្ទ្រ និងព្រះអាទិត្យ មិនទាន់កើតឡើង ក្នុង លោក ដរាបណា ពន្លឺដ៏ធំ រស្មីដ៏ធំ ក៏មិនទាន់កើតប្រាកដ ក្នុងកាលណោះ មានតែងងឹត និងអ័ព្ទសូន្យឈឹង ដរាបនោះ យប់ និងថ្ងៃ ក៏មានមិនប្រាកដ ខែ និងកន្លះខែ ក៏មិនទាន់ ប្រាកដ រដូវ និងឆ្នាំ ក៏មិនប្រាកដ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ លុះតែព្រះចន្ទ្រ និងព្រះអាទិត្យ កើតឡើងក្នុងលោកកាលណា ពន្លឺដ៏ធំ រស្មីដ៏ធំ ក៏កើតប្រាកដ ក្នុងកាលណោះ អ័ព្ទសូន្យ ឈឹង ក៏មិនមានឡើយ ក្នុងកាលណោះ យប់ និងថ្ងៃ ក៏ប្រាកដ ខែ និងកន្លះខែ ក៏ប្រាកដ រដូវ និងឆ្នាំ ក៏ប្រាកដ ក្នុងកាលណោះ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ យ៉ាងនេះមែនហើយ ព្រះ តថាគត ជាអរហន្ត សម្មាសម្ពុទ្ធ មិនទាន់កើតឡើងក្នុងលោក ដរាបណា ពន្លឺដ៏ធំ រស្មីដ៏ធំ ក៏មិនទាន់មានប្រាកដ ដរាបនោះ ក្នុងកាលណោះ មានតែងងឹត និងអ័ព្ទសូន្យឈឹង ឯ ការប្រាប់ ការសំដែង ការតាក់តែង ការផ្គូផ្គង ការបើក ការចែករលែក ការធ្វើឲ្យរាក់ ឡើង នូវអរិយសច្ច ៤ ក៏មិនទាន់មាននៅឡើយ ដរាបនោះ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ លុះតែ ព្រះតថាគត ជាអរហន្ត សម្មាសម្ពុទ្ធ កើតឡើងក្នុងលោក កាលណា ពន្លឺដ៏ធំ រស្មីដ៏ធំ ទើប

ប្រាកដ ក្នុងកាលណោះ ងងឹត និងអំពូលសូន្យយើង ក៏មិនមានឡើយ ក្នុងកាលណោះ ឯ
ការប្រាប់ ការសំដែង ការតាក់តែង ការផ្គូផ្គង ការបើក ការចែករំលែក ការធ្វើឲ្យរាក់
ឡើង នូវអរិយសច្ច ៤ ក៏មានប្រាកដ ក្នុងកាលណោះ។ អរិយសច្ច ៤ គឺអ្វីខ្លះ។ គឺទុក្ខអរិយ
សច្ច ១។ បេ។ ទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទាអរិយសច្ច ១។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុ
នោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខ។ បេ។ គួរធ្វើសេចក្តី
ព្យាយាមថា នេះបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។

[៤២៣] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ឯណានីមួយ មិនដឹង
ច្បាស់ តាមសេចក្តីពិតថា នេះជាទុក្ខ។ បេ។ មិនដឹងច្បាស់ តាមសេចក្តីពិតថា នេះបដិបទា
ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ សមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ទាំងនោះ រមែងក្រឡេកមើលមុខ
(អធ្យាស្រ័យ) របស់សមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ដទៃថា លោកដ៏ចំរើននេះ កាលបើដឹង ក៏ដឹង
ដោយពិត កាលបើឃើញ ក៏ឃើញដោយពិត។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ដូចប៉ុយគរ ឬ
កប្បាស ដែលជារបស់ស្រាល មានខ្យល់ជាឧបាទាន គេដាក់លើផែនដីដ៏ស្មើ ខ្យល់ពីខាង
កើត ក៏បក់ប៉ុយនោះទៅខាងលិច ខ្យល់ពីខាងលិច បក់ប៉ុយនោះទៅខាងកើត ខ្យល់ពីខាង
ជើង បក់ប៉ុយនោះ ទៅខាងត្បូង ខ្យល់ពីខាងត្បូង បក់ប៉ុយនោះទៅខាងជើង។ ដំណើរនោះ
ព្រោះហេតុអ្វី។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះថាប៉ុយកប្បាស ជារបស់ស្រាល យ៉ាងណា
មិញ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ឯណានីមួយ មិនដឹងច្បាស់តាម
សេចក្តីពិតថា នេះជាទុក្ខ។ បេ។ មិនដឹងច្បាស់ តាមសេចក្តីពិតថា នេះបដិបទាជាដំណើរ
ទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ សមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ទាំងនោះ ក្រឡេកមើលមុខ របស់សមណៈ ឬ
ព្រាហ្មណ៍ដទៃថា លោកដ៏ចំរើននេះ កាលបើដឹង ក៏ដឹងដោយពិត កាលបើឃើញ ក៏
ឃើញដោយពិត។ ដំណើរនោះ ព្រោះហេតុអ្វី។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះថា មិនបាន
ឃើញ នូវអរិយសច្ច ៤ ក៏យ៉ាងនោះឯង។

[៤២៤] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ឯពួកសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ឯណានីមួយ ដឹងច្បាស់
តាមសេចក្តីពិតថា នេះជាទុក្ខ។ បេ។ ដឹងច្បាស់តាមសេចក្តីពិតថា នេះបដិបទា ជាដំណើរ
ទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ សមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ទាំងនោះ មិនក្រឡេកមើលមុខសមណៈ ឬ

ព្រាហ្មណ៍ដទៃថា លោកដ៏ចំរើននេះ កាលបើដឹង ក៏ដឹងដោយពិត កាលបើឃើញ ក៏ឃើញដោយពិត ដូច្នោះឡើយ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ដូចសសរដែកក្តី សសរគោលក្តី ដែលមានរណ្តៅដ៏ជ្រៅ គេដាំស៊ីប័ស្តនល្អ ឥតមានកម្រើក ឥតមានញាប់ញ័រ បើទុកជា ភ្លៀង លាយដោយខ្យល់ដ៏ខ្លាំង មកអំពីទិសខាងកើត ក៏មិនធ្វើសសរនោះ ឲ្យកម្រើក មិនធ្វើឲ្យរញ្ជួយ មិនធ្វើឲ្យញាប់ញ័រ បើទុកជាខ្យល់ បក់មកអំពីទិសខាងលិចក្តី។ បើ អំពី ខាងជើងក្តី ភ្លៀង ដែលលាយដោយខ្យល់ដ៏ខ្លាំង មកអំពីទិសខាងត្បូងក្តី ក៏មិនធ្វើឲ្យ សសរនោះ កម្រើក រញ្ជួយ ញាប់ញ័រឡើយ។ ដំណើរនោះ ព្រោះហេតុអ្វី។ ម្នាលភិក្ខុទាំង ឡាយ ព្រោះរណ្តៅជ្រៅ ព្រោះសសរ គេដាំស៊ីប័ស្តនល្អ យ៉ាងណាមិញ។ ម្នាលភិក្ខុ ទាំងឡាយ ពួកសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ឯណានីមួយ ដឹងច្បាស់តាមសេចក្តីពិតថា នេះជា ទុក្ខ។ បើ ដឹងច្បាស់ តាមសេចក្តីពិតថា នេះបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ សមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ទាំងនោះ មិនក្រឡេកមើលមុខសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ដទៃថា លោកដ៏ចំរើននេះ កាលបើដឹង ក៏ដឹងដោយពិត កាលបើឃើញ ក៏ឃើញដោយពិត។ ដំណើរនោះ ព្រោះហេតុអ្វី។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះថាបានឃើញ នូវអរិយសច្ច ៤ ដោយប្រពៃ។ អរិយសច្ច ៤ គឺអ្វីខ្លះ។ គឺទុក្ខអរិយសច្ច ១។ បើ ទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទា អរិយសច្ច ១ ក៏យ៉ាងនោះឯង។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនា នេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខ។ បើ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះបដិបទាជា ដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។

[៤២៥] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ភិក្ខុឯណានីមួយ ដឹងច្បាស់តាមសេចក្តីពិតថា នេះ ជាទុក្ខ។ បើ ដឹងច្បាស់តាមសេចក្តីពិតថា នេះបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរំលត់ទុក្ខ។ ប្រសិនបើសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ អ្នកត្រូវការដោយវាទៈ អ្នកស្វែងរកវាទៈ មកអំពីទិស ខាងកើត ដោយគិតថា អាត្មាអញ នឹងលើកវាទៈ របស់ភិក្ខុនោះចេញ។ សមណៈ ឬ ព្រាហ្មណ៍នោះ នឹងធ្វើឲ្យភិក្ខុនោះ កម្រើកក្តី រញ្ជួយក្តី ញាប់ញ័រក្តី ដោយពាក្យប្រកប ដោយធម៌ ហេតុនេះ មិនមានឡើយ។ បើមកអំពីទិសខាងលិចក្តី។ មកអំពីទិសខាងជើង ក្តី។ ប្រសិនបើសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ អ្នកត្រូវការដោយវាទៈ ស្វែងរកវាទៈ មកអំពីទិស ខាងត្បូង ដោយគិតថា អាត្មាអញ នឹងលើកវាទៈ របស់ភិក្ខុនោះចេញ។ សមណៈ ឬ

ព្រាហ្មណ៍នោះ នឹងធ្វើឲ្យភិក្ខុនោះ កម្រើកក្តី រញ្ជួយក្តី ញាប់ញ័រក្តី ដោយពាក្យប្រកប
ដោយធម៌ ហេតុនេះ មិនមានឡើយ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ដូចសសរថ្ម ប្រវែង ១៦ ហត្ថ
សសរថ្មនោះ ដាំចុះទៅ ក្នុងរណ្តៅខាងក្រោម ៨ ហត្ថ នៅខាងលើរណ្តៅ ៨ ហត្ថ ប្រសិន
ជាក្លៀង លាយដោយខ្យល់ដ៏ខ្លាំង មកអំពីទិសខាងកើតក្តី ក៏មិនគប្បីធ្វើឲ្យកម្រើក ធ្វើឲ្យ
រញ្ជួយ ធ្វើឲ្យញាប់ញ័របានឡើយ បើមកអំពីទិសខាងលិចក្តី។ អំពីទិសខាងជើងក្តី។
បើទុកជាគ្រាប់ក្លៀង លាយដោយខ្យល់ដ៏ខ្លាំង មកអំពីទិសខាងត្បូងក្តី ក៏មិនគប្បីធ្វើឲ្យ
កម្រើក ធ្វើឲ្យរញ្ជួយ ធ្វើឲ្យញាប់ញ័របានឡើយ។ ដំណើរនោះ ព្រោះហេតុអ្វី? ម្នាលភិក្ខុ
ទាំងឡាយ ព្រោះរណ្តៅក៏ជ្រៅ សសរថ្ម ក៏គេដាំស៊ប់ស្កនល្អ យ៉ាងណាមិញ។ ម្នាលភិក្ខុ
ទាំងឡាយ ភិក្ខុឯណានិមួយ ដឹងច្បាស់តាមពិតថា នេះជាទុក្ខ។ បើដឹងច្បាស់តាមពិតថា
នេះបដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរលត់ទុក្ខ។ ទោះបីសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ អ្នកត្រូវការ
ដោយវាទៈ ស្វែងរកវាទៈ មកអំពីទិសខាងកើតក្តី ដោយគិតថា អាត្មាអញ នឹងលើកនូវ
វាទៈ របស់ភិក្ខុនោះចេញ។ សមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍នោះ នឹងធ្វើឲ្យភិក្ខុនោះ កម្រើកក្តី
ធ្វើឲ្យរញ្ជួយក្តី ធ្វើឲ្យញាប់ញ័រក្តី ដោយពាក្យប្រកបដោយធម៌ ហេតុនេះ មិនមានឡើយ។
អំពីទិសខាងលិចក្តី។ អំពីទិសខាងជើងក្តី។ ទោះបីសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ អ្នកត្រូវការ
ដោយវាទៈ ស្វែងរកវាទៈ មកអំពីទិសខាងត្បូង ដោយគិតថា អាត្មាអញ នឹងលើកវាទៈ
របស់ភិក្ខុនោះចេញ។ សមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍នោះ នឹងធ្វើឲ្យភិក្ខុនោះកម្រើកក្តី នឹងធ្វើឲ្យ
រញ្ជួយក្តី នឹងធ្វើឲ្យញាប់ញ័រក្តី ដោយពាក្យប្រកបដោយធម៌ ហេតុនេះ មិនមានឡើយ។
ដំណើរនោះ ព្រោះហេតុអ្វី? ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះភិក្ខុនោះ បានឃើញនូវអរិយសច្ច
៤ ដោយប្រពៃហើយ ។ អរិយសច្ច ៤ គឺអ្វីខ្លះ? គឺទុក្ខអរិយសច្ច ១។ បើ ទុក្ខនិរោធគាមិនី
បដិបទាអរិយសច្ច ១ ក៏យ៉ាងនោះឯង។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុង
សាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខ។ បើគួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះ
បដិបទា ជាដំណើរទៅកាន់ទីរលត់ទុក្ខ។

ចប់ សីសបាបណ្ណវគ្គ ទី៤។

ឧទាននៃសីសបាបណ្ណវគ្គនោះគឺ

ពោលអំពីព្រះដ៏មានព្រះភាគ ទ្រង់គង់នៅក្នុងសីសបាវន ១ អំពីសេចក្តីប្រៀប
ដូចស្លឹកគគីរ ជាដើម ១ អំពីសេចក្តីប្រៀបដូចដំបង ១ អំពីសេចក្តីប្រៀបដូចភ្លើងឆេះ
សំពត់ ១ អំពីសេចក្តីប្រៀបដូចបុរស ដែលគេចាក់ដោយលំពែងរាប់រយ ១ អំពីការដោត
ពួកសត្វដោយឈើអណ្តោត ១ អំពីសេចក្តីប្រៀបដូចព្រះចន្ទ្រ និងព្រះអាទិត្យ មានពីរ
លើក អំពីសេចក្តីប្រៀបដូចសសរគោល ១ អំពីអ្នកលើកវាទៈ ១។

បបាតវគ្គ ទី៥

[៤២៦] សម័យមួយ ព្រះមានព្រះភាគ ទ្រង់គង់នៅក្នុងវត្តវេឡុវន ជាកលន្ទក
និវាបស្ថាន ជិតក្រុងរាជគ្រឹះ។ ក្នុងទីនោះឯង ព្រះមានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់នឹងភិក្ខុទាំង
ឡាយថា ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពីព្រេងនាយមក មានបុរសម្នាក់ ចេញអំពីក្រុងរាជគ្រឹះ
ដោយគិតថា អញនឹងគិត នូវលោកចិន្តា **គឺគិតថា នរណាបង្កើតព្រះចន្ទ្រ និង
ព្រះអាទិត្យ នរណាបង្កើតផែនដី នរណាតាក់តែងសមុទ្រ នរណា តាក់តែងពួកសត្វ
ដែលជាឱបបាតិកៈ នរណាតាក់តែងភ្នំ នរណាតាក់តែងដើមស្វាយ ឆ្នោត ដូង ជាដើម
មក នេះហៅថា លោកចិន្តា (អដ្ឋកថា)។** (គិតអំពីលោក) ដូច្នោះហើយ ចូលទៅរកស្រះ
បោក្ខរណី ឈ្មោះសុមាគជា លុះចូលទៅដល់ហើយ ក៏អង្គុយទៀបឆ្នេរស្រះបោក្ខរណី
ឈ្មោះ សុមាគជា ហើយគិតលោកចិន្តា។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ បុរសនោះ ក៏ស្រាប់តែ
ឃើញ នូវសេនាមានអង្គ ៤ កំពុងចូលទៅក្នុងក្រឡិយូក ទៀបឆ្នេរស្រះបោក្ខរណី ឈ្មោះ
សុមាគជា។ លុះបុរសនោះឃើញហើយ ក៏មានសេចក្តីត្រិះរិះ ដូច្នោះថា អញជាមនុស្សត្អូត
ទេតើ អញជាមនុស្សមានចិត្តរាយមាយទេតើ វត្តណា មិនមានក្នុងលោក វត្តនោះ អញ
បានឃើញហើយ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ត្រានោះ បុរសនោះ ត្រឡប់ចូលទៅកាន់នគរ
ហើយប្រាប់ពួកមហាជនថា នៃអ្នកទាំងឡាយដ៏ចំរើន ខ្ញុំជាមនុស្សត្អូត នៃអ្នកទាំងឡាយដ៏
ចំរើន ខ្ញុំជាមនុស្សមានចិត្តរាយមាយ វត្តណា មិនមានក្នុងលោក វត្តនោះ ខ្ញុំបានឃើញ
ហើយ។ ពួកមហាជន តបវិញថា នៃបុរសដ៏ចំរើន ចុះហេតុដូចម្តេច បានជាអ្នកត្អូត ហេតុ
ដូចម្តេច បានជាអ្នកមានចិត្តរាយមាយ វត្តដែលអ្នកបានឃើញហើយ មិនមានក្នុងលោក
តើដូចម្តេច។ នៃអ្នកទាំងឡាយដ៏ចំរើន ក្នុងទីឯណោះ ខ្ញុំចេញអំពីក្រុងរាជគ្រឹះ ដោយ

គិតថា អាត្មាអញ នឹងគិតនូវលោកចិន្តា ដូច្នោះហើយ ចូលទៅរកស្រះបោក្ខរណី ឈ្មោះ
សុមាគមា លុះចូលទៅដល់ហើយ ក៏អង្គុយទៀបឆ្នេរស្រះបោក្ខរណី ឈ្មោះសុមាគមា គិត
នូវលោកចិន្តា។ នៃអ្នកទាំងឡាយដ៏ចំរើន ខ្ញុំក៏បានឃើញ នូវសេនាមានអង្គ ៤ កំពុងចូល
ទៅក្នុងក្រឡឈូក ទៀបឆ្នេរស្រះបោក្ខរណី ឈ្មោះសុមាគមា។ នៃអ្នកទាំងឡាយដ៏ចំរើន ខ្ញុំ
ជាមនុស្សឆ្លាត យ៉ាងនេះឯង ខ្ញុំជាមនុស្សមានចិត្តរាយមាយ យ៉ាងនេះ វត្ថុដែលខ្ញុំឃើញ
នេះហើយ មិនដែលមានក្នុងលោកទេ។ នៃបុរសដ៏ចំរើន ខ្ញុំសូមរំលឹក អ្នកជាមនុស្សឆ្លាត
ហើយ ខ្ញុំសូមរំលឹក អ្នកជាមនុស្សមានចិត្តរាយមាយហើយ វត្ថុដែលអ្នកឃើញហើយនេះ
មិនដែលមានក្នុងលោកទេ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ឯបុរសនោះ បានឃើញវត្ថុដែលពិត
មែន មិនមែនបានឃើញនូវវត្ថុ ដែលមិនពិតទេ។

[៤២៧] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពីព្រេងនាយមក មានសង្គ្រាមទេវតា និងអសុរ ជា
សង្គ្រាមតទល់ប្រកៀកគ្នា។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ក្នុងសង្គ្រាមនោះឯង ពួកទេវតាឈ្នះ
ពួកអសុរចាញ់។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ លុះពួកអសុរចាញ់ហើយ ក៏ភ័យ រត់ចូលទៅកាន់
អសុរុបុរី តាមចន្លោះក្រឡឈូក (ញ៉ាំងចិត្ត) ពួកទេវតាឲ្យភ័ន្តច្រឡំ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ
ព្រោះហេតុនោះ ក្នុងលោកនេះ អ្នកកុំគិត នូវលោកចិន្តាថា លោកទៀង ដូច្នោះក្តី លោក
មិនទៀង ដូច្នោះក្តី លោកមានទីបំផុត ដូច្នោះក្តី លោកមិនមានទីបំផុត ដូច្នោះក្តី ជីវិតនោះ
គឺសរីរៈនោះ ដូច្នោះក្តី ជីវិតដទៃ សរីរៈដទៃ ដូច្នោះក្តី សត្វស្លាប់ទៅ កើតទៀត ដូច្នោះក្តី សត្វ
ស្លាប់ទៅ មិនកើតទៀត ដូច្នោះក្តី សត្វស្លាប់ទៅ កើតទៀត ក៏មាន មិនកើតទៀត ក៏មាន
ដូច្នោះក្តី សត្វស្លាប់ទៅ កើតទៀតក៏មិនមែន មិនកើតទៀត ក៏មិនមែន ដូច្នោះក្តី។ ដំណើរ
នោះ ព្រោះហេតុអ្វី។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះការគិតនុ៎ះ មិនប្រកបដោយប្រយោជន៍
មិនមែនជាអាទិព្រហ្មចរិយៈ មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសេចក្តីនឿយណាយ មិនប្រព្រឹត្តទៅ
ដើម្បីប្រាសចាករាគៈ មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីរំលត់ មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីស្ងប់រម្ងាប់ មិន
ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីដឹង មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីត្រាស់ដឹង មិនប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីនិព្វានទេ។

[៤២៨] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ បើអ្នកទាំងឡាយគិត គួរគិតថា នេះជាទុក្ខ។ ហេ
គួរគិតថា នេះជាទុក្ខនិរោធតាមិនីបដិបទាវិញ។ ដំណើរនោះ ព្រោះហេតុអ្វី។ ម្ចាស់ភិក្ខុ

ទាំងឡាយ (ព្រោះ) ការគិតនេះ ប្រកបដោយប្រយោជន៍ ការគិតនេះ ជាអាទិព្រហ្មចរិយៈ
ការគិតនេះ ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសេចក្តីនឿយណាយ ដើម្បីប្រាសចាករាគៈ ដើម្បីរំលត់
ដើម្បីស្ងប់រម្ងាប់ ដើម្បីដឹងចំពោះ ដើម្បីត្រាស់ដឹង ដើម្បីនិព្វាន។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ
ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខ។ បើ គួរធ្វើ
សេចក្តីព្យាយាមថា បដិបទានេះ ជាទុក្ខនិរោធតាមិនីបដិបទា។

[៤២៧] សម័យមួយ ព្រះមានព្រះភាគ គង់លើភ្នំគិរិយ្យក្នុង ជិតក្រុងរាជគ្រឹះ។ គ្រា
នោះ ព្រះមានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់នឹងភិក្ខុទាំងឡាយថា ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ មក យើង
ចូលទៅឯជួបដីសាណាក្នុង (ជួបជាព្រំខ័ណ្ឌបែបភ្នំ) ដើម្បីសំរាកក្នុងវេលាថ្ងៃ។ ភិក្ខុទាំងនោះ
ទទួលព្រះពុទ្ធដីកាព្រះមានព្រះភាគថា ព្រះករុណា ព្រះអង្គ។ លំដាប់នោះ ព្រះមានព្រះ
ភាគ ទ្រង់ចូលទៅឯជួបដីសាណាក្នុង ជាមួយនឹងភិក្ខុច្រើនរូប។ ភិក្ខុមួយរូប បានឃើញនូវ
ជ្រោះធំ ជិតជួបដីសាណាក្នុង លុះឃើញហើយ ក៏ក្រាបបង្គំទូលព្រះមានព្រះភាគដូច្នោះថា
បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ជ្រោះនេះ ធំណាស់តើ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ជ្រោះនេះធំពេក
ណាស់តើ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ជ្រោះដទៃ ធំជាងផង គួរខ្លាចផង ជាងជ្រោះនេះទៅ
ទៀត មានដែរឬ។ ម្នាលភិក្ខុ ជ្រោះដទៃ ធំជាងផង គួរខ្លាចផង ជាងជ្រោះនេះ មានដែរ។
បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ជ្រោះដទៃ ធំជាងផង គួរខ្លាចផង ជាងជ្រោះនេះទៅទៀត តើ
ដូចម្តេច។

[៤៣០] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ឯណានីមួយ មិនដឹង
ច្បាស់ តាមសេចក្តីពិតថា នេះជាទុក្ខ មិនដឹងច្បាស់ តាមសេចក្តីពិតថា នេះជាទុក្ខ
សមុទ័យ មិនដឹងច្បាស់ តាមសេចក្តីពិតថា នេះជាទុក្ខនិរោធមិនដឹងច្បាស់ តាមសេចក្តី
ពិតថា នេះជាទុក្ខនិរោធតាមិនីបដិបទា។ សមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ទាំងនោះ តែងត្រេកអរ
ក្នុងសង្ខារទាំងឡាយ ដែលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីជាតិ ត្រេកអរក្នុងសង្ខារទាំងឡាយ ដែល
ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីជរា ត្រេកអរក្នុងសង្ខារទាំងឡាយ ដែលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីមរណៈ ត្រេក
អរ ក្នុងសង្ខារទាំងឡាយ ដែលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសោក បរិទេវៈ ទុក្ខ ទោមនស្ស ឧបាយា
សៈ។ កាលបើសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ទាំងនោះ ត្រេកអរក្នុងសង្ខារទាំងឡាយ ដែល

ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីជាតិ ត្រេកអរក្នុងសង្ខារទាំងឡាយ ដែលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីជរា ត្រេកអរ
ក្នុងសង្ខារទាំងឡាយ ដែលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីមរណៈ ត្រេកអរក្នុងសង្ខារទាំងឡាយ ដែល
ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសោក បរិទេវៈ ទុក្ខ ទោមនស្ស ឧបាយាសៈហើយ ឈ្មោះថា តាក់តែង
នូវសង្ខារ ដែលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីជាតិ តាក់តែងនូវសង្ខារទាំងឡាយ ដែលប្រព្រឹត្តទៅ
ដើម្បីជរា តាក់តែងនូវសង្ខារទាំងឡាយ ដែលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីមរណៈ តាក់តែងនូវ
សង្ខារទាំងឡាយ ដែលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសោក បរិទេវៈ ទុក្ខ ទោមនស្ស ឧបាយាសៈ។
លុះសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ទាំងនោះ តាក់តែងនូវសង្ខារទាំងឡាយ ដែលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បី
ជាតិ តាក់តែងនូវសង្ខារទាំងឡាយ ដែលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីជរា តាក់តែងនូវសង្ខារ
ទាំងឡាយ ដែលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីមរណៈ តាក់តែងនូវសង្ខារទាំងឡាយ ដែលប្រព្រឹត្ត
ទៅ ដើម្បីសោក បរិទេវៈ ទុក្ខ ទោមនស្ស ឧបាយាសៈហើយ ក៏ឈ្មោះថា ធ្លាក់ចុះកាន់
ជ្រោះ គឺជាតិផង ធ្លាក់ចុះកាន់ជ្រោះ គឺជរាផង ធ្លាក់ចុះកាន់ជ្រោះ គឺមរណៈផង ធ្លាក់ចុះ
កាន់ជ្រោះ គឺសោក បរិទេវៈ ទុក្ខ ទោមនស្ស ឧបាយាសៈផង។ សមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍
ទាំងនោះ មិនផុតចាកជាតិ ជរា មរណៈ សោក បរិទេវៈ ទុក្ខ ទោមនស្ស ឧបាយាសៈ
ទាំងឡាយ តថាគត ពោលថា មិនផុតស្រឡះចាកទុក្ខឡើយ។

[៤៣១] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ឯណានីមួយ ដឹងច្បាស់
តាមសេចក្តីពិតថា នេះជាទុក្ខ។ បើ ដឹងច្បាស់តាមសេចក្តីពិតថា នេះជាទុក្ខនិរោធតាមិន
បដិបទា។ សមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ទាំងនោះ មិនត្រេកអរ ក្នុងសង្ខារទាំងឡាយ ដែល
ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីជាតិ មិនត្រេកអរ ក្នុងសង្ខារទាំងឡាយ ដែលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីជរា មិន
ត្រេកអរ ក្នុងសង្ខារទាំងឡាយ ដែលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីមរណៈ មិនត្រេកអរ ក្នុងសង្ខារ
ទាំងឡាយ ដែលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសោក បរិទេវៈ ទុក្ខ ទោមនស្ស ឧបាយាសៈ។ កាលបើ
សមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ទាំងនោះ មិនត្រេកអរ ក្នុងសង្ខារទាំងឡាយ ដែលប្រព្រឹត្តទៅ
ដើម្បីជាតិ មិនត្រេកអរ ក្នុងសង្ខារទាំងឡាយ ដែលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីជរា មិនត្រេកអរក្នុង
សង្ខារទាំងឡាយ ដែលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីមរណៈ មិនត្រេកអរ ក្នុងសង្ខារទាំងឡាយ ដែល
ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសោក បរិទេវៈ ទុក្ខ ទោមនស្ស ឧបាយាសៈហើយ ឈ្មោះថា មិនបាន
តាក់តែង នូវសង្ខារទាំងឡាយ ដែលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីជាតិ មិនតាក់តែង នូវសង្ខារ

ទាំងឡាយ ដែលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីជរា មិនតាក់តែង នូវសង្ខារទាំងឡាយ ដែលប្រព្រឹត្ត
ទៅ ដើម្បីមរណៈ ដើម្បីសោក បរិទេវៈ ទុក្ខ ទោមនស្ស ឧបាយាសៈឡើយ។ លុះ
សមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ទាំងនោះ មិនបានតាក់តែង នូវសង្ខារទាំងឡាយ ដែលប្រព្រឹត្តទៅ
ដើម្បីជាតិ មិនបានតាក់តែង នូវសង្ខារទាំងឡាយ ដែលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីជរា មិនបាន
តាក់តែង នូវសង្ខារទាំងឡាយ ដែលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីមរណៈ មិនបានតាក់តែងនូវសង្ខារ
ទាំងឡាយ ដែលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីសោក បរិទេវៈ ទុក្ខ ទោមនស្ស ឧបាយាសៈហើយ
រមែងមិនធ្លាក់ចុះកាន់ជ្រោះ គឺជាតិផង មិនធ្លាក់ចុះកាន់ជ្រោះ គឺជរាផង មិនធ្លាក់ចុះកាន់
ជ្រោះ គឺមរណៈផង មិនធ្លាក់ចុះកាន់ជ្រោះ គឺសោក បរិទេវៈ ទុក្ខ ទោមនស្ស ឧបាយាសៈ
ផង។ សមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ទាំងនោះ រមែងផុតស្រឡះ ចាកជាតិ ជរា មរណៈ សោក
បរិទេវៈ ទុក្ខ ទោមនស្ស ឧបាយាសៈ តថាគតពោលថា ផុតស្រឡះចាកទុក្ខបាន។ ម្នាល
ភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជា
ទុក្ខ។ បើ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទា។

[៤៣២] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ នរក មានសេចក្តីក្រហល់ក្រហាយធំ សត្វរមែង
ឃើញ នូវរូបណាមួយដោយចក្ខុ ក្នុងនរកនោះ រមែងឃើញរូបមិនជាទីប្រាថ្នា មិនឃើញ
រូបជាទីប្រាថ្នា ឃើញរូបមិនជាទីគាប់ចិត្ត មិនឃើញរូបជាទីគាប់ចិត្ត ឃើញរូបមិនជាទី
ពេញចិត្ត មិនឃើញរូបជាទីពេញចិត្ត ស្តាប់សំឡេងណាមួយ ដោយត្រចៀក។ បើ ពាល់
ត្រូវនូវផ្សព្វណាមួយ ដោយកាយ។ ដឹងច្បាស់ធម្មារម្មណ៍ណាមួយ ដោយចិត្ត ដឹងច្បាស់
រូបមិនជាទីប្រាថ្នា មិនដឹងច្បាស់រូបជាទីប្រាថ្នា ដឹងច្បាស់រូបមិនជាទីគាប់ចិត្ត មិនដឹង
ច្បាស់រូបជាទីគាប់ចិត្ត ដឹងច្បាស់រូបមិនជាទីពេញចិត្ត មិនដឹងច្បាស់រូបជាទីពេញចិត្ត។

[៤៣៣] កាលព្រះមានព្រះភាគ ទ្រង់ត្រាស់យ៉ាងនេះហើយ ភិក្ខុមួយរូប បាន
ក្រាបទូលសួរព្រះមានព្រះភាគ ដូច្នោះថា បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន សេចក្តីក្រហល់ក្រហាយ
នោះធំណាស់តើ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន សេចក្តីក្រហល់ក្រហាយនោះ ធំណាស់តើ បពិត្រ
ព្រះអង្គដ៏ចម្រើន សេចក្តីក្រហល់ក្រហាយដទៃ ដែលធំជាងផង គួរខ្លាចផង ជាងសេចក្តីក្រ
ហល់ក្រហាយនេះ មានដែរឬ។ ម្នាលភិក្ខុ សេចក្តីក្រហល់ក្រហាយដទៃ ដែលធំជាងផង

គួរខ្លាចផង ជាងសេចក្តីក្រហល់ក្រហាយនេះ មានដែរ។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន សេចក្តី
ក្រហល់ក្រហាយ ដែលធំជាងផង គួរខ្លាចផង ជាងសេចក្តីក្រហល់ក្រហាយនេះ តើ
ដូចម្តេច។

[៤៣៤] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ឯណានីមួយ មិនដឹង
ច្បាស់ តាមសេចក្តីពិតថា នេះជាទុក្ខ។ បើ មិនដឹងច្បាស់ តាមសេចក្តីពិតថា នេះជា
ទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទា។ សមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ទាំងនោះ ត្រេកអរ ក្នុងពួកសង្ខារ ដែល
ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីជាតិ។ បើ កាលបើត្រេកអរហើយ រមែងតាក់តែង លុះតាក់តែងហើយ
រមែងក្តៅ ដោយសេចក្តីក្រហល់ក្រហាយ គឺជាតិផង ក្តៅដោយសេចក្តីក្រហល់ក្រហាយ
គឺជរាផង ក្តៅដោយសេចក្តីក្រហល់ក្រហាយ គឺមរណៈផង ក្តៅដោយសេចក្តីក្រហល់
ក្រហាយ គឺសោក បរិទេវៈ ទុក្ខ ទោមនស្ស ឧបាយាសៈផង ។ សមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍
ទាំងនោះ រមែងមិនផុតស្រឡះ ចាកជាតិ ជរា មរណៈ សោក បរិទេវៈ ទុក្ខ ទោមនស្ស
ឧបាយាសៈ តថាគតពោលថា មិនផុតស្រឡះចាកទុក្ខឡើយ។ សមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍
ទាំងនោះ រមែងមិនផុតស្រឡះ ចាកជាតិ ជរា មរណៈ សោក បរិទេវៈ ទុក្ខ ទោមនស្ស
ឧបាយាសៈ តថាគតពោលថា នឹងមិនផុតស្រឡះចាកទុក្ខឡើយ។

[៤៣៥] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ឯណានីមួយ ដឹងច្បាស់
តាមសេចក្តីពិតថា នេះជាទុក្ខ។ បើ ដឹងច្បាស់ តាមសេចក្តីពិតថា នេះជាទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទា។ សមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ទាំងនោះ រមែងមិនត្រេកអរ ក្នុងសង្ខារទាំងឡាយ
ដែលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីជាតិ។ បើ កាលបើមិនត្រេកអរហើយ រមែងមិនបានតាក់តែង
លុះមិនបានតាក់តែងហើយ រមែងមិនក្តៅ ដោយសេចក្តីក្រហល់ក្រហាយ គឺជាតិផង មិន
ក្តៅដោយសេចក្តីក្រហល់ក្រហាយ គឺមរណៈផង មិនក្តៅដោយសេចក្តីក្រហល់ក្រហាយ
គឺសោក បរិទេវៈ ទុក្ខ ទោមនស្ស ឧបាយាសៈផង ។ សមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ទាំងនោះ
រមែងផុតស្រឡះ ចាកជាតិ ជរា មរណៈ សោក បរិទេវៈ ទុក្ខ ទោមនស្ស ឧបាយាសៈ
តថាគតពោលថា ផុតស្រឡះចាកទុក្ខបាន។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុ

ក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខៗបេ។ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា
នេះជាទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទា។

[៤៣៦] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ បុគ្គលណា ពោលយ៉ាងនេះថា អាត្មាអញ មិនបាច់
ត្រាស់ដឹង នូវទុក្ខអរិយសច្ច តាមសេចក្តីពិតៗបេ។ មិនបាច់ត្រាស់ដឹង នូវទុក្ខនិរោធគាមិនី
បដិបទាអរិយសច្ច តាមសេចក្តីពិត ក៏គង់នឹងធ្វើនូវទីបំផុត នៃទុក្ខដោយប្រពៃបាន ហេតុ
នេះ មិនមានឡើយ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ បុគ្គលណា ពោលយ៉ាងនេះថា អាត្មាអញ មិន
បាច់ធ្វើផ្ទះ ខាងក្រោមនៃផ្ទះមានកំពូល នឹងលើកផ្ទះខាងលើតែម្តង (គឺមិនបាច់ធ្វើគ្រឿង
ក្រោម ធ្វើតែគ្រឿងលើ) ហេតុនេះ មិនមានទេ យ៉ាងណាមិញ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ
បុគ្គលណា ពោលយ៉ាងនេះថា អាត្មាអញ មិនបាច់ត្រាស់ដឹង នូវទុក្ខអរិយសច្ចតាម
សេចក្តីពិតៗបេ។ មិនបាច់ត្រាស់ដឹង នូវទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទាអរិយសច្ច តាម
សេចក្តីពិត នឹងធ្វើនូវទីបំផុតនៃទុក្ខ ដោយប្រពៃតែម្តង ហេតុនេះ មិនមានឡើយ ក៏យ៉ាង
នោះដែរ។

[៤៣៧] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ បើបុគ្គលណា ពោលយ៉ាងនេះវិញថា អាត្មាអញ
បានត្រាស់ដឹង នូវទុក្ខអរិយសច្ច តាមសេចក្តីពិតៗបេ។ បានត្រាស់ដឹង នូវទុក្ខនិរោធគា
មិនីបដិបទាអរិយសច្ច តាមសេចក្តីពិតហើយ នឹងធ្វើនូវទីបំផុត នៃសេចក្តីទុក្ខបាន ហេតុនេះ
ទើបមាន។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ បុគ្គលណា ពោលយ៉ាងនេះថា អាត្មាអញ ធ្វើផ្ទះ ខាង
ក្រោម នៃផ្ទះមានកំពូល ហើយសឹមលើកផ្ទះខាងលើ ហេតុនេះ ទើបមាន យ៉ាងណា
មិញ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ បុគ្គលណា ពោលយ៉ាងនេះថា អាត្មាអញ ត្រាស់ដឹង នូវទុក្ខ
អរិយសច្ច តាមសេចក្តីពិតៗបេ។ ត្រាស់ដឹង នូវទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទាអរិយសច្ច តាម
សេចក្តីពិតហើយ នឹងធ្វើនូវទីបំផុតនៃទុក្ខ ដោយប្រពៃបាន ហេតុនេះទើបមាន យ៉ាងនោះ
ដែរ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាម
ថា នេះជាទុក្ខៗបេ។ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទា។

[៤៣៨] សម័យមួយ ព្រះមានព្រះភាគ ទ្រង់គង់នៅក្នុងគូជាគារសាលា នាមហា
វន ជិតក្រុងវេសាលី។ គ្រានោះឯង ព្រះអានន្ទដ៏មានអាយុ ស្ងៀកស្ងៀង ប្រដាប់បាត្រ និង

ចីវរ ក្នុងបុព្វណ្ណសម័យ ហើយចូលទៅក្នុងក្រុងវេសាលី ដើម្បីបិណ្ឌបាត។ ព្រះអានន្ទដ៏ មានអាយុ ក៏បានឃើញពួកលិច្ឆវិកុមារច្រើននាក់ កំពុងធ្វើគ្រឿងក្រោះក្នុងផ្ទះ ជាទីរៀន នូវសិល្បៈ កំពុងបាញ់សរ តាមរន្ធចន្ទោងដ៏តូច អំពីចម្ងាយ ឲ្យចេញទៅតាមគ្នា មិនឲ្យ ដាច់ឡើយ ។ លុះព្រះអានន្ទនោះ បានឃើញហើយ ក៏មានសេចក្តីត្រិះរិះ ដូច្នោះថា ពួក លិច្ឆវិកុមារនេះ ចេះសិក្សាណាស់តើ ពួកលិច្ឆវិកុមារនេះ ចេះសិក្សាល្អណាស់តើ ព្រោះ ពួកលិច្ឆវិកុមារនេះ ចេះបាញ់សរ តាមរន្ធចន្ទោងដ៏តូច អំពីចម្ងាយ ឲ្យចេញទៅតាមគ្នា មិនឲ្យដាច់ឡើយ។

[៤៣៧] លំដាប់នោះ ព្រះអានន្ទមានអាយុ ត្រាច់ទៅក្នុងក្រុងវេសាលី ដើម្បី បិណ្ឌបាត កាលត្រឡប់មកពីបិណ្ឌបាត ក្នុងបច្ចុប្បន្ន ក៏ចូលទៅគាល់ព្រះមានព្រះភាគ លុះចូលទៅដល់ហើយ ក៏ថ្វាយបង្គំព្រះមានព្រះភាគ ហើយអង្គុយក្នុងទីសមគួរ។ លុះ ព្រះអានន្ទមានអាយុ អង្គុយក្នុងទីសមគួរហើយ បានក្រាបបង្គំទូលព្រះមានព្រះភាគ ដូច្នោះថា បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ក្នុងទីឯណោះ ខ្ញុំព្រះអង្គ ស្ងៀកស្ងៀម ប្រដាប់បាត និង ចីវរ ក្នុងបុព្វណ្ណសម័យ ហើយចូលទៅក្នុងក្រុងវេសាលី ដើម្បីបិណ្ឌបាត។ បពិត្រព្រះអង្គ ដ៏ចម្រើន ខ្ញុំព្រះអង្គ បានឃើញពួកលិច្ឆវិកុមារច្រើននាក់ កំពុងធ្វើគ្រឿងក្រោះក្នុងផ្ទះ ជាទីរៀននូវសិល្បៈ បាញ់សរ តាមរន្ធចន្ទោងដ៏តូច អំពីចម្ងាយ ឲ្យចេញទៅតាមគ្នា មិនឲ្យ ដាច់ឡើយ។ លុះខ្ញុំព្រះអង្គ បានឃើញហើយ មានសេចក្តីត្រិះរិះ ដូច្នោះថា ពួកលិច្ឆវិ កុមារនេះ ចេះសិក្សាណាស់តើ ពួកលិច្ឆវិកុមារនេះ ចេះសិក្សាល្អណាស់តើ ព្រោះពួកលិ ច្ឆវិកុមារនេះ ចេះបាញ់សរ តាមរន្ធចន្ទោងដ៏តូច ឲ្យចេញទៅតាមគ្នា មិនឲ្យដាច់។ ម្ចាស់ អានន្ទ អ្នកសំគាល់ហេតុនោះ ដូចម្តេច អំពើដូចម្តេចហ្ន៎ ដែលបុគ្គលធ្វើបានដោយកម្រ ក្រៃលែងផង ហេតុកើតឡើងព្រម ដោយកម្រផង។ ជនណាបាញ់សរ តាមរន្ធចន្ទោងដ៏ តូច អំពីចម្ងាយ ឲ្យចេញទៅតាមគ្នា មិនឲ្យដាច់ ឬក៏ជនណា បាញ់ទំលុះនូវចុង នៃចុង រោមកន្ទុយ ដែលច្រៀកជា ៧ ចំរៀក។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន បុគ្គលណា បាញ់ទំលុះនូវ ចុង នៃចុងរោមកន្ទុយ ដែលច្រៀកជា ៧ ចំរៀក ហេតុនេះ ដែលបុគ្គលធ្វើបានដោយកម្រ ឬជាហេតុកើតឡើងព្រម ដោយកម្រ។ ម្ចាស់អានន្ទ ពួកជនណា ចាក់ដុះតាមសេចក្តីពិត ថា នេះជាទុក្ខ។ ហេ ចាក់ដុះតាមសេចក្តីពិតថា នេះជាទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទា ពួកជន

ទាំងនោះ ទើបឈ្មោះថា ចាក់ធ្លុះនូវហេតុ ដែលបុគ្គលចាក់ធ្លុះបាន ដោយកម្រ។ ម្នាល អានន្ទ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខាបេរ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទា។

[៤៤០] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វក្នុងលោកន្តរនរក មានតែសេចក្តីទុក្ខឥត ល្អ ជានរកងងឹត ជានរកងងឹតសូន្យឈឹង ក្នុងនរកនោះ មិនដែលបានទទួលពន្លឺ នៃព្រះ ចន្ទ និងព្រះអាទិត្យទាំងឡាយនេះ ដែលមានប្លន្ទិដ៏យ៉ាងនេះ មានអានុភាពធំ យ៉ាងនេះ ឡើយ។

[៤៤១] កាលព្រះមានព្រះភាគ ទ្រង់សំដែងយ៉ាងនេះហើយ ភិក្ខុមួយរូប បាន ក្រាបបង្គំទូលព្រះមានព្រះភាគ ដូច្នោះថា បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ងងឹតនោះ ជាងងឹតធំ ណាស់ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ងងឹតនោះ ជាងងឹតធំមហិមា បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ងងឹត ដទៃ ដែលធំជាងផង គួរខ្លាចផង ជាងងងឹតនេះ មានដែរឬ។ ម្នាលភិក្ខុ ងងឹតដទៃដែល ធំជាងផង គួរខ្លាចផង ជាងងងឹតនេះ មានដែរ។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ចុះងងឹតដទៃ ធំ ជាងផង គួរខ្លាចផង ជាងងងឹតនេះ តើធំដូចម្តេច។

[៤៤២] ម្នាលភិក្ខុ ពួកសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ឯណានីមួយ មិនដឹងច្បាស់ តាម សេចក្តីពិតថា នេះជាទុក្ខាបេរ មិនដឹងច្បាស់ តាមសេចក្តីពិតថា នេះជាទុក្ខនិរោធគាមិនី បដិបទា។ សមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ទាំងនោះ រមែងត្រេកអរ ក្នុងសង្ខារទាំងឡាយ ដែល ប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីជាតិ។ កាលបើត្រេកអរហើយ រមែងតាក់តែង។ លុះតាក់តែងហើយ ក៏ធ្លាក់ចុះកាន់ទីងងឹត គឺជាតិផង ធ្លាក់ចុះកាន់ទីងងឹត គឺជរាផង ធ្លាក់ចុះកាន់ទីងងឹត គឺ មរណៈផង ធ្លាក់ចុះកាន់ទីងងឹត គឺសោក បរិទេវៈ ទុក្ខ ទោមនស្ស ឧបាយាសៈផង។ សមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ទាំងនោះ មិនផុតស្រឡះចាកជាតិ ជរា មរណៈ សោក បរិទេវៈ ទុក្ខ ទោមនស្ស ឧបាយាសៈ តថាគតពោលថា មិនផុតស្រឡះចាកទុក្ខឡើយ។

[៤៤៣] ម្នាលភិក្ខុ ពួកសមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ឯណានីមួយ ដឹងច្បាស់តាមសេចក្តី ពិតថា នេះជាទុក្ខាបេរ ដឹងច្បាស់តាមសេចក្តីពិតថា នេះជាទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទា។

សមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ទាំងនោះ មិនត្រេកអរ ក្នុងសង្ខារទាំងឡាយ ដែលប្រព្រឹត្តទៅ ដើម្បីជាតិ។ កាលបើមិនត្រេកអរហើយ ក៏រមែងមិនតាក់តែង។ លុះមិនបានតាក់តែង ហើយ ក៏មិនធ្លាក់ចុះកាន់ទីងងឹត គឺជាតិផង មិនធ្លាក់ចុះកាន់ទីងងឹត គឺជរាផង មិនធ្លាក់ ចុះកាន់ទីងងឹត គឺមរណៈផង មិនធ្លាក់ចុះកាន់ទីងងឹត គឺសោក បរិទេវៈ ទុក្ខ ទោមនស្ស ឧបាយាសៈផង។ សមណៈ ឬព្រាហ្មណ៍ទាំងនោះ រមែងផុតស្រឡះ ចាកជាតិ ជរា មរណៈ សោក បរិទេវៈ ទុក្ខ ទោមនស្ស ឧបាយាសៈ តថាគតពោលថា ផុតស្រឡះចាក ទុក្ខបាន។ ម្នាលភិក្ខុ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះ ជាទុក្ខ។ ឬ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទា។

[៤៤៤] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ដូចជាបុរសបោះនីម មានច្បោះតែមួយ ក្នុង មហាសមុទ្រ ក៏ក្នុងមហាសមុទ្រនោះ មានអណ្តើកខ្វាក់ (មួយ) លុះកន្លងមួយរយឆ្នាំទៅ ទើបអណ្តើកខ្វាក់នោះ ងើបម្តងៗ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ សំគាល់នូវហេតុ នោះ ដូចម្តេច កាលបើកន្លងមួយរយឆ្នាំ ទៅ ទើបអណ្តើកខ្វាក់នោះ ងើបម្តងៗ តើគួរ នឹងសិកក ក្នុងនីម មានច្បោះតែមួយឯណោះ បានដែរឬ។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ក្រែង តែកាលកន្លងយូរអង្វែងទៅ ទើបមានម្តងៗខ្លះ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ លុះកន្លងមួយរយ ឆ្នាំទៅ ទើបអណ្តើកខ្វាក់នោះ ងើបម្តងៗ ក៏សិកកទៅក្នុងនីម មានច្បោះតែមួយឯណោះ ទុកជាឆាប់ពេកណាស់ យ៉ាងណាមិញ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ជនពាល ដែលធ្លាក់ទៅក្នុង វិនិបាតហើយ បានមកជាមនុស្សអស់វារៈម្តង តថាគតពោលថា មិនបានឆាប់ឡើយ គឺ យូរពេកណាស់។ ដំណើរនោះ ព្រោះហេតុអ្វី។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះបុគ្គលពាល ក្នុងលោកនេះ គ្មានប្រព្រឹត្តនូវធម៌ គ្មានប្រព្រឹត្តស្មើ គ្មានធ្វើកុសល គ្មានធ្វើបុណ្យទេ មាន តែទំពាស៊ី នូវគ្នានិងគ្នា។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ការទំពាស៊ីនូវសត្វ ដែលមានកំឡាំងថយ រមែងប្រព្រឹត្តទៅ ក្នុងបុគ្គលពាលនុ៎ះ។ ដំណើរនោះ ព្រោះហេតុអ្វី។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះបុគ្គលពាល មិនឃើញនូវអរិយសច្ច ៤ ។ អរិយសច្ច ៤ គឺអ្វីខ្លះ។ គឺទុក្ខអរិយសច្ច ១។ ឬ ទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទាអរិយសច្ច ១ ក៏យ៉ាងនោះឯង។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខ។ ឬ គួរធ្វើ សេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទា។

[២២៥] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ដូចជាផែនដីនេះ មានទីបំផុតជាមួយគ្នា មាន
បុរសបោះនីម មានច្បោះតែមួយ ទៅលើផែនដីនោះ ខ្យល់ពីទិសខាងកើត បក់នីមនោះ
ទៅទិសខាងលិច ខ្យល់ពីទិសខាងលិច បក់ (នីមនោះ) ទៅទិសខាងកើត ខ្យល់ពីទិសខាង
ជើង បក់ (នីមនោះ) ទៅទិសខាងត្បូង ខ្យល់ពីទិសខាងត្បូង បក់ (នីមនោះ) ទៅទិស
ខាងជើង លុះកន្លងមួយរយឆ្នាំ ទៅ ទើបមានអណ្តើកខ្វាក់មួយ ក្នុងទីនោះ ងើបម្តងៗ
ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ សំគាល់នូវហេតុនោះ ដូចម្តេច លុះកន្លងមួយរយឆ្នាំ
ៗ ទៅ ទើបអណ្តើកខ្វាក់នោះ ងើបម្តងៗ តើគួរនឹងសិកក ក្នុងនីម មានច្បោះតែមួយ
ឯណោះ បានដែរឬ? បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន លុះកន្លងមួយរយឆ្នាំ ទៅ ទើបអណ្តើក
ខ្វាក់នោះ ងើបម្តងៗ គួរនឹងសិកក ទៅក្នុងនីម មានច្បោះតែមួយឯណោះ ដោយហេតុ
ឯណា ហេតុនោះ កម្រក្រៃពេក យ៉ាងណាមិញ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ បុគ្គលបាននូវភាព
ជាមនុស្ស កម្រក្រៃពេក យ៉ាងនោះដែរ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រះតថាគត ជាអរហន្ត
សម្មាសម្ពុទ្ធ កើតក្នុងលោក កម្រក្រៃពេក យ៉ាងនោះដែរ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ធម្មវិន័យ
ដែលតថាគត សំដែងហើយ រមែងភ្ជឹច្បាស់ក្នុងលោក កម្រក្រៃពេក យ៉ាងនោះដែរ។ ម្ចាស់
ភិក្ខុទាំងឡាយ ការបាននូវអត្តភាពជាមនុស្សនេះ ១ ព្រះតថាគត ជាអរហន្ត សម្មាសម្ពុទ្ធ
កើតក្នុងលោក ១ ធម្មវិន័យ ដែលតថាគតសំដែងហើយ រមែងភ្ជឹច្បាស់ក្នុងលោក ១
(ទាំង៣នេះ ក្រដូចគ្នា)។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរ
ធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខាបេរ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខនិរោធគាមិនី
បដិបទា។

[២២៦] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ដូចជាបុរស យកដុំក្រួស ៧ ដុំ ប៉ុនគ្រាប់សណ្តែក
បាយ ទៅប្រៀបធៀបនឹងស្តេចភ្នំ ឈ្មោះសិនេរុ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ
សំគាល់នូវហេតុនោះ ដូចម្តេច ដុំក្រួស ៧ ដុំ ប៉ុនគ្រាប់សណ្តែកបាយ ដែលបុគ្គលយក
ទៅប្រៀបធៀបភ្នំ ស្តេចភ្នំឈ្មោះ សិនេរុ ក្តី របស់ទាំងពីរនោះ តើរបស់ណាច្រើនជាង។
បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ស្តេចភ្នំ ឈ្មោះសិនេរុនេះ មានចំនួនច្រើនជាង ដុំក្រួស ៧ ដុំ ប៉ុន
គ្រាប់សណ្តែកបាយ ដែលបុគ្គលប្រៀបធៀបហើយ មានចំនួនតិចជាង ដុំក្រួស ៧ ដុំ ប៉ុន
គ្រាប់សណ្តែកបាយ ដែលបុគ្គលយកទៅប្រៀបធៀប នឹងស្តេចភ្នំ សិនេរុ មិនដល់នូវការ

រាប់ផង មិនដល់នូវការប្រៀបធៀបផង មិនដល់នូវចំណែក នៃចំណិតផង យ៉ាង
ណាមិញ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ បុគ្គលជាអរិយសាវក ដែលបរិបូណ៌ដោយទិដ្ឋិ ជាអ្នក
ត្រាស់ដឹង (នូវមគ្គ និងផល) សេចក្តីទុក្ខ (របស់អរិយសាវកនោះ) ដែលអស់ទៅ រលីងទៅ
ច្រើនជាង សេចក្តីទុក្ខ ដែលសល់នៅ តិចជាង មិនដល់នូវការរាប់ផង មិនដល់នូវការ
ប្រៀបធៀបផង មិនដល់នូវចំណែក នៃចំណិតផង ដើម្បីប្រៀបធៀប នូវគំនរទុក្ខពីមុន
ដែលអស់ទៅ រលីងទៅ ចំនួន ៧ អត្តភាពយ៉ាងយូរ ក៏យ៉ាងនោះឯង។ បុគ្គលណា ដឹង
ច្បាស់តាមសេចក្តីពិតថា នេះជាទុក្ខ។ បើដឹងច្បាស់តាមសេចក្តីពិតថា នេះជាទុក្ខនិរោធ
គាមិនីបដិបទា។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើ
សេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខ។ បើគួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខនិរោធគាមិនី
បដិបទា។

[៤៤៧] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ស្តេចភ្នំឈ្មោះ សិនេរុ ក៏ដល់នូវការអស់ទៅ រលីង
ទៅ លើកលែង គឺកុំបាច់និយាយដល់ដុំក្រួស ៧ ដុំ ប៉ុន្តែគ្រាប់សណ្តែកបាយឡើយ។ ម្នាល
ភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ សំគាល់នូវហេតុនោះ ដូចម្តេច ការអស់ទៅ រលីងទៅ នៃ
ស្តេចភ្នំឈ្មោះ សិនេរុក្តី ដុំក្រួស ៧ ដុំ ប៉ុន្តែគ្រាប់សណ្តែកបាយ ដែលសល់នៅក្តី របស់ទាំង
ពីរនោះ តើរបស់ណាច្រើនជាង។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ការអស់ទៅ រលីងទៅនៃស្តេចភ្នំ
ឈ្មោះសិនេរុ មានចំនួនច្រើនជាង ដុំក្រួស ៧ ដុំ ប៉ុន្តែគ្រាប់សណ្តែកបាយ ដែលសល់នៅ
មានចំនួនតិចជាង ដុំក្រួស ៧ ដុំ ប៉ុន្តែគ្រាប់សណ្តែកបាយ ដែលសល់នៅ ក៏មិនដល់នូវការ
រាប់ផង មិនដល់នូវការប្រៀបធៀបផង មិនដល់នូវចំណែក នៃចំណិតផង ដោយការ
ប្រៀបធៀប នូវការអស់ទៅ រលីងទៅ នៃស្តេចភ្នំ ឈ្មោះសិនេរុឡើយ យ៉ាងណាមិញ។
ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ បុគ្គលជាអរិយសាវក ដែលបរិបូណ៌ដោយទិដ្ឋិ ជាអ្នកត្រាស់ដឹង (នូវ
មគ្គ និងផល) សេចក្តីទុក្ខ ដែលអស់ទៅ វិនាសទៅ (នៃអរិយសាវកនោះ) មានចំនួនច្រើន
សេចក្តីទុក្ខ ដែលសល់នៅ មានចំនួនតិច មិនដល់នូវការរាប់ មិនដល់នូវការប្រៀបធៀប
មិនដល់នូវចំណែក នៃចំណិត នឹងគំនរទុក្ខពីមុន ដែលអស់ទៅ រលីងទៅ ចំនួន ៧
អត្តភាពយ៉ាងយូរ យ៉ាងនោះឯង។ បុគ្គលណា ដឹងច្បាស់តាមសេចក្តីពិតថា នេះជាទុក្ខ ។
បើដឹងច្បាស់តាមសេចក្តីពិតថា នេះជាទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទា។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ

ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខាបេយ្យ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទា។

ចប់ បបាតវគ្គ ទី៥។

ឧទាននៃបបាតវគ្គនោះគឺ

និយាយអំពីការគិត ១ អំពីជ្រោះ ១ អំពីសេចក្តីក្រហល់ក្រហាយ ១ អំពីសាលា មានកំពូល ១ អំពីទំលុះចុងសរសៃរោម ១ អំពីលោកនួនរក ងងឹតសូន្យឈឹង ១ អំពី ច្បោះនីម ២ លើក អំពីស្តេចក្តី ឈ្មោះសិរេរុដទៃ ពីរលើក។

អភិសមយវគ្គ ទី៦

[៤៤៨] ត្រានោះឯង ព្រះមានព្រះភាគ ទ្រង់លើកនូវអាចម៍ដី មានប្រមាណតិច ដាក់លើខ្នងព្រះនា ហើយត្រាស់នឹងភិក្ខុទាំងឡាយថា ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នក ទាំងឡាយ សំគាល់នូវហេតុនោះ ដូចម្តេច អាចម៍ដី មានប្រមាណតិច ដែលតថាគត លើកដាក់លើចុងក្រូចក្តី មហាប្រិចពីនេះក្តី របស់ទាំងពីរនោះ តើរបស់ណាច្រើនជាង ។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន មហាប្រិចពីនេះច្រើនជាង អាចម៍ដី មានប្រមាណតិច ដែលព្រះ មានព្រះភាគ ទ្រង់លើកដាក់លើខ្នងព្រះនា មានប្រមាណតិចទេ អាចម៍ដី មាន ប្រមាណតិច ដែលព្រះមានព្រះភាគ លើកដាក់លើចុងព្រះនា មិនបានដល់នូវការរាប់ ផង មិនបានដល់ នូវការប្រៀបធៀបផង មិនបានដល់នូវចំណែក នៃចំណិតផង ដោយ ការប្រៀបធៀបនឹងមហាប្រិចពីបានឡើយ យ៉ាងណាមិញ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ បុគ្គល ជាអរិយសាវក ដែលបរិបូណ៌ដោយទិដ្ឋិ ជាអ្នកត្រាស់ដឹង (នូវមគ្គ និងផល) សេចក្តីទុក្ខ របស់អរិយសាវកនោះ ដែលអស់ទៅ រលីងទៅ ច្រើនជាង សេចក្តីទុក្ខ ដែលសល់នៅ មានប្រមាណតិច មិនបានដល់ នូវការរាប់ផង មិនបានដល់ នូវការប្រៀបធៀបផង មិន បានដល់នូវចំណែក នៃចំណិតផង ដោយការប្រៀបធៀបនឹងគំនរទុក្ខពីមុន ដែលអស់ ទៅ រលីងទៅ ចំនួន ៧ អត្តភាព យ៉ាងយូរ ក៏យ៉ាងនោះឯង។ បុគ្គលណាដឹងច្បាស់ តាមសេចក្តីពិតថា នេះជាទុក្ខាបេយ្យ ដឹងច្បាស់តាមសេចក្តីពិតថា នេះជាទុក្ខនិរោធគាមិនី

បដិបទា។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើ
សេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខ។ បេ។ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខនិរោធតាមិនី
បដិបទា។

[៤៤៧] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ដូចស្រះបោក្ខរណី បណ្តោយ ៥០ យោជន៍ ទទឹង
៥០ យោជន៍ ជំរៅ ៥០ យោជន៍ មានទឹកពេញ ស្មើល្មមក្អែកឱនដឹកបាន បុរសគប្បី
ជ្រលក់ទឹក ដោយចុងនៃស្បូវ អំពីស្រះនោះ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ សំគាល់
នូវហេតុនោះ ដូចម្តេច ទឹកដែលបុរសជ្រលក់ ដោយចុងនៃស្បូវ ហើយលើកឡើង និងទឹក
ក្នុងស្រះបោក្ខរណី ទឹកទាំងពីរនោះ តើទឹកណាច្រើនជាង។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ទឹក
ក្នុងស្រះបោក្ខរណីនោះ ច្រើនជាង ទឹកដែលបុរសជ្រលក់ ដោយចុងនៃស្បូវ ហើយលើក
ឡើង មានប្រមាណតិច ទឹកដែលបុរសជ្រលក់ ដោយចុងនៃស្បូវ ហើយលើកឡើង មិន
បានដល់ នូវការរាប់ផង មិនបានដល់ នូវការប្រៀបធៀបផង មិនបានដល់នូវចំណែក នៃ
ចំណិតផង ដោយការប្រៀបធៀបនឹងទឹកក្នុងស្រះបោក្ខរណីបានឡើយ យ៉ាងណាមិញ។
ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ បុគ្គលជាអរិយសាវក។ បេ។ ភិក្ខុ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាម។

[៤៥០] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ដូចស្ទឹងធំទាំងឡាយនេះ រមែងហូរជោរជន់។ ស្ទឹងធំ
ទាំងនោះ គឺស្ទឹងណាខ្លះ។ គឺស្ទឹងគង្គា យមុនា អចិរវតី សរកូ មហិ។ បុរសគប្បីលើកឡើង
នូវដំណក់នៃទឹក ពីរ ឬបីដំណក់ អំពីស្ទឹងទាំងនោះ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ
សំគាល់នូវហេតុនោះ ដូចម្តេច ដំណក់នៃទឹក ពីរ ឬបីដំណក់ ដែលបុរសលើកឡើង និង
ទឹកដែលលាយច្រឡំ អំពីទឹកដទៃ ហូរជោរជន់មក ទឹកទាំងពីរនោះ តើទឹកណាច្រើន
ជាង។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ទឹកដែលលាយច្រឡំអំពីស្ទឹងដទៃ ហូរជោរជន់មកនុ៎ះ ច្រើន
ជាង ដំណក់នៃទឹក ពីរ ឬបីដំណក់ ដែលបុរសលើកឡើង មានប្រមាណតិចទេ ដំណក់
នៃទឹក ពីរ ឬបីដំណក់ ដែលបុរសលើកឡើង មិនបានដល់ នូវការរាប់ផង មិនបានដល់
នូវការប្រៀបធៀបផង មិនបានដល់ នូវចំណែក នៃចំណិតផង ដោយការប្រៀបធៀបនឹង
ទឹក ដែលលាយច្រឡំ អំពីស្ទឹងដទៃ ហូរជោរជន់មកបានឡើយ យ៉ាងណាមិញ។ ម្នាល
ភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសាវក (នោះឯង ជាបេយ្យាលៈ) ភិក្ខុគួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាម។

[៤៥១] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ដូចស្ទឹងធំទាំងឡាយនេះ រមែងហូរជោរជន់មក។ ស្ទឹងធំទាំងនោះ គឺស្ទឹងណាខ្លះ។ គឺស្ទឹងគង្គា យមុនា អចិរេតី សរក្ខ មហិរា ទឹកនោះ ក៏គង់ដល់ នូវការអស់ទៅ រលីងទៅ លើកលែងតែដំណក់ទឹក ពីរបូបីចេញ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ សំគាល់នូវហេតុនោះ ដូចម្តេច ទឹកដែលលាយច្រឡំគ្នា និងដំណក់នៃទឹក ពីរបូបីដំណក់ ដោយការប្រៀបធៀបនឹងទឹក ដែលអស់ទៅ រលីងទៅ ទឹកទាំងពីរនោះ តើទឹកណាច្រើនជាង។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ទឹកដែលលាយច្រឡំគ្នា ដែលអស់ទៅ រលីងទៅនោះ ច្រើនជាង ដំណក់ទឹកពីរ ឬបីដំណក់ ដែលសល់នៅ មានប្រមាណតិច ដំណក់ទឹកពីរ ឬបីដំណក់ ដែលសល់នៅ មិនបានដល់ នូវការរាប់ផង មិនបានដល់ នូវការប្រៀបធៀបផង មិនបានដល់ នូវចំណែក នៃចំណិតផង ដោយការប្រៀបធៀបនឹងទឹកដែលលាយច្រឡំគ្នា ដែលអស់ទៅ រលីងទៅបានឡើយ យ៉ាងណាមិញ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសាវក។ ភិក្ខុគួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាម។

[៤៥២] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ដូចបុរស ដក់ល់ទុកនូវដីស្អិត ៧ ដុំ មានចំនួនប៉ុនផ្ទៃពុទ្រា ដើម្បីប្រៀបធៀបនឹងមហាប្រិចពីរ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ សំគាល់នូវហេតុនោះ ដូចម្តេច ដីស្អិត ៧ ដុំ មានចំនួនប៉ុនផ្ទៃពុទ្រា ដែលបុរស ដក់ល់ទុក និងមហាប្រិចពីរនេះ របស់ទាំងពីរនោះ តើរបស់ណាច្រើនជាង។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន មហាប្រិចពីរនោះ ច្រើនជាង ដីស្អិត ៧ ដុំ មានចំនួនប៉ុនផ្ទៃពុទ្រា ដែលបុរស ដក់ល់ទុក មានប្រមាណតិច ដីស្អិត ៧ ដុំ មានចំនួនប៉ុនផ្ទៃពុទ្រា ដែលបុរស ដក់ល់ទុក មិនបានដល់នូវការរាប់ផង មិនបានដល់ នូវការប្រៀបធៀបផង មិនបានដល់ នូវចំណែកនៃចំណិតផង ដោយការប្រៀបធៀបនឹងមហាប្រិចពីរបានឡើយ យ៉ាងណាមិញ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសាវក (នោះឯង ជាបេយ្យាលៈ) ភិក្ខុគួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាម។

[៤៥៣] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ដូចមហាប្រិចពីរ ដល់នូវការអស់ទៅ រលីងទៅ លើកលែងតែដីស្អិត ៧ ដុំ មានចំនួនប៉ុនផ្ទៃពុទ្រាចេញ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ សំគាល់នូវហេតុនោះ ដូចម្តេច ការអស់ទៅ រលីងទៅ នៃមហាប្រិចពីរ និងដីស្អិត ៧ ដុំ មានចំនួនប៉ុនផ្ទៃពុទ្រា ដែលសល់នៅ តើរបស់ណាច្រើនជាង។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន

ការអស់ទៅ រលីងទៅ នៃមហាប្រិចពីនុ៎ះ មានប្រមាណច្រើនជាង ដីស្អិត ៧ ដុំ មានចំនួន ប៉ុនផ្ទៃពុទ្រា ដែលសល់នៅ មានប្រមាណតិច ដីស្អិត ៧ ដុំ មានចំនួនប៉ុនផ្ទៃពុទ្រា ដែល សល់នៅ មិនបានដល់ នូវការរាប់ផង មិនបានដល់ នូវការប្រៀបធៀបផង មិនបានដល់ នូវចំណែក នៃចំណិតផង ដោយការប្រៀបធៀបនឹងការអស់ទៅ រលីងទៅ នៃមហាប្រិច ពីបានឡើយ យ៉ាងណាមិញ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសាវក (នោះឯង ជាបេយ្យាលៈ) ភិក្ខុគួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាម។

[៤៥៤] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ដូចបុរសលើកឡើង នូវដំណក់ទឹកពីរ ឬបីដំណក់ ក្នុងមហាសមុទ្រ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ សំគាល់នូវហេតុនោះ ដូចម្តេច ដំណក់ទឹកពីរ ឬបីដំណក់ ដែលបុគ្គលលើកឡើង និងទឹកក្នុងមហាសមុទ្រ ទឹកទាំងពីរ នោះ តើទឹកណាច្រើនជាង។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ទឹកក្នុងមហាសមុទ្រនោះ មាន ប្រមាណច្រើនជាង ដំណក់ទឹកពីរ ឬបីដំណក់ ដែលបុរសលើកឡើង មានប្រមាណតិច ដំណក់ទឹកពីរ ឬបីដំណក់ ដែលបុរសលើកឡើង មិនបានដល់ នូវការរាប់ផង មិនបាន ដល់ នូវការប្រៀបធៀបផង មិនបានដល់ នូវចំណែក នៃចំណិតផង ដោយការប្រៀប ធៀបនឹងទឹក ក្នុងមហាសមុទ្របានឡើយ យ៉ាងណាមិញ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយ សាវក (នោះឯង ជាបេយ្យាលៈ) ភិក្ខុគួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាម។

[៤៥៥] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ដូចទឹកក្នុងមហាសមុទ្រ ដល់នូវការអស់ទៅ រលីង ទៅ លើកលែងតែដំណក់ទឹកពីរ ឬបីដំណក់ចេញ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ សំគាល់នូវហេតុនុ៎ះ ដូចម្តេច ទឹកក្នុងមហាសមុទ្រ ដែលអស់ទៅ រលីងទៅ និងដំណក់ទឹក ពីរ ឬបីដំណក់ ដែលសល់នៅ ទឹកទាំងពីរនោះ តើទឹកណាច្រើនជាង។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ ចម្រើន ទឹកក្នុងមហាសមុទ្រ ដែលអស់ទៅ រលីងទៅនុ៎ះ មានប្រមាណច្រើនជាង ដំណក់ ទឹកពីរ ឬបីដំណក់ ដែលសល់នៅ មានប្រមាណតិច ដំណក់ទឹកពីរ ឬបីដំណក់ ដែល សល់នៅ មិនបានដល់ នូវការរាប់ផង មិនបានដល់ នូវការប្រៀបធៀបផង ទាំងមិនបាន ដល់ នូវចំណែក នៃចំណិតផង ដោយការប្រៀបធៀបនឹងទឹកក្នុងមហាសមុទ្រដែលអស់

ទៅ រលីងទៅបានឡើយ យ៉ាងណាមិញ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសាវក (នោះឯង ជា បេយ្យាលៈ) ភិក្ខុគួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាម។

[៤៥៦] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ដូចបុរសដឹកលំទុក នូវដុំក្រួស ៧ ដុំ មានប្រមាណ ប៉ុនគ្រាប់ស្ពៃ (ដើម្បីប្រៀបធៀប) នឹងស្តេចភ្នំ ឈ្មោះហិមវន្ត។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នក ទាំងឡាយ សំគាល់នូវហេតុនោះ ដូចម្តេច ដុំក្រួស ៧ ដុំ មានប្រមាណប៉ុនគ្រាប់ស្ពៃ ដែល បុរសដឹកលំទុក នឹងស្តេចភ្នំ ឈ្មោះហិមវន្ត របស់ទាំងពីរនោះ តើរបស់ណាច្រើនជាង។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ស្តេចភ្នំ ឈ្មោះហិមវន្តនុ៎ះ មានប្រមាណច្រើនជាង ដុំក្រួស ៧ ដុំ មានប្រមាណប៉ុនគ្រាប់ស្ពៃ ដែលបុរសដឹកលំទុក មានប្រមាណតិច ដុំក្រួស ៧ ដុំ មាន ប្រមាណប៉ុនគ្រាប់ស្ពៃ ដែលបុរសដឹកលំទុក មិនបានដល់ការរាប់ផង មិនបានដល់នូវ ការប្រៀបធៀបផង មិនបានដល់ នូវចំណែក នៃចំណិតផង ដោយការប្រៀបធៀបនឹង ស្តេចភ្នំ ឈ្មោះហិមវន្ត បានឡើយ យ៉ាងណាមិញ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អរិយសាវក។ បេ។ ភិក្ខុគួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាម។

[៤៥៧] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ដូចជាស្តេចភ្នំ ឈ្មោះហិមវន្ត ដល់នូវការអស់ទៅ រលីងទៅ លើកលែងតែក្រួស ៧ ដុំ មានប្រមាណប៉ុនគ្រាប់ស្ពៃចេញ។ ម្នាលភិក្ខុ ទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ សំគាល់នូវហេតុនោះ ដូចម្តេច ការអស់ទៅ រលីងទៅ នៃស្តេច ភ្នំ ឈ្មោះហិមវន្ត និងដុំក្រួស ៧ ដុំ មានប្រមាណប៉ុនគ្រាប់ស្ពៃ ដែលសល់នៅ របស់ ទាំងពីរនោះ តើរបស់ណាច្រើនជាង។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន ការអស់ទៅ រលីងទៅ នៃ ស្តេចភ្នំ ឈ្មោះហិមវន្តនុ៎ះឯង មានប្រមាណច្រើនជាង ដុំក្រួស ៧ ដុំ មានប្រមាណប៉ុន គ្រាប់ស្ពៃ ដែលសល់នៅ មិនបានដល់ នូវការរាប់ផង មិនបានដល់ នូវការប្រៀបធៀប ផង មិនបានដល់ នូវចំណែក នៃចំណិតផង ដោយការប្រៀបធៀបនឹងការអស់ទៅ រលីង ទៅ នៃស្តេចភ្នំ ឈ្មោះហិមវន្តបានឡើយ យ៉ាងណាមិញ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ សេចក្តី ទុក្ខ របស់អរិយសាវក ជាបុគ្គលបរិបូណ៌ដោយទិដ្ឋិ ជាអ្នកត្រាស់ដឹងនុ៎ះឯង ដែលអស់ទៅ រលីងទៅ មានប្រមាណច្រើនជាង សេចក្តីទុក្ខ ដែលសល់នៅ មានប្រមាណតិច សេចក្តី ទុក្ខនោះ មិនបានដល់ នូវការរាប់ផង មិនបានដល់ នូវការប្រៀបធៀបផង មិនបានដល់

នូវចំណែក នៃចំណិតផង ដោយការប្រៀបធៀបនឹងគំនរទុក្ខពីមុន ដែលអស់ទៅ រលីង
ទៅ អស់ ៧ អត្តភាព យ៉ាងយូរ ក៏យ៉ាងនោះឯង។ បុគ្គលណា ដឹងច្បាស់ តាមសេចក្តី
ពិតថា នេះជាទុក្ខ។ បើ ដឹងច្បាស់តាមសេចក្តីពិតថា នេះជាទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទា
ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះ
ជាទុក្ខ។ បើ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទា

ចប់ អភិសមយវគ្គ ទី៦។

ឧទាននៃអភិសមយវគ្គនោះគឺ

និយាយអំពីដីលើចុងព្រះនា ១ អំពីស្រះបោក្ខរណី ១ អំពីទឹក ដែលលាយច្រឡំ
២ លើកដទៃទៀត អំពីផែនដី ២ លើក អំពីសមុទ្រ ២ លើក អំពីដុំក្រួស ប្រៀបធៀបនឹងភ្នំ
២ លើក។

អាមកធម្មបេយ្យាលបវគ្គ ទី៧

[៤៥៨] គ្រានោះឯង ព្រះមានព្រះភាគ ទ្រង់លើកនូវអាចម៍ដី មានប្រមាណតិច
ដាក់លើចុងព្រះនា ហើយត្រាស់នឹងភិក្ខុទាំងឡាយថា ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំង
ឡាយ សំគាល់នូវហេតុនោះ ដូចម្តេច អាចម៍ដីបន្តិច ដែលតថាគត លើកដាក់លើចុង
ក្រចក និងមហាប្រិចពីនេះ របស់ទាំងពីរនោះ តើរបស់ណាច្រើនជាង។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏
ចំរើន មហាប្រិចពីនោះឯង ច្រើនជាង អាចម៍ដីបន្តិច ដែលព្រះមានព្រះភាគ លើកដាក់
លើចុងព្រះនា មានប្រមាណតិច អាចម៍ដីបន្តិច ដែលព្រះមានព្រះភាគ លើកដាក់លើ
ចុងព្រះនា មិនបានដល់ នូវការរាប់ផង មិនបានដល់ នូវការប្រៀបធៀបផង មិនបាន
ដល់ នូវចំណែក នៃចំណិតផង ដោយការប្រៀបធៀបនឹងមហាប្រិចពីបានឡើយ
យ៉ាងណាមិញ។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វ ដែលកើតក្នុងកំណើតមនុស្សទាំងឡាយ
មានប្រមាណតិច ឯពួកសត្វ ដែលកើតក្រៅអំពីកំណើតពួកមនុស្ស មានប្រមាណច្រើន។
ដំណើរនោះ ព្រោះហេតុអ្វី។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះពួកសត្វមិនឃើញ នូវអរិយសច្ច
៤។ អរិយសច្ច ៤ ដូចម្តេចខ្លះ។ គឺទុក្ខអរិយសច្ច ១។ បើ ទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទា

អរិយសច្ច ១ ក៏យ៉ាងនោះឯង។ ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនា
នេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខ។ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជា
ទុក្ខនិរោធតាមិនីបដិបទា។

[៤៥៧] គ្រានោះឯង ព្រះមានព្រះភាគ ទ្រង់លើកនូវអាចម៍ដីបន្តិច ដាក់លើចុង
ព្រះនខា ទ្រង់ត្រាស់នឹងភិក្ខុទាំងឡាយថា ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ សំគាល់នូវ
ហេតុនោះ ដូចម្តេច អាចម៍ដីបន្តិច ដែលតថាគត លើកដាក់លើចុងក្រូចក និង
មហាប្រិចពីនេះ របស់ទាំងពីរ តើរបស់ណាច្រើនជាង។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន
មហាប្រិចពីនុ៎ះ ច្រើនជាង អាចម៍ដីបន្តិច ដែលព្រះមានព្រះភាគ លើកឡើងដាក់លើចុង
ព្រះនខាមាន ប្រមាណតិច អាចម៍ដីបន្តិច ដែលព្រះមានព្រះភាគ លើកដាក់លើចុងព្រះ
នខា មិនដល់ នូវការរាប់ផង មិនដល់ នូវការប្រៀបធៀបផង មិនដល់នូវចំណែក នៃ
ចំណិតផង ដោយការប្រៀបធៀបនឹងមហាប្រិចពីបានឡើយ យ៉ាងណាមិញ។ ម្នាលភិក្ខុ
ទាំងឡាយ ពួកសត្វ ដែលកើតក្នុងមជ្ឈិមជនបទ មានប្រមាណតិច ឯពួកសត្វ ដែលកើត
ក្នុងបច្ចុន្តិមជនបទទាំងឡាយ មានប្រមាណច្រើន។ សត្វទាំងឡាយ រមែងកើតក្នុងមិលក្ខ
ជនបទទាំងឡាយ ដែលមិនមានប្រាជ្ញា ក៏យ៉ាងនោះឯងដែរ។ បើ

[៤៦០] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វដែលប្រកបដោយបញ្ញាចក្ខុដ៏ប្រសើរ មាន
ប្រមាណតិច ឯពួកសត្វ ដែលមិនចេះដឹង ប្រកបដោយសេចក្តីល្ងង់ មានប្រមាណច្រើន
ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ បើ

[៤៦១] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វ ដែលរៀនចាកសុរាមេរយមជ្ជប្បមាទដ្ឋាន
មានប្រមាណតិច ឯពួកសត្វ ដែលមិនរៀនចាកសុរាមេរយមជ្ជប្បមាទដ្ឋាន មានប្រមាណ
ច្រើន ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ បើ

[៤៦២] ម្នាលភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វដែលកើតនៅលើគោក មានប្រមាណតិច
ចំណែកពួកសត្វ ដែលកើតក្នុងទឹក មានប្រមាណច្រើន ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ បើ

[៤៦៣] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វប្រតិបត្តិល្អ ចំពោះមាតា មានប្រមាណតិច ចំណែកពួកសត្វ ដែលមិនប្រតិបត្តិល្អ ចំពោះមាតា មានប្រមាណច្រើន ក៏យ៉ាងនោះ ដែរ។ បេ។

[៤៦៤] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វដែលប្រតិបត្តិល្អ ចំពោះបិតា មានប្រមាណ តិច ចំណែកពួកសត្វ ដែលមិនប្រតិបត្តិល្អ ចំពោះបិតា មានប្រមាណច្រើន ក៏យ៉ាងនោះ ដែរ។ បេ។

[៤៦៥] ពួកសត្វដែលប្រតិបត្តិល្អ ចំពោះសមណៈ មានប្រមាណតិច ចំណែក ពួកសត្វ ដែលមិនប្រតិបត្តិល្អ ចំពោះសមណៈ មានប្រមាណច្រើន ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ បេ។

[៤៦៦] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វដែលប្រតិបត្តិល្អ ចំពោះព្រាហ្មណ៍ មាន ប្រមាណតិច ចំណែកពួកសត្វ ដែលមិនប្រតិបត្តិល្អ ចំពោះព្រាហ្មណ៍ មានប្រមាណ ច្រើន ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ បេ។

[៤៦៧] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វដែលប្រព្រឹត្តកោតក្រែង ដល់បុគ្គលជាធំ ក្នុងត្រកូល មានប្រមាណតិច ចំណែកពួកសត្វ ដែលមិនប្រព្រឹត្តកោតក្រែង ដល់បុគ្គល ជាធំក្នុងត្រកូល មានប្រមាណច្រើន ក៏យ៉ាងនោះដែរ។

ចប់ បឋមវគ្គ ទី៧។

ឧទាន គី

និយាយអំពីពួកសត្វ ដែលកើតក្រៅអំពីមនុស្ស មានប្រមាណច្រើន ១ អំពីពួក សត្វ ដែលកើតក្នុងបច្ចុន្តិមជនបទ ១ អំពីពួកសត្វ ដែលប្រកបដោយបញ្ញា ១ អំពីពួក សត្វ ដែលរៀរចាកសុរាមេរយ ១ អំពីពួកសត្វ ដែលកើតក្នុងទឹក ១ អំពីពួកសត្វដែល ប្រតិបត្តិល្អ ចំពោះមាតា ១ បិតា ១ សមណៈ ១ ព្រាហ្មណ៍ ១ អំពីសេចក្តីកោតក្រែង ចំពោះបុគ្គលជាធំ ក្នុងត្រកូល ១។

អាមកធម្មបយ្យាលទុតិយវគ្គ ទី៨

[២៦៨] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វជាអ្នករៀនចាកបាណាតិបាត មានប្រមាណ
តិច ចំណែកពួកសត្វ ជាអ្នកមិនរៀនចាកបាណាតិបាត មានប្រមាណច្រើន ក៏យ៉ាងនោះ
ដែរ។ ដំណើរនោះ ព្រោះហេតុអ្វីៗបេ។

[២៦៩] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វជាអ្នករៀនចាកអទិន្នាទាន មានប្រមាណ
តិច ចំណែកពួកសត្វ ជាអ្នកមិនរៀនចាកអទិន្នាទាន មានប្រមាណច្រើន ក៏យ៉ាងនោះ
ដែរ។ បេ។

[២៧០] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វជាអ្នករៀនចាកកាមេសុមិច្ឆាចារ មាន
ប្រមាណតិច ចំណែកពួកសត្វ ជាអ្នកមិនរៀនចាកកាមេសុមិច្ឆាចារ មានប្រមាណច្រើន ក៏
យ៉ាងនោះដែរ។ បេ។

[២៧១] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វជាអ្នករៀនចាកមុសាវាទ មានប្រមាណតិច
ចំណែកពួកសត្វ ជាអ្នកមិនរៀនចាកមុសាវាទ មានប្រមាណច្រើន ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ បេ។

[២៧២] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វជាអ្នករៀនចាកបិសុណាវាចា មាន
ប្រមាណតិច ចំណែកពួកសត្វ ជាអ្នកមិនរៀនចាកបិសុណាវាចា មានប្រមាណច្រើន ក៏
យ៉ាងនោះដែរ។ បេ។

[២៧៣] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វជាអ្នករៀនចាកផុសវាចា មានប្រមាណ
តិច ចំណែកពួកសត្វ ជាអ្នកមិនរៀនចាកផុសវាចា មានប្រមាណច្រើន ក៏យ៉ាងនោះដែរ។
បេ។

[២៧៤] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វជាអ្នករៀនចាកសម្មប្បលាប មានប្រមាណ
តិច ចំណែកពួកសត្វ ជាអ្នកមិនរៀនចាកសម្មប្បលាប មានប្រមាណច្រើន ក៏យ៉ាងនោះ
ដែរ។ បេ។

[២៧៥] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វជាអ្នករៀនចាកការញ៉ាំងពីជគាម និង ភូតគាម ឲ្យកម្រើក មានប្រមាណតិច ចំណែកពួកសត្វ ជាអ្នកមិនរៀនចាកការញ៉ាំងពីជគាម និងភូតគាម ឲ្យកម្រើក មានប្រមាណច្រើន ក៏យ៉ាងនោះដែរ។

[២៧៦] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វជាអ្នករៀនចាកវិកាលភោជន មាន ប្រមាណតិច ចំណែកពួកសត្វ ជាអ្នកមិនរៀនចាកវិកាលភោជន មានប្រមាណច្រើន ក៏ យ៉ាងនោះដែរ។

[២៧៧] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វជាអ្នករៀនចាកមាលាគន្ធវិលេបនធារណ មណ្ឌនវិក្ខុសនដ្ឋាន មានប្រមាណតិច ចំណែកពួកសត្វ ជាអ្នកមិនរៀនចាកមាលាគន្ធវិ លេបនធារណមណ្ឌនវិក្ខុសនដ្ឋាន មានប្រមាណច្រើន ក៏យ៉ាងនោះដែរ។

ចប់ ទុតិយវគ្គ ទី៨។

ឧទាន គី

និយាយអំពីការរៀនចាកបាណាតិបាត ១ អទិន្នាទាន ១ កាមេសុមិច្ឆាចារ ១ មុសាវាទ ១ បេសុញ្ញវាទ ១ ផុសវាទ ១ សម្មប្បលាបៈ ១ ពីជគាម ១ វិកាលភោជន ១ គ្រឿងក្រអូប និងគ្រឿងលាប ១។

អាមកធម្មបយ្យាលតតិយវគ្គ ទី៩

[២៧៨] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វជាអ្នករៀនចាកកិរិយារំច្រៀង ប្រគំ និងការ មើលល្បែងផ្សេងៗ ដែលជាសត្រូវ ដល់កុសលធម៌ មានប្រមាណតិច ចំណែកពួកសត្វជា អ្នកមិនរៀនចាកកិរិយារំច្រៀង ប្រគំ និងការមើលល្បែងផ្សេងៗ ដែលជាសត្រូវ ដល់ កុសលធម៌ មានប្រមាណច្រើន ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ ដំណើរនោះ ព្រោះហេតុអ្វី។

[២៧៩] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វជាអ្នករៀនចាកទីដេក ឬទីអង្គុយដ៏ខ្ពស់ ហួសប្រមាណ និងទីដេក ឬទីអង្គុយដ៏ប្រសើរ មានប្រមាណតិច ចំណែកពួកសត្វ ជាអ្នក

មិនវៀរចាកទីដេក ឬទីអង្គុយដ៏ខ្ពស់ ហួសប្រមាណ និងទីដេក ឬទីអង្គុយដ៏ប្រសើរ មាន
ប្រមាណច្រើន ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ បេ។

[៤៨០] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វជាអ្នកវៀរចាកការទទួល នូវមាស និងប្រាក់
មានប្រមាណតិច ចំណែកពួកសត្វ ជាអ្នកមិនវៀរចាកការទទួល នូវមាស និងប្រាក់ មាន
ប្រមាណច្រើន ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ បេ។

[៤៨១] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វជាអ្នកវៀរចាកកិរិយាទទួលធម្មជាតិស្រស់
មានប្រមាណតិច ចំណែកពួកសត្វ ជាអ្នកមិនវៀរចាកកិរិយាទទួលធម្មជាតិស្រស់ មាន
ប្រមាណច្រើន ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ បេ។

[៤៨២] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វជាអ្នកវៀរចាកការទទួលយកសាច់ឆៅ
មានប្រមាណតិច ចំណែកពួកសត្វ ដែលមិនវៀរចាកការទទួលយកសាច់ឆៅ មានប្រមា
ណច្រើន ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ បេ។

[៤៨៣] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វជាអ្នកវៀរចាកកិរិយាទទួលស្រី និងក្មេង
ស្រី មានប្រមាណតិច ចំណែកពួកសត្វ ដែលជាអ្នកមិនវៀរចាកកិរិយាទទួលស្រី និង
ក្មេងស្រី មានប្រមាណច្រើន ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ បេ។

[៤៨៤] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វជាអ្នកវៀរចាកកិរិយាទទួលទាសី និង
ទាសៈ មានប្រមាណតិច ចំណែកពួកសត្វ ដែលជាអ្នកមិនវៀរចាកកិរិយាទទួលទាសី
និងទាសៈ មានប្រមាណច្រើន ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ បេ។

[៤៨៥] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វជាអ្នកវៀរចាកកិរិយាទទួលពពែ និងចៀម
មានប្រមាណតិច ចំណែកពួកសត្វ ជាអ្នកមិនវៀរចាកកិរិយាទទួលពពែ និងចៀម មាន
ប្រមាណច្រើន ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ បេ។

[៤៨៦] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វជាអ្នករៀនចាកកិរិយាទទួលមាន់ និងជ្រូក មានប្រមាណតិច ចំណែកពួកសត្វ ជាអ្នកមិនរៀនចាកកិរិយាទទួលមាន់ និងជ្រូក មានប្រមាណច្រើន ក៏យ៉ាងនោះដែរ។

[៤៨៧] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វជាអ្នករៀនចាកកិរិយាទទួលដំរី គោ សេះ ឈ្មោលញី មានប្រមាណតិច ចំណែកពួកសត្វ ជាអ្នកមិនរៀនចាកកិរិយាទទួលដំរី គោ សេះ ឈ្មោលញី មានប្រមាណច្រើន ក៏យ៉ាងនោះដែរ។

ចប់ តតិយវគ្គ ទី៤។

ឧទាន គី

និយាយអំពីកិរិយារាំ ១ អំពីកិរិយាដេកលើទីខ្ពស់ និងទីដ៏ប្រសើរ ១ អំពីកិរិយាទទួលប្រាក់ និងមាស ១ អំពីកិរិយាទទួលស្រូវ ១ អំពីកិរិយាទទួលសាច់ ១ អំពីកិរិយាទទួលស្រី និងក្មេងស្រី ១ អំពីកិរិយាទទួលទាសី ទាសៈ ១ អំពីកិរិយាទទួលពពែ និងចៀម ១ អំពីកិរិយាទទួលមាន់ ជ្រូក ១ អំពីកិរិយាទទួលដំរី ១។

អាមកធម្មបេយ្យាលចតុត្ថវគ្គ ទី១០

[៤៨៨] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វជាអ្នករៀនស្រឡះ ចាកការទទួលស្រែ និងចម្ការ មានប្រមាណតិច ចំណែកពួកសត្វ ជាអ្នកមិនរៀនស្រឡះ ចាកការទទួលស្រែ និងចម្ការ មានប្រមាណច្រើន ក៏យ៉ាងនោះដែរ។

[៤៨៩] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វជាអ្នករៀនស្រឡះ ចាកការទិញ និងលក់ មានប្រមាណតិច ចំណែកពួកសត្វ ជាអ្នកមិនរៀនចាកការទិញ និងលក់ មានប្រមាណច្រើន ក៏យ៉ាងនោះដែរ។

[២៩០] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វជាអ្នករៀនស្រឡះ ចាកការប្រកប នូវទូតកម្ម គឺនាំសំបុត្រ ឬពាក្យបណ្តាំ ដល់គ្រូហស្ត និងទៅដោយគេបញ្ជូនអំពីផ្ទះ ១ ទៅផ្ទះ ១ មានប្រមាណតិច ពួកសត្វ ជាអ្នកមិនរៀនស្រឡះ ចាកការប្រកប នូវទូតកម្ម គឺនាំសំបុត្រ ឬពាក្យបណ្តាំ ដល់គ្រូហស្ត និងទៅដោយគេបញ្ជូនអំពីផ្ទះ ១ ទៅផ្ទះ ១ មានប្រមាណ ច្រើន ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ បេ។

[២៩១] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វជាអ្នករៀនស្រឡះ ចាកការឆបោក ឬបន្លំ ដោយជញ្ជីង និងឆបោក ដោយភាជនមាស គឺឆបោក ដោយរង្វាស់រង្វាល់ មានប្រមាណ តិច ចំណែកពួកសត្វ ជាអ្នករៀនស្រឡះ ចាកការឆបោក ឬបន្លំដោយជញ្ជីង និងឆបោក ដោយភាជនមាស គឺឆបោក ដោយរង្វាស់រង្វាល់ មានប្រមាណច្រើន ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ បេ។

[២៩២] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វជាអ្នករៀនស្រឡះ ចាកការប្រកបអំពើវៀច គឺបង្កុស និងបំភាន់ បញ្ឆោតបោកប្រាស ឬបន្លំ ដោយរបស់បូម មានប្រមាណតិច ចំណែកពួកសត្វ ជាអ្នកមិនរៀនស្រឡះ ចាកការប្រកបអំពើវៀច គឺបង្កុស និងបំភាន់ បញ្ឆោត បោកប្រាស ឬបន្លំ ដោយរបស់បូម មានប្រមាណច្រើន ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ បេ។

[២៩៣] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វជាអ្នករៀនស្រឡះ ចាកកិរិយាកាត់ (នូវ អវយវៈ មានដៃជាដើម) សម្លាប់ ចាប់ចង ធ្វើមនុស្សឲ្យរង្វេងផ្លូវ ឬនាំអ្នកស្រុក និងកំហែង យកទ្រព្យ មានប្រមាណតិច ចំណែកពួកសត្វ ជាអ្នកមិនរៀនស្រឡះ ចាកកិរិយាកាត់ (នូវ អវយវៈ មានដៃ ជាដើម) សម្លាប់ ចាប់ចង ធ្វើមនុស្សឲ្យរង្វេងផ្លូវ ឬនាំអ្នកស្រុក និងកំហែង យកទ្រព្យ មានប្រមាណច្រើន។ ដំណើរនោះ ព្រោះហេតុអ្វី។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះ សត្វទាំងនោះ មិនឃើញនូវអវិយសច្ច ៤។ អវិយសច្ច ៤ ដូចម្តេចខ្លះ។ គឺទុក្ខអវិយសច្ច ១។ បេ។ ទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទាអវិយសច្ច ១ ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខ។ បេ។ គួរធ្វើ សេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទា។

[២៩២] គ្រានោះឯង ព្រះមានព្រះភាគ ទ្រង់លើកនូវអាចម៍ដីបន្តិច ដាក់លើចុង ព្រះនា ទ្រង់ត្រាស់នឹងភិក្ខុទាំងឡាយថា ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ អ្នកទាំងឡាយ សំគាល់ ហេតុនោះ ដូចម្តេច អាចម៍ដី ដែលតថាគត លើកដាក់លើចុងក្រចកបន្តិចនេះ និង មហាប្រិចពីនេះ របស់ទាំងពីរ តើរបស់ណាច្រើនជាង។ បពិត្រព្រះអង្គដ៏ចម្រើន មហាប្រិចពីនុំឯង ច្រើនជាង អាចម៍ដីបន្តិច ដែលព្រះមានព្រះភាគ លើកដាក់លើចុង ព្រះនានេះ មានប្រមាណតិច អាចម៍ដីបន្តិច ដែលព្រះមានព្រះភាគ លើកដាក់លើចុង ព្រះនា មិនដល់នូវកិរិយារាប់ផង មិនដល់នូវកិរិយាប្រៀបធៀបផង មិនដល់នូវចំណែក នៃចំណិតផង ដោយការប្រៀបធៀបផ្ទឹមនឹងមហាប្រិចពីបានឡើយ យ៉ាងណាមិញ។ ម្ចាស់ភិក្ខុ ទាំងឡាយ ពួកសត្វ ដែលច្បុត អំពីមនុស្ស ទៅកើតជាមនុស្ស មានប្រមាណតិច ចំណែក ពួកសត្វ ដែលច្បុតអំពីមនុស្ស ទៅកើតក្នុងនរក មានប្រមាណច្រើន ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ ហេ។

[២៩៣] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វ ដែលច្បុតអំពីមនុស្ស ទៅកើតជាមនុស្ស មានប្រមាណតិច ពួកសត្វ ដែលច្បុតអំពីមនុស្ស ទៅកើតជាតិរច្ឆាន មានប្រមាណច្រើន ក៏យ៉ាងនោះដែរ។ (គតិ ៥ បណ្ឌិត ត្រូវឲ្យពិស្តារ តាមន័យនេះចុះ)។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វ ដែលច្បុតអំពីមនុស្ស ទៅកើតជាទេវតា មានប្រមាណតិច ពួកសត្វ ដែលច្បុត អំពីមនុស្ស ទៅកើតក្នុងនរក មានប្រមាណច្រើន។ ទៅកើតក្នុងកំណើតតិរច្ឆាន។ ទៅ កើតក្នុងបិត្តិវិស័យ។ ក៏យ៉ាងនោះដែរ។

[២៩៤] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វដែលច្បុតអំពីទេវតា ទៅកើតក្នុងឋាន ទេវតាទាំងឡាយ មានប្រមាណតិច ចំណែកពួកសត្វ ដែលច្បុតអំពីទេវតា ទៅកើតក្នុង នរក មានប្រមាណច្រើន។ កើតក្នុងកំណើតតិរច្ឆាន។ កើតក្នុងបិត្តិវិស័យ ក៏យ៉ាងនោះ ដែរ។

[២៩៥] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វ ដែលច្បុតអំពីទេវតា មកកើតជាមនុស្ស មានប្រមាណតិច ចំណែកពួកសត្វ ដែលច្បុតអំពីទេវតា ទៅកើតក្នុងនរក មានប្រមាណ ច្រើន ។ កើតក្នុងកំណើតតិរច្ឆាន។ កើតក្នុងបិត្តិវិស័យ ក៏យ៉ាងនោះដែរ។

[៥០៥] ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ពួកសត្វដែលច្យុតអំពីបិត្តិវិស័យ ទៅកើតជាទេវតា មានប្រមាណតិច ចំណែកពួកសត្វ ដែលច្យុតអំពីបិត្តិវិស័យ ទៅកើតក្នុងបិត្តិវិស័យ មាន ប្រមាណច្រើន។ ដំណើរនោះ ព្រោះហេតុអ្វី? ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះពួកសត្វ មិន ឃើញនូវអរិយសច្ច ៤។ អរិយសច្ច ៤ តើដូចម្តេចខ្លះ? គឺទុក្ខអរិយសច្ច ១ ទុក្ខសមុទយ អរិយសច្ច ១ ទុក្ខនិរោធអរិយសច្ច ១ ទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទាអរិយសច្ច ១ ក៏យ៉ាងនោះ ដែរ។ ម្ចាស់ភិក្ខុទាំងឡាយ ព្រោះហេតុនោះ ភិក្ខុក្នុងសាសនានេះ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាម ថា នេះជាទុក្ខ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខសមុទ័យ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខនិរោធគ គួរធ្វើសេចក្តីព្យាយាមថា នេះជាទុក្ខនិរោធគាមិនីបដិបទា។ លុះព្រះ មានព្រះភាគ បានត្រាស់ព្រះសូត្រនេះចប់ហើយ ភិក្ខុទាំងនោះ ក៏មានចិត្តរីករាយ ត្រេក អរនឹងភាសិត របស់ព្រះមានព្រះភាគ។

ចប់ ចតុត្ថវគ្គ ទី១០។

ចប់ចក្កបេយ្យាល។

ចប់សច្ចសំយុត្ត។

ចប់មហាវារសំយុត្ត។

ឧទាននៃមហាវារសំយុត្តនោះគឺ

និយាយអំពីមគ្គសំយុត្ត ១ អំពីពោជ្ឈង្គសំយុត្ត ១ អំពីសតិប្បដ្ឋានសំយុត្ត ១ អំពី ឥន្ទ្រិយសំយុត្ត ១ អំពីសម្មប្បធានសំយុត្ត ១ អំពីពលសំយុត្ត ១ អំពីឥទ្ធិបាទសំយុត្ត ១ អំពីអនុរុទ្ធសំយុត្ត ១ អំពីឈានសំយុត្ត ១ អំពីអានាបានសំយុត្ត ១ អំពីសោតាបត្តិសំយុត្ត ១ អំពីសច្ចសំយុត្ត ១ សំយុត្តទាំង ១២ នេះ ប្រាកដដោយឈ្មោះថា មហាវារសំយុត្ត ដែលព្រះ សយម្ពុទ្រង់សំដែងហើយ។

ចប់ ភាគ៣៧។

មាតិកា

សុត្តន្តបិដក
សំយុត្តនិកាយ មហាវារ្យក្ក
ឯកាទសមភាគ
ឈានសំយុត្ត

ឈានសំយុត្ត ១

អាណាបានស្សតិសំយុត្ត

ឯកធម្មវគ្គ ទី១ ៥

ទុតិយវគ្គ ទី២ ៣៥

សោតាបត្តិសំយុត្ត

វេទ្យទ្វារវគ្គ ទី១ ៦១

រាជការាមវគ្គ ទី២ ១០៧

សរកានិវគ្គ ទី៣ ១២៦

បុញ្ញភិសន្ធុវគ្គ ទី៤ ១៧៨

សតាថកបុញ្ញភិសន្ធុវគ្គ ទី៥ ១៩៨

សប្បញ្ញវគ្គ ទី៦ ២១០

មហាបញ្ញវគ្គ ទី៧ ២២៤

សច្ចសំយុត្ត

សមាធិវគ្គ ទី១ ២២៦

ធម្មចក្កប្បវត្តនវគ្គ ទី២ ២៣៩

កោដិតាមវគ្គ ទី៣ ២៦១

សីសបាបណ្ណវគ្គ ទី៤ ២៧៣

បបាតវគ្គ ទី៥ ២៩០

អភិសមយវគ្គ ទី៦ ៣១២

អាមកធម្មបេយ្យាល បឋមវគ្គ ទី៧ ៣២២

អាមកធម្មបេយ្យាល ទុតិយវគ្គ ទី៨ ៣២៧

អាមកធួញបេយ្យាល តតិយវគ្គ ទី៩ ៣៣០

អាមកធួញបេយ្យាល ចតុត្ថវគ្គ ទី១០ ៣៣៣